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SUNUfi 

TMMOB ‹nflaat Mühendisleri Odas› ad›na ‹stanbul fiubesi taraf›ndan

düzenlenen Ulaflt›rma Kongrelerindeki tart›flmalar›n kitap haline getiril-

mesi bu kongrelerin önemli bir özelli¤ini oluflturmaktad›r. Tart›flmalar›n

dolay›s›yla elinizdeki bu kitab›n, sunulan bildirilerin özümsenmesi ve de-

¤erlenmesi anlam›nda önemli katk›lar sa¤lad›¤›na inan›yoruz. Bu neden-

le, görüfl ve elefltirileri ile tart›flmalara kat›lanlara flükranlar›m›z› sunuyo-

ruz. 

8. Kongre'deki tart›flmalar›n yay›mlanmas›n› sevinçle karfl›l›yor, bu

uygulamay› aksatmadan, ciddiyetle sürdüren ‹MO istanbul fiubesi yöne-

ticilerine teflekkürlerimizi sunuyoruz. 

Bu yay›n›n ulaflt›rma alan›nda düflünsel dünyam›za ›fl›k tutmas›n› ve

uygulamalara yol göstermesini diliyoruz. 

Kongre Düzenleme Kurulu





AÇILIfi KONUfiMALARI

CEMAL GÖKÇE
‹nflaat Mühendisleri Odas›

‹stanbul fiube Baflkan›

H. SERDAR HARP 
‹nflaat Mühendisleri Odas› 

Yönetim Kurulu Baflkan›
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CEMAL GÖKÇE (‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiube Baflkan›)-

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar, de¤erli meslektafllar›m, bilim insanlar›m›z, uz-
manlar›m›z, flube yöneticilerimiz, Oda Baflkan›m›z ve yöneticilerimiz; tümünüzü
sayg›yla ve sevgiyle selaml›yorum. 8. Ulaflt›rma Kongresi’ni yap›yoruz. Birincisi
1974 y›l›nda düzenlendi, sekizincisi 2009 y›l›n›n 30 Eylül’ünde yap›l›yor. 

Ulaflt›rma konusu son derece önemli bir konu, hayat›m›z› birebir etkileyen, yaflam
kalitemizi birebir etkileyen önemli bir konu. Bu çerçevede biz aç›l›fl gününe bütün
siyasi partilerimizin genel baflkanlar›n›, il baflkanlar›n›, kaymakamlar›, belediye bafl-
kanlar›m›z›, sivil toplum örgütlerimizi ça¤›rd›k. Aram›zda yaln›z Cumhuriyet Halk
Partisi ‹l Baflkan› Say›n Gürsel TEK‹N var, ona da teflekkür ediyorum. Çünkü konu
sadece uzmanlar›n konusu de¤il, bilim insanlar›n›n konusu de¤il, mühendislerin ko-
nusu de¤il, sorun bir yan›yla da siyasetin konusudur. Bu çerçevede siyaset kurumu-
nun ve siyasetin ilgili insanlar›n bu tür kongreleri ve bu tür çal›flmalar› izlemeleri de
kendileri aç›s›ndan, ülkemiz aç›s›ndan son derece önemlidir. Bu çerçevede bafllan-
g›ç olarak bu konunun alt›n› çizmek isterim. 

De¤erli kat›l›mc›lar, ‹stanbul sokaklar›nda bugün 1.315.000 araç olmas› gerekir, fa-
kat ‹stanbul sokaklar›nda bugün 2.330.000 araç var. Böylesi bir araç yo¤unlu¤una
ne kadar yol yaparsan›z yap›n, ne kadar köprü, kavflak yaparsan›z yap›n bu kadar
araç yo¤unlu¤unu kald›rabilme flans› yok. Amerika Birleflik Devletleri’nde 1.000 ki-
fliye 650 otomobil düflüyor, Avrupa’da 1.000 kifliye 550 otomobil düflüyor, ‹stan-
bul’da 1.000 kifliye 140 otomobil düflüyor, ülkemizde 1.000 kifliye 70 otomobil dü-
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flüyor. Elbette ki, refah seviyesi artt›kça otomobil say›s› da artacakt›r. Düflünün, ‹s-
tanbul sokaklar›nda 1.000 kifliye 140 otomobil de¤il de, 1.000 kifliye 550 veya 650
otomobil düflse ‹stanbul sokaklar›n›n hali ne olacak? O zaman demek ki, sözlerimin
bafl›nda ifade etmem gerekir ki, ne kadar yol yaparsan›z yap›n, ne kadar köprü ya-
parsan›z yap›n, ne kadar kavflak düzenlemeleri yaparsan›z yap›n yol ve otomobil an-
lay›fl›yla ulafl›m sorununuzu çözemezsiniz, tercihinizi de¤ifltirmeniz gerekiyor.

De¤erli kat›l›mc›lar, k›sa bir süre önce ‹stanbul ve çevresine yo¤un ya¤mur ya¤d› ve
afete dönüfltü. 33 yurttafl›m›z› kaybettik. Uzmanlar›n ve bilim insanlar›n›n, meslek
odas› yöneticilerinin uyar›lar› dikkate al›nmad›¤› için su havzalar›, dere yataklar› ya-
sal ve yasal olmayan yollardan yap›laflmaya aç›ld›¤› için böylesi bir afetle karfl›lafl-
t›k. Yine bu evrede 33 yurttafl›m›z› kaybetmifl olmam›z, yüzlerce otomobilin deniz-
lere ve derelere sürüklenmifl olmas›ylad›r ki, Bo¤az Köprüsü yap›ls›n m›, yap›lma-
s›n m› noktas›n›n s›kça ve fazlaca tart›fl›ld›¤› kentimizde ve ülkemizde Say›n Ulafl-
t›rma Bakan› bu panikle ‹stanbullular istemiyorlarsa 3. köprünün yap›lmayabilece-
¤ini ifade etti. Dere yataklar›na bina yaparsan›z böyle olur denildi. Peki, dere yatak-
lar›na bu yap›lar›n yap›lmas›na kim karar verdi, kim izin verdi? Derenin taflk›n sa-
has› içine kanallar›, köprüleri, yollar› kim yapt›? Ya¤an ya¤mur nedeniyle yaflam›-
n› yitiren insanlar›m›z›n kan› so¤umaya bafllay›nca 3. köprünün yap›laca¤› bir kez
daha gündeme geldi. Bilindi¤i gibi pazar günü bafllayan bugün sona erecek olan
Ulaflt›rma Bakanl›¤›’n›n ev sahipli¤inde kentimizde bir Ulaflt›rma fiûras› yap›l›yor.
Biz 8. Ulaflt›rma Kongresi’nin haz›rl›klar›na bir y›l öncesinden bafllad›k. fiöyle dü-
flünüyoruz: Ulaflt›rma fiûras›’n›n, Ulaflt›rma Kongresi’yle ayn› güne getirilmifl olma-
s› hiç tesadüf de¤ildir. Ayr›ca 3. köprünün yo¤un bir flekilde tart›fl›ld›¤› bu evreler-
de programda olmamas›na ra¤men, flura gündeminde olmamas›na ra¤men bugün 3.
köprüyle ilgili bir tart›flman›n yap›laca¤› bugünkü güne al›nm›fl olmas›n› da bir rast-
lant› olarak görmüyoruz.

3. Bo¤az köprüsünün yap›lmas›yla ‹stanbul’un nüfusu 20 milyonu aflacak, 3. Bo¤az

köprüsünü “üzerinden transit geçifl yapacak olan TIR ve kamyonlar nedeniyle 3.
köprüyü yapaca¤›z” diyorlar, oysa köprülerden geçen araçlar›n sadece yüzde 3’ü

a¤›r vas›talar ve TIR’lard›r. ‹stanbul’un su havzalar›n›n, orman alanlar›n›n, ‹stan-
bul’un oksijeninin, yani yaflam damarlar›n›n ortadan kalkaca¤› da böylece yok sa-
y›lmaya bafllan›yor. 3. Bo¤az köprüsünün yap›lmas›na karar vermek ‹stanbul’a ya-
p›labilecek en büyük kötülüktür. 

1/100.000 Ölçekli ‹stanbul ‹l Çevre Düzeni Plan› da, bu plan› yapanlar da 3. köprü-
nün yap›lmas›n› istememifl ve reddetmifllerdir. Ayn› belediyenin ilgili birimi, ilgili
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bölümü “e¤er bu köprü yap›l›rsa ‹stanbul varolandan daha büyük sorunlarla karfl›-
laflacak” demifllerdir. Ayr›ca ‹stanbul Büyükflehir Belediyesi Planlama Müdürlü¤ü-
’nün görüflleri de 3. köprünün yap›lmas› halinde yine ciddi bir sorun yaflayaca¤›, ‹s-
tanbul’un bugünden çok daha büyük sorunlarla karfl›laflaca¤›n› ifade etmifllerdir. 

3. köprünün yeniden gündeme getirilmesi ve Say›n Kadir Topbafl’›n Baflbakan tara-
f›ndan seçilecek güzergâh›n plana ifllenece¤ini ifade etmesi, bilimi ve uzman görüfl-
lerini yok saymas›, Baflbakan›n helikopterle güzergâh› belirleyece¤ini ifade etmesi
biraz önce afetlerden bahsettim, en büyük afettir. Çünkü bu sel taflk›n› nedeniyle
“sel insan kaynakl›d›r” demifllerdir. Bilimi, uzmanlar›, meslek odalar›n›, mühendis-
leri ve mimarlar› d›fllayarak yukar›dan ‹stanbul’un ulaflt›rmas›n› planlamak, ‹stan-
bul’un Bo¤az köprüsünün nereye yap›laca¤›na karar vermek de ‹stanbul için ve ül-
kemiz için en büyük afettir. Su taflk›nlar›n›n afete dönüflmesi de, depremlerin orta-
ya ç›kard›¤› can ve mal kay›plar› da benzeri do¤a olaylar›n›n afete dönüflmesi de ‹s-
tanbul yollar›nda hastanelere yetifltirilemedi¤i için say›s›n› bilmedi¤imiz yaflam›n›
yitiren insanlar›m›z da bilimin, bilginin ve uzman görüfllerinin yok say›larak dar ve
ç›karc› bir siyasetin izlenmesinin ürünüdür.

Peki, köprü yap›lmas›yla ilgili olarak bu kadar ›srar niye? De¤erli kat›l›mc›lar, 1950
y›l›na kadar ulaflt›rma sistemimizin ana omurgas›n› demiryolu oluflturmufltu. 1950 son-
ras› dönemlerde sürdürülen politikalarla demiryolu ve denizyolu ulaflt›rmas› yerinde
saym›fl, sadece karayoluna ba¤l› ulaflt›rma sistemine önem verilmifltir. Böylece ulaflt›r-
mam›z›n yüzde 95’i ülke genelinde bugün karayoluna ba¤›ml› bir hale gelmifltir.
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Marmara Denizinin, Haliç’in ve bo¤az›n flekillendirdi¤i ‹stanbul’da ulaflt›rmam›z›n
ana omurgas› yüzde 92 oran›nda karayolu ulaflt›rmas›na ba¤l›d›r, yüzde 2.2 deniz ula-
fl›m›, yüzde 6 oran›nda da rayl› ulafl›mla yolculuklar yap›lmaktad›r.  8.500 y›ll›k tari-
hi bir kentin 18 km kadar bir metroya sahip olmas› en az›ndan ay›pl› bir durumdur.

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar, Say›n Baflbakan flura aç›l›fl konuflmas›n› yapar-

ken “köprüye karfl› olanlar birinci ve ikinci köprüden utanmadan geçtiler” diyor.

Bir kez ülkemizin Baflbakan›n›n bu üslupla konuflmas› son derece yak›fl›ks›z bir du-
rumdur. Böylesi bir üslubu yad›rg›yorum, yad›rg›yoruz. E¤er ortada yak›fl›ks›z bir

durum varsa o da belediye baflkan›yken köprünün çözüm olmad›¤›n› söyleyip “bu
bir rant projesidir” diyerek karfl› ç›karken bugün ‹stanbul’u ulusal ve uluslararas›

pazarlara açma anlay›fl›d›r. Ülkemizin Baflbakan›n›n konunun bilimsel ortamlarda
uzmanlarla birlikte tart›fl›larak yeni çözümler aranmas›n› sa¤lamak yerine ideolojik
davranmas› da rastlant›ya dayal› bir durum de¤ildir.

Yerli ve uluslararas› rant çevrelerinin sözcülü¤ünü yapmak ideolojik davranmak ol-
muyor da, ‹stanbul’un ve torunlar›m›z›n gelece¤ini yok edecek üçüncü köprünün
yap›lmas›n›n ulaflt›rmaya çözüm getirmeyece¤ini söylemek mi ideolojik oluyor? ‹s-
tanbul’a üçüncü köprü yapmak ‹stanbul’un ulaflt›rmas›na çözüm olmaz, ama ‹stan-
bul’un do¤al güzelliklerini, ‹stanbul’un yaflam alanlar›n› önemli ölçüde yok eder. ‹s-
tanbul için elbette ki, baflka çözümler vard›r, baflka alternatifler vard›r. Marmaray
projesinin ihalesini siz yapt›n›z Say›n Baflbakan, temelini siz att›n›z. Biz Marmaray
projesini destekliyoruz, bu deste¤i verirken ne kadar ideolojik davrand›ysak köprü
yap›lmas›na karfl› ç›karken de o kadar ideolojik davran›yoruz. 

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar, ‹stanbul’un iki yakas›n› karayolu tüneliyle bir-
birlerine ba¤lamak üzere Tarihi Yar›mada’n›n güneyinde bulunan Kennedy Cadde-
sini D100 karayoluna ba¤lamak için yaln›zca lastik tekerlekli küçük araçlar›n kulla-
nabilece¤i bir tünel yap›l›yor, ama üzgünüm bu tünelin yap›lmas›yla ilgili kamu-
oyunda herhangi bir tart›flma yap›lmad›. Bay›nd›rl›k Bakanl›¤›n›n yetki alan› içeri-
sinde olan çal›flmalar ve yol düzenlemeleri, köprü yap›lmalar›, tünel yap›lmalar› bir
yasayla Ulaflt›rma Bakanl›¤›na verildi. 2008 y›l›nda da bu ihaleyi Güney Kore ve
Türk firmalar›n›n ortaklafla oluflturduklar› bir konsorsiyum ald›. Say›n Ulaflt›rma
Bakan›, Say›n Baflbakan tüm dünyada kent merkezlerine ve tarihi dokunun yo¤un
oldu¤u kentsel alanlara özel araçlarla eriflimin cayd›r›lmas› ya da tamamen engelle-
nerek baflka çözümlerin sunulmas› bugün önem kazanmaktad›r. Bu noktada kent yö-
neticileri, ülke yöneticileri, bilim insanlar› ve uzmanlar ortak bir görüflte birleflmifl-
lerdir. ‹nsan aktivitesini yok sayan, Tarihi Yar›mada’y› içinden motorlu araçlar›n
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daha rahat geçebilece¤i bir alana çeviren karayolu ulafl›m projesi ne yaz›k ki yete-
rince bilim insanlar› ve uzmanlar taraf›ndan da tart›fl›lmad›, tart›fl›lamad›. Bunlar da
uzak tutuldu, sakland›. ‹stanbul’un gelece¤e yönelik imar planlar›yla ulafl›m ana
planlar›nda da bu proje yer almamaktad›r. 1/100.000’lik çevre düzeni plan›nda da
bu proje yer almamaktad›r. Marmaray projesiyle ayn› güzergâhta bulunan Bo¤az ka-
rayolu tüp geçiflinin trafik güvenli¤i, tarihi dokuya olan etkisi, çevreye olan etkisi,
Marmaray projesinin yolculuk taleplerine olan etkisi, Tarihi Yar›mada’n›n denizle
olan iliflkisi, arazi kullan›m üzerinde yarataca¤› etkiler araflt›r›lmadan bu projenin
ihalesi yap›lm›flt›r. 

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar; 7 tepeye 7 tünel anlay›fl›yla yap›lan tüneller bi-
ter bitmez sorun olmaya bafllad›. Kâ¤›thane’den girip Dolmabahçe’den ç›kan tüne-
lin ç›k›fl yeri bir önceki durumdan bugün daha fazla t›kanmaya bafllam›flt›r. Bugün
tünel ç›k›fl çevresini aflmak hiç de kolay de¤ildir. ‹stanbul’un ulaflt›rmas›na 2 y›l ön-
ce 116 çözüm diye sunulan kavflak düzenlemeleri, flerit ilaveleri, köprü ve tüneller
de ‹stanbul’un ulaflt›rmas› için bir çözüm olmam›flt›r, buralara harcanan paralara da

yaz›k olmufltur, kaynak tüketimine neden olmufltur. 

Ulaflt›rma bilimi diyor ki, kent içerisinde yeni yap›lacak büyük kapasiteli kara-

yolu yat›r›mlar› ilk hizmete aç›ld›klar›nda belirli bir rahatlama sa¤lam›fl gibi

görünürler, ancak artan otomobil kullan›m› ve ortaya ç›kan yeni yolculuk ta-

lepleri bir süre sonra bu yollar›n eskisinden daha fazla t›kanmas›na da neden

olur. Ulaflt›rma bilimi bunu söylüyor. Say›n Ulaflt›rma Bakan›, Say›n Baflbakan bir
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parantez açarak flunu söylemek isterim: Bilindi¤i gibi Dubai kulesinin yap›laca¤›,
‹ETT arazisinin ve likör fabrikas›n›n arazisinin sat›fl›n› yarg›ya götürerek durdurduk.
Say›n Belediye Baflkan›m›z dedi ki, sat›fltan alaca¤›m parayla ‹stanbul’un ulaflt›rma-
s›na yönelik yat›r›m yapacakt›k, engellediler. Do¤ru söylüyor Say›n Baflkan, engelle-
dik, ama neden engelledik? Baflka nedenleri saymayay›m, ama oradan al›nacak para-
y› lütfen dikkat buyurun, sadece o yap›n›n oluflturaca¤› sorunun çözümü için harca-
san›z yine yetmez. Sorunlar› gidermek için yeni kayna¤a ihtiyaç olacakt›r. Bu kay-
nak da aç›kt›r ki, ‹stanbullular›n s›rt›na eklenen yeni bir yük olacakt›r. Uzman görü-
flü budur, mühendis görüflü budur, bilim insanlar›n›n görüflü budur. 

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar, ulafl›m konusu kent yaflam›m›z›n ayr›lmaz bir
parças›d›r. ‹nsanlar okul, al›flverifl, ifl iliflkileri, sosyal etkinliklerden yararlanma ve
dinlenmek için motorlu veya motorsuz yolculuklar yaparlar. Sabahleyin ulafl›m›n en
yo¤un oldu¤u saatlerde ifline gitmek için yola ç›kanlar gidecekleri yere hangi ulafl-
t›rma araçlar›n› ve ba¤lant›s›n› kullanarak eriflebileceklerini bu noktalar aras›nda bu-
lunan ulaflt›rma hizmetlerinin çeflitlili¤ine ve sunulan hizmet düzeyine ve kalitesine
ba¤l› olarak planlarlar ve yaflarlar. Say›n Baflbakan “köprüye karfl› olanlar da köp-
rüyü kullan›yorlar” diyor. Do¤ru söylüyor, biz ‹stanbul’da bulunan tüm ulafl›m yol-
lar›n› ve araçlar›n› kullan›yoruz, otomobillerimizi de kullan›yoruz. 15 y›ld›r ‹stanbul

Belediyesi’ni yönetiyorsunuz Say›n Baflbakan, her y›l 15 km metro yapsayd›n›z bu-

gün ‹stanbul’un 225 km metrosu olurdu. Biz de arabalar›m›z› daha rahat, daha az
kullanarak toplu tafl›ma araçlar›n› daha çok kullan›rd›k. Marmaray projesini gecik-
tirmeseydiniz e¤er karfl›dan karfl›ya köprüden de¤il, Marmaray demiryolu hatt›yla
geçerdik. 

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar, bir kentin toplu tafl›ma araçlar› ve sistemi gelifl-
miflse o kentin ulaflt›rma problemi olmaz. Ulaflt›rma sorununun olmas› sadece kara-
yoluna ba¤l› bireysel tafl›may› amaçlayan bir sistemden kaynaklanmaktad›r. ‹stan-

bul’da yaflayanlar› otomobil kullanmaya mahkum etmeyin. Bugün ‹stanbul’un en az

500 km metroya ihtiyac› var. Yüzde 2.2 oran›nda yararlan›lan deniz ulafl›m›n›n en az

yüzde 30’a, demiryolu ulafl›m›n›n da en az yüzde 20’ye ç›kar›lmas› gerekir. Siz bun-
lar› yap›n, inan›n ki, ‹stanbul’un yeni köprüleri, yeni yol geniflletmelerine ve flerit ila-
velerine kent merkezlerinde köprü ve kavflak düzenlemelerine ihtiyaç kalmayacakt›r.
Kentimizde yerleflime aç›lmas› planlanan bir arazi parças›n›n di¤er alanlarla ba¤lan-
t›s› ulaflt›rma a¤›yla kurulur, biz bu ba¤lamda meslek insanlar› olarak her türlü ulafl-
t›rma altyap›s›n› önemseriz, çünkü meslektafllar›m›z bu alanlarda çal›flt›lar. Sürdürü-
lebilir bir geliflme kentlerin altyap›s›na yap›lacak yat›r›mlarla ilgilidir. Öngörüleri-
mizle gelece¤e iliflkin projeksiyonumuzda insan vard›r, insanlar›m›z›n daha kaliteli
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bir yaflam sürdürebilmelerine de önemli ölçüde aç›kt›r ki, ihtiyaç vard›r. Denizde ba-
l›k, çevrede kufl ve su yoksa, canl› yoksa, cebinizdeki dolar›n da önemi yoktur. Bu
nedenledir ki, biz meslek insanlar› toplumsal yarar›, sosyal projeleri, sa¤l›kl› ve ya-
flanabilir bir çevrenin korunmas›n› ve yarat›lmas›n› son derece fazla önemsiyoruz.

Say›n konuklar, say›n meslektafllar›m, toplum yarar›na do¤ru kararlar›n al›nmas›yla
ilgili olarak izlenmesi gereken yol bellidir, bunu yeniden keflfetmeye gerek yoktur.
Belirli politikalar do¤rultusunda kentin gelece¤ini biçimlendirmeyi amaçlayan bir
kent plan›n›z var m›? Bu planla birlikte haz›rlanan bir ulaflt›rma plan›n›z var m›? De-
taylar›na girmeyece¤im, bugün yar›n ve kongremizin son günü bu konular› fazlas›y-
la tart›flaca¤›z, bu kentin bir ulaflt›rma ana plan› yoktur, olan ana plan›na ayk›r› ya-
p›lanlar proje baz›nda yap›lmaktad›r. ‹stanbul’un gelecekteki ulaflt›rma sisteminde
yer almas› gereken projelerin öncelikleri belirlenmifl midir? Bunlar nelerdir? Bu ön-
celikler ulaflt›rma plan›n›zda bulunan ve öncelikleri ekonomik, toplumsal, sosyal ve
çevresel etkileri göz önüne al›narak yap›lm›fl bütünlüklü bir projenin ve çal›flman›n
ürünü olarak da ortaya ç›km›flt›r. Planlama evresinde bilim insanlar›n›n, meslek oda-
lar›n›n, kentlilerin ve sivil toplum kurulufllar›n›n görüflleri al›nm›fl m›d›r? Bu çal›fl-
malar sonunda toplumsal, ekonomik ve bilimsel bir temele dayand›r›larak üzerinde
anlafl›lm›fl bir plan›n›z ve projeniz var m›? 

Yine sözlerimin bafl›na dönmeye çal›fl›yorum, kavflak düzenlemeleri, köprü yap›l-
malar›, yeni flerit ilaveleri, yol çal›flmalar› ve üçüncü Bo¤az köprüsü gündemde. Bu
konuyla ilgili bilim insanlar› çerçevesinde demeyeyim, ama namuslu bilim insanla-
r›, uzmanlar, iflini iyi yapan rant anlay›fl› içerisinde olmayan tüm çevreler Bo¤az
köprüsünün kavflak düzenlemelerinin flerit ilavelerinin art›k ‹stanbul’un ulaflt›rma

problemini çözmeyece¤ini biliyor. Bu çerçevede iki temel görüfl ortaya ç›k›yor. Bi-

rincisi, üçüncü köprü yap›lmamal› veya yol, kavflak düzenlemeleri yap›lmamal›,

kent merkezlerine yeni köprüler, yeni kavflaklar yap›lmamal›. Elbette ki büyük ihti-
yaç duyuluyorsa yap›l›r, ama bu bir planlaman›n, bir fizibilitenin, bir tasar›m›n so-
nucu olmal›d›r. Köprüler insanlar› de¤il, araçlar› tafl›yor öyle de¤il mi? ‹stanbul’da
h›zla artan motorlu araçlar› tafl›mak için ne kadar yol, köprü, kavflak yap›l›rsa yap›l-

s›n ulafl›m ve trafik sorunu çözülemez. Çünkü bu köprüler ve yollar kendi trafik-

lerini yarat›yorlar. Bir süre hafiflemifl gibi görünen sorun bir süre sonra t›kan›r. Bu

bizlerin, bilim insanlar›n›n görüflleridir. 

‹kinci görüfl de flu; ‹stanbul’da bulunan iki köprü de t›kanm›fl durumda, yollar, kav-

flaklar, köprüler arabalar› tafl›m›yor, yeterli de¤il. Kentimiz h›zl› bir flekilde büyüyor.
Bu nedenle yeni yollar yapal›m, yeni flerit ilaveleri yapal›m, hatta üçüncü ve dördün-
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cü köprü yap›lmal›d›r noktas›nda dü¤ümleniyor. Kentimizin ulaflt›rmas›na yönelik

olarak, hatta ülkemizin ulaflt›rmas›na yönelik olarak iki ana görüfl ortaya ç›k›yor ifa-

de etti¤im gibi. 

Peki, yap›lmas› gereken ne? Kentimize olan maliyeti oldukça yüksek olan motorlu

araçlar› ve otomobilleri çözüm arac› olarak gören projeler yerine ifl, okul, e¤len-

me, dinlenme, akraba ve arkadafl görüflmelerine daha erken eriflimi sa¤layacak

bir toplu tafl›ma sistemine önemli ölçüde ihtiyaç var. Bu ihtiyac› h›zla gerçeklefl-

tirmek de kentimiz ve ülkemizi yönetenlerin olmazsa olmaz görevleridir. Onlar›n

sorumlulu¤undad›r bu ifli planlamak ve yapmak. Köprülerin üzerinden geçen araç-

lar›n yüzde 90’› yolcular›n yaklafl›k yüzde 37’sini tafl›maktad›rlar, yüzde 10’u toplu

tafl›ma araçlar› da yolcular›n yüzde 63’ünü tafl›maktad›r. O zaman ‹stanbul Bo¤az

Köprüleri ve ‹stanbul yollar› insanlar› de¤il, araçlar› tafl›yorlar. ‹lgili çevreler,

kentimizi yönetenler, ülkemizi yönetenler bu düzeyde konuyu tart›flm›yorlar, yapa-

ca¤›z diyorlar da baflka bir fley demiyorlar. Ulaflt›rma yaln›zca ulaflt›rma sistemi yö-

nünden bak›larak sa¤l›kl› bir flekilde de¤erlendirilemez. Ulafl›maya duyulan gerek-

sinme sosyal, kültürel ve ekonomik etkinliklerin arazi kullan›m›nda ortaya ç›kan bir

da¤›l›m›n sonucu olmaktad›r. 

Bu ba¤lamda plan bütünlü¤ünden uzak, merkezden yönlendiren çok katl› bi-

nalar ulafl›m sisteminin iflleyiflini bozarak yeni ulafl›m talebi yaratmaktad›r. ‹s-
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tanbul bunun için önemli bir örnektir, ‹stanbul’da arazi kullan›m›yla bütün-

lüklü olmayan, kentimizin fluras›nda ve buras›nda dere yataklar› dahil olmak

üzere kentin koflullar›n› zorlayan, ifl ve al›flverifl merkezlerinin yap›lmas›, ayr›-

cal›kl› imar haklar›n›n sa¤lanmas›, yeni ve bütünlükten uzak kent parçalar›n›n

oluflturulmas› sistemin iflleyiflini önemli ölçüde bozmaktad›r.

Son y›llarda giderek artan imar de¤ifliklikleri kurals›z, düzensiz ve bilim d›fl› uygu-

lamalard›r. ‹mar planlar›ndaki bu de¤ifliklikler önlenmedi¤i sürece ‹stanbul ulafl›m›

daha dayan›lmaz bir hal alacak, yaflam kalitesi giderek düflecektir. Yine kentimizde

tart›fl›lan önemli konulardan birisi de çok fazla girmeyece¤im, metrobüs ve metro-

büs hatlar›d›r. 1.2 milyon Euro’ya al›nan metrobüsler bugün yollarda kalmaktad›r,

ülkemizin ve ‹stanbul’un koflullar›na uygun de¤ildir. Oysa 1.2 milyon verilerek al›-

nan bir otobüse ayn› hizmeti yapabilecek 4 otobüs almak mümkündür. Ayr›ca met-

robüs hatlar›yla ilgili sa¤l›kl› bir çal›flman›n yap›lmad›¤› da anlafl›lmaktad›r. Metro-

büs hatlar› kapasitesinin üstüne flimdiden ç›km›flt›r, art›k pik saatlerde metrobüslere

binmek de olanakl› de¤ildir. 

Son söz olarak; demiryolu, metro hatlar› h›zla art›r›lmal›, tercihli otobüs yolu deniz-

yolu aras›ndaki do¤ru bir entegrasyon mutlaka kurulmal›d›r. Böylesi bir çal›flma ‹s-

tanbul’un trafik sorununu belki çözmez, ama insanlar›n bir yerden bir yere eriflim-

lerini oldukça rahatlat›r. Ben 3 gün sürecek bu kongremizi düzenleyen baflta Düzen-

leme Kurulumuz olmak üzere bilim insanlar›m›za, uzmanlar›m›za, destek veren ku-

rum ve kurulufllara, meslektafllar›m›za ve siz kat›l›mc›lara sevgi ve sayg›lar›m› su-

nuyorum. 
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H. SERDAR HARP (‹nflaat Mühendisleri Odas› Yönetim Kurulu Baflkan›)-

De¤erli fiube Baflkan› ve yöneticilerim, de¤erli Baflkan, ‹stanbul fiubemizin de¤erli
üye ve yöneticileri, de¤erli konuklar, de¤erli meslektafllar›m, bas›n›m›z›n de¤erli ça-
l›flanlar›; ‹stanbul fiubemizin düzenlemifl oldu¤u Ulaflt›rma Kongresine hofl geldiniz.
Bu y›l 8.sini yapt›¤›m›z Ulaflt›rma Kongresinin 3. Bo¤az Köprüsü ve buna ba¤l› ola-
rak ‹stanbul’un kent içi ulafl›m›n›n yo¤un olarak tart›fl›ld›¤› bir dönemde yap›l›yor
olmas›n›n ve ulafl›m sorununa bilimin ›fl›¤›nda çözüm aray›fllar›nda bulunulmas›n›n
önemli oldu¤unu düflünüyorum.

‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul’un yaflad›¤› ulafl›m sorunundan bafllayarak ulafl-
t›rma politikalar›na kadar genifl bir yelpazede y›llard›r söz söylemekte, sözü olanla-
ra kürsü haz›rlamakta, ulaflt›rma alan›n›n ihtiyaç duydu¤u tart›flmalar›n gerçekleflti-
rilebilece¤i zemini oluflturmakta ve belki de her fleyden daha önemlisi inflaat mühen-
disli¤inin mesleki alan›n›n s›n›rlar›na dahil konu ve sorunlarla ilgili bilimsel, akade-
mik yaklafl›mlar›n sergilenmesine olanak sa¤lamaktad›r. Bu nedenle ‹stanbul fiube-
mizin baflkan ve yöneticilerine, Düzenleme Kuruluna, Bilim Kuruluna ve tabii ki
kongrenin haz›rlanmas› do¤rultusunda büyük özveriyle çal›flan flube personelimize
teflekkür ediyorum.

Herkes hemfikirdir ki, benzer etkinliklerimizde oldu¤u gibi bu kongremizde de say-
g›n bilim insanlar›na ve konunun uzmanlar›na ev sahipli¤i yapacakt›r. De¤erli bilim
insanlar› uzmanl›k alanlar› olan ulaflt›rma konusunda görüfl ve önerilerini bizlerle
paylaflacak, tart›flmalar›n ö¤retici ve ufuk aç›c› bir kulvara oturmas›n› sa¤layacak,
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kongrenin hedeflerine ulaflmas›n› sa¤layacakt›r ki, bu aç›l›ma hem odam›z›n, hem

de kamuoyunun ihtiyac› oldu¤u bir gerçektir. 

De¤erli konuklar, ihtiyaçtan kaynaklanan bu tart›flma ülkemizin ve kentimizin bu-

günü ve gelece¤i aç›s›ndan hayati önem tafl›maktad›r. Ne yaz›k ki, ülkemizde hemen

her fleyin politik niyetlerle ve ranta dayal› politikalarla flekillendirilmeye çal›fl›ld›¤›

bilim ve bilimsel yöntem görmezden gelindi¤i için ortaya ç›kan sorunlar›n çözü-

münde konunun uzmanlar›, bilim insanlar›, üniversiteler devreye al›nm›yor, mesle-

ki bilgi ve birikimin toplumsal yarar için kullan›lmas› pek de istenmiyor. Çünkü bi-

limin oda¤›nda insan vard›r ve bilim toplumsal refah, kalk›nma, refah›n eflit payla-

fl›m› ve insan›n yaflam standard›n›n yükseltilmesini ana hedefiyle sürecini belirle-

mektedir. Bilim ç›kar çat›flmalar›n›, siyasi erk çekiflmelerini, popülist politikalar›

reddederek geliflmifltir. Bilimin masumiyeti bu özelli¤inden güç almaktad›r, mefl-

ruiyetini tart›flmaz k›lmaktad›r. 

Dikkat etmemek mümkün de¤ildir, ne zaman kente dair bir tart›flma yaflansa, ne za-

man kentlerimizde bir afet yaflansa merkezi ve yerel yönetimlerle sürdürülen tart›fl-

malar›n odak noktas›na bu sorun oturmaktad›r. Merkezi ve yerel yönetimler inatla

ve ›srarla üniversitelerin, meslek odalar›n›n görüfl ve önerilerini dikkate almama,

ulaflt›rma kongresi örne¤inde oldu¤u gibi oluflturulan bilimsel zeminlerde gerçekle-

flen tart›flmalar› görmezden gelme, bilimsel içerikli etkinliklerin sonuçlar›na kulak-

lar›n› kapama yolunu tercih ediyor ki, bu tercihin sosyoekonomik nedenlerinin de-

flifre edilmesi gerekiyor. 

Bugün ülkemiz ulafl›mdan depreme, depremden su politikalar›na kadar hemen her

alanda neoliberal bir yaklafl›m›n etkisi alt›ndad›r. Son y›llarda kamusal alanda yafla-

nan de¤iflimin tesadüften ibaret oldu¤unu düflünmek büyük bir yan›lg› olacakt›r.

Türkiye’nin ayd›n insanlar›n›n böyle bir ak›l tutulmas› içinde olmad›¤›na inan›yo-

rum.

De¤erli konuklar, hiçbir çekince koymadan dile getirilmelidir ki, ulaflt›rma politika-

s›n›, ulaflt›rma yat›r›mlar›n›, kentiçi ulafl›m› tart›flmak asl›nda politik bir tart›flmad›r.

Çünkü kamu yönetimini elinde bulunduran kadrolar politikalar› ve uygulamalar› be-

lirlemekte, kamu yönetimi iradesini kendi politik tercihlerinden yana kullanmakta-

d›r. Merkezi ve yerel yönetimlerin kararlar›n›n politik olmad›¤›n› kim iddia edebi-

lir? Ulaflt›rma konusunda yap›lan tart›flmalarda bütün bilimsel mesleki aç›l›mlara,

spesifik analizlere ra¤men özü itibariyle politiktir, politik içerik tafl›maktad›r. Bu tür

kongreler asl›nda politikan›n gerçek ve s›cak zeminidir. 
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Konuya halk›n ç›karlar›, ulafl›m› hak olarak gören bir çerçeveden yaklafl›rsan›z ula-

fl›m sorununu yaflayan yoksullar›n taleplerini gözeten bir noktada duruyorsan›z, ken-

ti insan odakl› kurgulamak istiyorsan›z çözüm olarak hangi noktaya iflaret edece¤i-

niz aç›kt›r. Az önce Say›n GÖKÇE ifade etti, yok e¤er insan odakl› de¤il ranta da-

yal› bir ulafl›m kurgunuz varsa, Bo¤az köprüsü alt ve üst geçitler d›fl›nda kente dair

bir tahayyülünüz yoksa, köprüleri alt ve üst geçitleri rant alanlar› oluflturman›n ilk

ad›m› olarak görüyorsan›z, kentsel de¤erleri av alanlar› gibi alg›l›yorsan›z sizin su-

naca¤›n›z çözüm milyonlarca kentli için çözümsüzlük olacakt›r. Özellikle 1950 y›-

l›ndan sonra a¤›rl›k kazanan ve karayolu tafl›mac›l›¤›na öncelik veren ABD menfle-

li ulaflt›rma politikalar›n›n gelip dayand›¤› nokta ‹stanbul baflta olmak üzere kentle-

rimizde bugün yaflad›¤›m›z olumsuzluklard›r ve bu tür bilimsel etkinlikler sosyal

devletten yana halkç› uygulamalar›n dayana¤›n› oluflturaca¤› için önemlidir.

Ulaflt›rma ve kent içi ulafl›m konusunda y›llard›r yapt›¤›m›z tüm etkinliklerde ve tar-

t›flmalarda sorunun çözümü için toplu tafl›man›n önemine, rayl› sistemlere geçilme-

sinin gereklili¤ine, karayolu tafl›mac›l›¤›n›n birinci tercih olarak belirlenmesinin

yanl›fll›¤›na vurgu yapmam›za ra¤men e¤er bir iktidar ülkemizde yük ve yolcu tafl›-

mac›l›¤›n›n karayolu pay›n›n yüzde 90’lar›n üzerinde olmas›na ra¤men demiryolu

ve deniz yolu tafl›mac›l›¤›n› gelifltirmek için planl› bir çal›flma yapm›yorsa, e¤er

merkezi ve yerel iktidarlar inatla ve ›srarla kentiçi ulafl›mda rayl› sistemleri ve top-

lu tafl›mac›l›¤› gelifltirmeyi, yat›r›mlar›n› toplu tafl›mac›l›k alan›na kayd›rmay› dü-

flünmüyorsa, e¤er bir iktidar bütün ›srarlara ra¤men Bo¤az köprüsünü yapmak isti-
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yorsa, birinci köprünün ikinciyi, ikincisinin üçüncüyü tetikleyece¤ine dair uyar›lar›
yok say›yorsa, e¤er bir iktidar Bo¤az köprülerinin kentiçi trafik sorununu çözmeye-
ce¤ine, bilakis kent trafi¤ine yük getirece¤ine ve kendi talebini yarataca¤›na dair ya-
flanm›fll›kla sabit gerçekleri görmezden geliyorsa, e¤er bir iktidar Bo¤az köprüleri-
nin çarp›k kentleflmeyi k›flk›rtaca¤›, sa¤l›ks›z yap›laflmay› teflvik edece¤i, kentsel
de¤erleri ve kent arazilerinin talan edilmesini kolaylaflt›raca¤›, su havzalar›n› ve ye-
flili yok edece¤ini bilmezden geliyorsa ve her fleyden önemlisi e¤er bir iktidar üçün-
cü köprünün güzergâh›n› helikopter gezisiyle tespit edece¤ini ifade ediyor ve bilimi
yok say›yorsa bu iktidar›n tercihlerini sorgulamak gerekiyor. Biliyorum ki,
“e¤er”lerle bafllayan ve iktidar›n gerçek niyetini görünür haline getiren say›s›z ör-
nek vermek mümkündür.

De¤erli meslektafllar›n, kongre program›na bak›ld›¤›nda kentiçi ulafl›ma dönük çe-
flitli konular›n ele al›naca¤› ve spesifik tart›flmalar›n yap›laca¤›, ancak beraberinde
iktidar›n kente dönük uygulamalar›n›n az önce bunu niyet olarak ifade ettim, bilim-
sel bir yaklafl›mla ele al›naca¤› görülecektir. Bugün 8.sini düzenlemek amac›yla bir
araya geldi¤imiz kongremiz ulafl›m konusunu bir kez daha kamuoyunun ilgi oda¤›
haline getirmek, sonuçlar› üzerinden merkezi ve yerel yönetimleri harekete geçir-
mek hedefiyle flekillenmifltir. Ancak bu hedef meslek odalar› aç›s›ndan mutlaka afl›l-
mas› gereken sorunlu bir noktaya iflaret etmektedir. Ne yaz›k ki, siyasi erk beslen-
di¤i politik kanal d›fl›ndaki üretim iliflkilerine mesafeli yaklaflmay› marifet saymak-
ta, hatta elefltiri ve müdahale durumu söz konusu oldu¤unda tart›flmay› baflka kulva-
ra çekmekte sak›nca görmemektedir. Meslek odalar› ne zaman yerel, özellikle yerel
yönetimlerin yanl›fl gördü¤ü uygulamalar›na ve tasarruflar›na itiraz etse, ne zaman
yarg›ya baflvursa politik davranmakla suçlanm›yor mu? Politik arka plan› gözeterek
konuyu de¤erlendirmek, neden-sonuç iliflkisi üzerinde durmak baflka bir fleydir, salt
politik muar›zl›¤› dikkate alarak ad›m atmak baflka bir fley.

De¤erli meslektafllar›m, kay›tlara göre ‹stanbul fiubemizin ulaflt›rma konusundaki ilk
bilimsel toplant›s› 1974 y›l›nda gerçeklefltirilmifl. Y›l 2009 olmufltur, ama konu sorun
oluflturmaya hâlâ devam etmektedir. Bu ayn› zamanda tart›flmaya bilimsel, akademik
yaklafl›ma ihtiyac›n hâlâ s›cakl›¤›n› korudu¤unu göstermektedir. Bu nedenle sorunu
tart›flmay› ulafl›m›n üstatlar›na, mesle¤imizin duayenlerine b›rak›yor, kongreye bafla-
r›lar diliyor, yönetim kurulumuz ad›na sayg› ve sevgilerimi sunuyorum. 
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B‹R‹NC‹ OTURUM 

OTURUM BAfiKANI:
PROF. DR. GÜNGÖR EVREN

AT‹LA ALPÖGE
((ÇÇaa¤¤rr››ll››  KKoonnuuflflmmaacc››))  

Gelece¤e Yans›malar

RAHM‹ AKÇEL‹K
((ÇÇaa¤¤rr››ll››  KKoonnuuflflmmaacc››))  
Trafik Mühendisleri 

‹çin Model Uygulamalar›
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OTURUM BAfiKANI: PROF. DR. GÜNGÖR EVREN

Say›n Konuklar, Say›n Kat›l›mc›lar; hepinize günayd›n diyorum. Öncelikle de sev-
gi ve sayg›lar›m› sunuyorum. Asl›nda bugün için bir fleyler söylemeye niyetli de¤il-
dim, daha do¤rusu böyle bir gereksinim olmad›¤›n› düflünüyordum. Çünkü Say›n
Baflkan›m›z konuyu derli toplu eksik b›rakmayacak biçimde ortaya koyuyor. Bir an-
lamda benim söyleyeceklerim tekrar olacak diye düflünüp bir fley söylememeyi dü-
flünmüfltüm. Asl›nda flu andaki konunum da bir fleyler söylemeye elveriflli de¤il,
çünkü iki de¤erli dostumuzu, bilim insan› ve uzman›n› konuk etti¤imiz bir ortamda
onlar›n zaman› anlam›nda bir flekilde do¤ru bulmuyorum. Ancak bazen belirli du-
yarl›klar nedeniyle planlanmadan da bir fleyler söylenmesi gere¤i ortaya ç›k›yor.
Ben belirli bir uygunsuz söylemin do¤rudan muhatab› niteli¤inde bir kifli olarak en
az›ndan bir üzüntümü dile getirme zorunlulu¤unu duyuyorum. Say›n Baflbakan›n
“utanmal›, s›k›lmal›” söylemi do¤rusu duymazl›ktan gelinecek gibi de¤il, bu konu-
da benim söyledi¤im Say›n Baflkan›n söyledi¤inin ayn›. 

Benim ülkemin Baflbakan› bilim insanlar›na ve uzmanlar›na karfl› bu üslubu gerçek-
ten yad›rgat›c› ve üzüntü verici. Ben bunu üzülerek belirtiyorum, bir kez daha söy-
lemek de¤il yazmak durumunda olmufltum Ölçü Dergisi’nde, belki an›msayanlar
olur. fiunu söylemifltim buna benzer, çünkü “bunlar Ali k›ran bafl kesen mi?” de-
mifltir say›n Baflbakan, gerekçe de flu: Yedi tepeye yedi tünel üzerine bilim insanla-
r› ve uzmanlar olarak görüfllerimizi ortaya koymufltum, kayg›lar›m›z› belirtmifltik.
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Ses ‹stanbul’dan gelmedi, Ankara’dan geldi. Bunlar her fleyi biliyorlar m›, yoksa Ali
k›ran bafl kesen mi? O arada Ölçü Dergisi’nden bir yaz› istenmiflti, orada da belirt-
tim. Bu söylemden dolay› kendi üstüme al›nd›¤›m üzüldü¤üm bir taraf yoktu. Ben
geride b›rakt›¤›m bunca y›l ne yapt›ysam onlar› yapmay› sürdürece¤im. Ülkemin ç›-
karlar› yolunda bilimin gösterdi¤i yolda do¤ru bildiklerimi söyledim, bundan böyle
de bu flekilde devam edece¤im. Benim üzüntüm benim ülkem ad›nad›r, çünkü ülke-
min Baflbakan›n›n bu söyledikleri bilimle, sa¤duyuyla ilgili de¤ildir ve üstelik de üs-
lup da uygun de¤ildir.

Bunun ötesinde fazla bir fley söyleyip öfke tepkisi göstermenin bize yak›flmayaca¤›
kan›s›nday›m. Bizim yan›t›m›z, daha do¤rusu görevimiz olan biteni bilimin süzge-
cinden geçirmek, bilimsel bir de¤erlendirme sonucunda elde etti¤imiz bilgileri orta-
ya koymakt›r. Çünkü biz hiçbir zaman flunu söylemedik; ben köprüden nefret ede-
rim, onun için köprü istemiyorum, tüneli de çok severim. Öyle bir fley söz konusu
de¤il, bilimin gösterdi¤i de¤erlendirme bize ne söylemeyi emrediyorsa onu söyle-
dik. Çünkü tüneli sevdi¤imizi sananlar karayolu tüneli nedeniyle tüneli de sevmedi-
¤imizi söyleyecekler. fiimdiye kadar “köprü düflman›” derlerdi, flimdi köprü düfl-
manl›¤›na bir de tünel düflmanl›¤› eklendi. Bizim köprüyle, tünelle o masum araç-
larla, ö¤elerle ne al›flveriflimiz olabilir ki, bilim insan›n›n, uzman›n onlarla sevgi-
nefret gibi bir iliflkisi olabilir mi? Bu kadar saçma bir fley olur mu?

Bizim söylediklerimize keflke flöyle yan›t verilseydi; baz› uzmanlar ve bilim insan-
lar› flöyle flöyle kan›tlarla üçüncü köprünün uygun olmad›¤›n› söylüyorlar. ‹flte etüt,
iflte plan buyursunlar görsünler. Yap›lm›fl eksiksiz flu kadar kiflinin kat›ld›¤› çal›flma-
n›n sonucu onlar›n söyledi¤inin do¤ru olmad›¤›n› söylüyor. Bunu verecek, ama bu-
nun yerine utanmal›, s›k›lmal› bir fleyler söylendi.

Benim asl›nda önemsedi¤im baflka bir fley var. Bu üçüncü köprüyü aflar ve biz de bi-
raz galiba bir tuza¤a düfler gibiyiz. Hep üçüncü köprü çerçevesinde olaylar› de¤er-
lendirip onun d›fl›nda yeterli tepkiyi gösteremedik. Önemli olan karar süreci nedir?
Demokratik bir ülkede bu tür kararlar›n al›nmas›nda saydam bir karar süreci vard›r.
Belirli bir yönetsel örgütlenme içinde kararlar›n hangi kanallar› izleyerek ortaya ç›k-
t›¤›, kimlerin ve hangi kurullar›n hangi aflamalarda hangi konularda söz sahibi olup
onay verdiklerini belirten bir karar süreci. Bütün kararlar böyle al›n›r, onun için de
bu tür tart›flmalar olmaz, karar sürecinden geçmifltir ve sizin bir tereddüdünüz var-
sa, sorununuz varsa hangi karar süreciyle ilgiliyse orada yo¤unlaflarak sorunu çözer-
seniz flu anda oldu¤u gibi karmafla, kargafla bir doz duman içinde olaylar geliflmez.
Elbette ki, bu karar sürecinin alt›nda bir kere herkesin uymas› gereken plan vard›r.
Karar oradan kaynaklan›r, arkas›ndan onun o plana dayal› olarak ortaya ç›kan yat›-
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r›m›n projelendirilmesi, tasar›mlanmas›, etüt edilmesi, fizibilite etütlerinin yap›lma-
s› oradan bir sonucun ç›kmas› gerekir. Karar böyle ç›kar, o zaman bir fley söyleye-
mezsiniz, böyle ç›kmas› gerekiyor, ama bak›yoruz böyle ç›km›yor, bu karar helikop-
ter üzerinden helikopterle bakarak tepeden bir karar süreci. 

‹flin vahim taraf› yaln›z bu üçüncü köprüyle ilgili de¤il, kifli olarak, yurttafl olarak
emin olun ben böyle düflünüyorum. Benim çok da bilgili olmad›¤›m konular var, bu
konularda karar al›n›yor. Ben bugüne kadar yahut da do¤al olarak bu kararlar›n de-
min sözünü etti¤im anlamda sa¤l›kl›, tan›mlanm›fl, aç›k-seçik bir karar süreciyle
al›nd›¤›n› varsay›yorum, ama flimdi bunu varsayam›yorum. Demek ki, kararlar böy-
le al›n›yor. Burada gözümüzden kaçan veya yeterince tepki almayan 7 tepeye 7 tü-
nel, karayolu Bo¤az geçifli, ‹zmir Körfezi Körfez geçifli, yani bütün bunlarda bizim
üzerinde durdu¤umuz asl›nda olmas› gerekti¤ini istedi¤imiz toplumun kat›l›m› diye

bir kavram var, daha oraya gelemiyoruz. Bunlar olup bittikten sonra kalk›p da “top-
lumun kat›l›m› da yok bu iflin içinde” desem fluna gülersiniz: Bu süreç içinde, böy-

le bir karar alma süreci içinde bunu nas›l düflünebiliyor? 

Ben konumuzla ilgili olarak demin söyledi¤im yat›r›mlarla ilgili en az›ndan bir fley-
leri beceremedi¤imizi düflünüyorum. Onlar› üçüncü köprü anlam›nda gündeme ge-
tiremedik, onlar oldu gitti, hiç ses, tepki yok, ama onlar da üçüncü köprü düzeyinde
ciddi sak›ncalar› olan yat›r›mlar. Asl›nda ben çok konufltu¤umun fark›nday›m, ama
bir kere bafllam›fl olduk bir dokun bin ah dinle dedikleri gibi öyle oldu. Burada ben
kesiyorum, zaten Cuma günü son oturumumuzda bu tür sorunlar› dile getirece¤iz.
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Kat›l›m›n›z› bekliyoruz, orada dedi¤im gibi öfke
tepkileri de¤il, bilgilerimizin deste¤inde bir de¤er-
lendirmeyi birlikte yaparak sonuçlara varmaya çal›-
flaca¤›z. 

Bu oturumda iki de¤erli meslektafl›m›z ça¤r›l› konufl-
mac› olarak burada sunumlar›n› gerçeklefltirdiler.

Say›n Atila Alpöge -kabul ederlerse- benim çok de-
¤erli bir dostum, ben kendisinden biraz geride geli-
yorum; konuyu teorisiyle, kuram›yla bilen, ona uy-

gulamayla hayat kazand›ran birisi ve bu konular› insanla bütünlefltiren benim göre-
bildi¤im en öndeki insan ve flu anda bilge bir kifli diyorum beni ba¤›fllarsa, pek sev-
mez böyle fleyleri, ama ben söyleyece¤im. Bilge bir kiflilik, kendisini burada karfl›-
lamaktan, a¤›rlamaktan onur duyduk.

Teflekkürler Say›n Alpöge, kongremize yönelik söylemifl olduklar›n›z›n son derece
önemli oldu¤unu ve önümüzdeki kongrelerde bunlar› yaflama geçirme konusunda
flimdiden haz›rl›klara bafllamam›z gerekir diye bir mesaj ald›¤›m› belirtmek istiyo-
rum, tekrar teflekkür ediyorum.

Say›n Prof. Dr. Rahmi Akçelik ikinci ça¤r›l› konuflmac›m›zd›. Kendisini konuyla il-
gili herkes tan›yor. Yaln›z ülkemizde de¤il, uluslararas› alanda sayg›n bir de¤erli bi-
lim insan›. Gerçekten dolu dolu çok yararl› bir konuflma yapt›lar. Teflekkür ederiz
Say›n Akçelik.

Burada, benim ç›kard›¤›m sonuçlardan birisi, Avustralya’y› örnek almam›z gereki-
yor di¤eri de, -tabii herkesin sordu¤u soruyu- burada herkes soruyor:

Amerika’dan Arap ülkelerine kadar onca ülkenin derdine deva olan yaz›l›mlara biz
ihtiyaç duymuyor muyuz? Neden? Herkesin kafas›nda bu soru var, size soracaklar-
d›r arada.

Tekrar teflekkür ediyorum say›n konuflmac›lara. Sabahki oturumu böylece tamamla-
m›fl oluyoruz. Çok teflekkür ediyorum.
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‹K‹NC‹ OTURUM 

OTURUM BAfiKANI: 
CEMAL GÖKÇE 

‹SMA‹L fiAH‹N
(Ça¤r›l› Konuflmac›) 

1/100.000 Ölçekli ‹stanbul ‹l Çevre Düzeni
Plan› ve Ulaflt›rma Ana Plan› ‹liflkisinin De¤erlendirilmesi

ZÜMRÜT KAYNAK
HÜLAGÜ KAPLAN

Ulafl›m Kaynakl› Çevre Sorunlar› Kapsam›nda 
Yerel Yönetimlerin Sorumluluk ve Yetkilerinin ‹rdelenmesi

H. MURAT ÇEL‹K
‹stanbul 2007 Ulafl›m Ana Plan› Çal›flma Süreci 

ve Edinilen Deneyimler
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OTURUM BAfiKANI: CEMAL GÖKÇE 

Say›n kat›l›mc›lar, ikinci oturumda, ça¤r›l› konuflmac›m›z Say›n ‹smail fiAH‹N
“1/100.000 Ölçekli ‹stanbul ‹l Çevre Düzeni Plan› ve Ulaflt›rma Ana Plan› ‹liflkisi-
nin De¤erlendirmesi”ni yapt›. Zümrüt KAYNAK ve Hülagü KAPLAN taraf›ndan
haz›rlanan “Ulafl›m Kaynakl› Çevre Sorunlar› Kapsam›nda Yerel Yönetimlerin So-
rumluluk ve Yetkilerinin ‹rdelenmesi” bafll›kl› bildiri Hülagü KAPLAN taraf›ndan
sunuldu. “‹stanbul 2007 Ulafl›m Ana Plan› Çal›flmas› Sürecinde Edinilen Deneyim-
ler” bafll›kl› bildiri de Say›n Murat ÇEL‹K taraf›rdan sunuldu.

Teflekkür ederim. Birer soru alabiliriz. 

AZ‹ME TEZER- 

Ben bütün konuflmac›lara teflekkür ederim. Murat Beye bir sorum var. Bir soruyla
s›n›rland›rmak durumunda m›y›z? Onu öncelikle soray›m, pek fazla soru ç›kmad› flu
ana kadar, ama çünkü birkaç nokta vard› benim do¤rusu. 

CEMAL GÖKÇE-

H›zl› olursa olur hocam, bir soru kabul ederiz yani.

AZ‹ME TEZER-

Peki. Biraz evvelki sunuflunuz s›ras›nda dediniz ki: “Ulafl›m master plan› aç›klama-
lar yapamad›, sonucunu aç›klayamad›, çünkü planlar iptal olmufltu, iptal oldu, tek-

39

8. ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



rar kabul edildi ve bu nedenle aç›klayamad›k” gibi bir aç›klamada bulundunuz. Pe-
ki, ulafl›m master plan› gerçekten çevre düzeni naz›m plan›n›n bütün verilerini dik-
kate alm›fl m›yd› ki, gerçekten aç›klama yap›lamad›? 

‹kincisi, yaya ulafl›m› da toplam ulafl›m süresi, ortalama ulafl›m süresinde yaya ula-
fl›m› da dahil edildi dediniz. 

Çünkü ulafl›m süresi biliyorsunuz artt› ‹stanbul’da, karayolu a¤›rl›kl› ulafl›m›n etki-
siyle asl›nda hep bunu vurgular›z planc›lar olarak da. Acaba siz flunu mu düflünüyor-
sunuz, ben yanl›fl m› anl›yorum? Yayay› ekledi¤imiz zaman ulafl›m süresi daha m›
uzuyor?

Bir sorum daha var. Asl›nda bu aç›klama belki de. Planc›lara megaloman dediniz,
bununla ilgili bir fley daha söylemek istiyorum: Planc›lar m› megaloman acaba kim
megaloman flu anki ulafl›m politikalar›nda? Bunu düflünüp bir daha belki de¤erlen-
dirmekte fayda var diye düflünüyorum. Teflekkür ederim.

CEMAL GÖKÇE-

Ben de teflekkür ederim. Baflka soru? Zerrin Hocam saç›n›z› tar›yorsunuz. Soru mu
soracaks›n›z? 

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Ben panele geç geldim, yani Murat Beyin konuflmas› bel-
ki yar›lanm›flt›, ama dikkatimi çeken bir fley oldu. Onun
için de özür diliyorum, biliyorsunuz fiûradan geldim, ka-
fam da çok kar›fl›k. Ne soraca¤›m› unuttum. Hat›rlad›m,
yat›r›mlarla ilgili soraca¤›m. Karayolu vas›talar› için bo-
¤azdan geçen karayolu tüp tünelinde yat›r›mlar olarak ir-
delediniz mi? Sonra yedi tepeye yedi tünel yat›r›mlar›n›
irdelediniz mi, sonucu ne ç›kt›? Üçüncü köprüyü irdele-
diniz mi, sonucu ne ç›kt›? Teflekkür ederim.

CEMAL GÖKÇE-

Ben de teflekkür ederim. Ergun Hoca.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Say›n Çelik’e ben de soru yöneltmek istiyorum. Asl›nda benim sormak istedi¤im so-
ruyu, var soran sevgili meslektafl›m yan›lm›yorsam Say›n Tezer’di sordu, ama ben
bir ekleme yapmak istiyorum ona, çünkü çok ilginç. ‹stanbul’da yolculuk süreleri-
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nin 1985’le 2006’da ayn› oldu¤unu söylüyorsunuz, ama yaya dahil de¤il dediniz.
Benim bildi¤im kadar›yla 1985 etüdünde yaya yolculuklar› dahil 45 dakika civar›n-
dad›r. 

Acaba ilk sorunun üzerine ek soruyu flöyle sorsam; yaya yolculuklar› dahil toplam
yolculuk süresi, ortalama yolculuk süresi var m› elinizde, bunu verebilir misiniz? Bir
de bilmiyorum, tabii daktilo hatas› olabilir, 2006 ya da 2007 sizin etüdünüzdeki yol-
culuk sürelerinin bir alt k›r›m› var, yani ev ifli yolculuklar›, ev yolculuklar› vesaire alt
oran de¤erleri var. O de¤erlerin ortalamas› sanki o rakam›, yani sizin verdi¤iniz orta-
lamay› tutmuyor gibi geldi bana. fiöyle gösterdi¤iniz kadar›yla bakt›¤›mda bir fleyi de
siz göstermediniz, bildiriler kitab›nda var. Toplu tafl›m hatlar›yla ilgili bir haritan›z
var sizin burada ve onun içinde hiç denizyolu yok, hiç denizyolu gösterilmemifl.
Onun gerekçesi nedir acaba? Burada bir harita var, toplu tafl›m hatlar› diyor gösteri-
yor üstünde, hiçbir denizyolu ulafl›m› yok o haritan›n üzerinde. Teflekkür ederim.

CEMAL GÖKÇE- 

Bir soru da ben soray›m. Üzerinde çal›fl›lan ‹stanbul Ulafl›m Ana Plan›nda üçüncü
köprü birinci köprüyle ikinci köprü aras›nda görülüyor. Tabii, biz köprünün güzer-
gâh›n› tart›flm›yoruz, köprünün kendisinin ‹stanbul ulaflt›rmas›na katk› yapmayaca-
¤›n›, tam tersi yeni sorunlar do¤uraca¤›n› biliyoruz ve ifade ediyoruz. 

Üçüncü köprü birle ikinin aras›nda düflünülüyor, planda böyle diye bu aç›klanmad›
ve Say›n Baflbakan da ‹stanbul’un en kuzeyine yap›laca¤›n› veya Ulaflt›rma Bakan›
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‹stanbul’un en kuzeyine yap›laca¤›n› aç›klad›. Acaba bu noktada Say›n Çelik’in dü-

flüncesi ne? Onu da ben ö¤renmek istiyorum, buyurun söz sizin Say›n Çelik.

MURAT ÇEL‹K

Önce Azime Han›m›n sorular›n› cevaplayay›m.
“Arazi kullan›m kararlar›n›n tamam›n› kulland›n›z
m› ki, revizyondan etkilendiniz?” dedi. Do¤al ola-
rak zaten ulafl›m ana planlar› arazi kullan›m karar-
lar›ndan gelen her zondaki nüfus, ö¤renci say›s›,
okula gelen ö¤renci say›s›, istihdam ve o zondan d›-
flar›ya giden çal›flmaya giden insan say›s›n› bilmek
durumundad›r. Arazi kullan›m kararlar› de¤iflince
bunlar da de¤iflti¤i için ki, talebi belirleyen fleyler-
dir bunlar en az›ndan model olarak. Yaya sürelerini
niye eklendi mi, eklenmedi mi? 

O galiba flöyle bir fark var: Ben köken olarak planlamadan gelen bir modelciyim,
Hülagü Hocam da öyle. Biz mühendislerle bir fark›m›z var, Haluk Hoca da yapm›fl
oldu¤u modellemeyi do¤rudan araçl› yolculuk üzerinden yap›yor, matrisi de ona gö-
re kuruyor, fakat bizim yapt›¤›m›z o modelde, benim paradigmal olarak bak›fl›mda
yaya mutlaka matrislerin içine dahil edilmeli, çünkü onu bafltan ay›rd›¤›n›zda gele-
cekteki oran›n ne olaca¤›n›, yaya oran›n› tahmin etmek çok güç. Bir de zaten haki-
katen ‹stanbul gibi bir yerde yüzde 50 oran›nda bir yolculuk ç›kt›. Megaloman ko-
nusu tabii o biraz sarkastiktir, öyle bir fley yok, ama komprensif planlamaya yap›lan
en kritik elefltirilerin bafl›nda zaten megalomani gelir. Her fleyi çözece¤i iddias›nda-
d›r, ona at›fta bulundum, yoksa meslektafllar›m› k›rmak için de¤il.

Zerrin Hocam karayolu tüp tüneli yedi tepeye yedi tünel ve üçüncü köprü dedi. Ka-
rayolu tüp tünelinden ‹smail Hocam da söz etti. Temel flebekede, yani model s›na-
mas› yap›ld›¤› temel flebekede ihalesi yap›lm›fl, yani comited projelerin hepsini infla
edilmemifl bile olsa biz art›k yap›lm›fl gibi model s›namas›n› onun üzerinde yapt›k.
Yani de¤ifltirme flans›m›z olamayacak projelerdi. Karayolu tüp tünelinin de s›nama-
s› yap›ld›, ama spesifik olarak günlük geçifl say›lar› flu an inan›n akl›mda de¤il. 

Yedi tepeye yedi tünel projesi kesinlikle bir önceki genel sekreter Mesut Beyin ken-
di tercih etti¤i bir projeydi. Kendisi de yok, ama onlar s›nand›, çok da öyle verimli
bir geçifl oldu¤unu tespit edemedik iflin do¤rusu, ama bundan sonra da herhalde iki-
si yap›ld›. Benim kiflisel kanaatim bir adet vard› mesela, Taksim’den havaalan›na 10
bin kilometrelik bir tünel, yani onlar çok ç›lg›n projeler oldu¤u için uygulamak is-
teyeceklerini de zannetmiyorum belediyenin, o bir promosyon olarak kald›. 
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Üçüncü köprü s›nand› tabii, o befl alternatif lokasyon da bizim yapm›fl oldu¤umuz
yerlerde Japon ekip taraf›ndan, yani ben sadece model müellifiydim orada, ikinci
aflamaya herhangi bir karar verici olarak girmedim. Asl›nda ‹smail Hocam ahlâki bir
sorumluluk dedi, ama ben profesyonelim, öyle bir ahlâki sorumluluk alamam. Be-
nim iflim de¤il, birtak›m insanlar politikalar›n› söylemifller, seçime girmifller, ç›k-
m›fllar, bunu yap›yorlar ve bunu söylüyorlar. Bu yanl›fl›n ahlâki sorumlulu¤unu tek-
nisyen niye üstlensin? Aksi takdirde çünkü bu tart›flmalar›n konusu Türkiye’de mi-
litarize oluyor ve bu benim hiç hofluma gitmiyor do¤rusu. Teknik bir tart›flma m› ya-
p›yoruz, yoksa ideolojik tart›flma içinde miyiz belli de¤il.

Üçüncü köprü s›nand›, yani görece her lokasyonun kendi avantaj-dezavantajlar›, t›r-
nak içinde söylüyorum bu dezavantaj ve avantajlar›n›, yani ulafl›m ana plan raporun-
da yer alan ifade aynen flu, onu size aktaray›m: 2019 y›l›ndan sonra Marmaray -ki, o
süre içinde hizmete girecek- s›namak, inflas›na bafllanmak üzere üzerine mutlaka bir
rayl› sistem geçifli olan, çünkü kuzeyde yap›lacak herhangi bir köprüye ilave edece-
¤iniz rayl› sistemin ‹stanbul Ulaflt›rma fiebekesine çok ciddi bir faydas› ve etkisi ol-
muyor, arzu hatlar›n› oraya kayd›rm›yordu. O yüzden kuzeyde iki köprü aras›nda
2023 y›l›nda tamamlanmak üzere bir üçüncü köprü yap›labilir gibi bir ifade var. An-
cak orada yine alt› çizilerek belirtilen bir baflka fley daha var; -ki, zaten iki köprü ara-
s›nda bunun seçilmesinin nedeni çevresel etkilerinin en az olaca¤› düflüncesidir- 2019
y›l›nda Marmaray’›n kentteki arzu hatlar› üzerinde ciddi de¤ifliklikler yapaca¤›, bel-
ki de 2019’dan sonra bir üçüncü köprüye, yani o bulgulardan sonra gerekmeyece¤i-
ni de kay›t alt›na alan henüz aç›klanmam›fl olmas›na karfl›n bir ifade var. 

Ergun hocam toplu tafl›ma hatlar› dedi. Hocam, onlar biz transcape’te kulland›k.
Transcape’de co¤rafya bilgi sistemi, yani o grafik sadece o grafik gösterimdi, böy-
le bobin fleklinde, yo¤un fleklinde onun arkas›nda zaten hatlara yönelik bütün bilgi-
ler vard›. Ben sadece grafik gösterimi olarak buraya koymufltum. Zannediyorum be-
nim kiflisel kanaatimi sormufltu. Yaya yolculuklar› dahil ediyorum, flu an bak›yorum
hocam, araçl› yolculuklar 48 dakika, toplamda 50 dakika, ev bazl› ifl yolculuklar› 52
dakika araçl› yolculuklar, e-okulda 48.5 dakika, ev di¤er 49, di¤er ev bazl› olmayan

yolculuklarda da 52 dakika bizim anket.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

“Yedek yolculuk süresini ekleyebilirim” demiflsiniz, ben sorarken “evet” dediniz,
bafl›n›z› sallad›n›z.
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MURAT ÇEL‹K-

Bu yaya dahil oldu¤unda, yaya yolculuklar› dahil.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Ortalama yolculuk süresi nedir ‹stanbul için?

MURAT ÇEL‹K-

32.2 dakika hocam. Yaya dahil, yani en fazla 15 dakika, 18 dakika gibi yaya yolcu-
luklar› var. Zaten çok büyük bir k›sm› yaya yolculuklar›n›n yüzde 80’ine yak›n bir
k›sm› intrazonal fleyler.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Ben ya anlatamad›m. Bir tafl›tla yolculuk yapabilmeniz için o tafl›t›n ilk dura¤›na ka-
dar yaya olarak ulaflman›z son dura¤a indikten sonra hedefinize varabilmek için tek-

rar yürümeniz gerekir. Bu yolculuklar›n dahil oldu¤u bir ortalama yolculuk süresi
var m›?

MURAT ÇEL‹K-

Motorize yolculuklarda acsess ve agress zamanlar dahilleri söylüyorum, yani araçl›
yolculuk derken biz insanlara “nereden nereye kaç dakikada gittiniz?” derken han-
gi türle o onu içeriyor, ama spesifik olarak sormad›k. Asl›nda flöyle diyeyim hocam;
sorduk, yani access-agress zamanlar›n› ankette ben ayr›ca fley yapm›flt›m, fakat gel-
medi bunlar, yani insanlar cevap vermiyorlar, hat›rlam›yorlar. Oradan etkin bir ce-
vap alamad›k. 

CEMAL GÖKÇE- 

Zaman›m›z› 10 dakika aflt›k. 15.10’da üçüncü oturumu bafllatmak üzere çay aras›
veriyoruz. 
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OTURUM BAfiKANI: PROF. DR. ZERR‹N BAYRAKDAR

De¤erli kat›l›mc›lar, ‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesi taraf›ndan düzenle-
nen 8. Ulaflt›rma Kongresi’nin 3. Oturumunda sunulan bildiriler, Mustafa Sinan
YARDIM, Cenk HAMAMCIO⁄LU, Mustafa GÜRSOY taraf›ndan haz›nlanan
“2010 Avrupa Kültür Baflkentli¤ine Do¤ru Büyük Ulaflt›rma Projeleri Oda¤›nda ‹s-
tanbul Tarihi Yar›mada’daki Kentsel De¤iflme E¤ilimleri”. Kadir GURBETC‹ ve
Elyase ‹SKENDER taraf›ndan haz›rlanan “‹stanbul Kentsel Dönüflümünde Otomo-
bilsizlefltirme Uygulamalar›”, ve Say›n Nadir YAYLA taraf›ndan haz›rlanm›fl olan
“‹stanbul’daki Taksi Tafl›mac›l›¤› - fiirketlerden Beklenen Yararlar”...

Say›n Sinan YARDIM bize Tarihi Yar›mada’daki kentsel de¤iflimlerin e¤ilimlerini
anlatt›. Sorular bölümünde ben de ona soru yöneltece¤im. Say›n Kadir Gurbetci ‹S-
PARK’›n olumlu, yani çok önemli bir fleyi vurgulad›. ‹SPARK bende hep olumsuz
ça¤r›fl›m yapar, çünkü Kad›köy’de iskeleye giderken her seferinde orada ‹S-
PARK’›n otopark› var biliyorsunuz, o yolu üç s›ra, yani tek s›ra olmas› gereken üç
s›ra park ederler ve bütün arabalar t›kan›r. Halbuki çok u¤rafl›yorlarm›fl, ama önüne
geçemiyorlarm›fl, ama ‹SPARK’›n çok iyi ifller yapt›¤›n› gördüm, sevindim, bakaca-
¤›m yani, baz› fleyleri bilmiyordum. Ö¤rendim. Nadir Beye de bu taksiyle ilgili ver-
di¤i bilgiler için teflekkür ederiz. Biliyorsunuz bir dizi var, herhalde o sizin söyledi-
¤iniz yerine gelsin diyen Akasya Dura¤› -ben de arada tak›l›yorum-, yani o bir flir-
ketleflmenin nas›l bir fley getirdi¤ini gösteriyor. 

47

8. ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



NAD‹R YAYLA-

Duraklarda durak baflkan› var, bunlar de¤iflerek kullan›yorlar. Durak baflkan› o
duraktaki takside söz geçiriyor ama benim söyledi¤im anlamda de¤il.

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Anlad›m, flirket haline gelmesi diyorsunuz. Var, ‹stanbul’da öyle muntazam çal›flan
taksiler var, ama hepsi bir de¤il tabii.

Teflekkür ediyoruz, flimdi soru k›sm›na geçtik. Sorular› alal›m.

ZEKA‹ ERO⁄LU-

Bu 2010 Avrupa Kültür Baflkentinin kentsel dönüflümlerle ilgili Sinan Beyin yapt›-
¤› sunumla ilgili bir fley sormak istiyorum. Siz Tarihi Yar›mada’dan bahsettiniz,
ama ben ‹stanbul’daki baflka bir örne¤i verece¤im: Tarlabafl›’ndaki bir dönüflüm
projesi de söz konusu. Oradaki insanlar›n ma¤dur olmas›, kendileri bir sivil toplum
örgütü kurarak yasal yollarla haklar›n› arama çabalar› da var. Buradaki dönüflümü
nas›l görüyorsunuz? ‹lkönce onu merak ediyorum. Bununla birlikte orada oluflturu-
lacak al›flverifl merkezleri, orada oluflturulacak trafik yo¤unlu¤unu da bir flekilde ar-
t›racakt›r. Oradaki proje acaba Taksim, fiiflhane ve Atatürk köprüsü üzerindeki hat-
t›n üzerinde nas›l bir trafik yo¤unlu¤u oluflturacak? Bunun ‹stanbul’un merkezi ola-
rak adland›r›lan ve birçok turisti a¤›rlayan Taksim’e nas›l olumlu veya olumsuz bir
etkisi olacak? Bir di¤er sorum da Kadir Beye olacak. 

Kadir Bey Barselona’da trafik s›k›fl›kl›¤›n›n yüzde 50 nedeninin otopark alan› arar-
ken arabalar›n yapm›fl oldu¤u ring seferlerinden kaynakland›¤›n› söyledi. Bunun
Türkiye’de, yani trafik s›k›fl›kl›¤›nda bu otopark ararken ne kadar bir s›k›fl›kl›¤a ne-
den oluyor araçlar ve ‹SPARK’›n kurulmas›yla birlikte trafikte s›k›flma yaratan tra-
fik, yani otopark arayan araçlar›n yüzde kaç›n› çekebildiler trafi¤in s›k›flmas›ndan? 
Di¤eri de taksilerle ilgili olarak mesajl› psikoteknik, SRC belgeleri gibi fleyler gelifl-
tirildi, ama bunlar›n denetimleri yap›lm›yor aç›kças› ve korsan taksi bu nas›l iyilefl-
tirilmesi? Denetimle mi sadece iyilefltirilmeli, yoksa gerçekten taksicilere sadece eh-
liyet ve ek belgelerle de¤il de, taksicili¤in bir flekilde bir okulu mu oluflturulmal› de-
netimli olarak? Bir de korsan taksiler, art›k bankalar bile korsan taksicilik yapmaya
bafllad›lar. Al›n bizim kredi kart›n›, arad›¤›n›zda fluraya size yüzde 50 indirimli tak-
si gönderelim gibi kampanyalar› var. Bunlar da korsan taksi yap›yorlar, yani banka-
lara kadar geçti korsan taksicilik. Bunu nas›l denetleyece¤iz? Bankac›lar bile art›k
korsan taksicilik yaparken kurumsal flirketler denetlesek de çözebilir miyiz, korsan

taksinin önüne nas›l geçilebilir?
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ZERR‹N BAYRAKDAR

Teflekkür ederiz. 

MUSTAFA S‹NAN YARDIM-

Kentsel dönüflüm meselesi nazik bir mesele, sur
içinde bunun bir k›sm›n› yaflad›k, ben takip ettim.
Tarlabafl›’n› yakinen takip etmiyorum. Bunun
olumlu taraflar› var, olumsuz taraflar› var. Hakika-
ten bir taraftan bir problemi, bir yaray› çözerken bir
taraftan da s›k›nt› olan flu; bir geçmifli yok etme teh-
likesi var. Böyle riskli, nazik, o yüzden nazik diyo-
rum. Sulukule’de yaflad›¤›m›z süreç asl›nda böyle bir süreç, yani Sulukule benim
komflum, orada tan›d›¤›m, görüfltü¤üm insanlar da var, hayatlar›n› biraz biliyorum.
Yap›lmas› gereken neflter vurulmas› gereken çok fleyler var hayat›nda, fakat böyle
mi olmal›yd›? Hay›r, biraz farkl› bir yaklafl›m söz konusu olabilirdi. O yüzden Tar-
labafl›’yla ilgili do¤rudan bir fleyi söyleyemiyorum, yani dönüflümü, projesi net ola-
rak önüme gelmeden bir fley söylemem de do¤ru de¤il. Bu tip yerlere rant ön plan-
da olarak böyle fleyler yapt›¤›n›z zaman ‹stanbul’daki al›flverifl merkezlerinin etkile-
rini benim verdi¤im örnek belki olumlu bir örnekti de, genelde ne büyük s›k›nt› ya-
ratt›¤›n› biliyoruz. 

Burada ulaflt›rmac› herkes Odan›n da bu konuda bir görüflü var bildi¤im kadar›yla,
yani bir anlay›fl› var. Projeyi görmeden Tarlabafl› bulvar›na ne yapar? Onu do¤rudan
söyleyemiyorum. Say›n Baflkan›m, bu konuda bir fleyiniz var m›? Tabii ki, büyük
al›flverifl merkezleri, büyük binalar yapt›¤›n›z zaman bunlar›n etkilerini de¤erlendir-
mek durumundas›n›z. Her büyük fley çok güzel olmayabiliyor, her modern yap› çok
güzel etki yaratmayabiliyor. Metropoliten hayatta bunlar dikkate al›nmas› gereken
fleyler diye düflünüyorum. Projeyi görmem laz›m, meseleye daha detayl› e¤ilmem

laz›m aç›kças›. Teflekkür ederim.

KAD‹R GURBETC‹- 

Zekai Beye teflekkür ediyorum. fiimdi Avrupa ‹kinci
Dünya Savafl›’ndan sonra bu sistemi kurmufl. Babam
1976 y›l›nda Almanya hat›ralar›n› anlat›rken bizim flu
an yapt›¤›m›z uygulamalar› anlatmas› esef verici. Ara-
dan bir-iki nesil geçmifl maalesef. fiu söylenilebilir,
net rakamlar veriyorum size, bu bir bak›fl aç›s›d›r, ya-
r›n için bir ›fl›kt›r: Ümraniye kat otopark›n›n bir saati
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ücretsizdir, ayl›¤› 75 lirad›r. Bir saatlik ücretsiz Ümraniye kat otopark›na Ocak ay›n-
da 4,500 araç ücretsiz istifade etmifl, girmifl ç›km›fl, yani o bariyerin alt›ndan girip
ç›km›fl, kültür. Üsküdar kat otopark› ald›k. Bu süreç, bunun sosyolojik ya da böyle
detaylar›na girsek çok derin, enteresan bir konu da, girmemeye çal›fl›yorum sizi yor-
mama ad›na; May›s ay› 2009 Üsküdar kat otopark› 2 saati ücretsiz, 20 binden fazla
araç girmifl 2 saatlik ücretsiz dilimde, yani 20 bin arac› bir ay içerisinde May›s ay›n-
da bir absorbe etmifliz içeriye, gir demifliz içeriye, bak size güvenli bir liman olufl-
turduk. Dünyan›n neresine giderseniz girin 150 metrekareden fazla insanlar yürü-
mek istemez, biz hiç yürümeyiz. Bunu söylemifl olay›m, bak›n›z enteresan anekdot-
lar var bizde: Özellikle Sar›yer aks›nda Befliktafl e¤lence Niflantafl› ve etraf›nda çok
zorluk çekiyoruz. Eski yerleflim, ama geliflme, her insan o e¤lence merkezine, vesai-
re merkezlere son model arabas›yla geliyor ve tam kap›ya kadar gelmek istiyor. Mo-
tor çal›fl›yor, el freni çekiliyor, vale gelip al›p götürüyor. Oraya kadar gelmek zorun-
da, gelmezse olmaz. Bu bir bak›fl aç›s›, bu bir kültür.

20 bin araç çekmifliz Üsküdar’da May›s ay›nda sokaktan bir ay içinde ücretsiz, bu-
nu flunun için anlat›yorum: ‹stanbul ne demektir? ‹stanbul Bak›rköy’den, Küçükçek-
mece’den bu tarafa Üsküdar, Kad›köy flu aland›r. Ben Çatalca’y› ‹stanbul say›yorum
da, hani kendisi içinde bir s›k›nt› vard›r onun. Sultanbeyli bir ‹stanbul’dur, ama ken-
di içinde bir daralmas›, s›k›flmas› vard›r, ama her iki köprüden 450 bin araç her gün
geçiyor. Burada flunu söylemeye çal›fl›yorum; ben size veri vermek istemem bura-
da, bununla ilgili bir anket yapmad›k biz, çeflitli örnekler var, onlar› örneklendirmek
istemiyorum, ama biz kat otoparklar›, aç›k otoparklar›, denize yak›n otoparklar›,
metrobüse yak›n otoparklar› ucuza yak›n, çok ucuz bedelle yapmak suretiyle ve 13
saat eksenli yap›yoruz ki, gitsin iflini görsün, mesaisini görsün, gelsin, arabas›na bin-
sin evine gitsin, trafi¤e girmesin. 

Rakamlara girmek istemiyorum, ama ciddi rakamlar olufltu. Bak›n tek bir örnek; Ka-
d›köy ‹DO önü o balonun oldu¤u otopark onlar› nas›l yapt›k bir anlatsam, 1.000
araç, daha fazla da 1.000 araç örne¤ini veriyorum. 5’le çarp›n 5 gidip 5 gelip 10 km,
hiç fren mesafesi, takip mesafesi koymuyorum, her gün ben 10 km caddeden, ana
akstan çekmifl oluyorum 24 saati 5 lira uygulamas›yla, ama ben para kazanmak is-
tesem derim ki, beni ilgilendirmiyor. Öyle demiyoruz, onun için muhakkak ki, fay-
das› var. 4 y›l öncesinden çok iyi durumday›z, ama hocamla arada konufltuk, bu çok
uzun bir konu, asl›nda tam bafll› bafl›na bir panel konusudur da, ama bir kültür olufl-
mam›fl henüz birde. ‹kinci s›ra parklanma. 

Personelimiz bizim 1.700 adet ve sokaktan toplad›¤›m›z 300 adam var onlar›n içeri-
sinde ve onlara flu anda güz dönemi e¤itimi 8. defa giriyoruz, en az e¤itim alan 68 e¤i-
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tim alm›fl ve sizler veriyorsunuz, akademisyenleri ça¤›r›yoruz. Orada ne anlat›yoruz?
‹kinci s›ra parkland›rmay› yapt›rmay›n, otobüsün dura¤›na, 5 metre önüne ve 5 metre
sonras›na da yapt›rmay›n. Otobüs parka do¤ru dürüst yanafls›n ki, yolcusunu rahat in-
dirsin, geriye do¤ru tetikleme olmas›n. Fakat ben oturdu¤um yerde ki, art›k farkl› göz-
le bak›yorum dünyaya, inan›n özel araçlar, minibüsler, taksiler tam ortas›nda duruyor
otobüs dura¤›n›n, sanki alay ediyor. Bazen kendimi zor tutuyorum. 

Diyorum ki, efendim park etseniz daha iyi uygun olur de¤il mi? S›rt›n› s›vazl›yoruz,
böyle bir fley olabilir mi? Bu bir süreç arkadafllar, bu dünden bugüne olmaz. Cetvel-
le çizemem bunu, bundan böyle diyemem, ama aflama iyi, biz h›zl› gelifliyoruz. Bi-
raz otopark eksi¤imiz var do¤ru, biz de sizden ald›¤›m›z paralarla flimdi 6 adet ye-
ralt› otopark› yap›yoruz 2.000 araç kapasiteli, bir de tam otomatik, yar› otomatik. Bi-
rini 29 Ekimde Beyo¤lu’nda aç›yoruz 323 araçl›k, 6 otopark, üstü fitness, üstü fua-
ye, üstü yeflil alan. 400 araç Merter yar› otomatik, girmeyeyim detay› uzun, vesaire.
Teflekkür ederim.

NAD‹R YAYLA-

Zekai Bey söyledi bankalar da korsan taksicilik yap›yor-
sa benim söyleyece¤im bir fley yok tabii. ‹flin bafl› tabii
denetim, fakat kimse bu ifle girmiyor. Bak›n›z, ben taksi
fleyini b›rakaca¤›m. Kadir Beyle de ilgili oldu¤u için
söylüyorum, ben ‹stanbul Trafik Vakf›n›n Yönetim Ku-
rulunday›m, Baflkan› Say›n Valimiz, Emniyet Müdürü
‹stanbul’un en üst düzeydeki kamu yöneticileri var. D›-
flar›dan da var, 10-12 kifli oluyoruz.

Asl›nda ben Yeniköy’de oturdum uzun süre, flimdi otur-
muyorum. Orada yol boyunca Kadir Bey iyi bilir, bir defa bal›kç›lar›n önünde kimi
vatandafl park edemez, tenekeleri koymufltur, park yasak. Zaten oraya bir de sa¤lam
adam koymufllard›r, döver. Ondan sonra manav›n önüne koyamazs›n›z, banka zaten
ihtilalde 80’de yasaklad›lar güvenlik aç›s›ndan, bir bak›yorsunuz vatandafl›n kamu-
ya ait yola park edemiyorsunuz, oradaki dükkan, ticaret sahipleri park ettirmiyorlar.
Ondan sonra vatandafl ikinci s›ra park etmeye bafll›yor. 5 dakikal›k ifli var bankada,
kofluyor onun yan›na koyuyor, bir sürtüflmeler trafik t›kan›yor. Ben bunu söyledim
o toplant›n›n birinde yönetim kurulunda, isim vermek istemiyorum bu olmaz, gayet
basit bu. Diyecek ki dükkan sahiplerine burada e¤er uzak yere park etse 8-10 saat
siz kamuya ait bir yeri orada bedava kullan›yorsunuz demektir. En önemli caddeye
koyuyorsunuz erken geldi diye, ondan sonra kimse oray› kullanam›yor. 

51

8. ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



fiimdi oralara tabii siz el att›n›z, yani ücretli oluyor, ama her yer de¤il. Bana o za-
man söylenen fluydu: Hocam, ar› kovan›na çomak sokmayal›m, gidiyor iflte gibi ay-
nen bu olayda da böyle, yani çok kolay kardeflim, burada vatandafl›n park edece¤i
herkesin kullan›m›na aç›k yol, kamuya ait yola sen dükkan, iflletme sahibi olarak sü-
rekli park yasa¤› koyamazs›n. Arac› olmasa dahi hani indi-bindi yükleme indirecek,
oraya teneke kutular› park yasa¤› diye sat›l›yor kifliler yahut kendisi uydurmufl ko-
yam›yorsunuz, koydu¤unuz an korkuyorsunuz çizer, lasti¤i indirir diye. Sonuç flu:
Denetim olay› çok basit bunlar, o kadar basit çözülür ki, fakat maalesef buna e¤il-
miyoruz. Bu olayda ben düflündüklerimi söyledim, denetimdir, çok basittir bu kor-
san taksicili¤i önlemek. Bundan esnaf da flikayetçi, yollar› var bunun, ama bizim in-
san›m›z buna biraz da dedi¤im gibi teflvik edici oluyor.

KAD‹R GURBETC‹- 

Hocama katk› çok k›sa, 2008 Ocak ay›nda meclisten karar ç›kt›: Taksilerin sevk ve
idaresi için call center ça¤r› merkezi kurulsun diye, biz de bununla ilgili hocam›z-
dan da istifade ettik, baflka veriler de var: Taksiler bundan sonra o duraklara ba¤l›
olarak o call centerla yönlendirilecek insanlar. Örnekleme yapmak gerekirse, alo üc-
retsiz arama olacak 04 diyecek ça¤›racak, hemen call center cevap verecek “ben ‹s-
tanbul Teknik Maçka’n›n önündeyim, kampüsün önündeyim”, hemen “bir saniye”
diyecek, en yak›n durak neresiyse yaklafl›k 1.000 durak öngörüyoruz flu anda, ora-
daki en uyguna diyecek ki call center “uygun musun?” diyecek, basit anlat›yorum,
“uygunum” diyecek, hemen dönüfl yapacak bize, “1 dakika sonra orada efendim”
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diyecek ve taksi öyle girecek. Hocam çok güzel izah etti¤i için girmedim, bu da re-
habilite edilecek. Bu rehabilite edilip kay›t alt›na al›n›nca bu sefer örnek inflallah bi-
rine isabet etmez, 34 TCB 10 iki adet olmayacak. 

SALONDAN-

10 adet var.

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Güngör Bey, sorunuzu alabilir miyiz?

GÜNGÖR EVREN-

Ben sorumu Kadir Beye yöneltmek istiyorum. Bir kere bafll›¤›ndan çok hoflland›m
tabii ki, kentsel dönüflüm olumlu olan, fakat son dönemlerde kuflkuyla, kayg›yla kar-
fl›lanan en az›ndan tart›flmal› bir konu, ama otomobilsizlefltirme yani Avrupa kent-
sel flart›na uygun olarak diyor ki, biz kentimizi seçiyoruz. Çok ciddi bir tercih, ta-
mam bundan da mutlu oldum ve çok güzel bir sunuydu. Anlay›fl›na tamamen kat›l›-
yorum, bireysel yarg›lar› benimkiyle en az›ndan örtüflüyor. Do¤rusu etkilenmemek
mümkün de¤il, çok mutlu oldum. Benim de kurumla ilgili bafllang›ç izlenimlerim
gerçekten iyi de¤ildi, ben de yan›l›yormuflum dedim. Benim sorum flu, laf› da uzat-
madan baz› konularda söyleyebilir, ama sizin de vurgulad›¤›n›z gibi otopark bir ken-
tin ulafl›m›n› düzenlemede, yönlendirmede önemli unsurlardan biri. Bunun yeri
önemli, fiyat politikas› önemli. Sizin söylediklerinizde kiflisel tercihlerimiz anlam›n-
da do¤ru fleyler yapt›¤›m›z› düflünebilirim, ama benim anlay›fl›ma göre bunun bir
plan çerçevesinde kenti, kent ulafl›m›n› bütünlük içinde ele alan bir plan çerçevesin-
de nerede otopark yap›lacak, kapasitesi ne olacak, buradaki izlenen politika ve fiyat
politikas› ne olacak? Bunun bu çerçevede ortaya ç›kmas› gerekiyor.

Sizin söyledikleriniz akl›ma yat›yor, ama bunlar›n ‹stanbul gibi bir kentte her zaman
bu karar› kiflisel veya bir kurum olarak sizin kurumunuzun uzmanlar›n›n tek bafl›na
sa¤l›kla verebilece¤ini düflünemiyorum. Burada çok ciddi kayg›m var, yani ben so-
nuçta yine plan anlay›fl›na geliyorum. Biz e¤er planl› bir yaklafl›m› benimsemezsek,
içsellefltirmezsek sizin gibi çok de¤erli bir arkadafl›m›z›n bunca de¤erli çabalar›n›n
ifle yaramayaca¤› kayg›s›n› tafl›yorum. Bu söyledi¤iniz kararlar› hangi plana göre
al›yorsunuz ve hangi plana dayanarak al›yorsunuz? Merak›m bu, teflekkür ederim.

KAD‹R GURBETC‹-

Hocama teflekkür ediyorum. Avrupa’da ‹kinci Dünya Savafl›’ndan sonra otoparklan-
man›n koordine edilip planland›¤›n› söylemifltim. Oysa biz hocam›z›n çok iyi bahset-
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ti¤i gibi “buras› benim dükkan›m›n önüdür, 24 saat arac›m burada durur, hem de en
önemli aksta” bunu önce de¤ifltirmemiz laz›m. Sabah 07.00’de oraya park ediyor ak-
flam 20.00’ye kadar “buras› benimdir” diyor. Böyle bir fley olabilir mi? 

‹kincisi, bunlarla ilgili flimdi farkl› bir uygulamam›z var. ‹htarname dönemine bafl-
lad›k el terminaline ba¤l› olarak, sualinize geliyorum yavafl yavafl, biz otopark ele-
manlar›m›za sekizinci e¤itimi verece¤iz 10 Ekimde hep flunlar› anlat›r›z: “Benim
elimde 100 otopark var, imkân›m var ve bunlar da 10 bin araçl›k” deriz, hemen tah-
taya da hedef tahtas› gibi birinci zon, ikinci zon, üçüncü zon diye böyle çizeriz. Bu
100 otopark› hemen 2 sene içinde de yapacak gücümüz var. Örnekleme yap›yorum,
bir anlay›fl› personelimize de aksettirelim diye. Ne yapars›n›z? Derim ki, bu birinci
zon dedi¤imiz fiiflli, Beyo¤lu, Eminönü, Befliktafl vesaire. ‹kincisi neresidir? Zeytin-
burnu, Sar›yer, Bak›rköy’ün belki bat›s›, Güngören, vesaire. Üçüncü neresidir? Sul-
tanbeyli, Çatalca o taraf, biraz daha bat› ve do¤unun kenarlar›. “Nereye ben bu 100
otopark› yapay›m?” derim personele. Baz›lar› “daha çok para kazanal›m, fiiflli’de
çok büyük talep var, oraya yapal›m” der, baz›lar› hemen biraz daha genifl düflünür;
o park et-devam et ve flehri araçlardan ar›nd›rmak ya da en az arac›n gelmesine se-
bebiyet verme, o zaman flöyle deriz: fiu birinci bölgeyi aynen yazar›z oraya Beflik-
tafl, fiiflli bildi¤iniz birinci bölge herkes bilir. Deriz ki, buraya 20 otopark yapar›z,
60’›n› buraya yapar›z, 20’sini de sona yapar›z. 60’›n› flu çeperlerde tutar›z ki, bura-
dan gelen insanlar burada dursunlar, ama buraya yaparken de metrobüs güzergâh›
gözden geçirilmesi, demiryolu aks›, deniz tafl›mac›l›¤›yla ilgili bir illiyeti var m›, di-
¤er tafl›ma araçlar› ki, 28 adet transfer merkeziyle de ba¤l›l›¤› söz konusu olacak
fleklide hep flu kenarlarda yapmak isteriz o 100’ün 60’›n› ki, buradan gelmekte ola-
n› flu çeperde tutal›m, flu alan› muhafaza edelim. 

Buradan hareketle tabii bu makro bir fleydir. Ben bu makro içerisinde bir mikroyum
kurum olarak, çok iyi tespit ettiniz, ayn› kanaatteyim. Biz tabii bütün bunlar› yapar-
ken de gücümüz yetti¤i nispette, yani bunu yaln›z biz düflünmüyoruz. Büyükfle-
hir’de kurumlar› olarak bu iflte yaln›zca dertlisi biz de¤iliz, dertlisi çok, herkesin de
farkl› alanlar› var. Biz o farkl› alanlara kendi birimimizle ilgili katk› sa¤l›yoruz. Me-
sela, çok k›sa bir zaman sonra kimse gelifligüzel taksi kullanmayacak. Ben girme-
dim hocam›n o konuya girece¤ini bildi¤im için, her fley zamanla olacak, ama ben
tekrar sualinize cevap olaca¤›n› düflünerek hepsini ben çözemem, ama ben kendi ko-
numla ilgili konular› çözerim ve iyi iflletirim. Teflekkür ederim.

NAD‹R YAYLA- 

Ben size naçizane önerim bu Tarihi Yar›mada gibi kentin miya bölgelerine mümkün
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mertebe fazla otopark yapmay›n, kapasiteyi art›rmay›n, hiç yapmay›n, para fiyat›n›
da art›r›n. Yani bu dünyada böyle bir park politikas› var, yani buralarda art›r›n, ora-
lara toplu tafl›ma hizmetleri baya¤› iyi flimdi, yani mümkün mertebe biraz önce söy-
ledi¤iniz ikinci çevre, indi-bindi yerlerine, iskelelere vesaire yap›n, merkez bölgele-
re b›rak›n bulamas›n. Ben 15 seneyi aflk›n süredir o bölgelere arabamla gitmedim,
ya metroyla gidiyorum ya taksi al›yorum, kesinlikle kullanm›yorum. Bildi¤im için,
orada ben rahat park edece¤im yer bilsem arabam› al›r›m.

KAD‹R GURBETC‹- 

Eminönü’nde 12 saati 35 lira cadde üstünde. 

ZERR‹N BAYRAKDAR- 
Çok ucuz.

NAD‹R YAYLA-

Daha m› art›ral›m?

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Tabii, 100 lira yap›n. Ben Oturumu belki iyi yönettim, ama maalesef soru-cevap k›s-
m›n› hiç yönetemedim kusura bakmay›n. Söz hakk› da vermedim kimseye, Ergun is-
tiyordu, arkadan da isteyenler var. Ne yapaca¤›z Cemal Bey? Sorular› alaca¤›m, ce-
vaplar sonra, ama sorular k›sa olsun lütfen.

RIDVAN RIDVANO⁄LU-

Taksim’de mor ve yeflil program› ve pazarl›¤› var. Mor 10 lira, yeflil 20 lira, isteyen
park›n› yapabiliyor, istedi¤i flekilde hareket ediyor. Bunun d›fl›nda ‹stanbul’un bir-
çok yeri anayollar da dahil ifl makineleri, vinçler mesela, Okmeydan›’nda bir köprü
var, bu köprü ulafl›m için yap›lm›fl, flu anda bile saysan›z en az 50 araç üzerinde
vinçler, tankerler, kamyonlar, otobüsler 24 saat duruyor. Bendeniz bunlar› fakslar-
la, e-maillerle her yere bildirdim. Büyükflehir diyor ki, oras› Beyo¤lu Belediyesine
ait, o diyor Ka¤›thane’ye ait, öbürü de fiiflli’ye ait diyor. Okmeydan› üç bölgeymifl
ve bir netice al›nm›yor. ‹stanbul’da 10-15 adet ayn› plakada araç tespit edilmifl, bun-
lar›n içinde otobüsler de var. Biz geçen gün bir otobüse bindik, 80-90 kiflilik içeri-
sine iskemle yap›lm›fl, bu araç kiralanm›flt›, köprüden dahi geçemiyor, hiçbir evrak›
yok. Arac› bizim arkadafllar kiralam›fl, kendimiz köprüden geçerken OGS’mizi kul-
land›k ve geçtik. Çünkü içeride misafirlerimiz vard›. Bunun içinde polis, meslek
odalar›, muhtarlar ve ayr›ca fleyler var.
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ZERR‹N BAYRAKDAR-

Siz bir tespitinizi bildiriyorsunuz galiba. Sorunuz nedir?

RIDVAN RIDVANO⁄LU-

Maliye bir kere buradan hisseleniyor, polis hisseleniyor, meslek odalar› hisselerini
al›yormufl. Biz 3-4 senedir bunu tarihi olarak Kadir Beyle de biz iyi tan›fl›yoruz, bir-
kaç kere kendisine de söyledik, hiçbir netice al›namad›. Bunlar mesela, Okmeyda-
n›’n› geçiyorsunuz Ça¤layan’da flu anda yeni yap›lan adliye binas›n›n karfl›s›nda 30
kamyon var evden eve, köyden köye tafl›ma yap›yormufl. Yine Ça¤layan’da flu anda
bir alüminyumcular sitesi var ve o caddeyi ‹SPARK kira alam›yor, kullanam›yor.
Ça¤layan’› kullan›yor, Dr. Cemil Bengi Caddesini kullanam›yor. Çünkü oran›n da
muhtar›yla anlaflm›fllar, o sanayicilerden herkes hisseleniyor. 

ZERR‹N BAYRAKDAR- 

Siz onu o zaman Kadir Beyle flahsi görüflün. Ben bütün sorular› alaca¤›m, ama biti-
riyorum çünkü.

RIDVAN RIDVANO⁄LU-

Bir de hocam, bisiklet yolu ‹stanbul’da hiç yok, bisikletten bahsettiniz. 

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Ama bir dakika beyefendi, sorunuz nedir? 

RIDVAN RIDVANO⁄LU-

Bu dördüne ceza verilmiyor mu, bir müeyyidesi yok mu, hangi flekilde bunlar ayr›?

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Tamam, Ergun’dan alal›m, bir de sizden üç tane. 

HÜLAGÜ KAPLAN-

Ben öncelikle teflekkür ediyorum de¤erli katk›lar› için,
özellikle Nadir Yayla Hocam›n çok d›flta görülen bir
konunun çok içte oldu¤unu bize gösterdi ve temiz ula-
fl›m konusunda da son cümlesi hakikaten önemliydi.
Park et-devam et konusunda benim sorum flöyle, bir de
Sinan Beye sorum olacak. Park et-devam et bir kere
gerçekten bir cesaret ifli, bu 20 y›ld›r konufluluyor ve
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maalesef Ankara’da biz bunu baflartamad›k. Ö¤renci projeleri çok yapt›k “park et-
devam et” ad› alt›nda, ama Büyükflehir Belediyesinde malumunuz yetkililer bir ba-
flar›ya gelinemedi. Ancak ‹stanbul anlad›¤›m kadar›yla do¤rusuyla yanl›fl›yla bu ifle
bafllam›fl durumda. Tabii ki, burada iflin önemli noktas› plana ba¤lanmas›, planlarda
yer almas›n›n sa¤lanmas›. Bu konudaki düflüncenizi ben tam edinemedi¤im için
Güngör hocam da sordu, orada k›sa bir aç›klama yapar m›s›n›z? Yoksa bence sür-
dürülebilir ulafl›m konusunda gerçekten bir alt yöntem olarak çok önemli park et-de-
vam et sistemi.

Sinan Beyin aç›klamalar›na da teflekkür ediyoruz Tarihi Yar›mada için, gerçekten
önemli, de¤erli çal›flma yapm›fllar. Ulafl›m talep yönetimi konusunda ben burada so-
rumu iletece¤im, çünkü indirgemeci bir yaklafl›mla ulafl›m talep yönetimi Türki-
ye’de ele al›n›yor diye düflünen birisiyim. Dolay›s›yla ulafl›m talep yönetimi içinde
kulland›klar› yöntemler nelerdi? Bu yöntemlerden flunlar var m›yd›? Teknik olarak
da yöntemin alt›nda varsa lütfen birincisi, toplu tafl›m Türkiye’de bilinen budur.
Ulafl›m talep yönetimi toplu tafl›ma yönlendirmektir, ama ulafl›m talep yönetimi bu-
nun d›fl›nda ikinci, park et-devam et düflündünüz mü siz de? Park et-devam et ula-
fl›m talep yönetiminin bir alt yöntemidir, düflündünüz mü? Üçüncüsü, trafik durult-
ma tasar›m›n› ulafl›m talep yönetiminde düflündünüz mü?

MUSTAFA S‹NAN YARDIM-

Son söyledi¤inizi tekrar eder misiniz? 

HÜLAGÜ KAPLAN-

Trafik durultma tasar›m›, yani “traffic calming techics” diye bilinen maalesef bunun
da sadece e¤itimini veriyoruz, ama bir uygulamas› yok ki, ulafl›m talep yönetiminin
bir parças›d›r bu. Binek tafl›t› paylafl›m›, ‹ngilizcesini de vereyim o zaman, “car poo-
ling” çünkü tercümelerimiz bazen maalesef hakikaten aram›zda çeliflkiye neden olu-
yor. Binek tafl›t› paylafl›m›n› ulafl›m talep yönetiminde düflündünüz mü? Beflincisi;
yaya alan› varsa ne düflündünüz, yoksa yaya alan›n› ulafl›m talebinin yayalaflt›r›lma-
s› konusunda yine böyle bir alt teknik düflündünüz mü? 

Tür-tür aras› talep yönetimi genelde toplu tafl›ma yönelim olarak ele al›nd›¤›ndan ray-
l› sisteme ikinci indirgemede, türevi al›nd›¤›nda ikinci indirgeme rayl› sisteme yönlen-
dirmektir. Halbuki bu ulafl›m talep yönetimini bence daraltmakta, bu konuda ne dü-
flündü¤ünüzü de merak ediyorum. Çünkü ulafl›m talep yönetiminin bir ucunda meka-
n› da yönetmek vard›r, yani arz›n dolayl› yönetimi vard›r. Zaten trafik durultma tasa-
r›m› da buna yatk›n, bu konudaki düflüncelerinizi alal›m, belki bir f›rsat olacakt›r. Çün-
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kü ben gerçekten ulafl›m talep yönetiminin tekrar ele al›nmas› gerekti¤ini söylerken
bunlar› düflünerek söylemifltim, sizin de¤erli düflüncelerinizi de alay›m.

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Son soruyu da Ergun Beyden alay›m, sonra cevaplayaca¤›z. Biraz belki kokteyllere
girece¤iz.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Teflekkür ederim Say›n Baflkan. Ben ›srar ettim söz al-
makta, çünkü sormak istedi¤im fleylerin benzerleri so-
ruldu. Say›n Evren söylemek istediklerimin önemli bir
bölümünü söyledi, ama yine de soru olarak sormak is-
tedi¤imde kayda geçmesini istedi¤im bir-iki fley var, o
yüzden söz almakta ›srar ettim. Bir defa Say›n Gurbet-
ci’ye teflekkür ederim. Kuramsal olarak anlatt›¤› fleyler
gerçekten harika, çok güzel do¤ru fleyleri anlatt›, yap›l-
mas› gereken fleyleri anlatt›. Ben bunun üzerine devam
etmeden kestirmeden sorulara geçmek istiyorum. Soru-

lar flöyle: fiu an ‹stanbul Büyükflehir Belediyesi’nin yapt›¤› ulaflt›rma yat›r›mlar›n›n
sizin bu anlatt›¤›n›z kuramsal konularla uyuflmuyor diye düflünüyorum. Siz ne dü-
flünüyorsunuz? Örne¤in, park et-bin ben bu tabiri uzun y›llard›r ulaflt›rmac›lara biz
böyle kullan›yoruz, bunun da alt›n› çizmifl olay›m, park et-bin düzenlemelerini yap-
t›¤›n›z zaman park et-bin düzenledi¤iniz otopark›n üzerindeki toplu tafl›m sistemi-
nin bir bütünleflik a¤›n parças› olmas› gerekir. Halbuki bak›n, sizin en son uygula-
d›¤›n›z park et-bin örne¤in çok güzel bir tane Uzunçay›r’da var biliyorum. Siz Ac›-
badem’dekini söyledi¤inizi do¤rusu be¤enmiyorum, çünkü arabay› oraya park ettik-
ten sonra metrobüs istasyonuna ulaflmak için epeyce bir t›rmanman›z, tekrar inme-
niz gerekiyor. Her neyse önemli de¤il, bunlar güzel örnekler, ancak sadece metro-
büse binmek için kullan›labilecek park et-bin yerleri bunlar. Metrobüsten sonra ör-
ne¤in, metroya transfer flans›n›z yok ya da 1-1.5 km filan yürümeyi göze alman›z la-
z›m Mecidiyeköy’de metrobüsten inip metroya aktarabilmeniz için veya daha ileri-
de Aksaray’a gitmek istediniz, baflka bir yerlere gitmek istediniz, oradaki aktarma-
y› düflünün. Bunlar tabii park et-bin için pek de uygun oldu¤unu düflünmüyorum.

Bir de kent merkezine yapt›¤›m›z yan›lm›yorsam Talimhane Taksim’dekinden söz
ettiniz bir tane, yan›lm›yorsam bir tane çok iyi örnek diye Yenikap›’dan söz ettiniz.
Öyleyse kaç›rd›m, ama yar›madada bir park et-binden söz ettiniz. Bak›n›z, flehrin
merkezine otopark yapamazs›n›z, Nadir Bey de iflaret etti size, park et-bin kenarla-
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ra yap›l›r sizin de teorik olarak kâ¤›t üzerinde gösterdi¤iniz gibi. Kâ¤›t üzerinde gös-
terdi¤iniz söyledi¤iniz do¤ru, ama uygulamalar›n›z öyle de¤il. Sizin uygulamalar›-
n›z bak›n, Güngör Beyin söyledi¤i gibi.

KAD‹R GURBETC‹-

Yanl›fl anlama var.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Çok iyi anlad›m, bak›n, örnekleri de var. Siz park et-bin için kenarlarda yapmam›z
gerekti¤ini söylediniz öyle de¤il mi? Uygulamada verdi¤iniz “Talimhane’de oto-
park yapt›m” diyorsunuz. 

KAD‹R GURBETC‹-

Hay›r. 

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Taksim’de açaca¤›z dedi.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

O baflka, o zaman Taksim’de dediniz ben yanl›fl anlad›m. Cihangir’de kat otopark›
yap›l›r m›? 

KAD‹R GURBETC‹-

Niye yap›lmas›n? 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Cihangir’e yapt›¤›n›z kat otopark› park et-bin olarak anamazs›n›z. Söylemeye çal›fl-
t›¤›m bu.

KAD‹R GURBETC‹-

Onlara bir fley söylemedim. Neyse cevap hakk›mda söyledim.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Benim sonuçta anlatmaya çal›flt›¤›m flu: Güngör Beyin de özellikle alt›n› çizdi¤i bu
tür çal›flmalar yaparken plana dayanman›z gerekir ve bir de üstelik birlikte bir dü-
flündü¤ünüz toplu tafl›m flirketi, vesaireyle birlikte çal›flman›z gerekir diyordu. Bu-
nu ben alt›n› çizmek istiyorum, halbuki flu an yap›lan otoparklar bana göre bofl bu-
lunan yerlere yap›lan otoparklar gibi görünüyor.
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Bir de bir fleye iflaret edece¤im; trafik mühendisi olarak sizi fluna uyarmak laz›m, o
da Nadir Beyin gene sunumunda iflaret ediliyor: Herhangi bir tafl›t›n trafik içindeki
etkisi boyuyla gösterilemez. Herhangi bir tafl›t›n, bir otomobilin trafik içindeki etki-
si boyuyla birlikte yapt›¤› yolu da dikkate alman›z gerekir. Nadir Bey çok güzel
aç›klad›, “taksiler günde 250 km yol yaparlar, onun için otomobile göre çok daha
kötü etki yaparlar” dedi. Bunu dikkate al›n, yoksa bilmem “kaç bin tafl›t 5 metrey-
le çarp flu kadar boyda trafi¤i ben rahatlatt›m” laf›n› ben do¤ru bulmuyorum. Bu-
na dikkat edin, bunu biraz daha bir trafik mühendisi arkadaflla çal›fl›n, size bu konu-
yu aç›klas›n. Bu pek iyi bir aç›klama de¤il. Teflekkür ediyorum.

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Ergun Beye teflekkür ediyoruz. fiimdi siz isterseniz önce bafllay›n Kadir Bey, soru-
lar size çok yo¤un çünkü.

KAD‹R GURBETC‹-

Ergun Hocamdan bafllayay›m ben; arkadafllar, ‹SPARK 3.5-4 y›ll›k bir flirket, sizler
çok önemli akademisyenlersiniz. Bize çok fley b›rakt›n›z hocam, ekstra koflmak zo-
runday›z, aç›¤› kapatal›m diye çok koflmak zorunday›z. Ben 6 adet otopark yap›yo-
rum, sizden ald›¤›m 5 liralarla, 3 liralarla 1.700 kifli ya da de¤nekçinin yüzde 98’ini
bitirmek ve krampona kafa uzatmakla beraber sosyolojik bir tahlil bu, risk. Ben po-
lis miyim? Ayr› bir konu, fakat bahsi geçen Cihangir’deki 323 araçl›k otopark zaten
25 y›l önce yap›lm›fl, korozyona u¤ram›fl, her an çökme tehlikesi var. Ben ne yapa-
ca¤›m? Orada önemli de bir ihtiyaç var. Y›k›lsa m›yd›? Ne yapt›k onu biz? Y›kt›k,
flimdi fitness› olan, fuayesi olan, yeflili olan bir otopark yapt›k. Yani ›srarla oray›
seçmedik. Üstelik park et-devam etle ilgili flu tespitlerinize, hocam›n da tespitine yü-
rekten kat›l›yorum; bunlar bütünleflik olmal›d›r kesinlikle do¤ru, ama biliyoruz ki
biz 28 adet Büyükflehir ulafl›m›n planlamas›nda transfer merkezi var. 28 adet Bü-
yükflehir Belediyesi’nin transfer merkezi var. Bak›n›z, ben burada ne yap›yorum bi-
liyor musunuz? Kesinlikle bu planl› olmal› asla tart›flmam, öyle bir hakk›m da yok.
Do¤rusu bu çünkü, fakat ben flimdi düflünece¤im bir idareci olarak, ben makro dü-
flünmek zorunday›m. Metrobüs hatt› var, insanlar araçlar›n› b›rakmal› ve metrobüse
binmeli. Ben bütün planlara bakamam ki, ‹stanbul’da zaten bofl alan bulmam müm-
kün de¤il. Büyükflehir parseli kamu mal› saha ya da varsa ve uygunsa bedelini ben
gider flah›stan kiralar›m, al›r›m, insan›ma kolayl›k gösteririm. Derim ki: “Evet, 13
saatine 3 lira, 1 lira buyur park et-git” Bu daha sonra de¤iflebilir, ama ben hiç ol-
mazsa k›sa vadede ben nefes ald›rmal›y›z. Makro hedefleri beklerken 5 y›l, 10 y›l,
3 y›l niye insan›ma s›k›nt› çektireyim kendi ölçe¤imde? Ben bunu yapmam.
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Ben ne dedim? 3.000 araçl›k park et ‹DO’ya bin, yaklafl›k 3.000 araç da park et-met-
robüse bin. Biraz önce söyledi¤im ki, ben bunu çok basit anlat›yorum, ben bunu tele-
vizyonda yaz›l› metinde de anlat›yorum, e¤itimde de anlat›yorum. Belki terminolojiyi
farkl› kullanabilirdim, insanlar›n kolay anlamas› laz›m. Ben burada 3.000 araç dedim
5’le çarparsak, yani bir anlay›fl› tescil etme anlam›na söylüyorum, yoksa akademik bir
ifade de kullan›labilirdi. Do¤ru, buna kat›l›r›m, ama anlafl›ls›n, daha kolay tablet flek-
linde sunma iddias›ndan kaynaklan›yor bu, yoksa tabii ki öyle anlat›lmaz.

Bir di¤er husus, 28 transfer istasyonuna ek olarak bunu söyledi¤imi ekledim ve ben
bunu devam ettirece¤im. Nerede bofl, uygun biz flunu söylüyoruz kat otopark› yapar-
ken; otoparklar yerin alt›na olmal›, her ›s›nma havzas› arkas› 6 m2 yer yer Londra, 6
m2’si 570 bin liraya sat›lm›fl. ‹stanbul o kadar de¤erli. Ben hep yerin alt›n› kullanma-
y› istiyorum ve uygun olan yerin alt›n›, fakat bir acayiplik var, o da flu: Biraz önce söy-
ledi birisi, o kadar otopark eksi¤imiz var ki, neredeyse biraz mübala¤a var burada, ne-
redeyse hemen her yere otopark yapaca¤›z. Burada bazen fliraceyi kaç›rm›fl olabiliriz,
ama b›rak›n o kadar eksi¤imiz var ki, ara s›ra hata olsun. Olmas›n, fakat ara s›ra olsun,
çok eksik oldu¤undan olsun yani. Olmas›n tabii ki, otoparklar uygun yerlere olmal›d›r
do¤ru, kesinlikle mesela, Tarihi Yar›mada asla ben hiç yanaflmam oraya.

De¤erli Hülagü Bey güzel bir fleye temas ettim, bir de hocam ve de¤erli izleyiciler,
dinleyiciler, biz birçok fleyi de bir anda bafllatmak istiyoruz. Mesela, bisiklet park›,
nedir bisiklet park›? 26 noktada 180 araçl›k otopark, bir kültürü oturtal›m diye bu
mu? Teori, teori efendim, ben Hollanda’da flu kadar bisiklet park› vard›. Tamam da,
bir de biz yapal›m. Bir yerden bafllad›k. Bunlar bir yerden bafllamad›r hocam, bun-
lar mükemmel, büyük organizasyonlar olarak anlatm›yorum. fiunu da söyleyeyim
Hülagü Hocama: Mahalli ‹dareler Genel Müdürlü¤ü bütün bilgileri bizden ald›.
Bunlar›n know-how’lar›n› alsayd›k iyi para kazan›rd›k, bilabedel verdik Mahalli
‹dare Genel Müdürlü¤üne, o bütün belediyelere bu bir ‹SPARK’›n kurumsall›¤›n›,
yapt›klar›n›, mevzuat›n› aktard›. Ankara da seçimden sonra geldi bizden ald›, Bursa
da ald›. Has›l› ‹stanbul da, Türkiye de bundan sonra ‹stanbul’da 5 kifliden birine,
Türkiye’de de 5 kifliden birinin motorlu tafl›t› var. Motorsikletler buna dahil, dolay›-
s›yla araç bundan sonra çok olacak, bundan sonra çok konuflaca¤›z demektir bu,
onun için Ankara da ald›. Bu uygulamaya orada da geçeceklerini san›yorum, çünkü
arada 3-4 ay oldu. Buradan hareketle flöyle ba¤l›yorum, bitiriyorum: Kesinlikle bü-
tünleflik olmal›, do¤ru, flu anki imkânlar› maksimum fleklinde kullanma iddias› da
vard›r burada, bütün çal›flmalarda 28 adet transfer merkezine ba¤l› olarak, Büyükfle-
hir’e ba¤l› olarak ve Büyükflehir’deki koordinasyona ba¤l› olarak yürütülmektedir.
Teflekkür ederim.
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NAD‹R YAYLA- 

Bizi otopark mafyas›ndan kurtard› bir defa, bunu kabul edelim. Ben teflekkür etme-
yi unuttum, kusura bakmay›n. ‹stanbul’da otopark mafyas› diye bir fley vard›r, bir
kurufl belediyeye girmiyordu. Bunun uzun uzun konuflulup, bu konu çok önemli bir
konudur.

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Sinan’a soru vard›. Onu ne yapaca¤›z? 

MUSTAFA S‹NAN YARDIM-

Tarihi Yar›mada’daki talep yönetimi yöntemleri temelde trafik otomobilden ar›nd›r-
ma odakl›. ‹ki tür trafik var burada; transit trafik meselesi var, oray› ilgilendirmeyen
bir trafik var, biliniyor bu, bir de normal otomobille çekim trafi¤i var. Temel fley
bunlara yönelik, bu söyledi¤iniz fleyleri talep yönetimi yöntemlerini biliyorum, bun-
larla ilgili bilgimiz var. Bildi¤im kadar›yla kurumsal anlamda car pooling yap›lm›-
yor, ama doluluk iki civar›ndad›r burada otomobil dolulu¤u 1.75 filan, ben çal›flt›m
bunu. Yaya alanlar›n›n meydanlar› kazand›rma projeleri Tarihi Yar›mada’da çok
h›zland›, çok ciddi yayalaflt›rmalar var. Ana hatlar›yla budur efendim. Di¤erlerini
arada konuflal›m. Teflekkürler.

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Evet, Oturumu bitiriyoruz. Teflekkür ediyoruz.
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DÖRDÜNCÜ OTURUM 

OTURUM BAfiKANI:
PROF. DR. NAD‹R YAYLA

ÖZGÜR BAfiKAN
SONER HALDENB‹LEN

HÜSEY‹N CEYLAN
HAL‹M CEYLAN

Kentiçi Yollarda Faktör Analizi 
Kullan›larak Gürültü Modellemesi

M‹NE AfiCIG‹L
SEVTAP YILMAZ DEM‹RKALE

‹stanbul Zincirlikuyu-Maslak Karayolu 
Ulafl›m Aks› Gürültü Haritas›

ZÜBEYDE ÖZTÜRK
TURGUT ÖZTÜRK

VEYSEL ARLI
Demiryolu Kaynakl› Titreflim-Gürültü Ölçümü 

ve Örnek Kesimlerde Önlemlerin ‹ncelenmesi
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OTURUM BAfiKANI: PROF. DR. NAD‹R YAYLA

8. Ulaflt›rma Kongresi’nin dördüncü oturumunda “Kent ‹çi Yollarda Faktör Analizi
Kullan›larak Gürültü Modellemesi” Özgür BAfiKAN, Soner HALDENB‹LEN, Hü-
seyin CEYLAN, Halim CEYLAN taraf›ndan haz›rlanm›fl olan bildiriyi Özgür BAfi-
KAN sundu. ‹kinci konuflmac›m›z Mine AfiÇIG‹L ve Sevtap YILMAZ
DEM‹RKALE taraf›ndan haz›rlanan “‹stanbul Zincirlikuyu-Maslak Karayolu Aks›
Gürültü Haritas›.” Mine AfiÇIG‹L taraf›ndan sunuldu. Zübeyde ÖZTÜRK, Turgut
ÖZTÜRK ve Veysel ARLI taraf›ndan haz›rlanan “Demiryolu Kaynakl› Titreflim-
Gürültü Ölçümü ve Örnek Kesimlerde Önlemlerin ‹ncelenmesi” Veysel ARLI tara-
f›ndan sunuldu.

Vaktimiz tahmin ediyorum 5 dakika, 18.00’de planlanm›fl, 20 dakikal›k soru-cevap
ayr›lm›fl süre olarak, ama herhalde rahatl›kla program› zaman›nda yetifltiriyoruz.
Ben bütün konuflmac›lara teflekkür ediyorum. Her üç konuflma bugün için hep kir-
lenme, trafikten do¤an kirlenme veya ulafl›m›n olumsuz etkilerinden olan hep hava
kirlenmesi düflünürüz, ama gürültü kirlenmesi gerçekten son derece önemli. Titre-
flim de önemli, ama s›ralarsak bana göre kiflisel olarak hepsi birbirinden önemli, bel-
ki titreflim baz› özel binalar için önemli tabii.

Akl›ma geldi de, bir ara gürültü üzerine bir makale okumufltum. Amerika’da test ya-
p›yorlar. Sekreter eskiden tabii bilgisayar ortam› yokken bildi¤imiz daktilo diyelim,
böyle çok iyi sekreterlerden belli say›da al›yorlar ve gürültüsüz sakin bir ortamda
önlerine bir metin veriyorlar. Diyorlar ki: “Bu metini yaz›yorsun” Geniflçe bir süre
veriyorlar ve bu sekreterler bu metni bakarak yaz›yorlar ve sakin bir ortam, yapt›k-
lar› hata yazmada 5’i geçmiyor, hep 5’in alt›nda. Bunlar çünkü profesyonel sekre-
terler. Sonra bunlar› al›yorlar gürültülü bir ortama getiriyorlar, bir metin veriyorlar.
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Bunlar›n de¤iflik olarak 40, 50, 60’a ç›kan, 30 olan hata yap›yorlar. Yani gürültü ta-
bii etki süresi, fliddeti vesaire göre insan›n çal›flma veriminde, konsantrasyonunda
son derece önemli olan, hatta e¤er uzun süreli olursa tabii gürültü insan sa¤l›¤›n› bo-
zan, yani önemli bir etkisi var. 

Çok güzel bildiriler dinledik, üç konuflmac›ya da ben teflekkür ederek varsa sorula-
r› alaca¤›m. Teflekkür ediyorum. Buyurun efendim, kendinizi tan›tarak kime soru
soracaks›n›z? Lütfen.

M‹NE BORA-

Ekoloji çevre konular›nda çal›fl›yorum. Akademisye-
nim. Mine Han›ma sormam do¤ru mu bilmiyorum,
ama belki herkese, salondaki hepinizin biraz üzerinde
durmam›z gereken bir fley söyleyece¤im. San›yorum
bu söyleyeceklerim bizim yer bilimleriyle ilgili olan
bölümlerimizde fakültelerimizde belki kitaplarda konu
edinmiyor, biz sadece duyum olarak sormak ve yorum-
lamak istiyorum. Mine Han›m mimar ve flehir planla-
mac›s›. Büyükdere biliyorsunuz gökdelenlerle, plaza-
larla cm2 bofl yer kalmamak üzere birbirlerinin üzerle-
rine t›rmanm›fl vaziyette doldu. Bu bir plans›zl›¤›n gös-

tergesi herhalde, gürültü kirlili¤i de bunun sonucu. Gürültü için de planlama yap›l-
d›¤›n› biliyorum. Bunlar birbirine ba¤l› ve birbirlerini art›rarak, eksponantional ola-
rak artan bir plans›zl›¤›n kaotik bir gidifli herhalde diye düflünüyorum ve flöyle bir
fley acaba akl›n›za tak›ld› m›? Büyükdere bir zamanlar, yani jeolojik zamanlarda bir
dere miydi? Ad› oradan m› geliyor acaba? Böyle bir araflt›rma yap›lm›fl olabilir mi?
Yani zemin etütleri ba¤lam›nda bunlar çal›flmalar yap›l›rken bu gökdelenlere izin
verilirken acaba bu zemin çal›flmalar› yap›ld› m› bizim üniversitelerimizde? 

Ben flifahen oldu¤unu vurgulad›m, bir bilgi aktar›m›nda bulunmak istiyorum. San›-
yorum bizim kitaplar›m›zda ya da dedi¤im gibi yer bilimlerinde bu bilgi verilmiyor
herhalde, verilseydi flimdiye kadar çoktan ö¤renmifl olurduk. 35 y›l›n› Amerika’da
New York’ta geçiren bir arkadafl›m ünlü bir kardiyolog profesörün akademisyen efli-
dir kendisi, onun bana aktard›¤› habitat toplant›lar› s›ras›nda ki, biliyorsunuz dep-
remden önceydi, 96 y›l›yd›, “New York’ta gökdelenler var evet Mine” demiflti, ama
oras› granit üzerine yap›lm›flt›r ve 150 y›l, üzerine 12 y›l daha ilave edebiliriz 162
y›l oluyor, New York’ta bir deprem olmufl o döneme göre 150 y›l önce, flimdi 162
y›l önce ve o da 5.4 fliddetindeymifl. 
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Bu veriler ›fl›¤›nda New York’ta gökdelenler, Manhattan’da özellikle tamamen gra-
nitmifl. ‹stanbul’da benim bildi¤im iki yerde granit alan var. Tabii, hocam›z daha iyi
bilir, onun d›fl›nda biz birinci derece deprem bölgesiyiz ve Maslak da, fiiflli de bu-
nun içinde, ama sanki tam tersiymifl gibi biz bu plans›z m› diyeyim, planl› m› diye-
yim? Çünkü Say›n Sar›gül seçim konuflmalar›nda fiiflli Cami’nin arkas›na yapmak-
ta oldu¤u posteri gösterdi bir büyük ifl merkezi ve övünerek ne kadar güzel büyük
bir proje yapt›¤›n› ve dehflet içinde ben oran›n inflaat›n› gelip geçerken izliyorum.
Bütün bunlar için yorumunuz, yani bir mimar, bir flehir planc›s› olarak sizin ya da
hocam›z›n ya da herhangi kiflinin ne dersiniz? Bir beyin f›rt›nas› gibi mi düflünelim,
ne denilebilir? Merak ediyorum, teflekkür ederim.

M‹NE AfiÇIG‹L-

Ben araflt›rmam s›ras›nda Büyükdere Caddesinin jeoloji-
siyle ilgili bir fleyle karfl›laflmad›m. Daha do¤rusu dere
olup olmad›¤›yla ilgili karfl›laflmad›m. Fakat mimar olarak
bakt›¤›mda bu bölgenin kendili¤inden merkezi ifl alan›
olarak ilerlemesi ‹stanbul’un geliflimiyle direkt olarak, ya-
ni bütün ‹stanbul’un geliflimiyle direkt olarak alakal›. Ben
flehir planc›s› de¤ilim, ama buna cevap veremeyece¤im.
Ben de herkes nas›l düflünüyorsa öyle düflünüyorum.

NAD‹R YAYLA-

Teflekkür ederim. Vallahi ben de inflaat mühendisi olarak tabii çok güzel cevap ve-
recek vard›, ama ‹stanbul’da büyük çok katl› binalar›n muhakkak ki zemin etütleri
yap›l›yor. Büyükdere Caddesi ‹stanbul’da zemin yönünden ‹stanbul’un iyi olan böl-
gelerinden biri bilebildi¤im kadar›yla, kuzey bölgeye gittikçe daha iyi. Çok daha kö-
tü yerlerde çok katl› binalar yap›l›yor tabii, ben s›k olarak tabii her türlü zemine il-
gili uygun proje yaparsan›z yap›labiliyor çok katl› binalar, ama granit üzerinde san-
m›yorum ‹stanbul’da büyük bir yap› otursun. Çünkü granit sanm›yorum ‹stanbul’un
jeolojik fleyinde yer yok, ‹stanbul’un belli bir formasyonu var, ama söyledi¤iniz Bü-
yükdere Caddesi ‹stanbul’un zemin yönünden iyi bölgelerinden kabul ediliyor, yani
nispeten iyi bölgelerinden. O aç›dan ben de cevaplayamayaca¤›m, bu muhakkak ki
zemin etütleri yap›l›yor o projelerin, bu kesin, yap›lmayan öyle bir fley düflüneme-
yiz. Hele son depremden sonra art›k çok katl› de¤il, baya¤› küçük binalarda da ze-
min etütleri istenir oldu. Ben bunu söyleyebilirim bu aflamada, belki sizi tatmin et-
miyor, ama izleyenlerimizden sizi daha tatmin edici cevaplar olursa memnuniyetle
aktar›r›z. 

67

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



SALONDAN-

Bu güzergâhla ilgili olarak Pazartesi günü 17.00 s›ralar›nda ben Teknik Üniversite-
den ç›kt›m, belki yeni yap›lm›fl olan metro istasyonundan, yeralt›ndan gidebilirdim,
ama acaba ne kadar katk›s› oldu, trafi¤i ne kadar çözümledi diye merak ettim ve bi-
le bile maalesef otobüsü tercih ettim. ‹nan›n Befliktafl’a gelmemiz bir saat on befl da-
kika filan sürdü ve 4. Levent civar›nda ayn› binan›n önünde, ayn› plazan›n önünde
20 dakika hiç k›p›rdamad›k ve gördü¤üm kadar›yla yine bu ‘car pooling’ filan Tür-
kiye’de ad› yok hiçbir flekilde, çünkü böyle bir kültürümüz yok, herkes tek bafl›na
yine özel arabalarda, orada bir metro istasyonu aç›lm›fl, ben naçizane Teknik Üni-
versitede ö¤rencilerimle iki y›l üst üste Fatih Orman›n›n müdür yard›mc›s› bir ö¤-
rencimin babas›yd›, naçizane biz 5 000’e yak›n a¤aç diktik ve bütün o yeflil alan›n
da tarumar edilmifl oldu¤unu da üzülüyorum. 

Metro tamam bir istasyon yap›lm›fl orada, ama göründü¤ü kadar›yla trafi¤i çözme-
mifl bu durum, trafik zaten eflittir gürültü de¤il mi Mine Han›m? Yan›lm›yorum, ya-
ni o güzergâhta oturanlar›n hem hava kirlili¤i, dumans›z yaflam diyoruz, ama egzo-
za bo¤ulmufl vaziyetteyiz ve biliyorsunuz egzoz bebeklerde mental gerilik yap›yor.
Bu literatürde var ve insanlarda haf›za zay›flamas›na neden oluyor ve biz bütün h›-
z›m›z› dumans›z yaflam diye televizyonlarda, radyolarda, bas›n bütün gün bunun
reklam›n› yap›yor. Tamam, sigara b›rak›ls›n, ama milyon kat› egzoz soluyoruz. Bu
mant›k zincirlerini ben pek çözemiyorum, bu konularda da bence hani gürültü de bir
planlama gerektirdi¤i gibi bunlar hep birbirlerine ba¤l› konular diye düflünüyorum.
Ne derseniz? 

68

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



NAD‹R YAYLA-

Teflekkür ederiz. Tabii bu çok katl› binalar› verdi¤iniz Zincirlikuyu Büyükdere Cad-
desi ulafl›m yönünden tabii herkesin tenkit etti¤i, yani bütün bunlara biz trafik odak
noktalar› diyoruz çeken veya trafik üreten, yaln›z ‹stanbul’da maalesef Büyükdere
Caddesi, Bak›rköy’ün merkezi, Kad›köy nereleri böyle çok insan kayn›yorsa oraya
büyük merkezler yarat›l›yor. Tamamen yanl›fl, ulaflt›rma aç›s›ndan tabii oralarda çok
hava kirlenmesi, fakat bizde terslikler çok, gidin bak›n›z bütün hal› sahalar ana yol-
lar›n kenar›ndad›r. Halbuki emisyon e¤risine bakt›¤›n›z zaman 50 metre içinde kir-
leticilerin konsantrasyonu en yüksektir, ama bütün hal› sahalar çünkü geçerken gö-
rürsünüz, ulafl›m kolay olsun diye vard›r, tersliktir bunlar, maalesef tamamen hakl›-
s›n›z. Teflekkür ediyorum. Baflka sorular var m› efendim? Buyurun Ergun Bey.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Ben Say›n ARLI’ya bir fley sormak istiyorum. Çok önemli bir soru de¤il, ama gü-
rültü azaltmak için ya¤lamadan söz ettiniz, otomatik ya¤lamadan söz ettiniz. Acaba
ben güvenlik aç›s›ndan frenleme ve sürtünme aç›s›ndan önemi nedir? Bunu de¤er-
lendiriyor musunuz? Çok merak ettim bunu, bana ya¤lamak ilginç geldi.

VEYSEL ARLI-

Teflekkür ederim Hocam. Dedi¤iniz gibi zaten bu bir
optimizasyon sorunu, yani az ya¤lama yapt›¤›n›z za-
man gürültü çözülmüyor, ço ya¤lama yapt›¤›n›z za-
man araçlar kay›yor, frenleme problemi var, zaten
biz bu çal›flmay› 2 y›ldan fazla deneme-yan›lma yön-
temiyle yapt›k. Bu çal›flmay› ya¤lama pompalar› biz
hemen koymad›k, 2 y›ll›k bir çal›flmas› var. Bu bir
deneme-yan›lma yöntemiyle optimum noktay› yaka-
layana kadar burada sürekli olarak arac›n kaymas›n›
takip ettik, gürültüyü ölçtük. Bu flekilde optimum de-
¤er yakalad›k. Dedi¤iniz gibi onu fazla yapt›¤›n›z za-
man bu sefer araç kaymaya bafll›yor.

NAD‹R YAYLA-

Efendim, baflka sorusu olan var m›? Buyurun.

FAT‹H TURAN

Teflekkürler. Ben Mine Han›ma bir soru yöneltmek istiyorum. Asl›nda soru de¤il, o
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üç boyutlu grafik gösteriminde dikey gürültü da¤›l›m›nda bir yüksek binan›n üzerin-
deki o renkli lejantta orta katlar daha k›rm›z›, en üst katlar ve zemine yak›n katlar
biraz oranjd›. Üste do¤ru azalmas›n› tahmin edebiliyorum, ama zemin katta durum
nedir onu merak›mdan soruyorum. Bir de di¤er sorum hocam ilk konuflmac› arka-
dafl›n ismini bilemiyorum, kusura bakmay›n geç girdim, bafl›n› yakalayamad›m. 4
isim olunca tahmin edemedim. Bu regresyon modeli bildiride de¤iflkenlerden X7
numaral› de¤iflken trafik hacmi, onun iflareti negatif, regresyon modelinden flöyle bir
tahminde bulunursak; acaba trafik hacminin gürültü üzerine negatif bir etkisi mi
var? Ben sanki tersi gibi olmas› diye varsay›yorum, yani trafik hacmi art›nca gürül-
tünün artmas›nda bir do¤rusal iliflki oldu¤unu tahmin ediyorum. Yan›l›yor muyum?
Teflekkür ederim. 

M‹NE AfiCIG‹L-

Hakl›s›n›z, normalde binalarda en altta en gürültülü, yukar›ya ç›kt›kça azalmas› la-
z›m. Sadece o örnekte flöyle bir durum vard›; önünde engel oluflturan küçük bir bi-
na vard›. O nedenle alt katta o engeli oluflturdu¤u için daha az gürültü vard›, üstte o
engelin üzerinden afl›p gelen gürültü de¤eri art›yordu, sonra tekrardan azal›yordu.
Sadece o örnekte o binaya özgü bir fley.

NAD‹R YAYLA-

Cevaplamadan önce ben o sizin modelde mesela, yaya kald›r›m›nda anlaml› ç›k›yor-
du X2 de¤iflkeni, yani o yolun geniflli¤ini art›rmas› yönünde mi pozitif bir fley ver-
di. Yani yaya kald›r›m›n›n olup olmamas› nas›l niçin koydunuz o yaya kald›r›m›n›?
Teflekkür ederim.
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ÖZGÜR BAfiKAN-

Öncelikle kat›l›mc›ya cevap vereyim. fiöyle düflü-
nebiliriz; e¤er tek de¤iflkenli yapsayd›k modeli sa-
dece trafik hacmi kullansayd›k o zaman onun eksi
ç›kmas› mutlaka sizin de dedi¤iniz gibi uygun ol-
mazd›, ama burada gördü¤ünüz gibi zaten gürültü
modellemesindeki problem iflin çok de¤iflkenli ol-
mas› ve di¤er de¤iflkenlerin de iflin içine kat›ld›¤›
zaman olay›n çok daha farkl› bir boyut halini alma-
s›n› gerektiriyor. Bu flekilde belki cevaplayabiliriz,
ama tek de¤iflkenli olsayd› o zaman tabii ki, direkt
trafik hacmine ba¤l› bir model yapsayd›k o zaman tabii ki eksi ç›kmas› manal› ol-
mazd›. Bilmem tatmin edici oldu mu?

Aç›kças› hocam biz gürültüde farkl› parametreleri denemek istedik. Gördü¤ünüz gi-
bi zaten bir sürü de¤iflken var, ço¤u da bunlar›n asl›nda literatürde.

NAD‹R YAYLA-

Hay›r, yaya kald›r›m› anacak gürültü kayna¤›n›n mesafe art›r›m›n› emici bir özelli-
¤i de yok.

ÖZGÜR BAfiKAN-

Hay›r, flu flekilde düflünülebilir; belki konutlara uzakl›¤› biraz daha art›rmas› anla-
m›nda düflünülebilir.

NAD‹R YAYLA-

Ben Özgür Beye teflekkür ediyorum model çal›flmas› ve Denizli’deki ölçümlerle

modelin kalibrasyonunu yapm›fllar. Gayet tabii bu önemli bir konu biraz önce söy-

ledi¤im gibi. Mine Han›m Sevtap Han›mla beraber uygulama çal›flmas› yapm›fl ‹s-

tanbul’un en önemli trafi¤i yo¤un akslar›ndan birisi üzerinde güzel, renkli bir sunum

oldu. Rayl› sistemler gerçekten gittikçe yayg›nlaflmas›n› istiyoruz, ama tabii bunun

da çevre üzerindeki etkisinin minimum olmas› gerekli. Bu yönden de Say›n Veysel

Arl› bize güzel bir sunufl yapt›. Her üçüne de teflekkür ediyorum ve bugünkü oturu-

mu Say›n Baflkan›m›z, Oda Baflkan›m›z Cemal Gökçe’ye teflekkür ediyoruz. Bunu

bir gelenek haline getirdiler, her iki y›lda bir onun flahs›nda çal›flanlara, düzenleyen-

lere ben teflekkür ederim. Sözlerime son veriyorum, eme¤i geçenlere, komitede ça-

l›flan arkadafllar›m›za çok zor bir ifl, ama iki senede bir bu art›k gelenekleflti, çok gü-
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zel sunumlar oluyor, gittikçe ülke düzeyinde yayg›nlafl›yor. Her geçen gün sunulan-

lar›n kaliteleri art›yor. Zaman›nda 15-20 sene önce biz böyle 5-10 bildiri bulam›yor-

duk, flimdi bu çok yayg›nlaflt›. Bu Türkiye’de ulaflt›rma mühendisli¤inin Türkiye

düzeyinde hem geliflti¤ini göstermekte, hem konunun gittikçe önem kazand›¤›n›

gösteriyor. Ben oda yöneticilerine bu bak›mdan da teflekkür ediyorum ve sayg›lar

sunuyorum. Buyurunuz kokteylimize diyorum haz›rsa.
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OTURUM BAfiKANI: PROF. DR. EM‹NE A⁄AR 

‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubemizce düzenlenen 8. Ulaflt›rma Kon-
gresinin beflinci oturumunda birinci bildiriyi sunacak arkadafllar burada yer
almad›¤› için birinci bildiriyi atlamak durumunda kald›k.

Say›n kat›l›mc›lar ilk sunulan bildiri Mehmet Tahir Deniz, Ça¤atay Kalkanc›, Kad-
ri Eren, Seyit Ali Y›ld›r›m taraf›ndan haz›rlanan “Metrobüs Hatt› Üst Yap›s›nda
Kullan›lan Özel Tasar›ml› Asfaltlar›n Analizi” bafll›kl› bildiri. Bu bildiri Dr. Meh-
met Tahir Deniz taraf›ndan sunuldu.

“Polipropilen Fiber Katk›s›yla Modfiye Edilmifl Bitümlü kar›fl›mlar›n tekrar Tek-
rarl› Sünme Davran›fl›” bafll›kl› Serkan Tapk›n, Ün Uflar, Ahmet Tuncan, Mustafa
Tuncan taraf›ndan haz›rlanan bildiri ise Say›n Serkan Tapk›n taraf›ndan sunuldu.  

Say›n konuflmac›lara teflekkür ediyorum. Sayg›de¤er kat›l›mc›lar, art›k oturumdaki
sunumlar bitti, flimdi ilginizi bekliyoruz, sorular›n›z› bekliyoruz. Buyurun lütfen,
kendinizi de tan›tarak sorabilir misiniz? 

FUAT GÜNAK -
Sunum için teflekkür ederim, güzel bir çal›flma asfalt modifikasyonu için. fiimdi be-
nim sorum 45-55 olan yumuflama noktas›n›n özellikle 60-70 penetrasyon bitümde
bütün sorun bildi¤iniz üzere asfalt›n yumuflamas› ve rating olay›n›n ortaya ç›kmas›.
Biz bunu tabii özellikle yafl›yoruz ve uzun zamandan beri yaflan›yor. Dolay›s›yla ta-
bii bu noktada bir fley ortaya ç›kt›. Afl›nmada bu çok yo¤un yaflan›yor, bir de tabii
karayollar› standartlar›na da illa boflluk yüzde 98 dedi¤iniz zaman tabii, bitümü, bi-
raz filleri de artt›r›rsan›z bofllu¤u uygulama flartlar›nda ortadan kald›r›rs›n›z, ama so-
nuçta oluklanman›n da önüne geçemezsiniz. Modifikasyonda stabiliteler oldukça
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yüksek, tabii laboratuar flartlar›nda var. Uygulamada baflka durumlar da ortaya ç›k›-
yor. Gerekli kar›fl›m tam sa¤lanam›yor, vesaire, hatta daha ileri gidiyorum, gerekli
katk› da tam istendi¤i gibi de konmuyor, bundan dolay› üst üste birkaç y›l içerisin-
de iki defa yap›lan asfaltlar› da biliyoruz. Bu noktada farkl› görüfller ortaya ç›km›fl-
t›. Malumunuzdur san›yorum, afl›nma de¤il de özellikle binderle, yani gradasyonla
olay› çözmek afl›nma san›yorum bunlar afl›nma dizayn›yla de¤erlendirilmifl, ben
özellikle s›cak bölgelerde, yani yumuflaman›n uygulamada arazide yumuflaman›n
çok oldu¤u bölgelerde modifikasyonla birlikte bunun gradasyonla özellikle, yani
binder tabakas›nda uygulanmas› konusunda görüflleriniz nedir? Bunu merak ediyo-
rum, teflekkür ederim.

EM‹NE A⁄AR-

Bildi¤iniz gibi bu rating olay› iki veya üç sebeple oluflabiliyor, ama esas iki diye bu-
nu belirtebiliriz. Bir, alttaki tabakalar›n yetersizli¤i, yani bitümlü tabakalar d›fl›nda-
ki tabalar›n yetersizli¤i, bir de bitümlü tabakalar›n yetersizli¤i söz konusu oluyor ve
kaplama üzerinde e¤er bitümlü tabakada kod yükselmesi oluyorsa biliyorsunuz ba-
kar bakmaz bunun bitümlü tabakadan kaynakland›¤›n› söyleyebiliyorsunuz. E¤er
onda yoksa öyle bir kabarma alttaki tabakalardan kaynakland›¤›n› söyleyebiliyorsu-
nuz. Siz binder tabakas›nda fley kullan›l›rsa, yani ratinge karfl› tedbiri binder tabaka-
s›nda alal›m, afl›nmada almayal›m m›? 

FUAT GÜNAK- 

Afl›nma yapmayal›m, gradasyonla olay› çözelim. Binder de uygulayal›m.

EM‹NE A⁄AR-

Asl›nda o söyledi¤iniz olay taflmastik asfalt uygulamas›na geçmek demektir. Arka-
dafl›m›z Tahir Beyin anlatt›¤› taflmastik uyulamas› sizin söyledi¤inize tamamen uy-
gundur ve zaten o kaplama türü bu tekerlek izi oluflumuna karfl› gelifltirilmifl bir kap-
lama türüdür ve dedi¤iniz gibi grannoitri’den yararlan›larak bu yap›l›r ki, arkadafl›-
m›z da onu aç›klad›. Kenetlenme meydana gelir agregalar aras›nda, sürekli granülo-
metri yoktur orada boflluklu bir granülometri söz konusudur, kesikli granülometri ve
dedi¤iniz olay taflmastik asfalt kaplamalarla, son mastik asfalt da denebilir ona, biz-
de taflmastik asfalt deniliyor. O flekilde binder tabakas› yapmak yerine SMA yap-
mak, yani stonmastik asfalt yapmak suretiyle bu tekerlek izi oluflumu önlenebilir ki,
lif katmas› var, modifiye bitüm yap›lmas› var. Neticede bunlar›n hepsi binder yap-
mak yerine gene binderi yapars›n›z, afl›nma tabakas›n› o flekilde yaparak çözüm
oluflturabilirsiniz. Bu size yetersiz mi görünüyor?
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FUAT GÜNAK- 

Hocam, bitümlü temel tabakas›n› normalde ekspres yolda 10 cm gibi tutarak iki ta-
baka binderle, yani gradasyondan yararlanarak üstyap› oluflturmak anlam›nda iki ta-
baka binder tabakas›yla modifiye bitüm de kullanmadan ayn› bölgede modifiye bi-
tümle yap›lan afl›nma tabakas›yla asfalt›n yo¤ruldu¤unu, ama iki tabaka binderle
yapt›¤›m›z iki tabakayla 5’er cm binderle yapt›¤›m›z asfalta hiçbir fley olmad›¤›n›,
hiçbir deformasyon olmad›¤›n› gördük. Bunu ben ayn› flekil, yani bu binder tabaka-
s›nda gradasyondan yararlanarak elde etti¤imiz bu stabiliteyi bitümü de modifiye
ederek böyle kar›fl›m sa¤larsak daha yüksek performans elde edece¤imiz kanaatini
tafl›yorum. Onun için bu soruyu sordum.

EM‹NE A⁄AR-

Teflekkür ederim, benim görüflüm bu. ‹kinci soru buyurun lütfen.

FAT‹H TURAN-

‹ki konuflmac›ya da iki sorum olacak. Öncelikle teflekkürler, çok güzel bir çal›flma.
Tahir Beye sorum flu: Metrobüs hatlar›, bu arada baflta belirteyim, üstyap› uzman›
de¤ilim, sadece genel bilgi almak ad›na soruyorum. Metrobüs hatlar› korunmufl hat-
lar ve bir gidifl bir dönüfl fleridi var bildi¤im kadar›yla. Dolay›s›yla birinci merak›m
o karot numuneleri tablomuzda sa¤ ve sol denilmesinin özel bir fleyi var m›d›r ya da
o karot numuneleri ald›¤›n›z yerlerin bir özelli¤i var m›d›r e¤ime göre? Çünkü gidifl
ve dönüfl fleridinde sonuçta ayn› say›da tafl›t çal›flacakt›r. Tamamen rastsal, sa¤› so-
lu kontrol için mi ald›n›z? ‹kincisi, bildi¤im kadar›yla bu metrobüs otobüsleri özel
bir dingil düzenine sahip, yani normal karayolunda bunlar›n hareket veya trafi¤e
ç›kmas›na izin verilmiyor. Yani yönetmelik ya da kanun gere¤i de zaten özel bir hat
olmas› laz›m ki, o yüzden san›r›m özel bir üstyap› dizayn› gerekiyor. Bunlar›n din-
gil kombinasyonu ve yüklemeyle ilgili tasar›mda çal›flman›z oldu mu? 
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Serkan Beye küçük bir sorum: Anlatt›klar›n›zdan dedi¤im gibi üstyap› uzman› de-
¤ilim, ama katk›l› bir asfalt çok hofl ve çok olumlu, yani ekonomik yerli malzeme,
deney sonuçlar› çok hofl. Olumsuz taraf› var m›d›r? Merak›mdan soruyorum. Bir de-
zavantajl› taraf› var m›d›r yoksa tamamen mükemmel bir fley midir? Bununla para-
lel bir soru: Di¤er katk› malzemeleri, bilebildi¤im kadar›yla cam ya da tel, çivi gibi
bir fleyler de kat›l›yor mu? Yanl›fl biliyor olabilirim, bunlarla bir karfl›laflma olana-
¤›n›z oldu mu? Teflekkür ediyorum.

MEHMET TAH‹R DEN‹Z-

Teflekkür ederim. Önce sa¤ ve sol fleritlerle ilgili ce-
vap vereyim. Biz tamamen tek fleritten gitmifl olsak
acabalarla kapatacakt›k çal›flmay›, bu yüzden yolu
temsil etmek istedik. Yokufllarda, inifllerde ve düz
alanlarda hem sa¤ hem de sol fleritlerden ald›k. Asl›n-
da çal›flma ayn› anda serildi ve bitirildi. Dolay›s›yla
sa¤ ve sol flerit bu anlamda çok farkl› de¤il, zaten ça-
l›flman›n sonucu da bu flekilde ç›kt›. Do¤rusu araçlar-
la ilgili, dingil kombinasyonuyla ilgili herhangi bir
çal›flmam›z olmad›. Biz tamamen çal›flmam›z› tafl-
mastik asfalt›n geleneksel asfaltla bir karfl›laflt›r›lmas›

fleklinde yapt›k, ama o da ayr› bir çal›flma olabilir. Teflekkür ederiz bu görüflünüz için.

EM‹NE A⁄AR-

Pardon, o zaman benim buna katk› yapmam laz›m. Arkadafllar›m›z böyle bir tasar›m
yaparken tabii ki, özel bir yolda bu tasar›m› yapt›klar›na göre sizin dedi¤iniz gibi
dingil konfigürasyonunu bilmeleri laz›m. Bu normal laboratuarda yap›lan bir çal›fl-
ma düzeyine inmifl oluyor, neticede metrobüste bu kar›fl›m›n uygun olup olmad›¤›
test edilmemifl oluyor. Ben zaten soru olarak da soracakt›m, mademki özel bir kar›-
fl›m yap›yorsunuz acaba rijit üstyap›y› düflündünüz mü ki, onunla daha kolay bir çö-
züm belki bulabilirdiniz, daha uzun ömürlü bir çözüm bulabilirdiniz. Bu çal›flman›n
tamamlanmas› gerekiyor. Sizin sorunuz gerçekten yararl› oldu. Ben de bafllang›çta
böyle bir dizayna gittikleri için, böyle bir tasar›m yapt›klar›na göre verilerinin o
yönde oldu¤unu düflünmüfltüm. Demek ki, bunun tamamlanmas› gerekiyor. Teflek-
kür ederiz.

MEHMET TAH‹R DEN‹Z- 

Hocam, bir düzeltme yapmak istiyorum. Büyükflehirin metrobüs çal›flmalar› ve hat-
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t›, üstyap›s› karar› bu anlamda zaten ayr›ca yap›lm›flt›r, ama biz burada yap›lan ça-
l›flmay› laboratuarda incelemek anlam›nda söylüyorum. Yoksa onlar inan›yorum ki
bu araçlar› alacaklar› zaman araçlar›n seyri, içindeki yolculuklar›, a¤›rl›klar›, dingil
kombinasyonlar›n› yapm›fl olmalar› gerekir diye düflünüyorum, ama bizim çal›flma-
m›z oray› kapsam›yor. Onu vurgulamak istedim. Teflekkür ederim. 

EM‹NE A⁄AR-

Bu verilerin size verilmifl olmas› laz›m. Neye göre bir projelendirme yapacaks›n›z?
fiimdi yapt›n›z kar›fl›m tamam, zaten bu SMA kar›fl›mlar tekerlek izi oluflumuna kar-
fl› az önce de söyledi¤im gibi gelifltirilmifl kaplama türüdür, ama hangi yükte onu
karfl›layacak? Onun bilinmesi laz›m ki, bu temel mühendislik problemlerinin çözü-
mü böyledir zaten.

SERKAN TAPKIN-

Teflekkür ederim. Benim birçok büyük sevincim, bir
de çok büyük üzüntüm var. Önce üzüntüyle bafllaya-
y›m; yaklafl›k 1998 y›l›ndan beri çok çeflitli platform-
larda derdimi anlatmaya çal›fl›yorum, ama art›k vaz-
geçtim. Birço¤umuzun oldu¤u gibi baz› fleyleri ne
yaz›k ki anlatam›yorum. Mercileri tahmin edebilirsi-
niz, burada dillendirmeye gerek yok, polemi¤e gerek
yok. O yüzden ben laboratuara girdim, yap›yorum,
yay›nl›yorum. Dolay›s›yla flöyle bir sevincim var:
Bana yap›lan at›flarda ki, çok önemli at›flard›r bence,
kendi görüflüm, Journal of Eplite Polymer Science
mesela.  Polyester, lignin, aspest çok de¤iflik fiberler kullan›larak art› polipropilen
çal›flmalar› oldu¤u için o beni rahatlat›yor. Zaten ben bunu bulmufl bir insan de¤i-
lim, patenti bende yok, zaten malzeme patentli bir malzeme ve özellikle 1991 y›l›n-
da Stefen Braun birço¤unuzun bildi¤i SF Braun konuyla ilgilenenler zaten çok iyi
bilir bafllatm›fl çal›flmalar› ‹ngiltere’de, fakat benim flans›m bu malzeme özellikle
2005’li y›llara kadar, 2004’lü y›llara kadar çok a¤›r patentlerle ve korundu¤undan
dolay› çok parlak bir malzeme de¤il asl›nda, Amerika yeniden keflfedilmiyor, zaten
betonda y›llard›r kullan›lan, ama asfalt uygulamalar› genelde rapor baz›nda kalm›fl
ve Sitetion dergilerde yay›nlanamam›fl. Benim flans›m yay›nlamak oldu. Dedi¤im
gibi üzüntüm anlatamamak, sevincim benimle beraber dünyada çok çeflitli yerlerde
Çin’den Amerika’ya, ‹ran’a çal›flan gruplar olmas› ve koopere gitmemiz o beni mut-
lu ediyor. Tabii ki bir gün mutlaka üretime geçecek, ciddi oranda üretime geçecek.
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O zaman da bilakayd› flart her türlü deste¤i verece¤im. Bu Türkiye olur olmaz, ama
olmas›n› gönülden isterim. Dezavantaj› yok.

EM‹NE A⁄AR-

Ben bir katk›da bulunmak istiyorum. Bu modifikasyon ifllemleri bitümlü kar›fl›mla-
r›n özelliklerini gerçekten iyilefltiren ifllemlerdir, ama çok hassas ifllemlerdir. Onu
Serkan Bey söylemedi, flunun için söylemedi: Çünkü kendisi çok titiz bir flekilde
ideale yak›n ortamlarda çal›flmaya gayret etti¤i için, ama modifikasyon ifllemi az ön-
ce söyledi¤im gibi gerçekten kaplamalara büyük bir yenilik olarak gelmifltir, fakat
terse de dönebilir. Uygulama yanl›fl yap›l›rsa terse de dönebilir tehlikesi vard›r. Ge-
ne belirtiyorum Serkan Bey yok zannetmiyor asl›nda, kendi çal›flma koflullar›n› dik-
kate alarak, kendi karakterini dikkate alarak tehlike yok diye söylüyor. Sonra ken-
disini tebrik ederim, çünkü bir araflt›rma yapt›¤›n›zda hepiniz bilirsiniz bu dergiler-
ce periyodiklerce kabul edilmesi gerçekten zordur, zaman al›c› bir ifltir. Önce kabul
edilmesi önemli bir husus, ayr›ca at›f almak çok daha büyük baflar›. Ben kendisini
huzurunuzda tebrik ediyorum.

SERKAN TAPKIN- 

Çok k›sa bir fley söyleyece¤im. Bunu her zaman kabul ediyorum, laboratuar çok ide-
al bir ortam. Bir de ben biraz fazla hassas çal›fl›yorum, ama arazi uygulamalar› ho-
cam›n çok çok daha iyi bildi¤i için çok farkl› bir olay. Uygulan›rsa dedi¤im gibi bi-
lakayd› flart destek veririm, veririz. Bu bizim için çok büyük mutluluk verir, ama uy-
gulanmazsa da mutlaka bir uygulayan ç›kar. Zaten uygulan›yor, yerler önemli de¤il,
ama kolay bir uygulama de¤il.

EM‹NE A⁄AR-

Ben f›rsat buldukça konuflmak istiyorum. fiurada da arkadafllar› takdirle karfl›lad›¤›-
m› tekrar belirtmek isterim. Deneysel çal›flma yap›lmas› gerçekten zordur ve ülke-
miz koflullar›nda yetersiz laboratuar olanaklar›yla ciddi çal›flmalar üretebilmek ve
bu çal›flmalar› yurtd›fl›nda kabul ettirebilmek, yurtd›fl›ndaki büyük imkânlarla çal›-
flan araflt›rmac›lar aras›nda yer alabilmek gerçekten zor, bunu hepiniz takdir edersi-
niz, ama ben gene burada arkadafllar›m› tebrik etmek aç›s›ndan vurgulamak istedim.
Baflka soru?

OSMAN NUR‹ ÇEL‹K-

Hem Tahir Beye, hem Serkan Beye bir sorum olacak. Tahir Beye sorum flu: Kontrol
kar›fl›mlarda kalker kulland›k herhalde. Yani kireç tafl›, yani bazalt kullanmad›k galiba. 
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MEHMET TAH‹R DEN‹Z-

Do¤ru.

OSMAN NUR‹ ÇEL‹K-

Öbüründe ilave olarak bazalt kulland›k. Dolay›s›yla karfl›laflt›rmada böyle bir s›k›n-
t› do¤muyor mu? 

Size de bu kar›flt›rma s›cakl›klar› daha önce sordum, ama burada teyit aç›s›ndan bir
daha soray›m istiyorum: Kar›flt›rma s›cakl›klar› ikisinde de ayn› m›? Kontrol kar›-
fl›mlarla modifiye kar›fl›mlar aras›nda laboratuarda kullan›lan kar›flt›rma s›cakl›klar›
ikisinde de ayn› m›? Teflekkür ediyorum.

MEHMET TAH‹R DEN‹Z-

Hocam teflekkür ederim. Do¤rusu e¤er ana arterlere kalker uygulanmasa, yani biz
bu çal›flmay› ba¤›ms›z bir çal›flma olarak yapsayd›k söyledi¤inize kat›l›yorum, ba-
zalt malzemeyi orada da iyi agrega olarak en az›ndan kullanmam›z gerekti¤ine ina-
n›yorum, ama biz mevcut ‹stanbul ana arterlerinde uygulanan afl›nma tip2’yi baz al-
d›k ve metrobüs hatt›na serilen taflmastik asfalt› baz ald›k. Yani bunlar› esas ald›¤›-
m›z için de onlar›n malzemelerini kulland›k, yoksa ba¤›ms›z bir çal›flma olarak söy-
ledi¤inize kesinlikle kat›l›yorum.

SERKAN TAPKIN-

Hocam, teflekkür ederim. Yollad›ktan 4 ay sonra döndü¤ünde çeflitli sorular vard›,
ama en bafltaki soru sizin sorunuzdu. Biliyorum ageing, yafllanma tabii ki, di¤er bi-
tümü de bir de üstüne üstlük bofl döndürerek 2 saat 500 RPM’de 1650’de, yani kon-
trol numuneleri de ayn› flekilde yaflland›rd›. Sa¤ olun hocam.

EM‹NE A⁄AR-

Benim de iki arkadafla birden sorum olacak. Yanl›fl kaydetmediysem, çünkü metin
elimde yok. Tahir Beyinkinde kar›flt›rma s›cakl›¤› 1800, sizinkinde 1700 kar›flt›rma
süreleri aras›nda fark var. Sizinki 60 dakika, sizinki 2 saat, tabii birinci sorum bu
1800 kar›flt›rma s›cakl›¤›nda sasobit acaba özelli¤ini de¤ifltirmiyor mu? Bunu ince-
lediniz mi? 70’le 1150 aras›nda eridi¤ine göre 1800’ye kadar ne duruma geliyor? Bu
aradaki s›cakl›k süre fark›n› da aç›klayabilecek misiniz?

MEHMET TAH‹R DEN‹Z-

Hocam, müsaadenizle ben bafllayay›m. Serkan Hocam flunu vurgulad›; özellikle
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high sherming bir mikser gerektirmedi¤ini katk› maddesinin vurgulad›, ama SPS
malumunuz high sherming gerektiriyor, yüksek kesme kuvveti gerektiriyor ve biz
1800’de SPS’i kar›flt›rd›k, ama ondan sonra o modifiye bitümün içine ayr›ca sasobi-
ti katt›k. Onun s›cakl›¤› 1800 de¤il, dolay›s›yla yap›s›n›n bozulmas›yla ilgili ayr› bir
testimiz olmad›, ama katk›s›n› gördü¤ümüz için o anlamda bizi memnun eden çal›fl-
man›n sonucu. Bozulabilir mi? Belki ona ayr›ca bakmak gerekebilir.

EM‹NE A⁄AR-

Daha bu katk› maddelerini, modifikasyon maddelerini kullanmadan önce kullan›la-
cak s›cakl›klarda o s›cakl›klara ç›k›ld›¤›nda özellikle de¤iflme varsa o malzemeden
vazgeçmek laz›md›r. Bu konuda ben doktora tezi yapt›rd›¤›m s›rada bir arkadafl›m›z
bir malzemeyle çal›flmaya bafllam›flt›. Sonra gördü ki, o malzeme yüksek s›cakl›kta
özelli¤ini yitiriyor. O zaman katk› ilk anda belki olumlu görülebilir, ama zaman
içinde belki de¤iflikli¤e u¤rayacakt›r. Bunun bafltan test edilmesi gerekir.

SERKAN TAPKIN- 

Tabii yay›nlanmad›. ‹ran grubu 3.000 RPM’le 17-18 dakikaya indirdi prosesi, o yüz-
den ben de bir high sherming ald›m. 9.000 RPM, ama verimli olarak 6 .000 RPM’i
görüyor. Tabii ben 6.000 RPM’le çok büyük ihtimal 15 dakikada sorunu çözece¤im.
Böylece ageing kaybolacak, yafllanmadan da mütevellit bir sorun olmayacak. Çok
hakl›s›n›z.

SEY‹T AL‹ YILDIRIM-

Serkan Hocama bir sorum olacak. Bütün modifikasyonda penetrasyon yumuflama
noktas› ve elastik geri dönmenin çok önemli oldu¤unu düflünüyoruz. Serkan Hoca-
m›n çal›flmas›nda elastik geri dönmeyle ilgili herhangi bir de¤er yok, bir çal›flma f›r-
sat› buldu mu veya elastik geri dönmeyle ilgili ne düflünüyor? Buna art› olarak de-
polama stabilitesiyle ilgili de bir fikir edinemedik. Onunla ilgili herhangi bir s›k›nt›
var m›? Bir de SPS’le modifiye edilmifl bir bitümde k›yas yapma imkân› buldu mu?
Teflekkür ediyorum.

SERKAN TAPKIN-

Depolama stabilitesinden bafllayay›m. Siz kar›fl›m› haz›rlay›n, so¤utun, 15 gün son-
ra 10 dakika 500 RPM’le döndürün kullan›n hiçbir sorun yok. San›r›m o birinci ce-
vap, SPS’le ilgilenmiyorum aç›kças›, çok seviyorum, sayg› duyuyorum Shell flirke-
tine, hakikaten gönül isterdi orada ben mesela, bir-iki sene çal›flabileyim, ama SPS
yani marka. Tabii ki geliflimi çok farkl›, SPS üzerine yap›lan deneylerin belki on
binde 1’ini yapmad›m, ama bir yönde gitmeyi tercih ediyorum, kendime düstur
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edindim, ama literatürde de çal›flan arkadafllar var. Done veriyorum, kar›fl›mlar› ha-
z›rl›yorlar, SPS’le karfl›laflma isterlerse yapabilirler.

Elastik geri dönme elastik recovery veya statik krip sonunda da 15 dakika boflalt›-
l›m ben buna inanm›yorum. Genelde Amerika’da, özellikle Kanada’da elastik geri
dönme bitüm üzerine yap›lan deneyler art›k bitüm üzerine çok fley yap›ld›. Yani
DSR, BBR falan güzel, ama art›k belirli deneyleri hocam›n da çok iyi bildi¤i gibi 20
sene geriden takip ediyoruz. 

20’fler sene geriden takip ediyoruz, Türkiye’de ikinci geratar compectar’lar› ald›m,
ama Amerikal›lar art›k geratar compectar’lar› b›rakt›lar, çok daha farkl› kompaksi-
yon flekillerine geçtiler. Özellikle delft çok daha uçuk sistemlere geçti. Bari bu nok-
tadan sonra art›k keselim, bakal›m, ölçelim, düktilite +100, +150 çok seviyorum bu
deneyi, ö¤rencilere gösteriyorum, mutlu oluyor çocuklar, bak›yorlar, ama hakikaten
ben böyle bitüm üzerine yap›lan standart penetrasyondu, yumuflama noktas› ve ben-
ce bazen penetrasyon d›fl›nda pek bitüm de art›k standart ASTM, D5, D36 falan ho-
cam da çok daha iyi bilir, gerek görmüyorum, ilgilenmiyorum, vakit de al›yor. Ne
kat›yor? Literatürde var m›? Hay›r, Steven Braun’un 1991 makalesinde böyle bir
fley yok. Hoca yapmad›ysa Gorden Air  yapmad›ysa, Nothingham grubu yapmad›y-
sa, art›k benim de tekrar elastik geri dönmeye bakay›m, tekrar yüzde flu kadar azal-
m›flt›r penetrasyon, bunlar› tablolara dökeyim falan pek hocam›n dedi¤ini de anl›yo-
rum, sünme özellikle statik sünme sonucunda recovery ile de ilgilenmiyorum, bitüm
üzerindeki recoveryle de ilgilenmiyorum, ama ilgilenenlere sayg› duyuyorum. Stan-
dartt›r, 30-40 senedir yap›l›yordur bu deneyler, ama olay bu efendim.

SALONDAN-

Sorular soru herhalde kar›fl›ma recovery sorusuydu galiba, bitüm de¤il de.

SERKAN TAPKIN- 

Onu bitüme sordu hocam. Kar›fl›ma da yapm›yorum, bitümle de ilgilenmiyorum.
Yani statik sünme sonucunda 15 dakikal›k boflaltmay› yapm›yorum, art›k yap›lm›-
yor. Yani yapanlar var, ama gerek var m›? Çok iyi bir test›r›n›z var, bir art› da her
numune için yüzde 25 fazla vaktiniz varsa ekibinizde de dört asfalt test›r çal›flan 8
teknisyen, 10 adet de mühendis varsa gönül ister yapmak, ama bir fley bence katm›-
yor bilime. 

EM‹NE A⁄AR-

Sayg›de¤er kat›l›mc›lar, ben bir konuda aç›kl›k getirmek istiyorum. Biz araflt›rmac›-
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lar olarak veya üniversitede ders veren hocalar olarak acaba hangi konulara e¤ilme-
liyiz diye düflündü¤ümüzde 10. Ulaflt›rma fiûras›nda tart›flt›¤›m›z bir konuyu sizler-
le paylaflmak istiyorum.

Üstyap›yla ilgilenen kaç kifli var aran›zda bilmiyorum, ama bu bilgileri vermem çok
özel bilgiler de¤il, sizler de memnun olacaks›n›zd›r. Ülkemizde Karayollar› Genel
Müdürlü¤ünün sorumlulu¤u alt›nda 64.000 km.lik yol var ki, bunun 2.000 km.si
otoyol, geri kalan› devlet yollar›, il yollar›. Bir baflka oran vermek gerekirse bu yol-
lar›n yüzde 80 civar›ndaki k›sm› sathi kaplamal›, geri kalan› da bitümlü s›cak kar›-
fl›mla fley yap›l›yor. Tabii bu tamamen teknik oluyor belki, ama sathi kaplama dedi-
¤imiz zaman son derece basit bir kaplama türü, altyap›y› haz›rlad›ktan sonra bir bi-
tümlü malzeme yola seriyorsunuz ve sonra üstüne agrega malzemesini serip s›k›fl-
t›rt›¤›n›zda yolu bitirmifl oluyorsunuz ki, zaman zaman gazete haberlerinde rastl›-
yorsunuz. Bu yollar gerekli kalitede yap›lmad›¤› zaman ve yap›ld›ktan çok k›sa bir
süre sonra aç›ld›¤› zaman ciddi kazalar meydana geliyor. Hele bu kazaya kar›flanlar
medyaya mensup olursa karayollar› çok mahkum ediliyor bu konuda.

Ben flahsen öyle, di¤er ö¤retim üyeleri de zannediyorum üniversitede ders verirken
fluna gayret ettik: Yurtd›fl›nda hangi çal›flmalar yap›l›yor, biz ö¤rencilerimize bunla-
r› aktaral›m, ama gördüm ki, biz biraz gerçekten uzak olmufluz. Mesela, yollar›m›-
z›n yüzde 80’i sathi kaplamal› oldu¤u halde biz bitümlü s›cak kar›fl›mda en son ge-
liflmeler neler onlar› aktarmaya çal›flm›fl›z. Biraz da bize sitem edilmesi laz›m, bizim
esas sorunumuz bu yollar›m›z›n yüzde 80’ini kaplayan ki, 300 bin km.lik de köy
yollar› var. Bu köy yollar›nda kullan›lan kaplama türü de sathi kaplama türü, onlar
art›k ikinci derecede, üçüncü derecede önemi olan yollar oldu¤u için ben esas ana
arterleri kastetmek istiyorum. Burada da söylendi çok ciddi çal›flmalar yap›labilir.
Bunlar yap›lmas›n demiyorum, tabii ki güncel olmam›z laz›m, d›flar›da neler yap›l›-
yorsa geliflmifl ülkelerde onlar› bizim ö¤rencilerimize aktarmam›z, araflt›rma labora-
tuarlar›nda bunlar› gerçeklefltirmemiz laz›m, ama ülke gerçeklerini de unutmay›m
mesela, sathi kaplamalar›n daha iyi yap›labilmesi için ne gibi çal›flmalar yap›lmas›
laz›m? Bu konuda da araflt›rmalar yap›lmas› gerekti¤ini ben daha önce de fark etme-
mifltim, ama dün tekrar dile getirildi veya evvelsi gün, bunu da sizlerle paylaflmak
istedim.

Baflka soru yok zannediyorum, zaten süremiz de tamam. Ben ilginiz için çok teflek-
kür ediyorum sayg›de¤er kat›l›mc›lar ve tabii kongreyi düzenleyen arkadafllar›ma da
çok teflekkür ediyorum bize bu imkân› verdikleri için, konuflmac›lara da teflekkür
ediyorum. ‹yi günler diliyorum, sayg›lar sunuyorum. 
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ALTINCI OTURUM 

OTURUM BAfiKANI:
DOÇ. DR. YET‹fi fiAZ‹ MURAT

Hüseyin CEYLAN
Halim CEYLAN 

fiehiriçi Karayolu A¤lar›n›n Ayr›k Tasar›m›nda 
Sezgisel Armoni Araflt›rmas› Yöntemi Uygulamas›

Halim CEYLAN
Hüseyin CEYLAN

Özgür BAfiKAN
Soner HALDENB‹LEN 

Birlefltirilmifl Oyun Teorisi ve Genetik Algoritma
‹le fiehiriçi Ulafl›m A¤ Tasar›m› ve Uygulamas›

Hakan ASLAN
Oyun Teorisi Yaklafl›m›  ‹le Ulafl›m 

fiebeke Güvenilirlik Analizi Modellemesi

Özgür BAfiKAN
Soner HALDENB‹LEN

Logit ve Probit Tabanl› Stokastik Kullan›c› Dengesi 
Atama Probleminin ‹ki Farkl› Sezgisel 

Metot Kullan›larak Çözülmesi
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OTURUM BAfiKANI: DOÇ. DR. YET‹fi fiAZ‹ MURAT

Kongremizin bu oturumunda Say›n Hüseyin CEYLAN ve Halim CEYLAN’›n ha-
z›rlam›fl oldu¤u “fiehiriçi Karayolu A¤lar›n›n Ayr›k Tasar›m›nda Sezgisel Armoni
Araflt›rmas› Yöntemi Uygulamas›” isimli bildiri Hüseyin CEYLAN, “Birlefltirilmifl
Oyun Teorisi ve Genetik Algoritmayla fiehiriçi Ulafl›m A¤ Tasar›m› ve Uygulamas›”
bafll›kl› bildiri Halim CEYLAN, “Oyun Teorisi Yaklafl›m›yla Ulafl›m fiebeke Güveni-
lirlik Analizi Modellemesi” bafll›kl› bildiri Hakan ASLAN, “Logit ve Probit Tabanl›
Stokastik Kullan›c› Dengesi Atama Probleminin ‹ki Farkl› Sezgisel Metod Kullan›la-
rak Çözülmesi” bafll›kl› bildiri ise Özgür BAfiKAN taraf›ndan sunuldu.

Teflekkür ediyoruz. Tart›flma k›sm›nda flöyle bir yöntem izlemeyi öneriyorum. Ön-
celikle sorular› alal›m, tüm sorular al›nd›ktan sonra sunan arkadafllar cevap versin-
ler. Sorusu olan varsa sorabilir. Soru sorarken öncelikle kendinizi tan›t›rsan›z iyi
olur.

FAT‹H TURAN-

Teflekkürler. S›rayla asl›nda not alm›flt›m, ama ortak bir konu ç›k›nca ben çok da
isim vermeden masaya ve tüm bu oturumdaki ilgili arkadafllara soruyu yöneltmifl
olay›m. S›rayla Hüseyin Beyden bafllamak gerekirse, son oturumda Serkan Bey bah-
setti gerçi; bu armoni araflt›rmas› yönteminde logit modelden bahsetmiflti. “Probit
modeli denediniz mi?” diye soracakt›m. fiöyle bir analoji yap›ld›: Armoni araflt›rma-
s› yönteminden bahsederken bir orkestrada farkl› enstrümanlar› çalan müzisyenler
var, her biri kendi belle¤indeki bir notalar› düflünüyor, fakat orkestran›n ortak bir si-
zin tabirinizle estetik bir sonuç. Ben o analojide tam oturtamad›m yerine, yani bizim

87

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



trafik aç›s›ndan sürücülerin her biri bu orkestran›n birer üyesi midir, bunlar›n kafa-
s›nda bireysel birer nota vard›r da, bunlar›n hepsinin bütünü oluflturmas› sonucunda
ahenkli, uyumlu veya armonik bir beste ç›kmas› m› gerekiyor? Bir de tabii ba¤›flla-
y›n konunun teknik k›sm›na vak›f de¤ilim, ben sadece anlat›lanlardan akl›mda uya-
nanlar› aktar›yorum: Estetik denildi¤i anda burada bir de görece gibi geliyor bana
bu, benim müzik anlay›fl›mla, zevkimle o orkestran›n ortaya ç›kard›¤› uyum bir bafl-
kas›n›n de¤iflken olabilir. Yani renk meselesi gibi düflünebiliriz bunu, ama bizim bu-
rada yapt›¤›m›z ifl ya da sizin amaçlad›¤›n›z iflse böyle kiflilerin sübjektif alg›lar›n-
dan ba¤›ms›z bana göre biraz daha teknik ve biraz daha deterministik bir fley olma-
s› laz›m, ç›kan sonuç hakikaten rasyonel bir fley olmas› laz›m. Anlat›lanlardan bak-
t›¤›m›z zaman zaten genel olarak bir amaç fonksiyonumuz var, maliyetin minimi-
zasyonu veya faydan›n maksimizasyonu amaç bu genelde. Burada o analojide nas›l
bir ba¤lant› kuruldu¤u, yani bu sübjektiflik var m›, yok mu? Ben asl›nda onu ö¤ren-
mek istiyorum bestelendi¤i için, size sorum bu yönde. 

Halim Hocam ve Hakan Hocam “oyun teorisi” bafll›kl› çal›flma, network analiziyle
ilgili çal›flmalar›ndan bahsettiler. Bizim trafik mühendisli¤inde bu analoji genellik-
le yap›l›r. Biz modellemede de olsun öteden beri entropi modelleri kullanm›fl›zd›r,
konvansiyonel ulafl›m planlamas› modellerini çok eskilerde kullan›l›r, bu fizik bili-
minden al›nm›fl bir kurald›r ve trafik ak›m kuram›na bakt›¤›m›z zaman hidrodina-
mik ba¤lant›lar ya da formülasyonlar kullan›lm›flt›r. Ak›m, yo¤unluk, h›z iliflkisiyle
ilgili lineer ya da nonlineer, oyun teorisi veya harmonik araflt›rma yöntemi ya da en
son Serkan Beyin bahsetti¤i kar›nca kolonisi yöntemi gibi. Yani flunu demeye çal›-
fl›yorum: Biz ulaflt›rma ya da trafik mühendisi olarak ço¤u zaman bir baflka disiplin-
den ya da bilim dal›ndan baz› ba¤›nt›lar› bir analojiyle benzefltirip trafik mühendis-
li¤ine uyarlama çabalar› içinde olmufluzdur. Bu güzel tabii ki, bilim sonuçta ortak
uygulamalar bulup çeflitli çözümler türetecek. Oyun teorisinde Halim Hocam piflti
örne¤ini verdi. Burada poker belki daha uygun mu olabilir? Blöf yapt›¤› zaman bu
sürücüler ya da Hakan Hocam›n ifadesiyle d›flsal irade, harici irade bu durumda na-
s›l bir tepki verece¤iz? Bu interaktif iliflki, yani bir karar vericiler var, bir de oyun-
cular var. Oyuncular›n her birinin bireysel karar de¤iflkenleri farkl›, bir de burada o
blöfü nas›l çözece¤iz? Ona bir cevap verebilirsek sevinece¤im. Son olarak çok uzat-
madan bu zaman, flimdi maliyet fonksiyonumuz var, bu maliyet fonksiyonu ilk bafl-
ta akla genelde parasal maliyeti getiriyor, yani para maliyetini getiriyor. Fakat ben-
ce zaman maliyeti de çok önemli gibi geliyor ki, zaten ulaflt›rma yat›r›mlar›nda za-
man de¤eri bir parametre olarak giriyor mutlaka. Yani flunu demeye çal›fl›yorum:
Baz› günlerde paraya k›yar›z, para çok önemli olmaz, zaman çok k›ymetlidir. Buna
göre farkl› planlama olabilir mi? 

88

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



Son olarak havuzdaki topun hareketi dedi Halim Hocam, bana birazc›k bir labirent-

te yolunu arayan top daha uygun gibi geliyor network analizi. Teflekkür ediyorum. 

YET‹fi fiAZ‹ MURAT- 

Ben teflekkür ederim. Buyurun.

EM‹R EMRAH ADAN-

Burada özel sektörü temsilen bulunuyorum. Üç sorum olacak. Birincisi Halim Ho-

can›n yapt›¤› ve sonuçta yüzde 40 tasarruf sa¤lad›¤› fleyi uygulay›p bu sinyal süre-

lerinin sonucuna bak›ld› m›? ‹kincisi, burada gördü¤ümüz anlat›lan bütün fleylerde

birtak›m verilere ihtiyaç duyuluyor. Buradan buraya eriflim flu kadar olacak, bu link-

ler aras› bu verileri gerçek koflullarda acaba Türkiye’de offline olarak bile olsa hadi

online geçtik, toplamak ve bunlar›n do¤rulu¤una güvenilebilecek flekilde toplanabi-

liyor mu? Son olarak sorum da flu: ‹nceleyebildi¤im kadar›yla tabii, bu bahsedilen

fleylerin asl›nda hayata geçirilebilir yanlar›n›n oldu¤u görülüyor bizim taraf›m›zdan,

yani özellikle seyri sefer ya da navigasyon sistemlerinde olsun ya da sinyalizasyon

sistemlerinde bunlar gerçekten hayata geçirilebilecek algoritmalar var. Bunlar›n ha-

yata geçirilmesiyle ilgili özel sektörle, yani üretici, tasar›mc› ya da yaz›l›mc› firma-

larla bir fleyler yürütülmesi, bunlar›n gelifltirilmesi düflünülüyor mu? Teflekkür ede-

rim.

DARÇIN AKIN-

Halim Beye sormak istiyorum. Bu gelifltirilen maliyet fonksiyonunun formu neydi?

BPR’i tercih etti, daha uygun dedi. O yüzden önceki kendisinin gelifltirmifl oldu¤u
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maliyet fonksiyonunun formunu merak ettim. Parametreleriyle beraber birden fark-
l› parametreler var m› veya sadece o çal›flma alan›ndaki kent içi yollar› temsil edi-
yor herhalde. Niçin oyun teorisiyle genetik algoritmay› birlefltirme ihtiyac› duydu? 

Hakan Beyin oyun teorisi yaklafl›m›nda d›flsal irade miydi? Harici irade, deprem ve
sel dedi, asl›nda daha çok trafik s›k›fl›kl›¤› de¤il midir bu harici irade? Bunu e¤er
trafik s›k›fl›kl›¤›yla veya trafik kazalar›ndan meydana gelen harici iradeler varsa
bunlar› nas›l modelleyebilece¤ini düflünüyor? Ben flu andaki anlatt›¤› flekliyle nas›l
halletti¤ini tam anlayamad›m, bu konuda aç›klamalar getirirse memnun olurum. Te-
flekkür ederim.

YET‹fi fiAZ‹ MURAT-
Baflka soru var m›? Benim birkaç sorum olacak o za-
man, Hüseyin Beye ilk sorum, gerçi di¤er sunularda
da vard›. Kapasite de¤erlerinden bahsettiler, fleritler
için 900 tafl›t/saat kapasite al›nd›¤›n› söylediler. Bu
de¤er araziden mi belirlendi, teorik olarak nas›l belir-
lendi? Tüm linklerde ayn› m› kullan›ld›? Farkl› kul-
lan›lsa nas›l olurdu? 

‹kincisi Say›n Özgür Baflkan’a: Sunusunda “logit
model birtak›m yanl›fll›klara sebep oldu¤u için probit
model tercih ettim” gibi bir ifade kulland›. Ne gibi

yanl›fll›klara sebep oluyor? Bununla ilgili bilgi istiyorum.

Bir de Halim Hoca konuflurken güzel bir noktaya temas etti ki, birinci gün Rahmi
Bey de bahsetmiflti bu konudan; trafi¤i yönetmek önemlidir, yeni bir yol yapmak ve-
ya yeni kapasite art›r›mlar› zaman göstermifltir ki, ço¤u zaman çok faydal› sonuçlar
vermemifltir. Bunun da temelinde, trafi¤i yönetmenin de temelinde trafik kültürü
oluflturmak önemlidir. Yani kal›c› bir trafik ve ulafl›m kültürü oluflturabilirsek e¤er
-ki, bilemiyorum nas›l oluflturaca¤›z- buna yat›r›m yapmam›z gerekti¤ini düflünüyo-
rum. Bizim temel problemimiz kal›c› bir trafik ve ulafl›m kültürünün henüz oluflma-
m›fl olmas›na ba¤l›d›r, di¤er problemler daha kolayca çözülebilecek problemlerdir
diye düflünüyorum. Cevap vermek üzere Hüseyin Beyden bafllayal›m.

HÜSEY‹N CEYLAN-

Teflekkür ederim. ‹lk soru armoni araflt›rmas› tabanl› çözüm yönteminde probit rota
seçim modelinde kullan›p kullanmad›¤›m üzerineydi san›r›m. Probit modeli kullan-
mad›m, asl›nda Özgür Baflkan Hocam›n doktora tezinin büyük bölümünü kaps›yor
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probit modellerin çözümü, bafll› bafl›na bir konu. Benim çal›flmam daha çok ayr›k ta-
sar›m üzerineydi. Yani neden probit model kullanmad›¤›m› flöyle de aç›klayabili-
rim: Asl›nda fiazi Hocam›z›n Özgür arkadafl›m›za sordu¤u sorunun da bir nevi ce-
vab› olacak bu: Logit rota seçimi modeli yap›s› itibariyle bir bafllang›ç-var›fl çifti
aras›nda ortak linkler kullanan alternatif rotalar›n iliflkilerini göz ard› ediyor. Stan-
dart logit model, yani diyelim ki iki güzergâh var ortak bir link kullan›yorlar, bu
linkteki s›k›fl›kl›k durumu göz önüne al›nm›yor, yani herhangi bir rota taraf›ndan bu
link etkileniyor, ancak bu linki kullanan di¤er rotan›n seçim olas›l›¤› bu etkileflim
göz önüne al›nmadan hesaplan›yor. Bu eksikli¤in üstesinden gelmek amac›yla zaten
logit model çal›flmac›lar taraf›ndan literatürde gelifltirilmeye baflland›. Modifiye edi-
len türlerden biri de cilogit modeldi. Burada CF katsay›s› communiality faktorle ifa-
de ediliyordu. Ben detayl› vermedim formülasyonu, o yüzden cylojik modeli seçtim,
probit modelle ilgili henüz herhangi bir çal›flmam olmad›, ama denemekte fayda var. 

Di¤er sorunuz bu benzeflimle ilgiliydi san›r›m. Orkestra ve tasar›m problemiyle. Or-
kestrada müzisyenler çeflitli armoniler, yani çeflitli notalar kullanarak ortak bir ar-
moni oluflturmaya çal›fl›rken benim çal›flt›¤›m problemde, yani çal›flt›¤›m›z prob-
lemde bunun tam karfl›l›¤› a¤ üzerinde iyilefltirilmesi planlanan ba¤lar›n alaca¤› ay-
r›k de¤iflkenler, yani bu ba¤lara yeni fleritler eklemek olabilir, mevcut fleritlerin ge-
niflletilmesi olabilir. Örne¤in, uygulamas›n› yapt›¤›m›z problem flerit ilavesi proble-
miydi. E¤er herhangi bir ba¤da flerit ilavesi gerçeklefltirilecekse alaca¤› de¤er 1, ak-
si halde 0’d›r. Bunu tam bir müzisyenle karfl›laflt›r›rsak müzisyenin çalabilece¤i
farkl› notalar varken tasar›mc›n›n burada stratejileri de 0-1, yani elindeki saz›yla ya
da bilgisayar›yla ortaya koyabilece¤i farkl›l›k bu, benzeflim burada.
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FAT‹H TURAN- 

Orayla ilgili hemen araya bir girip ç›kaca¤›m, çok özür diliyorum. fierit ilavesi flim-
di sonuçta o çözüm tablonuzda hat›rl›yorum baz› linklerde 0, baz› linklerde 1, ora-
da flöyle bir flart koyabiliyor muyuz? Modelin kendisine b›rakmak yerine ben müda-
hale edip benim flu linkimde mecburen ben bir flerit ilavesi yapaca¤›m d›flsal koflul-
lardan dolay› ya da network analizi verse bile burada flerit ilavesi ben orada yapma-
yaca¤›m ya da yapamayaca¤›m bina var, vesaire var. O durumda öyle bir esnekli¤i
var m›?

HÜSEY‹N CEYLAN-

Evet, asl›nda bu biraz da flimdi fiazi Hocan›n sorusuna
yönelece¤im, o zaman ikisini de birlikte cevaplam›fl
olay›m: Bu bildiri benim doktora tezimin bafllang›ç çö-
zümlerinden ç›kar›lm›fl bir bildiriydi. Yani   bildiriyi
yaz›m, haz›rlama ve gönderme tarihimiz oldukça önce-
ki bir zamana dayan›yor. Tezin son halinde birçok se-
naryo alt›nda ele ald›k biz bu problemleri, belli linkler-
de, ba¤larda kesinlikle de¤ifliklik yap›lamamas› duru-
mu. Mesela, flehrin çevre yolunda hiçbir de¤ifliklik ya-
p›lamamas›, sadece iç hatlar›n iyilefltirilmeye aday tu-
tulmas› ya da belli s›k›fl›kl›klar›n yüksek derecede göz-

lendi¤i kesimlerde kesinlikle iyilefltirmenin yap›lmas›, yani bahsetti¤iniz parametre-
leri d›flar›dan müdahalelerde programa verebiliyoruz. Esnek asl›nda, yani hocam si-
zin sorunuza da geçecek olursam; 900 tafl›t/saat kaba bir yaklafl›m kulland›k fleritler-
de, çal›flman›n çok bafl›yd›, ancak yine tez sonuna geldi¤imizde biz flerit genifllikle-
ri ve bu geniflliklere ba¤l› flerit kapasiteleriyle ilgili de ayr›nt›l› bir duyarl›l›k anali-
zi gerçeklefltirdik Hocam, yani duyarl›k analizlerinin sonuçlar› da fleyi koyuyor or-
taya: Düflük flerit kapasiteleri için s›k›fl›kl›k daha yüksek seviyede gözleniyor a¤da
ve yüksek s›k›fl›kl›k de¤erleri için çok daha iyi iyileflme oranlar› elde edilebiliyor.

Son sorunuzu h›zla cevaplamak istiyorum. Müzik esteti¤i görecelidir dediniz. Hak-
l›s›n›z, ben de ayn› zamanda asl›nda amatör bir müzisyenim. Bir mühendislik prob-
leminin çözümü çok göreceli midir? Asl›nda teoride de¤ildir, global bir çözümü
mutlaka vard›r, ancak özellikle sezgisel yöntemlerle kara kutu yöntemler diye de ta-
bir edilebiliyor bu yöntemler, global optimumu garantilemek mümkün de¤il, yak›n
global optimum de¤erler de mühendislik ya da tasar›m aç›s›ndan yeterli olabilir.
Farkl› estetik duygular farkl› insanlar› tatmin ederken farkl› yak›n globaller de fark-
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l› tasar›m kriterlerini tatmin edebilir. Bu da yeterlidir diye düflünüyoruz. Teflekkür
ederim.

YET‹fi fiAZ‹ MURAT-

Teflekkür ederiz. 

SALONDAN- 

Ben k›sa bir ekleme yapmak istiyorum Fatih Beye; Hüseyin Hocam asl›nda müteva-
zi davrand›, asl›nda profesyonel bir müzisyen kendisi. Ben bir de flunu söylemek is-
tiyorum: Asl›nda müzik esteti¤i müzikten anlayanlar için asl›nda birdir, ben asl›nda
amatör olarak ilgileniyorum müzikle, o yüzden müzikten anlayanlar için de estetik
asl›nda bence birdir, onu da ifade etmek istedim. 

FAT‹H TURAN-

Ama evrenseldir de.

SALONDAN-

Mutlaka tabii ki, ben espri olsun diye söylemek istedim. 

YET‹fi fiAZ‹ MURAT-

Buyurun Say›n Ceylan.

HAL‹M CEYLAN-

Teflekkür ediyorum. Konuflurken arada zaten soru da
en çok bana geldi zaten, herhalde ben biraz fazlaca ko-
nuflaca¤›m. Fatih Hocama dedim ki: “Yine soru soracak
m›s›n? Tabii sen duramazs›n” Biz tabii Fatih Beyle ‹n-
giltere’den tan›fl›yoruz. Tabii, sunumla ilgili üç soru var.
Öncelikle ben piflti örne¤ini verdim, çünkü hakikaten
poker oynamay› bilmem, blöf yapmay› da bilmedi¤im
için piflti örne¤ini verdim, orada bir kazanç vard›r, kay›p
vard›r. Tabii buna ba¤lant› olarak “blöf yap›labilir mi?”
dedi. Trafikte pek blöf olaca¤›n› düflünmüyorum ho-
cam, çünkü blöf yaparsan›z trafik t›kan›r, trafik t›kand›-
¤› zaman insanlar isyan eder ve maliyetlerden gider. Tabii buna ba¤lant›l› olarak de-
dik ki, maliyetler tabii, her zaman için maliyet dedi¤imiz zaman cebimizden ç›kan
para olarak düflünürüz. Bu do¤ald›r, bugün biraz önceki bulmufl oldu¤umuz rakam-
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lar›n karfl›s›na km maliyetini veya bir ifl kayb› maliyetini ortalama 1 lira atarsan›z so-
nuçta bir maliyet ç›kacakt›r. Tafl›t/saat de¤il de 1 milyon dolar ç›kacakt›r veya 500
bin dolar ç›kacakt›r. Yap›lan çal›flmalarda mesela, 

FAT‹H TURAN-

Pardon, baz› insanlar›n risk alma e¤ilimi daha fazla olabilir. Baz›s› risk al›r ve bu
riski al›rken belli bir tecrübesi vard›r mutlaka, kafas›nda o networkun güzergâh›
üzerindeki di¤er linklerde nas›l bir durumla karfl›laflaca¤›, ama bazen dolu atar ba-
zen bofl atar ya da ben asl›nda blöften demek istedi¤im fluydu;  bazen siz networka
müdahale edebilme ad›na manipüle edebilirsiniz, yönlendirebilirsiniz. O anlamda sü-
rücülere karar verici olarak siz blöf yapabilirsiniz ve bunu kastetmifltim. Oyun teori-
sinde bir miktar bu da olmal› gibi geliyor bana yönetme anlam›nda, hani kand›rma
de¤il, kesinlikle öyle anetik bir durum de¤il kastetti¤im, ama “management anlam›n-
da ve trafi¤i yönetme anlam›nda böyle bir fley yap›labilir mi?” demek istemifltim. 

HAL‹M CEYLAN-

Tabii ki, teflekkür ediyorum. Onu kastetti¤ini tahmin ediyorum, biraz da espri olsun
diye hem blöf çekilmez dedik, ama tabii ki programlar, modeller kurulurken simü-
lasyon k›sm›n› yaparken tabii ki blöf yap›lacakt›r. Bir yeflil süreye müdahale edile-
cektir, devre süreye müdahale edilecektir. Zaten müdahale edilmezse di¤er tarafta
sürücülerin ona davran›fllar›na bakmak laz›m. Zaten modellemenin biliyorsunuz siz
de çal›flt›n›z biraz, trafik atama k›sm› nedir? Sürücülerin egoist davrand›klar› varsa-
y›m›na göre hareket edilir ve o dedi¤iniz tüm afl›r› h›zl› gidenler veya kurallara uy-
mayanlar da dikkate al›nabilir. Burada çal›flmadaki biraz ilginç olan k›s›m trafik
kontrol k›sm› asl›nda, trafik kontrol k›sm›ndaki de¤iflkenlerin burada herhangi bir
fley olabilir, bir sinyalize kavflak koymak da olabilir veya bir sinyalize kavfla¤›n her-
hangi bir parametresiyle oynamak da olabilir. Bunlar›n herhangi bir zaten Emrah
Beyin sorusuna da orada gelece¤im, o kadar çok de¤iflken var ki bir tasar›m para-
metresi, bir yol geniflli¤inin de¤ifltirilmesi veya bir kavfla¤›n de¤ifltirilmesi bile bu-
rada tüm sistemi etkileyebilir. Ben her zaman sunumlar›mda flunu söylerim; trafik-
le oynamak patlak su borusu gibidir, bir taraf› t›kars›n›z di¤er taraftan patlar. Baflka
yolu yoktur, zaten asl›nda flu anda ‹stanbul’un sorunu da odur, Londra’n›n sorunu da
odur, Amerika’n›n sorunudur ve ülkemizde küçük kentlerin de, yani bir taraf› t›k›-
yoruz izole kavfla¤›, ama di¤er taraftan patl›yor. Ondan sonra yol yapaca¤›z, yapa-
l›m, o ç›km›yor iflin içerisinden.

Neyse, o k›sm› dedikten sonra Emrah Beyin sorusuna gelecek olursam, Emrah Bey-
le tabii bir proje al›m aflamas›nda, projemiz aflamas›nda birçok telefonla görüfltük ve
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fiziki olarak da burada tan›flt›k. Öncelikle yüzde 40 iyilefltirme gibi rakamlar flu an-
da mevcut iyi bir planlama, iyi bir yönetimde yüzde 40’a yak›n iyilefltirmeler alt
bazl› kent içlerinde yakalanabilir. Bu hayal de¤il, bu gerçek ve uygulanabilir. fiu so-
ru tabii ki her zaman benim karfl›ma gelen bir sorudur, bunlar› siz uygulad›n›z m›?
Uygulama f›rsat› vermediler ki uygulayal›m, biz de gidiyoruz flu anda pazar günü
Viyana’ya gidece¤im, Viyana’da uygulayaca¤›z. Ne yapal›m böyle bu ifller, çünkü
bizde insanlar bunu oynatm›yor, yani bir bilinen var, klasikten insanlar› birazc›k
böyle yeni fleylere aflmak kolay de¤il. Biz de söylemeye devam edece¤iz, Serkan
Hocam sabah “ben art›k pes ettim” dedi. Ben pes etmem, ben hiçbir fleyden pes et-
medim, etmeyece¤im de. Uygulanabilir, tabii ki bu iyilefltirme ayn› zamanda ger-
çek, flu anda arazi üzerinde çal›flan sinyalize sürelere ba¤l› olarak, Siemens taraf›n-
dan yap›lm›fl olan ba¤l› olarak bunlar›n üzerine yap›lm›fl olan iyilefltirmelerdir. He-
men yar›n dese ki Denizli Belediyesi bize “bunlar› uygulayal›m” uygulayabiliriz, ta-
bii gerçekte buna da bakmak laz›m özet o fleylerde. Bu verileri offline toplad›k,
manyetik sensörlerle toplad›k, ö¤rencilerin ellerine verdik. Birisi çal›nd›, 7 adet kal-
d›, araziden çald›lar, 7 adet kald› sizin verdi¤iniz bize, araziden çok etkin bir flekil-
de bunlar› kullan›yoruz. Tabii ki, bir ay süresi var, çok güzel fleyler el kadar el sa-
yaçlar›, yani ortalama h›zlar› fleyleri oradan bulduk. San›yorum hayata geçirilebilir,
çok kolay, bu gerçek, bunun algoritmalar› özellikle fiks sabit zamanl› adapte veya
duyarl› trafik kontrol sistemlerinde zaten flu anda uygulanmaya bafllad›. Hatta fiazi
Hocam›n çal›flt›¤› konu faz örne¤i bulan›k mant›k yönteminde flu anda o çiplerde uy-
gulanmaya bafllad›. Amerikan versiyonunda flu anda genetik algoritma k›sm› bir op-
timizasyon modülü olarak programda uygulan›yor, uygulanmaya çal›fl›l›yor.

Darç›n Hocama gelecek olursak; evet, maliyet fonksiyonlar›n› Hocam çok çal›flt›k,
özellikle flehir içlerindeki sinyalize kavflaklar› bizdeki düzensiz arazi verilerini, sa¤-
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dan dalmalar, soldan dalmalar, parklar gibi parametreleri de hesaba alan bir maliyet
fonksiyonu gelifltirmeye çal›flt›k, hâlâ gelifltirmeye devam ediyoruz, ama çok daha
iyi bir sonuç yakalayamad›k ve tabii bulmufl oldu¤umuz özellikle ana akslardaki se-
yahatleri ölçtük, oray› fiziksel olarak tan›mlad›k. Seyahatleri ölçtükten sonra bir mo-
delleme yapmaya çal›flt›k ve burada en uyan› BPR bu formunun oldu¤unu yine bul-
duk. Tabii sonuçta sinyalize kavflakta olan asl›nda BPR flehirler aras›nda gelifltiril-
mifltir, ama flehir içerisinde de uygulanabilirli¤ini en az›ndan gördük. Maliyet fonk-
siyonunda tabii bunu burada sunmam›za gerek yok. Regresyon, tabii önce regresyo-
nu denemek laz›m ki, ona göre iyileflmeler ve buna ba¤l› olarak iyileflme nas›l ola-
cak diye regresyonu da denedim, ama genelde bu tür, quadretik ve polinom normun-
daki quadretik bir denklemdir biliyorsunuz.

Darç›n Bey bir de flöyle bir soru sordu yanl›fl hat›rlam›yorsam: “Genetik algoritmay-
la oyun teorisini niye birlefltirmeye çal›flt›n?” Çok güzel uyuyor, genetik algoritma
trafik kontrol parametrelerini en iyilerken, oyun teorisi de burada flunu yapabiliyor:
O parametrelerin sisteme girdisinde ve yönetim k›sm›nda bize fayda sa¤layabilecek
düflüncesiyle girdik. Asl›nda iyi de sonuç ald›k, bir de uygulayabilsem dünyalar bi-
zim olacak diyorum. Teflekkür ediyorum.

YET‹fi fiAZ‹ MURAT-

Biz teflekkür ediyoruz. Hakan Bey.

HAKAN ASLAN-

Teflekkür ediyorum. Fatih Beyden bafllayal›m. Öncelik-
le oyun teorisi konseptinde herhangi bir ulafl›m proble-
mini modelledi¤iniz zaman yapt›¤›n›z fley asl›nda zihin-
sel, mental bir ifllem, fakat bu mental ifllem sahici bir ifl-
lem, gerçekçi bir ifllem, pratikte varolan› oyun teorisi
kapsam›nda modelliyorsunuz ve pratik durumu ifade
edecek flekilde modelliyorsunuz. Amaç fonksiyonunuzu
belirleyen ana de¤iflkenleri ve parametreleri gerçek ha-
yattaki duruma göre belirlemek durumundas›n›z. Dedi-
¤iniz gibi belki özellikle flebeke güvenilirli¤i aç›s›ndan
link güvenilirli¤i zaman olarak tabii ki çok de¤erli, ama literatüre bakt›¤›m›zda özel-
likle zaman ve ba¤l› olma, konnektivite güvenilirli¤ini, yani burada ba¤l› olmadan
kas›t fiziksel olarak ba¤l›l›k de¤il, kendisinden beklenen hizmeti ve fonksiyonu gö-
rebilecek hizmet düzeyinde ba¤l›l›ktan bahsediyoruz. fiebeke güvenlik analizinde
bunlar dikkate al›n›yor, literatüre bakt›¤›m›zda bunu görebiliriz. 
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Emrah beydi herhalde, onun sorusuna bir parça de¤ineyim: Tabii biz akademisyen-
lerin teorik çal›flmada motive eden fleyin ideale ulaflma oldu¤unu, bununla beraber
pratik uygulamalara dönük çal›flmalar›n da bizi mümkün olan› uygulamaya dökebil-
me ad›na motive etti¤ini ifade etmek gerekir. Tabii ki, sonuçta biz idealdeki flartla-
ra göre modelimizi oluflturmaya çal›fl›yoruz. ‹dealden kast›m olabildi¤ince gerçek
pratikteki varolan durumu temsil edebilmesi ad›na, bunu elde edemiyorsan›z o afla-
malara henüz gelmemiflseniz aflama aflama mümkün olan en iyisinden ideale ulaflma
yolunu tercih edebilirsiniz. O mümkün olan çerçevesinde özellikle pratik uygulama-
lara dönük çal›flmalar yap›labilir. 

Darç›n Bey ki, onun da sorusu d›flsal iradenin tan›mlanmas›nda trafik s›k›fl›kl›¤›n›n
tabii güncel olarak bizim gündelik hayat›m›za etki eden unsur olarak modellenmesi
daha prati¤e uygun olacakt›r, kat›l›yorum. Fakat bizim burada yapmaya çal›flt›¤›m›z
fley aniden anl›k olarak ortaya ç›kacak bir olumsuz duruma karfl› stratejilerimizi be-
lirlemek, sizin dedi¤iniz çal›flma tabii sonuç bölümünde çok fazla vakit kalmad›¤›
için çok detayl› giremedim, flu andaki bafllatm›fl oldu¤umuz çal›flman›n aflama aflama
mesela, maliyet fonksiyonu elde ederken trafik t›kan›kl›¤›na ba¤l› olarak zaman ma-
liyeti, sinyalizasyondaki gecikme maliyetleri, parasal maliyetler, yak›t tüketimi, kon-
for maliyet Halim Beyin bahsetti¤i belki ifl kayb› maliyeti de ana maliyet matrisini
olufltururken fonksiyon olarak iflin içine girerse, fakat flu andaki bizim çal›flmam›z,
anlatm›fl oldu¤umuz, sunum yapm›fl oldu¤umuz çal›flman›n içeri¤inde bu yok. Daha
çok anl›k etkilere ba¤l› olarak belirlenmifl olan stratejiler var. Teflekkür ediyorum.

SALONDAN-

Sanal m›?

HAKAN ASLAN-

fiu anki sanal, dedi¤im gibi ideale ulaflmak, yani idealden kast›m daha pratik, daha
sahici, daha gerçekçi çözüme ulaflma ad›na ilk bafltaki mentale, flöyle düflünün; 100
metre finaline henüz ç›kmam›fl olan bir atletin yapm›fl oldu¤u antrenman olarak dü-
flünebilirsiniz. Teflekkür ederim.

YET‹fi fiAZ‹ MURAT-

Biz teflekkür ediyoruz. Oturumumuzu art›k kapat›yoruz. Bundan sonraki Oturum sa-
at 14.00’te bafllayacak. Teflekkür ederiz.
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OTURUM BAfiKANI: DOÇ. DR. HAL‹M CEYLAN 

Bu oturumumuzda üç bildiri sunuldu. Yaflar V‹TOfiO⁄LU, Polat YALINIZ, Canan
GÖNGÖR taraf›ndan haz›rlanan “Türkiye’de fiehirleraras› Otobüs Yolculuklar›
Matrisinin Elde Edilmesi ve CBS Ortam›nda ‹ncelenmesi” bafll›kl› bildiri. Yaflar V‹-
TOfiO⁄LU taraf›ndan sunuldu. 

Prof. Dr. Haluk GERÇEK taraf›ndan haz›rlanan “Türkiye’de Kentler Aras› Karayo-
lu Trafi¤inin Ekonomik Geliflme ve Akaryak›t Fiyat›na Göre Esneklikleri” bafll›kl›
bildiri kendisi taraf›ndan sunuldu. 

Di¤er bildiri ise Erdem DO⁄AN ve Ali Payidar AKGÜNGÖR taraf›ndan haz›rla-
nan “Trafik Kazalar› ve Sonuçlar›n›n Yapay Sinir A¤lar›yla ‹ncelenmesi: K›r›kkale
Örne¤i” bafll›kl› bildiri Ekrem DO⁄AN taraf›ndan sunuldu.

Yaflar Bey otobüs yolculuklar›yla ilgili bir sunum yapt›. Haluk Bey yolcu trafi¤inin
akaryak›t fiyatlar›na göre esnekli¤inden bahsetti, Erdem Beyse trafik kazalar› ve
YSA metodundan bahsetti. fiöyle bir yöntem izleyelim: Sabah da onu yapt›k, soru-
lar› alal›m, not edelim, ondan sonra hepsini cevaplayal›m diye düflünüyorum. Tabii
di¤er bir yöntem de olabilir, ama o daha iyi oldu sabah. Sorusunu alanlar kendileri-
ni tan›tarak kime soraca¤›n› da söylerlerse buyurun.

YET‹fi fiAZ‹ MURAT-

Ben Erdem Beye bir soru soraca¤›m ve belki öneri getirece¤im. A¤ mimarisini be-
lirlerken, en uygun a¤ mimarl›¤›n› belirlerken deneme-yan›lma yaklafl›m›yla m› be-
lirlediniz? Gizli katman içeren en uygun a¤ mimarilerini belirlerken deneme-yan›l-
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ma yaklafl›m›yla m› belirlediniz? Öneri olarak da flunu söylemek istiyorum; daha
sistematik olmas› aç›s›ndan çapraz de¤erlendirme yöntemi diye bir yöntem var. Bu-
nu kullan›rsan›z biraz daha sistematik ve daha iyi bir sonuç elde edebilece¤inizi dü-
flünüyorum. Teflekkür ederim. 

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Ben de Erdem Beye soraca¤›m. Böyle
bir metodu kullanman›z iyi de, yani bu-
nu trafik kazalar›na, yani ölü say›s›n› flu
y›lda ne kaar olacak diye araflt›rmak ba-
na biraz garip geldi. Çünkü flartlar ne
olacak? ‹nsanlar›n e¤itimi, yani tamam
bir matematik model uyguluyorsunuz,
ama matematik modeli de seçti¤iniz
olay bence önemli. Ben bunu okumufl-
tum ve bir sürü tenkitte bulunmufltum,
ama onlar herhalde göz önüne al›nma-

m›fl. Niçin bu fleyi seçtiniz? Daha bu fleye uygulayaca¤›n›z, daha somut bir fley ola-
maz m›yd›? Bu somut de¤il, çok fleye ba¤l› çünkü kaza, yani ölü say›s›n› tahmin et-
mek, yaral› say›s›n› tahmin etmek, kaza say›s›n› tahmin etmek hiçbir fley getirmez bi-
ze. Hatta ben fley demifltim; böyle bir fley yap›yorsan›z kazalar› nas›l azalt›r›z› sorgu-
layan bir fley olmas› gerekir diye düflünüyorum. Teflekkür ederim.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Önce Haluk Beye bir fley sormak istiyo-
rum, daha do¤rusu tam anlayamad›m.
Çünkü yolculu¤un, karayollar›ndaki
yolcu say›s›n›n duyarl›l›¤›n› tespit et-
meye çal›flt›¤›n›z› söylediniz, ama araç
olarak hep otomobili dikkate ald›n›z.
Buna karfl›l›k yak›t› Petrolcüler Derne-
¤inden ald›¤›n›z› söylediniz. Orada tü-
ketilen yak›t›n otomobile özel k›sm›n›
ay›rd›n›z m›, ayr›ld› m›, ayr›lmad› m›?
Onu ben anlayamad›m do¤rusu, e¤er

ayr›lmad›ysa tabii burada bir flanss›zl›k var diye düflünüyorum. Tabii ki hakl›s›n›z,
Erdem Bey de ayn› fleyi söyledi, Türkiye’de veri bulmak çok zor, eldeki verileri de-
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¤erlendirmek çok zor, ama e¤er bunlar zorsa ve güvenilir de¤ilse verileri belki bir-
kaç yönden test etmek, denemek karfl›laflt›rmayla do¤rultmaya çal›flmak gerekebilir
gibi geliyor. Tabii bir de karayollar›ndaki yolcu say›s› dedi¤inizde bunun içinde oto-
büsün de olmas› gerekir gibi geliyor bana. Bilmiyorum, yanl›fl düflünüyor olabilirim.
Bu konuda görüfllerinizi merak ediyorum.

Bir de Erdem Beye flunu sormak istiyorum: Orada gösterdi¤iniz e¤rilerde kaza sa-
y›s›/araç, yaral› say›s›/araç gördüm. Yaln›z can kayb›nda kifli diye okudum ben, yan-
l›fl m› okudum bilmiyorum. 

ERDEM DO⁄AN- 

Hocam, yaral› ve ölü say›s›nda yaral›/kifli, ölü/kifli, yaln›z kaza say›s›nda kaza/araç
olarak.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Peki, bunlar› birbirlerinin aras›nda nas›l karfl›laflt›r›yorsunuz ki? Verilerin bir k›sm›
araç bafl›na, bir k›sm› kifli bafl›na bunlar› karfl›laflt›rmak bana do¤ru gelmiyor. Kald›
ki, trafik kazalar›n›n de¤erlendirilmesinde araç bafl›na ya da nüfus bafl›na yap›lan
de¤erlendirmeler daima elefltiri alan de¤erlendirmelerdir. Bunun daha çok trafik
miktar› üzerinden de¤erlendirilmesi, yani kaza say›s›n›n, can kayb›n›n ya da yaral›
say›s›n›n tafl›t/kilometreye göre de¤erlendirilmesi bana do¤ru geliyor. Bunu kabul
ediyorum, tabii bunu elde etmek zor. Bunu nas›l buluruz? Bu zor ifl, hiç itiraz›m yok,
ancak e¤er bir fleyi ele al›p incelemeye çal›fl›yorsan›z bunun zorluklar›n›n da üste-
sinden gelmeye u¤raflmal›s›n›z diye düflünüyorum.

Bir de tabii Zerrin Han›ma kat›l›yorum, ileriki y›llar için yapaca¤›n›z de¤erlendir-
meler sadece trafikle, tafl›t say›s›yla, nüfusla ilgili de¤il, toplumdaki geliflmelerle,
sosyolojik birtak›m olaylarla da ilgili, onlar› tabii bu modelle dikkate alamazs›n›z
biliyorum, ama onu da düflünmek laz›m diye düflünüyorum. Teflekkür ederim.

DARÇIN AKIN-

Benim üç konuflmac›ya da sorum olacak. Yaflar Beyin alfa katsay›s› çok düflük, de-
¤il mi? 

YAfiAR V‹TOfiO⁄LU-

O K katsay›s›.
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DARÇIN AKIN-

K m›yd›? O zaman sorumu geri al›yorum. Öbür türlü yani hiç bafllang›ç ilinin nüfu-
sunun etkisi olmamas› gibi bir durum ortaya ç›k›yor diyecektim. Demek ki, izlerken
yanl›fl izlemiflim, o zaman sorumu geri al›yorum. Peki, Bell’in yönteminden vaz m›
geçtiniz? Regresyonu kulland›n›z.

YAfiAR V‹TOfiO⁄LU-

Yok, regresyon modellini bafllang›ç matrisi olarak kulland›m. Yine Bell modelinin
verdi¤i, yani trafik say›lar›n›n tutarl› olan matrisini bilgi sistemlerine aktard›m.

DARÇIN AKIN-

Say›n Haluk hocama sorum. Bu bütün esneklikleri dikkate ald›¤›n›zda araç, petrol
veya benzin fiyatlar›n›n art›fllar›ndaki de¤erlerin veya gayri safi yurtiçi has›ladaki
art›flla araç kullan›m›ndaki de¤iflikli¤in esnekli¤ini dikkate ald›¤›n›zda emisyon de-
¤erlerini azaltma amaçla ne gibi politikalar olabilece¤ini düflünüyorsunuz? 

Erdem Beye ve Ali Beye yapt›¤› çal›flmalar›n sonuçlar›n›n literatürdeki bulgularla
benzeflti¤ini söylemek istiyorum. Bu tür modeller gelece¤i tahmin etmekte çok cid-
di s›k›nt›lar bar›nd›r›rlar kendi içinde, aynen hocalar›m›n biraz önce bahsetti¤i gibi
gelecekteki ölü say›lar›n› sadece nüfus ve otomobil say›s›yla de¤erlendiremezsiniz.
Buna flöyle bir örnek vermek istiyorum: Vahfli bat›da kovboy say›s›, insan say›s› az-
d›, ama ölü oran› çoktu, çünkü bir düzen yoktu. Kent içi ulafl›ma bir düzen getirir-
seniz mesela, 30 km/saat h›z› ciddi bir flekilde uygularsan›z emniyet tedbirleriyle bu
oranlar çok ciddi düfler. Modelde mesela bu parametreler yok kesinlikle, bu yüzden
ben bu modelin bu haliyle ciddi problemleri oldu¤unu düflünüyorum. Zaten k›sa bir
süre 17 senelik galiba bir süreyi modellediniz ve son y›llardaki o art›fl› model takip
edip gelece¤e yönelik çok ciddi ölü de¤erleri tahmin ediyor veya kaza de¤erleri tah-
min ediyor, ama gelecekte ciddi politika de¤ifliklikleriyle bu oranlar beklenenin
do¤rultusunda düflük ç›kma ihtimali var, yani ölü say›s›n›n, kaza say›s›n›n azalma
ihtimali var. Bu yönden modelde içerdi¤i parametreler aç›s›ndan ciddi problemler
oldu¤unu düflünüyorum. Teflekkür ederim.

FAT‹H TURAN-

Yaflar hocama bir sorum var. YOGT de¤erlerini kulland›¤›n›z› ifade ettiniz. Baz›
yerlerde “günlük yolcu say›s›, flehirleraras› günlük yolcu say›s›” baz› yerlerde

“günlük flehirleraras› otobüs say›s›” gibi ifade mi kulland›n›z? Ben mi yanl›fl anla-

d›m? Otobüs say›s›yla otobüslerin içinde tafl›nan yolcu say›lar›n›n içinde doluluk

104

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



oran›yla ilintili olarak farkl› kavramlar olabilece¤ini düflünüyorum. Modelinizde ba-
¤›ms›z de¤iflken otobüs yolculuklar›yla, ba¤›ml› de¤iflkenleriniz benim görebildi-
¤im kadar›yla sadece nüfus ve kentler aras›ndaki mesafeydi. Örne¤in, bölgesel an-
lamda farkl› merkezler oluflabilir, üniversitenin olmas› gibi ilk akl›ma gelen bir fley
bir çekim oluflturabilir veya tar›m iflçileri, mevsimlik iflçiler bu flehirleraras› otobüs
yolculuklar› talebini etkiler gibi geliyor bana. Bir de o modelinizdeki alfa, beta ka-
librasyon katsay›lar› 0.748 ikisi de ayn› ç›km›fl. Tesadüf mü? Bir aç›klamas› var m›?

Haluk Hocama bir soru arz etmek istiyorum: Yanl›fl duymad›ysam hocam yük tafl›-
mac›l›¤›yla ilgili veri yoktu. Acaba flöyle bir tahmininiz var m› petrol consemption
anlam›nda yük tafl›mac›l›¤›ndaki araçlar›n tüketimi mi, yolcu tafl›mac›l›¤›ndaki araç-
lar›n tüketimi mi fazla, eflit mi, yak›n m›? Böyle bir tahmininiz var m›? Bir de tüm
modlar dahil demifltiniz yanl›fl hat›rlam›yorsam kara, deniz, hava. Burada rayl› sis-
temlerde tafl›nan yolcular hani elektrik cer araçlar›nda elektrik tüketimi, daha do¤-
rusu o ayr›ld› m›, ayr›lmad› m›? Onu merak ettim. Teflekkür ederim.

HAL‹M CEYLAN- 

Biz de Fatih Beye Teflekkür ediyoruz. San›yorum baflka soru yok, ben birkaç soru
sormak istiyorum. Öncelikle Yaflar Beye k›sa: Bu VMAT program›n› kulland›¤›n›-
z› söylediniz, bu VMAT program› hangi algoritmay› kullan›yor çözüm yaparken?
Bir de örne¤in, burada belki vard›r da ben göremedim, kaç›rm›fl da olabilirim, flim-
di yolculuk çal›flt›¤›n›za göre otobüs yolculuk Ankara’n›n üretti¤i veya çekti¤i bir-
kaç örnek sunabilirseniz Ankara, ‹stanbul günlük ne kadar yolcu üretiyor? Örne¤in,
Denizli’ye veya Erzurum’a otobüs yolculu¤u bunu somut olarak söyleyebilirseniz,
gerçi üzerinde yapm›fls›n›z, ama çok daha ayd›nlat›c› olur diye düflünüyorum.
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Erdem beye sadece önerim var, Erdem Bey bu çal›flmay› yaparken tabii ki flu gerek,
yani ölü say›s› deyip flu anda bugün bile 20 kifli öldüyse bu ülkede sadece ölü/kaza
diye bakmamak laz›m. Özellikle bunu bir indekslemek laz›m, yani 100 kg ölüm ris-
ki olabilir, bölgenin risklere bakmak laz›m ki, burada tabloda vermiflsiniz, yani bir
kazan›m oluflma olas›l›¤›n›, oluflma riskini yap›lan burada bir istatistiki boyut da
katman›z gerekti¤ini düflünüyorum.

Haluk Hocama da bir fley sormak istiyorum. Hocam, daha somut belki burada var,
ama bugün benzin fiyatlar›na biz yüzde 40 zam yaparsak basitçe, daha düz bir so-
ruyla, ulafl›m talebinde önümüzdeki günlerde ve 6 ayda nas›l bir inifl-ç›k›fl veya de-
¤iflim olacakt›r? Belki siz söylediniz, ama ben kaç›rm›fl olabilirim ba¤›fllay›n Ho-
cam, yüzde 40, yüzde 20. teflekkür ediyorum. Önce sözü size vereyim.

HALUK GERÇEK-

S›rayla cevap vermeye çal›flay›m. Ergun’un soru-
lar› var. Otomobille ilgili tabii bir kere flunu söy-
leyeyim; yani yolcu trafi¤ini nceledik, ama trafik-
ten kast›m›z araç kullan›m›, araç kilometre, çünkü
biz emisyon hesaplar›n› araç kilometre üzerinden
yap›yoruz. Dolay›s›yla yolcu araçlar›n›n kilomet-
releri ba¤›ml› de¤iflken olarak kullan›l›yor otobüs
kilometre, otomobil kilometre gibi. Otobüsle ilgi-
li de¤er yok dedin, ama var tabloda, ben en sonra
biraz h›zl› gitti¤im için süre aç›s›ndan fley yapma-
d›m. Sayfa 267’deki tablo 2’de nüfus bafl›na oto-
büs kilometreyi ba¤›ml› de¤iflken kabul eden ve

havayolu yolculuklar› yine nüfus bafl›na iç hatlardaki havayolu yolculu¤unu da ba-
¤›ms›z de¤iflken olarak alan ve akaryak›t fiyat›n› da ba¤›ms›z de¤iflken alan bir reg-
resyonun sonuçlar› var. Zaten havayolu iç hat yolculuklar›n› hesaba katmam›n ne-
deni otobüsten yolculuk çeken bir sistem, ama sonunda biz yolcu say›s›yla ilgilen-
miyoruz, otobüs kilometre ve otomobil kilometreyle emisyon hesab› aç›s›ndan ilgi-
leniyoruz. Zaten bu regresyonda ç›kan sonucu söylemedim yine zaman nedeniyle,
ama metinde var. 

Havayolu yolculuklar›, yani nüfus bafl›na havayolu yolculu¤u de¤iflkenine göre es-
neklik oldukça düflük ç›kt›. Bunun da nedeni otobüs kilometrelerde çok fazla de¤i-
fliklik olmam›fl son y›llardaki havayolu trafi¤indeki art›fl›na ra¤men, bunu zaten ben
Otobüsçüler Derne¤i Baflkan›yla da çek ettim. Buna ne oluyor? Otobüs yolculukla-
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r›ndaki doluluk oran› azal›yor, yani firmalar seferlerine gene devam ediyorlar, araç
kilometreleri yap›yorlar, ama daha bofl gidiyorlar. Dolay›s›yla bizim fley de onu gös-
terdi zaten, ben bunu do¤rulamak için sordu¤umda hakikaten “eskisine göre yine se-
fer s›kl›klar›m›z› azaltmad›k, hatta sefer say›lar›n›, ama bofl, daha bofl gidip geliyo-
ruz” dediler. 

Otomobille ilgili tabii tüketim de¤eri sadece otomobillerin kulland›¤› benzin tüketi-
mi esas al›nd› regresyonda, yani onda bir fly yok. Benzinli otomobillerle ilgili zaten
regresyon, yani 95 oktan benzin kullanan benzinli otomobilleriyle ilgili burada za-
ten regresyon yap›ld›. 

Bir baflka soru veriler de¤iflik kaynaklardan kontrol edilebilir mi? Yani iki ayr› kay-
nak bafllang›çta da söyledi¤im gibi, biri akaryak›t tüketimi, di¤eri de karayollar›n›n
araç kilometre de¤erlerini kulland›k. Onun d›fl›nda kentlerle ilgili herhangi bir veri
bulmak olana¤›m›z yok. 

Darç›n Beyin sorusu var, “emisyon de¤erlerini, bu esneklik de¤erlerini emisyonlar›
azaltma politikalar› konusunda nas›l kullanacaks›n›z?” yanl›fl anlamad›ysam. Bi-
zim burada tabii bunun birkaç girdisi var. bunlardan biri ileriye dönük senaryolar›
haz›rlarken türel da¤›l›m›n nas›l olaca¤›, yani kentler aras› tafl›mac›l›kta demiryolu-
nun, denizyolunun, havayolunun, karayolunun pay›nda emisyon azalt›c› yönde ne
tür de¤ifliklikler yap›lmas› gerekti¤i konusunda öneriler olacak. Elbette ki, kara
ulaflt›rmas›n›n, karayolunun pay›n› azaltt›¤›m›z zaman büyük bir ölçüde flu anda
Türkiye’deki ulaflt›rmadan kaynaklanan emisyonlar›n yüzde 84’ü karayolundan
kaynaklan›yor, yani sera gaz› emisyonlar›n›n, dolay›s›yla karayollar›ndan demiryo-
luna ve denizyoluna belirli ölçüde mod kaymas›, yani talep kaymas›n›n olmas› la-
z›m. Onun d›fl›nda burada baflka politika araçlar› olarak daha az benzin ya da akar-
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yak›t tüketen teknolojilerin kullan›lmas›, yani daha enerji verimlili¤i yüksek araçla-
r›n kullan›lmas›, hibrit araçlar›n kullan›lmas›, daha temiz yak›t kullan›lmas›, özellik-
le yine PETDER’le yapt›¤›m›z görüflmelerde Türkiye’de kullan›lan yak›t›n kalitesi-
nin de çok iyi olmad›¤›, yani çok fazla kirletici bat› örnekleriyle karfl›laflt›r›ld›¤›nda
tafl›d›¤› gözüküyor. Hem temiz tafl›t, hem daha az enerji kullanan, enerji verimlili¤i
yüksek araçlar›n kullan›lmas› da yine di¤er teknolojik otomotivciler de kendileri
aç›s›ndan baz› öneriler gelifltirecekler, ama burada ulafl›m politikas› olarak elbette
temel temele tür aç›s›ndan karayolunun pay›n› azaltmak olacak.

Burada tabii biz bu çal›flmay› yapmam›z›n bir nedeni de 1. ‹klim Bildirimi Ulusal
‹klim Bildirimi çal›flmas› Birleflmifl Milletlerle beraber yürütülen bir çal›flmayd›.
Oradan gelen uzmanlarla yap›lan toplant›da 2005’te biz sadece o zaman ileriye dö-
nük projeksiyonlarda gayrisafi yurtiçi has›la projeksiyonlar›n› kulland›k. Yani Türk
ekonomisi ileriki y›llarda ne kadar büyüyecek, ona göre de ulafl›m talepleri nas›l de-
¤iflecek diye bak›lm›flt›. Akaryak›t fiyatlar›n›n da önemli bir girdi olabilece¤i o za-
man tart›fl›ld›, bunun için de böyle bir de¤iflkeni acaba Türkiye’de hesaba katabilir
miyiz, yani bu tür esneklikleri do¤ru ya da yeterli do¤rulukta belirleme olana¤› var
m› diye böyle bir ön çal›flman›n içerisine girdik. Onu da bu vesileyle belirteyim.

Yük tafl›mac›l›¤›yla ilgili gerçekten veri bulmak çok zor, bir ikincisi yük tafl›mac›l›-
¤›nda önemli ölçüde uluslararas› tafl›ma var, transit tafl›ma var ve onlar akaryak›tla-
r›n› Türkiye içerisinden alm›yorlar. Dolay›s›yla akaryak›ta ba¤l› bir, yani bir k›sm›-
n› al›yorlar diyelim en az›ndan, ancak iç tafl›malarla ilgili belki yani Türkiye’deki
kamyon trafi¤i, ulusal kamyon trafi¤iyle ilgili bir çal›flma yap›labilir, ama o konuda
bir çal›flma yapmad›k. Bu sadece yolcuyu kaps›yor. 

Bence bir yanl›fl anlama olmufl galiba ya da ben iyi ifade edemedim. Bu en baflta
gösterdi¤im ulaflt›rma yolcu kilometre ve ton kilometre de¤erleriyle gayrisafi yurti-
çi has›la ve nüfus de¤iflimini biz bu çal›flmada kullanmad›k. Yani bizim yolcu say›-
s› ve ton kilometreyle ilgimiz yok. Onu sadece ekonomik geliflmeye paralel olarak
ulaflt›rma talepleri yolcu kilometre ve ton kilometre baz›nda nas›l de¤ifliyor, onun
de¤iflimini göstermek için gösterdim. Yoksa demiryolunda elektrikli çekimde flu ka-
dar, dizelle çekimde bu kadar yolcu gibi bir ayr›ma zaten bu çal›flmada girmedim
demiryolu hiç yok zaten, dedi¤im gibi sadece karayolu araç kilometre baz›nda ya-
p›lm›fl bir analizdir.

Halim beyin sorusuna gelince, esneklik de¤erleri var, yani burada var. Orada ben ör-
nek olarak yüzde 10 artarsa yüzde 7.2 azal›r gibi birtak›m sonuçlar ç›kt›. Siz yüzde

40 art›r›rs›n›z, ona göre.
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HAL‹M CEYLAN-

Tekrar oray› h›zl› geçtiniz de bölgeler aras› söyledim. Teflekkür ediyoruz Haluk Ho-
cam›za. ‹kinci sözü Yaflar Beye veriyorum, buyurun. 

YAfiAR V‹TOfiO⁄LU-

Fatih Beyin sorular›n› cevaplamak istiyorum. Fatih Bey
iyi bir noktaya, benim sunum yaparken atlad›¤›m bir
noktaya de¤indi. Otobüs YOGT de¤erleri olarak otobüs-
lerin ortalama doluluk oran› olan 28 yolcu/otobüs de¤eri
çarp›larak trafik hacimleri girilmifltir. Yani VMAT prog-
ram›na yolcu say›s› cinsinden karayolu ba¤lant›lar› üze-
rindeki otobüs yolcu say›lar› girilmifl ve dolay›s›yla so-
nuçta yolcu say›s› cinsinden elde edilmifltir. Bafllang›ç
matrislerinin oluflturulmas›nda da yine otobüs say›lar› ilk

bafltaki bafllang›ç matrisinin oluflturulmas›nda yine ortalama doluluk oran›yla çarp›-
larak yolcu cinsinden matrisler girilmifltir.

Di¤er sorusu “tar›m sektörü gayrisafi milli has›las› gibi birtak›m di¤er ekonomik
parametreler analizlerde kullan›labilir mi?” olmufltu. Toplam gayrisafi milli has›la
kullan›labilir, belki nüfusa göre daha iyi sonuç verebilir, fakat ayl›k bazda ayl›k sa-
fi milli has›lan›n kullan›lmas›n› zannedersem çok zor bir analiz gerektirece¤i için ne
kadar uygun olur bilemiyorum, ama dikkatli bir çal›flmayla belki o yönde de bir ça-
l›flma gerçeklefltirilebilir. 
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FAT‹H TURAN- 

Hele üniversite olan kentlere gibi baflka sosyal ya da sosyoekonomik parametreler-
le flehirleraras› yolcu talebinin tahmini gibi baflka de¤iflkenler eklenebilir mi? Onu
demek istemifltim. Teflekkürler.

YAfiAR V‹TOfiO⁄LU-

Çal›flmada YOGT de¤erleri y›ll›k ortalama günlük trafik cinsinden oldu¤u için za-
ten herhangi bir mevsimsel dalgalanma göz önüne al›namad›. Dedi¤im gibi di¤er
parametrelerin de probleme dahil edilmesi bu tarzda bir bafllang›ç matrisinin olufltu-
rulmas›n› çok güçlefltirebilir, ama toplam gayri safi milli has›lalarla nüfus yerine
toplam gayri safi milli has›lalar konularak bir analiz kolayca yap›labilir.

VMAT program›ndaki model benim gelifltirdi¤im modeldi, ben onu vurgulam›flt›m.

HAL‹M CEYLAN- 

Model de¤il sormak istedi¤im fley, çözüm algoritmas› hangi algoritmayla çözüyor?
Onu sormak istedim, yani ne kullan›yor? Onu merak etmifltim. Vimat program›n›,
hatta onu çözen bir algoritma var. “O algoritma ne?” diye sormufltum. ‹kincisi, me-
sela, ‹stanbul’un çekti¤i di¤er soruda var bir tane, Ankara’n›n üretti¤i çekti¤i yolcu-
luk, yani otobüs yolculu¤u say›lar› hakk›nda birkaç rakam sunarsan herhalde daha
ayd›nlat›l›r diye düflünüyorum.

YAfiAR V‹TOfiO⁄LU-

81’e 81 matrisi maalesef bildiride gösteremedik. Isparta’yla Denizli aras›nda bir
dikdörtgen k›s›m gözüküyor, Ankara’dan baz› örnekler vermek gerekirse Anka-
ra’dan Adana’ya 731 yolcu, Antalya’ya 911 yolcu bunlar günlük, Bursa’ya 669 yol-
cu, Çanakkale’ye 228, Çank›r›’ya 417.

HAL‹M CEYLAN-

Bunlara bir de oraya araziye, mesela, Ankara’da garajdan ç›kan yolcular için bir
gözlem yap›p bunlar› test etme imkân›n›z oldu mu?

YAfiAR V‹TOfiO⁄LU-

Bunlar› çok kaba bir flekilde karfl›laflt›rd›k. Bafllang›ç matrisinin oluflturulmas› esna-
s›nda ‹stanbul ve Ankara’dan di¤er baz› illere yap›lan yolculuklar›n baz alarak bafl-
lang›ç matrisini oluflturmufl dedik. Burada do¤rudan tabii yolculuk say›lar›n› de¤il
de, otobüs seferlerini göz önüne ald›k. Daha sonra ‹stanbul için elde etti¤imiz mat-
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risin sonuçlar›yla, yani o illerin toplam›n› hesaplad›k ve ‹stanbul’dan di¤er illere ya-
p›lan otobüs seferleriyle karfl›laflt›rd›k. 600’e 750 civar›nda öyle bir sonuç bulduk.
Biz 750 bulduk, zannedersem 600 otobüs gerçekteki.

HAL‹M CEYLAN-

Çok teflekkür ediyoruz Yaflar Bey. Son sözü Erdem Beye b›rak›yorum.

ERDEM DO⁄AN-

Teflekkür ediyorum. Öncelikle bana sorulan sorular ge-
nelde öneri niteli¤indeydi. Hepsini tabii göz önüne alaca-
¤›m. Öncelikle fiazi Hocam “deneme-yan›lma yoluyla
m› bu a¤ mimarileri tespit edildi?” dedi. Evet do¤ru, a¤
mimari deneme-yan›lmayla tespit edildi. Tabii crosfelde-
tion metotlar› mevcut, fakat bu çal›flmay› biz birazc›k da-
ha dikkat ederseniz 2007 y›llar›n›n verilerini kulland›k.
Biraz eski bir çal›flmayd›, buraya da uygun olaca¤›n› dü-
flünerek gönderdik. O yüzden birazc›k da bafl›nda oldu-

¤um için bu iflin o yönde bir eksiklik oldu. Teflekkür ederim.

Zerrin Hocam ve Ergun Hocam ayr›ca yine önerilerle katk›da bulundular, teflekkür
ediyorum. Yani bu önerileri tabii ki ben göz önüne alaca¤›m ve o flekilde çal›flma-
lar›m› gelifltirmeye çal›flaca¤›m. Teflekkür ederim, sa¤ olun.

HAL‹M CEYLAN-

Biz de tüm kat›l›mc›lara buradaki bildiri sunan hocalar›m›z, arkadafllar›m›za teflek-
kür ediyoruz.
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SEK‹Z‹NC‹ OTURUM 

OTURUM BAfiKANI:
AT‹LA ALPÖGE  

D‹NÇER GEÇER
‹SMA‹L fiAH‹N

Besleyici Otobüs Hatlar› 
ve Metrobüs Sistemi

GÖZDE GÜVEN
‹SMA‹L fiAH‹N

Metrobüs (BRT) Sistemlerinin Planlama, 
Tasar›m ve ‹flletim Özellikleri 

BO⁄AÇHAN M. AKALIN
YAVUZ DEL‹CE

Ak›ll› Kart (Akbil) Verileri Kullan›larak Rayl› Sistemler
‹çin Bafllang›ç-Son Yolculuk Matrisinin Tahmin Edilmesi  
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OTURUM BAfiKANI: AT‹LLA ALPÖGE

Bu oturumumuzda benim için ilke olarak çok önemli olan bir konu etraf›nda üç de-
¤erli bildiriyi dinledik. “Besleyeci Otobüs Hatlar› ve Metrobüs Sistemi” bafll›kl› bil-
diri Dinçer GEÇER ve ‹smail fiAH‹N arkadafllar›m yazm›fllar, haz›rlam›fllar. Bu bil-
diriyi Dinçer GEÇER sundu.

‹kinci bildiri “Metrobüs Sistemlerinin Planlanmas›, Tasar›m› ve ‹flletim Özellikle-
ri”, bu bildiriyi Gözde GÜVEN ve ‹smail fiAH‹N dostlar haz›rlam›fllar. Sunumu ‹s-
mail fiAH‹N gerçeklefltirdi.

Burada izin verirseniz bir-iki fley eklemek istiyorum; tabi, bu proje bizler için son
derece önemli. Umar›m al›nabilecek önlemlerle performans› art›r›l›r. Çünkü dedi¤i
gibi, çok güzel vurgulad›¤› gibi bir imaj niteli¤i var projenin. Bu noktada tarihe bir
dipnot düflmek istiyorum, bilinmesinde yarar var; karayollar› 1971’de ‹stanbul-An-
kara otoyolunun, flimdiki mevcut otoyolunun projelendirilmesiyle bafllad›. Proje ya-
p›ld›, mesele geldi ‹zmit’te, “ne yapaca¤›z?” diye tak›ld›. Da¤lardan gittikleri tak-
dirde -ki, neticede flimdi oraya döndüler- viyadükler, tüneller ç›k›yor, afl›r› maliyet-
ler olufluyor. Deprem tehlikeleri, vesaire oldu¤u için biz flehrin önünden denizin k›-
y›s›ndan pat diye geçeriz diye gibi bir tav›rla girdiler. Daha çok ‹zmit Belediye Bafl-
kan› Erol Köse’nin verdi¤i cesaretle konuya müdahale ettik ve karayollar›yla ki, be-
nim babam karayollar›n›n kuruluflunda etken olmufl bir kiflidir, ben meslek hayat›-
ma karayollar›nda bafllad›m, karayolculuk kan›mda, damarlar›mda var, buna ra¤men
karayolcu dostlarla, çok sevdi¤im insanlarla kanl›-b›çakl› kavgalara girdik. Biz flu-
nu dedik belediye baflkan›yla beraber: “Geçirmek istiyorsunuz, flehri öldüreceksiniz.
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Hiç olmazsa ortada toplu tafl›ma araçlar› için fleritler oluflturun ki, flehre bir k›m›l-
dama imkân› verilsin ve flehir Derince. vesaire gibi yerlere ba¤lanabilsin” “Hay›r”
dediler. “Bizim kurulufl kanunumuzda, yasam›zda otomobillerin d›fl›nda ve kamyon-
lar›n d›fl›nda otobüslere, flunlara bunlara yer tahsis etmek yoktur, biz bunu yapma-
yaca¤›z, yapm›yoruz” dediler. Sonunda çözümü baflka yerde bulmufllar.

‹kincisi 1987’de Taksim-Zincirlikuyu özel otobüs yolu oluflurken bu meseleyi bele-
diye baflkan›m›zla konufltuk tekrar: “Acaba E-5’in üzerinde böyle bir uygulama ya-
pabilir miyiz?” dedik. O s›rada Ecevit hükümeti vard› ve Bay›nd›rl›k Bakan› fiera-
fettin Elçi’ydi. Bir akflam Baflkan›m›z›n Florya’daki evinde bir toplant›da beni de
ça¤›rd›, çünkü Bakan da vard›. Baflkan Aytekin Kotil, ben Bakana konuflu açt›k. fie-
rafettin Elçi -ki, sonralar› çok fena h›rpalad› Türkiye onu, hapse att›lar biliyorsunuz-
son derece makul bin insan gibi göründü alg›lad›. “Bu son derece ça¤dafl bir çözüm-
dür, bunu mutlaka yapmam›z laz›m E-5’in ortas›na böyle bir tahsisli flerit olufltura-
l›m” dediler. Hükümet bir-iki ay sonra düfltü ve o proje kald›. O bak›mdan benim
için çok önemli bir fley, fakat umar›m birtak›m önlemlerle lay›k oldu¤u konuma ge-
lir. Özür dilerim, bu konuflmay› yapmadan duramad›m. Çünkü hakikaten beni etki-
lemifl, üzmüfl bir konudur.

Üçüncü bildiri de “Ak›ll› Kart (Akbil) Verileri Kullan›larak Rayl› Sistemler ‹çin
Bafllang›ç-Son Yolculuk Matrisinin Tahmin Edilmesi”. Bu bildiri iki inflaat mühen-
disi arkadafl›m›z taraf›ndan haz›rlanm›fl. Bo¤açhan AKALIN ve Yavuz DEL‹CE.
Sunum Bo¤açhan AKALIN taraf›ndan yap›ld›.

fiimdi sorular›n›z› alay›m, toplayal›m, arkadafllar toptan cevap versinler.

HALUK GERÇEK-

‹ki sorum var benim, biri birinci bildiriyle ilgiliydi
Say›n Dinçer Geçer’e: Burada yolculara maliyetiyle
iflletme maliyetleri tplam›na optimize eden bir çö-
züm yaklafl›m› var yanl›fl anlamad›ysam de¤il mi?
Besleme hatlar›n›n planlanmas›yla ilgili olarak ora-
da tablo 1’de verdi¤iniz baz› de¤erler var yolcu ma-
liyeti aç›s›ndan, yolcular›n seyir maliyeti ve zaman
maliyeti olarak her ikisi de 6 dolar bölü yolcu saat
fleklinde verilmifl. Toplu tafl›ma yolculuklar› yapan-
lar›n zaman de¤eriyle ilgili tabii bu tart›fl›labilir, ama
bana biraz yüksek bir rakam olarak geldi bu. 
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‹kincisi, özellikle seyir maliyeti, yani besleme hatlar›ndaki ortalama yolculuk uzun-
lu¤u fazla de¤ildir genellikle, yani ben çok kabaca 20 dakika gibi bir süre alsam 1/3
saat, yani 2 dolar karfl›l›¤› oluyor da, 3 liraya karfl› geliyor. Halbuki normal fiyatlar
flu anda bilet fiyatlar› bunun yar›s›n›n da alt›nda. Buradan fluraya gelece¤im; bu de-
¤erlere göre bir duyarl›l›k analizi çal›flmas› yap›ld› m›? Gerek zaman de¤eri, gerek-
se seyir maliyetini de¤ifltirdi¤iniz zaman sonuçlar üzerinde nas›l bir de¤ifliklik olu-
yor? Çünkü bunlar özellikle seyir maliyeti bana biraz çok geldi, zaman de¤eri her
zaman tart›flmal› zaten.

‹kinci belirtmek istedi¤im konu asl›nda sorudan çok bir çeflit itiraz›m olacak ‹smail
fiahin arkadafl›ma; ben yanl›fl anlamad›ysam sistemin birincil performans ölçütü en
önemi fley otomobilden yolcu çekmesi diye bir ifade kulland›. Ben bunun böyle ol-
mad›¤›n› düflünüyorum, yani burada metrobüs sisteminin illa de¤erlendirirken en
önemli ölçüt otomobilden yolcu çekmesi de¤ildir. 

Biz çok iyi biliyoruz ki, birçok toplu tafl›ma sistemi ne kadar kaliteli olursa olsun
otomobilden kolayl›kla yolcu çekemiyorlar, otomobil yolcular›n› çekmek için baz›
ilave politikalar›n uygulanmas› laz›m, otomobil kullan›m›ndan cayd›r›c›, yani siz
600 km metro da yapsan›z e¤er otomobili cayd›r›c› politikalarla beraber bunu uygu-
lamazsan›z insanlar gene otomobil kullanmaya devam ederler. O bak›mdan bunun
otomobilden çekme iyi olur Bo¤açhan’›n verdi¤i rakamlara göre yüzde 7-8, ama bi-
rincil derecede de¤erlendirme kriteri oldu¤unu düflünmüyorum. Çünkü toplu tafl›ma
yolcular›n›n araç içerisinde geçen sürelerinde, araç içinin alt›n› çizmek istiyorum,
ciddi kazan›mlar var. Yani süre aç›s›ndan di¤er toplu tafl›ma yolcular› flimdi metro-
büsü kulland›klar› zaman önemli ölçüde yolculuk sürelerinde kazançlar var, ama ta-
bii bu araç içi süresi için geçerli, metrobüse ulaflmak ve metrobüsten gidecekleri ye-
re gitme konusunda s›k›nt›lar oldu¤unu siz de söylediniz. Orada da önemli kay›plar
olabiliyor, çünkü birçok besleme hatt› kesildi, insanlar metrobüs dura¤›na gelmek
için zorluk çekiyorlar. Metrobüsten indikten sonra da varacaklar› son noktaya git-
mek için uzun süreli beklemeleri gerekebiliyor. 

Yanl›fl yat›r›m dediniz, ona da kat›lm›yorum. Tamam, uzun bir dönem için bu pro-
jenin belirli bir kapasiteyi sa¤lamas› gerekir ve flu anda gerçekten de söylendi¤i gi-
bi sistem hemen hemen kapasitesinde çal›fl›yor ve flu andaki talep zaten kapasitenin
karfl›layabildi¤i talep bilebildi¤im kadar›yla, ama bu bir tercihtir. Burada otomobile
ayr›lm›fl olan ya da kar›fl›k trafi¤e ayr›lm›fl olan iki flerit, bir mekan belirli bir güzer-
gâh boyunca böyle h›zl› bir toplu tafl›ma sistemine ayr›lm›flt›r ve ben bunu bir ara
çözüm olarak görüyorum. 
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Zaten bildi¤im kadar›yla bu güzergâhta Bak›rköy-Beylikdüzü aras›nda ‹stanbul Bü-
yükflehir Belediyesinin 2010’lu y›llardan sonra yapmay› düflündü¤ü bir metro pro-
jesi de var, ama o yap›lana kadar üstelik köprüden de geçerek Anadolu yakas›na da
ulaflan böyle otobüse ayr›lm›fl iki fleridin olmas›n› ben yanl›fl bir yat›r›m olarak dü-
flünmüyorum. Sistemde birçok yanl›fll›klar var siz belirtiniz zaten, araç seçiminden
duraklara eriflime, tasar›m sorunlar›na kadar, ama prensip olarak bakt›¤›mda bu me-
kansal ve ulafl›m türü tercihi olarak otomobillere karfl› toplu tafl›maya öncelik veren
bir düzenlemedir. Kapasitesi s›n›rl›d›r flu anda, ama en az›ndan daha yüksek kapasi-
teli bir sistem yap›lana kadar bunun do¤ru oldu¤unu düflünüyorum.

Son olarak da yine bir saydamda BRT 12.000 yolcu/saat gibi yön gibi bir kapasite
de¤eri vard›. O herhalde tramvay anlam›nda BRT kullan›lm›fl, çünkü hafif metro sis-
temleri bunun çok daha üstünde, iki kat›na kadar saatte 20-25 bin aras› bir yönde
yolcu tafl›yabiliyorlar. Yani BRT anlam›n› sadece cadde tramvay› olarak kullanm›fl-
san›z ona bir itiraz›m yok, ama BRT genelde hafif metroyu da kaps›yor. Çok teflek-
kür ederim. 

ÇET‹N GÜMÜfiO⁄LU-

Ben de asl›nda metrobüs üzerine yorumda bulunaca-
¤›m, ama bu örnek önümüzde duruyorken bu örnek-
lenme e¤risinin iyi bir korelasyonu oldu¤unu ve ente-
resan ileriki çal›flmalar için bir ilk ad›m oldu¤unu dü-
flünüyorum. E¤ride de görüldü¤ü gibi özel yerleri da-
ha iyi dikkate al›nabilirse herhalde o tür sistemler ge-
tirebilirseniz çok iyi bir yönde bir geliflme. 

Birinci sunumcu arkadafl›m›z yolcu kapasitesiyle ilgili
de¤erlere eriflti mi bilmiyorum metrobüsle ilgili, onu
ben duyamad›m. ‹kincisi, metrobüs ulaflt›rma maliye-

tini yüzde 9 iyilefltirme buldunuz. O herhalde sistemin tüm maliyetiyle mi kontrol
ettiniz? Onu anlayamad›m. 500 milyon dolarl›k yat›r›m› dikkate alarak m› fley yap-
t›n›z? ‹flletme maliyeti midir? Bir de yolcu kapasitesini tam biliyor musunuz? 

Bu metrobüs olay› bir miktar tabii faydal› bir proje, Haluk Hocam›n dedi¤i gibi bir
ara çözüm gibi, ama biraz da popülist bir proje, hiçbirimiz tam karfl› ç›kamad›k, ama
bir taraftan da bir ifl görüyor dedik, hatta hat›rl›yorum seçimlerde ana muhalefet par-
tisi bile biraz elefltirmek istemedi bu metrobüs projesini, çünkü bir fleyler yap›yor
gördü. Büyükflehir Belediye Baflkan› 540 bin kiflinin tafl›nd›¤›n› söylüyor, ben git-
tim kendim bir gözlem yapt›m afla¤›-yukar› bir saat tuttum kaç otobüs geçiyor? Bel-
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ki basit bir fley, ama benim hesab›m günde 100 bin kifliyi geçmiyor. Gelen giden
otobüsler, aradaki kaç kifli var otobüste kabaca otobüslerin aras›ndaki mesafe nedir,
indi-bindi de ne kadar zaman geçiyor? Tabii h›z olarak düflük bir h›zda çal›fl›yor. O
teorik h›zlar kesinlikle söz konusu de¤il, sat›lan araçlarla ilgili skandala hiç girmi-
yorum. Planlama ve tasar›m problemleri var. O koridoru bir de acaba tahsis edilme-
sinin bedeli, yani bir bedeli var zaman ve fiyat olarak, tamam, oras› güzel, toplu ta-
fl›m yap›l›yor, ama verdi¤i zarar ne kadar acaba? Bu art› ve eksi olarak mukayese
edilebilmifl mi? Benim üzülerek söylüyorum o bir tarihe dipnot da olsun, öbür ter-
cihli yol gibi ileriki belediye baflkanlar› taraf›ndan sökülecektir. Rayl› sistemlerle
mukayesesi yap›lm›fl m›d›r? Niye mesela, o güzergâhta bir rayl› sistem düflünülme-
mifltir ben anlamakta zorlan›yorum. Tabii ki baz› yerlerde biraz e¤imler var, ama o
koridoru tahsis etti¤iniz zaman mühendislik çözümleri bunlar›n mümkündür. Bir
rayl› sistemle bir hafif rayl› sistemi ald›¤›n›z zaman flu anda hepimiz mühendisiz,
hiç rakamlara bo¤ulmaya gerek yok, düflünün bir h›zl› kesintisiz rayl› sistem tram-
vay arac›n› 250-300 kiflinin içinde oldu¤u ve birer dakika aral›kl› elektronik sinya-
lizasyon sistemleri gidiyor geliyor. Bunun kadar tafl›yabilmesi mümkün de¤il, akla
ayk›r›. Dolay›s›yla bir rant projesi. 

Bak›n nedir biliyor musunuz? Sizin o e¤riniz ‹smail Hocam ben Haluk Hocan›n de-
¤erlendirmesi gibi o e¤rinin tabii bilimsel bir kaynaktan ald›n›zsa sayg›m var, ama
yanl›fl oldu¤u kanaatindeyim. Bir kere hafif rayl› sistemler ki, ben de bu sektörden
geliyorum zaten, 12 binde bitmez 25 bin, 30 bine kadar gider. A¤›r metro sistemle-
riyle 30’dan bafllar 90 bine kadar gider ve o yukar›da BRT’yi göstermek otobüs sis-
temlerini 45 bine kadar göstermek tamamen ya farkl› bir fley konufluyoruz, sizin ad›-
n›za söylemiyorum, tenzih ederim, o e¤ride bir sapt›rma var. Çünkü bak›n flöyle bir
hesap yapal›m her beraber; en üst düzeyde dedi¤iniz otobüslerin markas› Filaslar,
“bunlar 172 kifli tafl›yor” dediniz. 172 kifli bu otobüsler çok iyi çal›flsa ve birer da-
kika aralarla servis yapsalar ki, mümkün de¤il, duraklarda kalkmalar› inmeleri daha
çok zaman al›yor, aralarda boflluklar var, hatta bilet sistemleri çözülmemifl, bazen
para ç›km›yor bir sürü fley var, ama birer dakika arayla metroyla 90 saniye ‹stanbul
a¤›r metrosunun tren aras›d›r, birer dakika arayla yapsalar bir koridorda 7 bin, hani
iki tarafl› da al›rsak 14 bin der en fazla. Var, ama o rakamlara ulaflmak mümkün de-
¤il, bir hafif rayl› sistemle de mukayese edilmesi mümkün de¤il. Bak›n, tekrar tek-
rar tart›flmay› yanl›fl fleyde yap›yoruz, çünkü dünyada belki iyi kullan›lan bir proje-
yi ald›lar maalesef buraya rant projesi olarak getirdiler. Bu köprüyü falan filan da
biz hep öyle tart›fl›yoruz. Mühendisçe ne tart›flt›¤›m›z› bilmemiz laz›m. 45 binin sa¤-
lanmas› mümkün de¤ildir ve asl›nda baflka bir sistemi buraya maalesef haz›rlop se-
çime do¤ru bir rant sistemi olarak girdiler. Ben bunu politik bir koment olarak da
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yapm›yorum, çünkü muhtemelen di¤er bir yerden getirdikleri sistemler 45 binleri
sa¤layamasa bile hafif rayl› sistemlerin alt›nda kalacak olsa bile otobüslerin çok ard
arda diziler fleklinde ve o kenarlardaki yap›lan hani bulvar gibi fleylerden alacaklar›
sinyallerle otobüslere yerlefltirecekleri ATC denilen sinyal sistemleriyle beraber bi-
rer dakika aral›klarla otobüslerin çal›flt›r›lmas›yla rayl› sistemle yaklafl›lan bir sistem
bulunmufltur ve daha fazla bir fley beklenmifltir. Fakat salapati yap›lan fleylerle bu
sistem kurulmam›flt›r, yar›m yamalar kurulmufltur ve tercihli yollar›nda farkl› olma-
m›flt›r. ‹smail Hocam›n belki komentlerini bu katk›ya rica ediyorum. Teflekkür edi-

yorum.

AT‹LA ALPÖGE- 

‹zin verirseniz arkada bir arkadafl›m›z bekliyor, sonra size verece¤im. Buyurun. 

S‹BEL BULAY-

Metrobüs konusunda ‹stanbul’da inan›lmaz bir bilgi
kirlili¤i var, bunu k›smen de bugün buradaki tart›fl-
mada da görüyorum ve üzülyorum, ama her neyse.
Asl›nda hakikaten bir sunum daha gerekiyordu bu
konuda, ama iki fleye de¤inece¤im sadece; metrobü-
sü çok yak›ndan inceledik, Güney Amerika’daki ör-
nekleri biliyoruz, onun çerçevesinde arzu edenlerle
incelememizi paylafl›r›z ve bunun bir sürü paramet-
rede incelemeyi yapt›k. Dolay›s›yla dedi¤im gibi bu-
nu paylaflmaya haz›r›m. ‹stanbul’daki metrobüsün en

büyük sorunu çok aceleye geldi, güzel bir tasar›m yap›lmad›, ama bu baz› gerçekle-
ri görmemizi engellemesin: Birincisi, günde 2 saate ç›kan zaman kazanc› olan yol-
cular var ve flunu duyduk: “Eskiden arabadakiler biz otobüs yolcular›na üçüncü va-
tandafl gibi bakard›, flimdi biz trafikte s›k›fl›p kalm›fl arabadakilere üçüncü s›n›f va-
tandafl olarak bak›yoruz” Ben sürekli metrobüsü kullan›yorum, sürekli konufluyo-
rum insanlarla ve evet, çok s›k›fl tepifl, ama niye? ‹smail Bey siz kendiniz bunu söy-
lediniz, orada inan›lmaz yo¤un bir talep var. Koskocaman ‹stanbul’un düflünün 40
km eninde bir alan›nda yolcu tafl›yor bu, buradaki sorun varsa bunun tek hat olarak
tasarlanm›fl olmas›. Halbuki bunun tek hat de¤il, bir ulafl›m a¤› çerçevesinde tasar-
lanm›fl olmas› gerekirdi. Dolay›s›yla yanl›fl tercih oldu¤una katiyen kat›lm›yorum,
söylenecek çok fley var, ama vaktinizi fazla almak istemiyorum.

Bir de düzeltme yapmak istiyorum: BRT’nin iki nokta aras›nda seyir yolu özel sa-
bit hat olarak tan›mland›. Bu tan›m evet, ‹stanbul hatt› için geçerli, ama BRT çok
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daha fleks›b›l bir sistem. Mesela, Bogota’da mahalle aras›na gelen otobüsler belli
noktalarda hatta girebiliyor ve oradan devam ediyor. Burada en önemli fley talebi
çok iyi anlamam›z ve sistemin tasar›m›n› da o talebe en iyi flekilde cevap verecek
olarak yap›lmas› gerekir. Burada ‹stanbul’daki en büyük noksanl›k odur.

DARÇIN AKIN-

Say›n ‹smail fiahin arkadafl›m›n, meslektafl›m›n yap-
m›fl oldu¤u sunuma en büyük kriti¤im, itiraz›m bir
gazete haberi kaynaklar›na dayanm›fl olmas›, kendi-
sinin ya da ö¤rencisinin yapaca¤› çok basit ölçümle-
rin, belki de ucuz ölçümlerin bafllang›ç ve bitifl nok-
talar›nda BRT’nin çal›flt›¤› noktalarda en az›ndan
günlük farkl› zaman dilimlerinde sabah zirve, ö¤le
zirve ya da akflam zirve saatlerinde var›fl sürelerinin
duraktan dura¤a ölçülebilece¤i kolay fleyler var, fa-
kat di¤er yönden kendisine kat›l›yorum. ‹stanbul’da

baz› durumlarda veri elde etmek çok zor, fakat yine basit veya az miktarda yolcu
memnuniyeti anketi yap›labilirdi. Üçüncüsü, bir art› ya da eksilerin, avantaj ya da
dezavantajlar›n gösterildi¤i bir tablo yok, yani çok beni maruz görsün, ama hakika-
ten bir eczac›n›n yapt›¤› tez diyece¤im, ama art›-eksileri a¤›rl›kland›rsayd›n›z mese-
la ya da birebir art› ve eksileri üst üste koysayd›n›z ortaya ç›kacak durumu sergile-
seydiniz çok daha objektif olurdu. Genelde ben bütün mühendisleri ve akademis-
yenleri sunumlar›nda objektif olmaya ça¤›r›yorum. En az›ndan farkl› görüfllere yer
vermek laz›m. Karfl› olanlar olabilir, bu her zaman böyledir, taraf olanlar olabilir.
Bir kullan›c› ya da uzman görüflü anketleri yapabilirdiniz. Bunlar da eksik, çal›flma-
n›n ben çok ciddi eksikler içerdi¤ini ve bir önyarg›ya kusura bakmay›n dayand›¤› ve
bu önyarg›y› do¤rular flekilde mesela, çok ciddi trafik kazalar›, bozulmalar, ar›zalar
oldu¤unu söylediniz. Bunlar› ben de duyuyorum, görüyorum, bunlar mesela son 6
ay içerisinde son bir y›l içerisinde kaç tane olmufl? E¤er sistematik yaklaflmak isti-
yorsak bunlar› say›sal olarak görmeliydik. Bo¤açhan’a da var söyleyeceklerim, ama
zaman› fazla kullanmamak ad›na flimdilik bunlar› atlayaca¤›m. 

ERSOY PEHL‹VAN-

Teflekkürler. Asl›nda ben Çetin Beyin yaklafl›m›n›“ben flahsen sayd›m 100 bin kifli”
ben bu yaklafl›m› tamamen kenara atmak istiyorum, hiç söylememifl olman›z laz›m-
d›. Yani asl›nda bu rakamlar zaten Bo¤açhan Beyler, Yavuz Beyler zaten bu rakam-
lara sahipler, asl›nda Gözde Han›m da sahipti. Nas›l bu rakamlar ortaya ç›kmad› bir
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türlü ben anlayam›yorum. Zaten bu gelir paylafl›m› üzerinden, yani buradan Ulafl›m
A.fi.’dir, ‹ETT’dir vesaire, do¤rudan hesap vererek sat›n alma yap›yorlar, bütçeleri-
ni belirliyorlar. Bu rakamlar asl›nda çok belli, asl›nda bugüne kadar sürekli kapasi-
tesi, yolcu say›s› de¤iflti¤i için belki farkl› say›lar geldi, ama benim burada aç›kla-
maya yetkim yok belki, ama 100 binden bahsetmek mümkün de¤il, genelde bahse-
dilen rakamlar aras›nda dolafl›yor. Burada tam yolcu say›m›yla yap›lm›fl verilerden
bahsediyorum, örneklemden bahsetmiyorum. Hafta içi ve hafta sonu olmak üzere
herhangi bir normal günden, yani okullar›n aç›lmas›d›r, ramazand›r, bayramd›r bu
tür verilerden tamamen elendi¤inde kesinlikle o rakamla ilgisi yok. Teflekkürler.

AT‹LA ALPÖGE-

‹zin verirseniz sorular sormam›z laz›m arkadafllara, bir de bir fleyi vurgulamama izin
verin: Dün burada çok konufluldu saydaml›k diye bir kavram, zannediyorum bu konu-
lardaki verilerin idareler taraf›ndan sa¤lanmas›, kamuoyunun önüne sergilenmesi ge-
rekiyor. Bizler karanl›kta birbirimizle yumruklafl›yoruz, saydaml›k yok ortada. Zanne-
diyorum orada öyle bir problem var. Baflka konuflmak isteyen arkadafl›m›z var m›? 

AHMET ULUSOY-

Teflekkür ederim. Bo¤açhan Beye bir sorum olacak:
Aktarma yolcularda akbille ‹stanbul’u pek bilmedi-
¤im için ‹stanbul’dan örnek vremeyece¤im, Kayse-
ri’de yeni uygulanan bir rayl› sistem var, tek yönlü
bir hat var ve otobüsler o hatta dik yönde çal›flacak-
lar. Daha bafllamad›lar, ama flunun ayr›m›n› nas›l ya-
paca¤›z aktarmada veya akbille bu yap›labiliyor mu?
Yolcular›n yolculuk süresi at›yorum, 10 istasyon me-
safesi, bunu 8 istasyonlu otobüs de al›yor, 2 istasyon-

lu tramvay da al›yor veya tam tersi. Bu tarz bir ayr›m› akbille yaz›l›mla halledilebi-
liyor mu ‹stanbul’da. 

‹kinci bir fley de, jeton kullan›m›nda jetonun at›ld›¤› saat aral›¤› alabiliyor musunuz?
Sadece kifli say›s›, yani günde bir jeton at›ld› veya flu flu saatler aras›nda flu kadar je-
ton at›ld› tarz›nda bir veri alabiliyor musunuz? Teflekkür ederim.

AT‹LA ALPÖGE- 

Galiba sorular› bitirdik. ‹smail Beye yöneltilmifl bir hayli soru var, onun için izin ve-
rirseniz hemen Bo¤açhan Beye sözü veriyorum, sonra Dinçer Bey kardeflime, ondan
sonra ‹smail Beyin sabahlara kadar konuflma hakk› olacak.
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BO⁄AÇHAN AKALIN-

Asl›nda çal›flma OD matrisleriyle ilgiliydi, ama sizin
söyledi¤inizi zaten flu anda ‹stanbul Belediyesi yap›-
yor. 90 dakika gibi bir süre tan›mlam›fllar, bu her ba-
s›mda akbilinizde o süreyle ilgili bilgi tutuldu¤u için
bir sonraki bas›m›n›zda yar› ücretli bir transfer ücre-
ti al›nabiliyor. Bu anlamda da transferlerde düflük
ücret veya farkl› politikalar gelifltirebiliyorsunuz.
Yani 10 durakl› olmas› manas›nda flöyle bir fleyler
yap›labilir; bindi¤iniz ve indi¤iniz duraklarda da,
yani indi¤iniz durakta basmad›¤›n›z sürece 10 durak

gitmifl diyemezsiniz, o mümkün de¤ildir. fiu anki sistemlerde bizim o yok, ama bi-
zim mesela, metrobüste de önerimiz vard› veya di¤er sistemler için de önerimiz var-
d›: Ç›k›fllarda da bass›nlar insanlar, ama turnikeler ve insanlar›n o y›¤›lma riski var
her zaman ve genifl alanlar bulmak da bazen zor, ama jetonlarla ilgili söylemifl ol-
du¤unuz fleye de o bilgiye de zaten sadece jeton, biletler de biliyorsunuz elektronik
befli bir yerde türünde, onlar›n da her an› belli, tam olarak geçifl an›n› biliyoruz.

AHMET ULUSOY- 

Yanl›fl anlafl›lma oldu, sormak istedi¤im sadece fluydu: Bir örneklem yapt›n›z Zey-
tinburnu hatt›nda, benim söyledi¤im örne¤i buraya uygulayacak olursak yolcu 10 is-
tasyon otobüsle gelmifl 2 istasyon tramvay› kullanm›fl. Biz bu yolcuya tramvay yol-
cusu mu diyece¤iz, otobüs yolcusu mu diyece¤iz? Bunun ayr›m›n› nas›l yapaca¤›z?

BO⁄AÇHAN AKALIN-

Yolculuk iki türle yap›lm›flt›r, yani siz asl›nda hangisinin daha uzun mesafe kat edi-
yorsa o yolcu da diyebilirsiniz. Örne¤in, yne ‹stanbul Ulafl›m anketlerinde yap›lan
çal›flmada benim yapt›¤›m bir fley vard› orada, mesela, servis kullananlar›n daha ev-
vel minibüsle servisle binece¤i noktaya gitmifl olabilir. Ben o de¤iflimlerin hepsini
mesela, dedi¤im gibi ikisini birden kullanm›fl, ama servisi seçiyordum. Bu türlü tür
seçimleri yapabilirsiniz, bir türü di¤erine göre daha önde tutabilirsiniz veya ikisini
birden alabilirsiniz. Bu park et-bin örne¤inde oldu¤u gibi adam hem araçla gitmifl,
hem de otobüsle gitmifl, yani bu otobüs art› araba anlam›nda bir ulafl›m flekli olmufl
oluyor. Yani o ayr› bir tür. 

D‹NÇER GEÇER-

Haluk Hocam›n sorusu vard› sistem parametreyle alakal› olarak, seyir maliyetiyle
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alakal› olarak; Hocam, o parametreleri ben bu ifl için
Urban Transit Operations kitab›ndan ald›m. Türkiye
de¤erleri de¤il, ama flekilde onlar tekrar ayarlanabilir-
se mevcut de¤erler sisteme tekrar girilebilir, program
buna izin veriyor. Bunlar kullan›c›ya aç›k, bununla be-
raber bu de¤erdeki de¤ifliklikler sistem sonucunu nas›l
etkiler? Bunu da gene programla takip etmek müm-
kün, ama biz o yönde herhangi bir çal›flma yapmad›k.
Parametre nas›l de¤iflir bilmiyorum aç›kças›, ama oto-
büs kapasitesinin de¤iflmesi durumunda hangi sonuç-

larla karfl›lafl›r›z? Bunlar de¤erlendirildi, ama yap›labilir, program izin veriyor. 

Çetin Beyin bir sorusu vard›. Yat›r›m maliyetleri yok oradaki tabloda, bunlar ifllet-
mecinin maliyetleri, kullan›c› ve iflletmeci maliyetleri. ‹flletmecinin maliyetlerinde
dedi¤im gibi yat›r›m maliyeti yok, burada genellikle seyir maliyetinden kaynakla-
nan bak›m maliyetleri ve genellikle bunlar da yolculu¤un mesafesine göre artan de-
¤erler. 

AT‹LA ALPÖGE- 

fiimdi sözü ‹smail Beye b›rak›yorum.

‹SMA‹L fiAH‹N-

Teflekkür ediyorum Say›n Baflkan. Birinci söylenecek söz en az›ndan bu salon kap-
sam›nda bildiri k›smen hedefine ulaflt› diye düflünüyorum. E¤er bir fleyleri tetikleye-
bildiysem ne ala, ama bana “sen tamam›yla önyarg›l›s›n, söylediklerin tamamen
yanl›fl” deniyorsa bu da bir haks›zl›k. Söylediklerimde bir miktar do¤ru pay varsa,
do¤ru yön varsa, buna inan›yorsan›z, buna akl›n›z yat›yorsa lütfen üzerine gidin ve
düzeltmeye çal›fl›n. Ben ö¤rencimle birlikte bu çal›flmay› akademik bir çal›flma ola-
rak ortaya koydum sosyal sorumlulu¤umuzla birlikte, merak etti¤imiz için birtak›m
gözlemler yapt›k, birtak›m kaynaklar araflt›rd›k. Ben planc› ve iflletmeci kimli¤imle
-akademik anlamda söylüyorum- merak etti¤im bu konular› araflt›rd›m. 

Ö¤rencim flu anda eczanede çal›fl›yor, ama eczac› de¤il, orada bir yanl›fl anlama ol-
du san›r›m, flehir planc›s›d›r Gözde ve Büyükflehir Belediyesinde de bir süre çal›flan
bir arkadafl›m›z. Son derece özverili bir flekilde konuya girdi ve samimiyetle bu ça-
l›flmas›n› ortaya koydu. 

Veri konusunda evet veri eksikli¤i var, bizler de sahaya ç›k›p birtak›m veriler top-
layabilirdik ki, bu konuda hiç de alçakgönüllü olmayaca¤›m, çünkü özellikle trafik
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mühendisli¤i konusunda 2000’li y›llardan bu yana bugüne kadar yap›lm›fl en kap-
saml› saha çal›flmalar› yapt›¤›m›za ben inan›yorum. Bu çal›flmalar›m›z› son derece
sayg›n kongrelerde sunduk ve dergilerde de yay›nlad›k. Bu konuda alçakgönüllü ol-
maya gerek yok, verinin ne oldu¤unu, ne kadar k›ymetli oldu¤unu, eriflilmesinin ne
kadar zor oldu¤unu en iyi bilenlerden biriyim diye düflünüyorum. 

Sorular var özelde, Haluk Hocam›n sordu¤u örne¤in, otomobilden yolcu çekmeyle
ilgili veya otomobil sürücülerinin sisteme çekilmesiyle ilgili. Öncelikle hedeflerden
biri midir veya öncelikli hedef midir? E¤er öncelikli hedeftir dediysem düzelteyim,
öncelikle hedeflerden biridir. Tüm topu tafl›ma sistemlerinin öncelikli hedeflerinden
biri sürücüleri kendine çekerek karayolundaki t›kan›kl›¤› azaltmak de¤il midir? Öy-
le olunca öncelikli hedeflerden biridir diye ben yenileyeyim ifademi, buna da karfl›
ç›k›ld›ysa bilemiyorum. Ben böyle düflünüyorum. 

HALUK GERÇEK-

Ama herhalde bu projenin öncelikli amac› otomobilden yolcu çekmek de¤ildi, o ke-
sin, hatta arkadafl›m›z›n dedi¤i gibi belki de oportünist bir taraf› da vard›r belki, ney-

se, suçlamaya geçmeye lüzum yok. Bu projede herhalde önemli bir faktör de¤il.

‹SMA‹L fiAH‹N-

Seçimlerden hemen önce yap›lm›fl olmas› biz siyasetçi de¤iliz, ama sonuçta bu top-
lumun insanlar›y›z, görüyoruz baz› fleyleri de de¤il mi? Yafl›yoruz, seçimlerden he-
men önceye yetifltirilmifl olmas› zaten yeteri kadar aç›kl›yor kendisinin ne amaçla
yap›ld›¤›n›.

“Yanl›fl yat›r›m ifadesine kat›lm›yorum” dedi hocam›z, dedi¤im gibi yine bir planc›
yaklafl›m›yla ve ayn› zamanda ulaflt›rma politikas›n›n tetiklemesi gereken planc› ba-

125

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



k›fl aç›s›yla düflünürsek ve bu projenin hemen seçim öncesinde hayata geçirildi¤in-
de düflünecek olursak sonuçta burada ulaflt›rma politikas›ndan, sistematik bir ulafl-
t›rma politikas›ndan ve planlamas›ndan söz etmek mümkün de¤il, böyle olmay›nca
yat›r›m›n yanl›fll›¤› bir kere kendisini bu anlamda gösteriyor diye düflünüyorum.
Hangi plan›n parças›, hep yani plan, plan diyoruz, plana ba¤l› yap›lmal› diyoruz ya-
t›r›mlar, ama hangi plan›n parças›, hangi planda yer al›yor? Ben akla geldi¤i zaman
yap›lm›fl bir proje diye bir yerlerde söylemifl veya yazm›flt›m, ama seçimlerden ön-
ce yap›lm›fl olan bir yat›r›m, bu anlamda yanl›fll›¤› burada da kendisini gösteriyor. 

Talep-kapasite iliflkisinin irdelenmemifl olmas› yine yanl›fll›¤› burada kendisini gös-
teriyor. Birinci çevre yolu üzerine infla edilmifl bir proje, birinci çevre yolu 1970’li
y›llar›n bafl›ndan beri hizmette olan bir yol, ‹stanbul’un do¤u-bat› do¤rultusunda li-
neer geliflmesi için hayata geçirilmifl olan bir yol, Bo¤aziçi Köprüsü daha sonra bu
yollar›n aras›na monte edildi Anadolu’yla Avrupa aras›ndaki ba¤lant›y› kurmak
için, bu talep o tarihlerden bu yana orada duruyordu zaten. Her y›l da artan bir bü-
yüklükte duruyordu. ‹ster istemez bir vatandafl olarak ben soruyorum, sadece bu ye-
rel yönetimi düflünecek olursak 15 y›ldan beri hizmetteydi. “Neredeydiler 15 y›ldan
beri de geldiler flimdi seçimden önce bu yat›r›m› yapt›lar?” diye ister istemez ben bir
vatandafl olarak sorar›m. Yapt›k, insanlar kullanmaya, binmeye bafllad›lar. Bunu
görmek için o sistemi oraya monte etmeye gerek yoktu ki, ben söylerdim size gel-
seydiniz, yani o talep orada vard› zaten.

AT‹LA ALPÖGE- 

Yaln›z bir gönderme de var: “Acaba rayl› sistem olarak düflünülmesi daha do¤ru ol-
maz m›yd›?” gibi bir söylem de oldu. 

‹SMA‹L fiAH‹N-

Deneyim sahiplerin yay›nlar›nda söylenilen flu: Kori-
dor aç›l›r, metrobüs monte edilir, zaman içerisinde ta-
lep artt›kça o koridora rayl› sistem monte edilir düflün-
cesi baz› yay›nlarda var. Bu gerçek yaflamda nas›l ha-
yata geçirilir bizim için tabii ki, metrobüsün iki flerit,
flerit geniflli¤ini düflünüyoruz, rayl› sistem monte edilir
mi, edilmez mi bu koridora bilemiyorum, ama düflünce
bu, yani metrobüsün geçici bir sistem asl›nda oldu¤u,
talebin kapasiteye yaklaflmas›, eriflmesi ve onu aflmas›

durumunda rayl› sisteme geçilmesi gerekti¤i söyleniyor. Benim itiraz›m biz bunu
hiç yaflayamad›k, olmad›, yani aç›ld› ve doldu. Keflke biraz keyfini sürseydik flu
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metrobüsün diye düflünüyorum, ancak herhalde zirve saatleri d›fl›nda bunun keyfini
sürebiliyoruz. Zirve içinde ki, as›l önemli olan, yani kent içi toplu tafl›ma sistemle-
rinin as›l odaklanmas› gereken zirve saatlerde s›k›nt› var ki, ben sistemin kullan›c›-
s› de¤ilim, birebir sistemi kullan›yorum, her akflam kullan›yorum, sabahlar› da za-
man zaman kullan›yorum. Edirnekap›’da aktarma yap›yorum ve her akflam aktarma
yaparken otobüslere binerken utanarak biniyorum otobüse, ben kiflisel olarak belki
bu benim hassasiyetim, utanarak biniyorum. ‹nsanlar birbirlerini öylesine itiyorlar,
kak›yorlar, koltuk kapmak için yar›fl›yorlar ki birbiriyle her akflam, o yüzden ben ba-
zen 15-20 dakika beklemek zorunda kal›yorum. ‹stasyondaki yolcular erisin de, ar-
kadan gelen bofl otobüse bineyim. 

SALONDAN-

Ara verdi¤iniz için hemen girmek istiyorum: Japonya’da rayl› sistemler ayn› bu fle-
kilde h›nca h›nç dolular. O zaman da Japonya’daki rayl› sistemleri baflar›s›z kabul
ediyor musunuz? Bir kondüktör içeriye yolcular› itiyor, bu duruma eriflmifl bir rayl›
sistem baflar›s›z m›d›r, yanl›fl bir yat›r›m m›d›r bu mant›kla?

‹SMA‹L fiAH‹N-

De¤il tabii ki, söyledi¤im o de¤il ki zaten, ben onu söylemiyorum. 

SALONDAN-

Bunu söylediniz.

‹SMA‹L fiAH‹N-

Ben onu söylemiyorum, yani flöyle söyleyeyim o zaman: E¤er Japonlar bu enayili-
¤i yapt›larsa, yeni bir rayl› sistem yap›p ertesi gün vagonlar› t›ka-basa doldurdular-
sa kendilerine dönüp sormalar› laz›m: Ben bu sistemi do¤ru mu seçtim? Sistem ter-
cihi yanl›fl, o zaman demek ki, kapasitesi daha yüksek bir sisteme ihtiyaç var anla-
m›na geliyor bu. Bizim metrobüste de biz bunu yaflad›¤›m›z için bu rahats›zl›¤› ben
dile getiriyorum. 

Çetin Beyin dedi¤i kapasiteyle ilgili s›k›nt›lar var. Dedi¤im gibi literatürde plat-
formlara paralel fleritler yerlefltirildi¤i takdirde duraklar aras›ndaki kapasite, bizim
hat kapasitesi dedi¤imiz kapasite yüksek, as›l sorun duraklar, yani darbo¤azlar du-
raklarda. O yüzden duraklara paralel hatlar yerlefltirdi¤imiz takdirde darbo¤azlar›n
kapasitesini art›r›yoruz ve böylece daha çok say›da, birim zamanda daha çok say›da
otobüs iflletme, daha s›k otobüs iflletme flans›na sahip oluyoruz. Çünkü bir durakta
20 saniyedir en k›sa yolcu inme-binme süresi, yani biz bunu hadi 30 saniyeye ç›kart-
t›¤›m›z› düflünelim, o zaman her 30 saniyede bir otobüs çal›flt›rabiliyoruz. Dedi¤im
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gibi, Güney Amerika’daki ülkelerde bu rakamlar 45 binler görünüyor tablolarda, 45
bin yolcu bir saatte bir yönde. Bakmak laz›m gerçekte, ben henüz bakmad›m, baka-
ca¤›z buna. Nas›l bir sistem uyguluyorlar ki, nas›l bir iflletim sistemi, nas›l bir tasa-
r›m uygulam›fllar ki, bu kapasitelere eriflmifller? Bu bizim merak›m›z, tabii ki iflleti-
cilerin de merak› olmal›. Sonuçta bu sistem bizim sistemimiz, yapt›k ve onu en iyi
flekilde iflletmemiz gerekiyor diye düflünüyorum.

Sibel Han›m›n söylemifl oldu¤u evet, talebi iyi analiz etmemiz gerekiyordu. Do¤ru,
o talep orada vard›, y›llardan beri vard›. Sonuçta insanlar tafl›n›yordu, ama flimdi bir
baflka biçimde tafl›n›yor. 

Kaynaklar gazete haberlerine dayan›yor. Sadece foto¤raflar gazete haberlerine da-
yan›yordu, yoksa di¤er ifadeler tamam›yla bizlerin gözlemleri ve de¤erlendirmele-
ri, sadece bir-iki rakam› kaynaklardan ald›k, onlar› da zaten hangi kaynaklardan al-
d›¤›m›z› belirttim. Teflekkür ederim.

AT‹LA ALPÖGE- 

Bu canl› tart›flma-konuflma-sohbet bölümü için hepinize teflekkür ederim. Çünkü öy-
le anlafl›l›yor ki, metrobüs uzun süre konuflaca¤›z, konuflmam›z gereken bir konu.
‹yi akflamlar diliyorum. Bo¤açhan Bey bir fley söylemek istiyordu, söz veriyorum.

BO⁄AÇHAN AKALIN-

Kusura bakmay›n, herkesi durdurduk gibi oldu. Metrobüste biz kapasiteleri asl›nda
OD matrisleriyle inceledik, kapasiteler, yani kesitten geçen rakamlar 20 bin civar›n-
da. Bunu daha güncelleyebiliriz, fakat 20 bin yolcu saatte bir yönde gidiyor. Bu
BRT örne¤inde sizin asl›nda o grafikte hakikaten BRT çok düflük kalm›fl, çok daha
fazla olabilecek bir kapasitesi var. Bogota’da 40 bin görülen 45 bin görülen rakam
iki fleritli bir otobüs iflletme sistemi, o yüzden onu ayr› tutmak laz›m, ikiye bölmek
laz›m. Orada eksik bir fley vard›, teflekkür ederim.
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DOKUZUNCU OTURUM 

OTURUM BAfiKANI:
DOÇ. DR. ‹SMA‹L fiAH‹N 

A. FIRAT AYDIN
‹SMA‹L fiAH‹N

‹stanbul ‹kinci Çevreyolunda Ek fierit 
Uygulamas›n›n ‹ncelenmesi

MUSTAFA S‹NAN YARDIM
MURAT OKUBAY

Bölgesel Otopark Yönetimi ve 
Eminönü Bölgesi ‹çin Bir Öneri

JURGEN BEYER
TOBIAS KRETZ
ADEM ASLAN

HAKAN GÜLER
Yaya Trafi¤inin 

Modellenmesi ve Simülasyonu

3. GÜN
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OTURUM BAfiKANI: DOÇ. DR. ‹SMA‹L fiAH‹N

Say›n kat›l›mc›lar 8. Ulaflt›rma Kongresi’nin son gününde, günün ilk oturumu, 9.
oturumda üç bildiri sunuldu. ‹lk bildiri F›rat AYDIN’la haz›rlam›fl oldu¤umuz “‹s-
tanbul ‹kinci Çevre Yolunda Ek fierit Uygulamas›n›n ‹ncelenmesi” bafll›kl› bildiri
F›rat AYDIN taraf›ndan sunuldu.

‹kinci  bildiri, Mustafa Sinan YARDIM ve Murat OKUBAY taraf›ndan haz›rlanan
“Bölgesel Otopark Yönetimi ve Eminönü Bölgesi ‹çin Bir Öneri” bafll›kl›k bildiri
Mustafa Sinan YARDIM taraf›ndan sunuldu.

Üçüncü bildiri Jurgen BEYER, Tobias KRETZ, Adem ASLAN ve Hakan GÜLER
taraf›ndan haz›rlanan “Yaya Trafi¤inin Modellenmesi ve Simülasyonu” bafll›kl› bil-
diri Hakan GÜLER ve Adem ASLAN taraf›ndan sunuldu. 

Teflekkür ederiz. Özellikle sondaki simülasyon görüntüleri sunumumuza renk katt›.
Sunumlar tamamland›. Üç sunum da kentiçi ulaflt›rman›n güncel konular›na de¤in-
mekteydi, ikisi simülasyonla ilgili, biri de yönetimle ilgiliydi. Sözü sorular›n›z için
sizlere b›rakmak istiyorum. Soru sormak isteyenler ellerini kald›rs›nlar, kendilerini
tan›t›p soruyu kime yönelttiklerini ve sorular›n› sorsunlar.
Buyurun.

AL‹ PAY‹DAR AKGÜNGÖR-

Benim sorum Hakan Beye veya Adem Beye olacak. Aca-
ba bu simülasyona kültürel faktörleri de dahil edebilme-
miz mümkün mü? Mesela, Amerika’daki kiflilerin trafik
kültürü anlay›fl›yla Türkiye’deki insan›m›z›n trafik kültür
anlay›fl› farkl›, dolay›s›yla o simülasyonlar› burada da
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kullanabilmemiz mümkün mü? Mesela, yurtd›fl›nda veya Amerika’da genelde kar-
fl›dan karfl›ya geçifllerde herkes sa¤ taraf› kullan›yor ve dolay›s›yla düzenli bir flekil-
de geçifl olurken maalesef ülkemizde ço¤u zaman tam bir kargafla söz konusu olu-
yor. Simülasyona bu kültürel etkileri de dahil edip sonuçlar alabilmemiz mümkün
mü? Teflekkür ederim.

FAT‹H TURAN-

Teflekkürler. F›rat Beye bir sorum var. Sunumun bafl›nda tekrarl› olmayan t›kan›k-
l›klar›n yönetiminden söz etti, ama sunumun bütününde bununla ilgili çok fazla bir
fley ben göremedim. Örne¤in, kaza durumunda beklenmedik durumlarda oluflan bu
t›kan›kl›¤› önleme ad›na nas›l bir durum söz konusu FSM’de, yani o ek flerit uygu-
lamas› halinde öyle bir incelemeniz var m›?

Bir de sonuçta flöyle bir eflitsizlik ortaya koydunuz: Avrupa’dan Asya yakas›na ge-
çiflte akflam pikinde ek flerit ilavesinin sa¤lad›¤› yarar veya oluflturdu¤u zarar her
neyse, karfl› yöndeki ya da flerit azalt›m› yap›lan yöndeki fayda ve zarara göre daha
olumsuz bir etki sonuçta oluflturuyor gibi bir sonuç ç›kt› ve rakamlar hat›r›mda kal-
d›¤› kadar›yla yüzde 15’lik bir ortalama bir yarars›zl›k söz konusu anlad›¤›m kada-
r›yla veya daha bir özetle ek flerit uygulamas›n›n yap›lmamas› halinde yüzde 15’lik
bir art› durum söz konusu mevcut hale göre. Bu flu manaya m› geliyor? 

Biz kendi haline b›rakt›¤›m›zda, ek flerit yapmamam›z halinde kümülatif yarar veya
iki yön hareketindeki zaman israf›, emisyon vesaire gibi maliyetler toplam› aç›s›n-
dan çok fazla bir fley getirmiyor, yüzde 15’lik bir zarar getiriyor anlam› m› tafl›yor?
Sinan Hocama küçük bir sorum: Otopark yönetimi kavram› tek bafl›na izole olarak
ald›¤›m›zda anlatt›¤›n›z çözümler hakikaten kula¤a hofl geliyor, ama bizim ulafl›m
mühendisli¤inde ya da trafik mühendisli¤inde s›k›nt›m›z o, hani ayn› fley yaya simü-
lasyonuyla ilgili de geçerli belki, bir etkileflim söz konusu, yani biz otopark yöneti-
mini tek bafl›na izole olarak, ba¤›ms›z olarak göz önüne ald›¤›m›z anda çok güzel
çözümler üretebiliyoruz, ama otopark yönetimi siz de¤indiniz, biraz daha makro dü-
zeyde trafik yönetimiyle alakal› mutlaka, talep bunun bir üst perspektifi de belki, üst
flemsiye aç›s›ndan da ulafl›m talebini yönetme anlam›nda bir enstrüman gibi geliyor
bana. 

Sonuçta baflta biz karar verece¤iz o sizin senaryolar içerisinde ütopik olandan daha
rasyonel olana kadar o perspektifteki senaryolar içerisinden birine hani üst düzeyde
karar verilecek, bu beraberinde ulafl›m talebini etkileyecek, beraberinde trafik yöne-
timini gerektirecek ve belki en son noktada otopark yönetimi veya tüme var›m tüm-
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den gelim iddial› de¤ilim o konuda, hani otopark yönetimiyle bir fleyleri yönetebili-
riz veya genel yönetim planlar›nda otopark yönetimine varabiliriz. Bu konuda ne
düflünüyorsunuz?

Son olarak Hakan Hocama ve Adem Hocama genel anlamda yaya hareketlili¤ini si-
müle etme veya bunu yönetip yönlendirme bizim aç›m›zdan daha spesifik anlamda
hani trafik yönetimiyle ilintilendirece¤im zaman ben ›fl›klarda, kavflaklarda karfl›dan
karfl›ya geçifllerde veya düzensiz, yani geçit olmayan karayollar› üzerinde ans›z›n is-
tedi¤i yerden karfl›dan karfl›ya geçme fleklinde etkisi kapasite üzerinde çok olumsuz
etkileri var. O anlamda di¤er tafl›t trafik, daha do¤rusu tafl›t trafi¤i mikro simülasyon
yöntemleriyle yaya simülasyonunun efl anl› olarak ayn› anda koordineli çal›flmas›y-
la bir mikro simülasyon yap›labildi mi? Bu teorik çal›flmay› özetlemiflsiniz, güzel bir
konsept, ama bunun tafl›t trafi¤inin ve yaya trafi¤inin ayn› anda mikro simülasyon-
larda bir çal›flmas› yap›ld› m›? Teflekkür ediyorum.

GÖKMEN ERGÜN-

Teflekkürler. Önce F›rat Ayd›n ve ‹smail fiahin’e bir ila-
ve yapmak istiyorum. Bundan 4-5 sene önce benim bir
ö¤rencim de ayn› flekide bir araflt›rma yapm›flt› ve ayn›
sizin bulgular›n›za paralel bulgular edinmiflti. Yani o
ters flerit uygulamas› kald›r›lsa daha rantabl hale geliyor
Fatih Sultan Mehmet Köprüsü, özellikle Kavac›k’ta
oluflan kuyruk fleridi kapatmadan nedeniyle ters fleridin
girdi¤i yerde o kuyruk geriye fleylere kadar vuruyor, bü-
tün o gifleleri de t›k›yordu. Dolay›s›yla böyle iki çal›fl-
man›n örtüflmesi sevindirici bir fley, bundan inflallah ka-

rayollar› istifade eder bu bulufllardan diye düflünüyorum.

Otopark yönetiminde de bir fley söylemek istiyorum. Tam hepsini dinleyemedim ku-
sura bakmas›nlar, ama burada en önemli fley otopark yönetim stratejilerinin araba
kullanmay› teflvik etmeyen stratejiler aras›ndan seçilmesi laz›m, teflvik etti¤i takdir-
de ‹stanbul’da sürdürülebilir bir ulafl›m yaratma ihtimalimiz daha azal›yor. 

Son olarak yaya trafi¤i modellemesi ve simülasyonu bana çok cazip geldi do¤rusu,
sunucular› tebrik ediyorum. Ancak bu simülasyonun validitesini bulurlarken fizik-
sel fleylere hiç de¤inmediler, sadece görünümden istifade ettiler. Halbuki mesela,
kuyruklar›n uzunlu¤u, yaya hacimlerinin karfl›laflt›r›lmas› gerçekte ne kadar oluyor,
sizin simülasyon modelinizde ne kadar oluyor? Böyle bir karfl›laflt›rma yapt›n›z m›?
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‹kincisi de, bu Mekke’de olan olayda, o Mina’da tafllama yap›lan yerde insanlar ezi-
lerek öldüler, yani arkadan gelen insanlar büyük bir kuvvetle köprü üzerinde s›k›fl-
ma oldu¤u için ezdiler insanlar›. Sizin simülasyon modelinizde kuvvetler de hesap-
lan›yor mu? ‹nsanlar›n üzerine gelen s›k›flt›rma kuvvetleri de hesaplan›yor mu, yok-
sa sadece bir sosyal kuvvetten mi bahsediyoruz burada? Orada bir aç›klama yapar-
san›z çok memnun olaca¤›m, çok teflekkürler. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Asl›nda Say›n Akgüngör benim sormak istedi¤im soruyu sordu, ama ben biraz da-
ha ayr›nt›da sormak istiyorum. Adem Bey muhtemelen elki daha rahat yan›tlayabi-
lir. Gösterdi¤i simülasyonda grup halindeki, küme halindeki yayalar›n h›zlar› orta-
lama olarak birbirlerine yak›nd›, ama bizim insan›m›zda böyle küme halinde hare-
ket eden insan›m›z›n içinde en az bir-iki acelesi olan ve grubun bile önüne geçme-
ye çal›flan, böyle sa¤a-sola k›vr›larak gitmeye çal›flan insanlar vard›r. Akgüngör’ün
dedi¤i gibi trafik kültürüyle ilgili birtak›m davran›fllar söz konusudur. Acaba bu si-
mülasyon program›nda, bu benzetim program›nda bunun etkisini görmek mümkün
müdür? Normal hareket eden yayalar›n aras›nda iki tane aceleci olan insan girse bu-
nun etkisini benzetim program›nda görebilir miyiz? Teflekkür ederim.

M‹NE BORA-

Akademisyenim, çevre, ekoloji konular›nda çal›fl›-
yorum. Benim önceki günde de önerdi¤im bir oto-
park olay› var. Biliyorsunuz dünyan›n en güzel
otoparklar› ‹stanbul’da, örne¤in, en ac›s› Dolma-
bahçe r›ht›m› tüm turist otobüsleri oradalar, kimse
sanki yürüyemezmifl gibi, Befliktafl iskele meydan›,
Kad›köy iskele meydan›, Eminönü meydan› o ka-
dar çok var ki, meydanlar biliyorsunuz kentlerin
prestij alanlar›d›r ve bunlar› biz böyle otopark flek-
linde, üstelik de büyük vas›talar ço¤unlukla. Bu
cayd›r›c› bir flekilde önlenemez mi? Bunlar rekre-

asyon alanlar›d›r oluflum itibariyle, bu bence yanl›fl otopark ve aç›k hava otoparkla-
r› bunlar, bu otomobiller günefl banyosu mu yap›yorlar, çay-kahve mi içiyorlar ora-
da? Çok merak ediyorum, ne zaman Dolmabahçe’ye insem inan›n bir vatandafl,
yurttafl olarak vicdan azab› çekiyorum. Neden bunu çözemiyoruz?

‹kincisi de, bizim bu tür toplant›larda ben yurtd›fl›nda çok fazla deneyimim olan bi-
risi de¤ilim, ama san›r›m en iyi üniversitelerde kald›m Kaliforniya ve Cambridge,
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ben oralarda gitti¤im bütün seminerlerde, toplant›larda ö¤renci çok a¤›rl›kl›, özellik-
le yüksek lisans. Çok özür diliyorum hocalar›mdan, ama neden burada biz yaln›z›z
ve ö¤renciler yok? Bu biraz e¤itimin bence çok önemli bir parças› de¤il mi? Mese-
la, Avrupa’da herhangi bir yerde oturan bir ö¤renci hafta içinde birkaç ülkeye gidi-
yor toplant›lar için, 2-3 yere gidenleri duyuyorum. Neden Türkiye’de bu yürümü-
yor? Ö¤rencilerin ihtiyac› var bu bilgilere, bu konuda da biz e¤itim biliyorum ö¤le-
den sonra, ama bunu da flimdi vurgulamak istedim. Teflekkür ediyorum.

S‹BEL BULAY-

Bu yaya simülasyonu konusunda çok k›sa bir sorum var: Bu engelliler hiç çal›fl›ld› m›?

‹SMA‹L fiAH‹N-

Süremizi afl›yoruz, o yüzden soru bölümünü bitirdim. Cevaplara geçelim. Sunum s›ra-
s›na göre sorulara cevaplar› alal›m. F›rat Bey buyurun.

A. FIRAT AYDIN-

Fatih Bey ben ilk sorunuzu yanl›fl m› anlad›m? Tekrarl›
olmayan t›kan›kl›klarla ilgili kaza durumlar› bununla il-
gili bir araflt›rma yapmad›k biz. ‹kinci sorunuz da sonuç-
larla ilgili. Gökmen Beyin de söyledi¤i gibi Asya-Avru-
pa yönünde uzun tafl›t kuyruklar›n›n oluflmas›n›n temel
nedeni ek flerit uygulamas›n›n belirtti¤im ölçütlerde de
verimli olarak çal›flabilmesi için her iki yöndeki hacim-
lerin belli bir oranlarda olmas› isteniyor. 
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Fakat Fatih Sultan Mehmet Köprüsü geçiflinde her iki yöndeki talep oran› düflük ka-
l›yor. Dolay›s›yla Avrupa’dan Asya’ya sa¤lad›¤› yarar karfl› yöndekine sa¤lad›¤› ya-
rardan daha fazla de¤il, yani Kozyata¤›’na kadar kuyruklanma oluyor. Bizim o gün
yapt›¤›m›z günlük verilere göre Asya-Avrupa yönünde bir fleridin kapat›lmas›yla
beraber oluflan darbo¤az sonucunda Kozyata¤›’na kadar bir kuyruklanma oluyor. Bu
da sonuçta etkinlik ölçütleriyle de¤erlendirdi¤imizde gerek seyahat yolculuk süresi
olsun, sal›n›m oranlar›, yak›t tüketimi gibi h›zlarda sizin de söyledi¤iniz gibi yüzde
15 gibi bir uygulanmad›¤› zaman bir fayda sa¤lad› sistem baz›nda her iki yön için,
böyle bir sonuç elde ettik.

‹SMA‹L fiAH‹N-

Peki, sa¤ olun. Sinan Bey.

MUSTAFA S‹NAN YARDIM-

Fatih Bey sormufltu. Bu izole etkileflimli olmas› laz›m
farkl› düzeylerde stratejilerin ifade etti¤ini söylediler.
Gerçekten iki ürlü yaklafl›m var: 1. Talep yönetiminin
enstrüman› olarak var. Fakat son y›llarda bu onu aflt›,
yani zaten kavram ilk olarak trafik talep yönetimin-
den ç›km›fl. Günümüzde otopark yönetimi talep yöne-
timindeki o ilk bafltaki etkilerden daha büyük etkiler
yap›yor. ‹ki taraf› da meselenin var. Siz yere, bölgeye
göre hangi noktada duruyorsan›z ikisini de amac›n›za
göre kullanman›z mümkün, bu tip çal›flmalar var. Ko-

puk olmamas› önemli, biz de nitekim ilk defa bir planla iliflkilendirdik, bir senaryoy-
la iliflkilendirdik. Bu olabilir mi? Yani dikkat ederseniz fley demedim; flunlar flunlar
yap›lmal› de¤il, arazide zon baz›nda analizler yaparak bu potansiyelleri görelim de-
dik en az›ndan, yani burada iyi olurdan öte bir fleyler. fiimdi inflallah uygulama ko-
nusunda uygun olanlar› inflallah ç›kartaca¤›z bunlar›n, belki 20’sini birden uygula-
mak zor, ama 3, 4, 5’li etkiler sonraki toplant›larda, kongrelerde inflallah size sunu-
lacakt›r.

Gökmen Hocam›n dedi¤i araç trafi¤ini teflvik etmemesi konusuna kat›l›yorum. Fa-
kat ‹stanbul’da flöyle bir s›k›nt› var: Otopark maksimumlar› bilinmiyor bir kere, fa-
kat flöyle bir fiili durum da var ki, minimumlar› da bilinmiyor. Geçen kongrede ha-
t›rlarsan›z Hocam bir soru sormufltum bu konuda. Ne kadar otopark yap›lmas› soru-
su var, ama fiiliyatta bugün itibariyle tafl›t sahiplili¤i durdu. Birisi geldi, bugünden
itibaren kimse art›k tafl›t alamayacak, hatta diyecekler ki, yüzde 10 da satacak. El-
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deki tafl›tlar› ne yapaca¤›z? Bu hâlâ problem olarak duruyor, ‹stanbul’un böyle bir
özel durumu var, çünkü yollar üç fleritli yollar, iki fleritli ço¤u yerde fiilen otopark
olarak kullan›l›yor. Bu üzerinde kafa yorulmas›, çözülmesi gereken bir durum, o
yüzden bu stratejileri düflünürken hocama kat›lmakla beraber bu durumlar› da dik-
kate almak faydal› olur diyorum. 

Meydan otoparklar› meselesi bunlar önlenebilir. Neden çözülmedi¤inin bir k›sm›n›
biliyorum, bir k›sm›n› bilmiyorum. fiu an ‹SPARK’›n belli bölgelerde otopark plan-
lamalar› var. Meydanlar› açma, meydanlar› kazand›rma projesi oldu¤unu da biliyo-
rum. Size kat›l›yorum bu konuda, onda hemfikiriz. fiey de tart›fl›l›yor: Pak et-devam
et sistemleri genellikle çeperlerde olan sistem, yani çekirde¤e tafl›t sokmamak anla-
m›nda, fakat ‹stanbul co¤rafyas›ndan dolay› bu mesela, Bo¤az kenar›nda Harem ol-
sun, Kabatafl olsun flimdilik park et-devam et servisleri koydular. Bunlar› tart›fl›yo-
ruz, bunlar›n yeri gerçekten bir park et-devam et servisi de¤il, yeri buras› de¤il as-
l›nda. Bu manada çok anlaml› de¤il, dedi¤iniz gibi sabit otopark yeri gibi oluyor.
Nitekim geçen sene ben bir adalara gitmifltim bir arkadaflla, sabah koydum, akflam
ald›m. ‹yi bir fley de¤il, paras›n› verdim, ama çok iyi bir fley de¤il o. Teflekkür ede-
rim efendim.

‹SMA‹L fiAH‹N- 

fiimdi sözü Hakan Beye b›rak›yorum, e¤er Adem Bey de sorulara yan›t verme isti-
yorsa o zaman isterseniz buyurun. 

HAKAN GÜLER-

Teflekkür ediyorum güzel sorular›n›z için. Bu sorular›n
bir k›sm› asl›nda bizim de akl›m›za gelmiflti. Tabii, siz-
lerden de akl›m›a gelmeyen sorularla da karfl›laflt›m. Si-
mülasyon çal›flmalar›na kültürel etkileri koyabiliyor
muyuz? Sosyal kuvvet modelinin en önemli özelli¤i ki-
flileri en iyi flekilde, yani insan davran›fl›n› en iyi flekil-
de modelleyebilme yetene¤i. Bir de tabii bu yaya simü-
lasyonundaki amac› söyleyeyim, amac›m›z flu: Yürüme
yollar›n›n, yani kald›r›mlar›m›z olabilir, meydanlar›n,
istasyonlar›n, tren istasyonlar› olabilir, otogarlar olabi-
lir, bu bölgedeki yayalar›n üzerinde ilerledikleri yollar›n geometrik olarak en iyi fle-
kilde tasar›m›n› sa¤lamakt›r. Yani biz ne tür engellerden bahsettik? 

Bir sürükleme kuvveti var, yani insan olarak biz buradan d›flar› ç›kt›¤›m›z zaman he-
defimiz evimize gitmekse biz içimizden gelen motivasyonla evimize do¤ru ilerleye-
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ce¤iz ve en k›sa yolu tercih edece¤iz. Tabii bu ilerleme s›ras›nda etraftan engellerle
karfl›laflaca¤›z. Biz bu engellerimizi en iyi flekilde tasarlarsak bana etki edecek olan
d›flsal kuvvetler az olacak ve ben en k›sa zamanda hedefime varm›fl olaca¤›m. Tabii
burada kültürel etki sonuçta kültürel, dolay›s›yla ben pek etkisi oldu¤unu düflünmü-
yorum, sonuçta hangi kültürden olursak olal›m biz hedefimize en k›sa flekilde vara-
ca¤›z. Yoldaki geometrik düzenlemelerimizi iyi yaparsak elbette ki yaya herhangi
bir engele fazla tak›lmadan hedefine varacakt›r.

Ergun Hocam›n bir sorusu vard›: Acaba acelesi olanlar› nas›l biz buraya katabiliriz?
Sosyal kuvvet modelinde acelesi olanlar, böyle belli bir h›zda yürüyenler de¤il de,
çok acelesi olanlar› da katmak mümkün. Buradaki o y›¤›n›n bir yüzdesini, yani bi-
zim dedi¤imiz sürükleme kuvvetini, yani bizim hedefimize var›rken bir istedi¤imiz
h›z›m›z var, bir de gidebildi¤imiz h›z var, dolay›s›yla o parametrelerle oynayarak
onu, belli bir yüzde vererek o kiflileri modele katabilmek mümkündür. 

Bir sorumuz vard›: Yaya araç etkileflimi çal›flmas› yap›ld› m›? Biz özellikle bildiri
kitab›nda koydu¤umuz örneklerde ona dikkat ettik. Mesela, Green Point Stadyumu
çok önemli bir simülasyon çal›flmas›. Bu çal›flmada yayalar stadyumu terk edecek-
ler, ama stadyumu terk etmek de yeterli de¤il, bu yayalar›n stadyumun etraf›n› da
terk etmeleri gerekiyor. Dolay›s›yla orada yaya-araç etkileflimini koyduk. Yani oto-
büsler var orada, toplu tafl›ma araçlar› var. Dolay›s›yla yayalar stadyumu terk eder-
ken toplu tafl›ma araçlar› da ona göre tasarland› ve dolay›s›yla yayalar stadyum et-
raf›ndan da en k›sa flekilde uzaklaflt›lar. 

Simülasyonlar gerçek ve sanal olarak karfl›laflt›r›ld› m›? Burada biz bir örnek koy-
duk, yani bir araflt›rma merkezinde yap›lan bir koridorda grup etkisini incelemek
için bu simülasyon çal›flmalar›nda bu gerçe¤in yakaland›¤› tespit edildi, ama mese-
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la, bir Mekke’deki olay flu an benim içinde oldu¤um bir projemiz var “afet yöneti-
mi” diye bir Avrupa Birli¤i projemiz. Ben Adem Beyle, Almanya’daki di¤er mes-
lektafllar›m›zla konuyu de¤erlendirdim. Dedim ki, biz öyle bir fley yapal›m ki, disas-
ter management transportation, yani ulaflt›rma afet yönetimi, bir panik durumunu,
yani bir deprem oldu¤unda, bir sel oldu¤unda insanlar nas›l davranacak? Mesela,
böyle bir fley simülasyonda çok zor, yani insanlar›n birbirini ezmesi, üzerinden geç-
mesi ölümleri, yani bu zor. Mekke’de flu yap›ld›: Mekke’de simülasyon çal›flmas›n-
da Adem Bey onu gösterecektik asl›nda, videomuz çal›flmad›. Sadece yürüme yol-
lar›nda geometrik düzenlemeler yap›larak oradaki yayalar›n, yani ibaret yapan in-
sanlar›n hareketleri kolaylaflt›r›ld› ve yaklafl›k 4-5 y›ld›r bu sorunlarla karfl›lafl›lm›-
yor. Biz panik durumunu simüle edemiyoruz, yani panik an›nda insanlar›n birbirini
ezmesini bunu yapam›yoruz, ama sadece geometrik düzenlemeleri yaparak yaya
ak›fl›n› rahatlatt›¤›n› görebiliyoruz ve bunu da uygulamalarda testini ettik. 

Engelliler için bir çal›flma yap›ld› m›? Engelliler için bilmiyorum, belki Adem Bey
bu konuda bir fley söyleyebilir, ama engelliler içinde bir çal›flma yapmak sosyal kuv-
vet modeliyle çok kolay. Çünkü orada da bu defa engellinin kulland›¤› bir sandal-
yesi varsa onun hareketini modelleyece¤iz ya da engelli a¤›r bir flekilde ilerliyorsa
sadece onun o kuvvetini koyaca¤›z, ama güzel bir çal›flma olaca¤›n› düflünüyorum.
Belki böyle bir çal›flmay› gerçeklefltirebiliriz. Adem Bey, sizin ekleyece¤iniz bir
fleyler varsa, teflekkür ediyorum. 

ADEM ASLAN-

Asl›nda bütün sorular›“evet”le cevaplamak istiyorum.
Ergun Hocama bir selam vermek istiyorum, Gökmen
Ergün galiba burada, ben onu tam anlayamad›m, mer-
haba. Sizinle üç sene önce biz görüflmüfltük ‹stan-
bul’da, Ergun hocam›z›n bir ö¤rencisi Almanya’da bir
mast›r tezini haz›rlad›. Almanya’daki ve Türkiye stan-
dartlar›n› karfl›lad›k kavflak tasar›m› ve sinyalizasyon,
orada iki hoca bana ayn› ifadeyi verdiler. De¤iflik soru-
lar sorduk onlar›n ikisine “devre süresi ne kadar Türki-
ye’de, yeflil süreler nas›l hesaplan›yor, flerit say›s› nas›l
hesaplan›yor?” diye, sonuçta yayalara gelmifltik. Orada sorduk, orada sorduk: “Ya-
yalar› nas›l planl›yorsunuz?” ‹ki hoca da ayn› ifadeyi verdiler: “Yaya m›? Türki-
ye’de yaya yok” dediler bana, ondan etkilenmifltim, bu sunumu yapt›k. Hakan Ho-
cam sen orada sorular› cevaplarken ben de¤iflik videolar› gösterdim bile, burada ya-
yalar›n ve araçlar›n etkileflim kesiflmesi bir noktay› gösteriyoruz. Öncelikle arabalar
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hep geçiyorlar, aralar›ndan yayalar geçmeye çal›fl›yorlar. Bu modelde “fazla yaya
geldi¤inde trafik kesilecek mi?”yi göstermeye çal›flt›k. Sonuçta araçlar yayalar› bek-
liyorlar. 

Davran›fllara gelirsek, de¤iflik davran›fllar kültüre ba¤l› Amerika, Türkiye, Almanya
olsun bu yeflillere Alman diyelim. Almanlar genelde gelip yeflil beklerler geçmez-
ler, ondan sonraki sar›lar gelecek. Bunlar canlar›ndan korkmadan k›rm›z›dan geçi-
yorlar. Bunlar hangi kültüre siz katmak istiyorsunuz, onu ben size b›rakaca¤›m de-
¤erli konuklar. Bunlar da de¤iflik, Almanya’da dü¤meye bas›p yeflilden geçebilirsi-
niz diye, bunlara hem bas›p hem de geçiyorlar. Aralar›nda h›zl› yürüyen, yavafl yü-
rüyen, sollayan de¤iflik yayalar var. Teflekkür ederim.

‹SMA‹L fiAH‹N-

Biz de teflekkür ederiz. 9. oturumun sonuna gelmifl bulunuyoruz. Kat›l›m›n›z için
çok teflekkürler.
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ONUNCU OTURUM 

OTURUM BAfiKANI:
PROF. DR. HALUK GERÇEK

MUHTEfiEM KAYNAK
MERTER MERT

Ulaflt›rma E¤itimi ve Çal›flmalar›n›n 
Sinoptik Bir Öyküsü ve Türkiye  

GÖKMEN ERGÜN
DARÇIN AKIN

UTKU TERZ‹
Yolculuk Yarat›m Modellerinin 

Gelifltirilmesi: Bürolar Örne¤i

GÖRKEM GÜLHAN
HAL‹M CEYLAN

SONER HALDENB‹LEN
HÜSEY‹N CEYLAN
ÖZGÜR BAfiKAN

Eriflebilirlik ve Arazi Kullan›m› Aras›ndaki 
‹liflkinin Kentiçi Yerleflmelerde Araflt›r›lmas›
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OTURUM BAfiKANI: PROF. DR. HALUK GERÇEK

De¤erli Kat›l›mc›lar, 8. Ulaflt›rma Kongresi’nin 10. ve son oturumunda Muhteflem
KAYNAK ve Merter MERT’in bildirisi “Ulaflt›rma E¤itimi ve Çal›flmalar›n›n Si-
noptik Bir Öyküsü ve Türkiye” bafll›kl› bildiri Merter MERT taraf›ndan sunuldu.
Gökmen ERGÜN, Darç›n AKIN, ve Utku TERZ‹’nin bildirisi “Yolculuk Yarat›m
Modellerinin Gelifltirilmesi: Bürolar Örne¤i” bafll›kl› bildiri Gökmen ERGÜN tara-
f›ndan sunuldu.

Görkem GÜLHAN, Halim CEYLAN, Soner HALDENB‹LEN, Hüseyin CEYLAN,
ve Özgür BAfiKAN taraf›ndan haz›rlanan “Eriflebilirlik ve Arazi Kullan›m› Aras›n-
daki ‹liflkinin Kentiçi Yerleflmelerde Araflt›r›lmas›” bafll›kl› bildiri Görkem GÜL-
HAN taraf›ndan sunuldu.

Teflekkür Ederiz. 20 dakikal›k bir tart›flma süremiz olacak sorular› almak için, her
üç konuflmac›ya da soru sormak isteyenler, buyurun.

HAL‹M CEYLAN-

Benim sorum Merter Beye olacak ki, Muhteflem Bey de burada olsayd› daha iyi
olurdu diye düflünüyorum. Tabii ki, sunumunda bafll›-
¤›nda ulaflt›rma e¤itiminden bahsediliyor, ama ben ulafl-
t›rman›n önemini daha çok vurgulad›. Ulaflt›rman›n za-
ten önemini herhalde bilmeyen birisi yoktur diye düflü-
nüyorum, yaln›z kafama flöyle bir fley tak›ld›: Ulaflt›rma
e¤itimi Universite of Urban’da liste var da, Türkiye’de-
kilerde birkaç örnek ben flahsen görmek isterdim. Tabii
ki, farkl› alanlardaki uzmanlar›n farkl› alanlarda çal›fl-
mas›n› ben de destekliyorum. Mesela, sizin bahsetti¤i-
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niz Helbing asl›nda fizikçi olmas›na ra¤men sosyal bilimler enstitüsünde çal›flmak-
tad›r, yani sosyal bilimci olmufltur. Olabilir. Bir de flunu söylediniz: “Ulaflt›rma sek-
törü sanayiyi destekler mi, yoksa onu d›fllar m› araflt›r›lmas› laz›m” dediniz. Biz de
her zaman ö¤rencilerimize flunlar› söyleriz: Ulaflt›rma zaten türev bir taleptir, yani
ikincil bir taleptir. Zaten destekleyecektir, art› sizin anlatt›¤›n›z ba¤lamda Türki-
ye’de yasal olarak herhangi bir engel mi var ki, farkl› alanlardaki uzmanlar bir eko-
nomist, bir iktisatç› ulaflt›rma alan›nda bugün çal›flam›yor? Onu ben çok anlayama-
d›m aç›kças›, bugün ulaflt›rma konusu endüstri mühendisleri, flehir planc›lar›, elek-
tronik mühendisleri, elektrikçiler hepsi çal›flabilmekte, flu anda böyle bir öneri için
D‹SK’teki asl›nda ulaflt›rma araflt›rma grubudur. 

Biz bunlara Türkiye’de ulaflt›rma araflt›rma merkezleri dedik. Türkiye’de böyle mer-
kezler kurularak ki, bunun önünde yasal bir engel de yoktur ulaflt›rma araflt›rma mer-
kezleri kurulmas› gibi, burada de¤iflik disiplinlerden insanlar al›nabilir. Esas sorun
yasall›ktan öte siz böyle bir yarg›ya nas›l vard›n›z onu bilemiyorum, ama sorum da
zaten o, flöyle bir sorun vard›r: Türkiye’de kafalar›n de¤iflmesinde biraz fayda vard›r.
Ben kendi üniversitemi farkl› dallardan doktora ve yüksek lisans ö¤rencisi alabilmem
için günlerce u¤raflt›m, bugün Gazi Üniversitesi’nde ve ‹ktisat Fakültesi’nde herhan-
gi bir yerden farkl› birimlerden lisansüstü düzeyde e¤itim almas›n›n önünde hiçbir
engel yoktur, sadece flunu sormakta da fayda var: Bugün sizin fakültenizde bir infla-
at mühendisi olarak gelip doktora yap›labilir mi? Daha do¤rusu yüksek lisans, lisan-
süstü bir ders yap›labilir mi, yap›lamaz m›? Bunun önünde hocalar›m›z ne kadar di-
renir ona bakmak laz›m, yani bence yasal bir engel yoktur ve Türkiye’den de bir ör-
nek koysayd›n›z çok daha güzel olurdu diye düflünüyorum. Teflekkür ederim.

M‹NE BORA-

Merhaba. Ben özür diliyorum sak›n bir elefltiri olarak düflünmeyin, sadece bir görüfl
olarak bu konularda y›llard›r çal›flan bir insan olarak söylemek istiyorum; kültür
baflkenti ‹stanbul sempozyumun konusu, bütün oturumlara kat›lamad›m, ama gördü-
¤üm kadar›yla Kültür Baflkenti ‹stanbul ve bu foto¤rafta önde deniz var ve foto¤ra-
f›n büyük bir bölümünü kapl›yor. Biz deniz ulafl›m›ndan bahsettik mi bu sempoz-
yumda? Ben belki fark edemedim ya da konu bafll›klar›nda çok aç›k de¤il, bütün
oturumlara da gelemedi¤im için deniz ulafl›m› kültür ba¤lam›nda bakt›¤›m›zda ‹s-
tanbul’un kültürünün çok önemli bir parças›yd›, fakat giderek azalt›l›yor ve bu bi-
linçli bir flekilde yap›l›yor. Biliyorsunuz Norveç’te kuzey denizlerinde kullan›lan
deniz otobüsleri büyük maliyetlerle ‹stanbul’a al›nd›. Deniz trafi¤indeki o çok h›zl›
onlar›n manevralar› flu-bu hepsini bir tarafa b›rakal›m, h›zl› gitti¤i söyleniyor. Ben
yaz›n bir deneme yaflad›m, vapuru kaç›rd›¤›m için deniz otobüsüne yetifltim 15 da-
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kika sonra, inan›n bizden 15 dakika önce gelmifllerdi. Yani 15 dakika fark etti ge-
miyle, Kabatafl’tan bindik. Gemiyle deniz otobüsü Büyükada’ya 15 dakika fark et-
ti. Bu kadar büyük masraf ve büyük reklamlarla insanlar daha h›zl› diye onu tercih
ediyorlar ve inan›lmaz kalabal›kt›, nefes al›nm›yordu arac›n içinde. 

Deniz ulafl›m›ndaki bu bilinçli bir ihmal oldu¤unu art›k pek çok yerde dile getiriyor-
lar. “Vapurlar›m›z› vermeyiz” hareketi var, çok say›da makaleler yay›nlan›yor ba-
s›nda, bu konu gerçekten birçok insan›n gündeminde. Diyelim ki, siz Eminönü’nden
ya da Befliktafl’tan Sar›yer’e gitmek istiyorsunuz, kesinlikle karayolunu kullanmak
zorundas›n›z. ‹nan›n pek çok kereler birkaç seneden beri izliyorum verilen ulafl›m
sefer broflürlerini, onlar da küçücüktür biliyorsunuz, o kadar önemsiz ki deniz ula-
fl›m›, minicik bir cep ajandas› kadar boyutlar› ve siz e¤er k›y›dan bo¤aza gitmek is-
terseniz bir tek tercihiniz var ki, ben de onu Avusturya’daki Avusturya konsoloslu-
¤undaki konserlerimde müdavim oldu¤um için yakal›yorum o gemiyi, 6.25 Beflik-
tafl’tan ben al›yorum, daha önce tabii Eminönü’nden kalk›yor 10 dakika önce ve
6.25 akflam bir tek Sar›yer’e ve bunun dönüflü yok. Bildi¤im kadar›yla flehir planc›-
lar›n›n içinde bulundu¤um çok uzun y›llar, onlar›n flöyle bir söylemi var: E¤er kara-
yoluna paralel deniz ulafl›m› imkân› varsa karayoluna çok a¤›rl›k vermemek gereki-
yor. Daha çok denizden ulaflmaya çal›flmak gerekiyor ve biliyorsunuz seçim fleyle-
rinde bir de Bo¤az hatt›nda metro, yer alt› projesi de vard›. Ben posterlerde gördüm,
bu herhalde art›k bilmiyorum, yani ‹stanbul’un ulafl›m›n›n ve kültürünün bir reddi
miras gibi alg›lamaya bafllad›m. Çünkü gerçekten ben ö¤rencili¤imde biliyorum,
ö¤retmenlerimizden Anadolu kava¤›ndan gelen ö¤retmenlerimiz vard› bizim ge-
miyle sabah hem de ilk derse.
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HALUK GERÇEK-

‹zin verir misiniz? Bu tart›flmalar› bugün 13.30’da bafllayacak tart›flma bölümünde
konuflmak baha daha uygun gibi gözüküyor. Çünkü bu oturumla ilgili bildirilerle il-
gili bir sorunuz varsa biz onu alal›m, baflka sorular da olacak, ama bu tart›flmalar›n
yap›lmas› da gerekli. Onu 13.30’da yap›lacak genel tart›flma içerisinde de¤erlendir-
mek daha do¤ru olur.

M‹NE BORA-

Hakl›s›n›z, ama ayn› kiflileri orada bulamayabilirim. Tabii gündeme getirece¤im
orada da, fakat bu çok önemli. Kültür mademki sempozyumun bir alt bafll›¤›, bunu
söylemek zorunda hissettim kendimi. Çok teflekkür ediyorum.

GÜNGÖR EVREN-

Ben de Merter Mert Beye ulaflt›rma e¤itimi ve araflt›r-
mas› konusuyla ilgili sorumu sormadan önce izninizle
bir-iki fley söylemek itiyorum. Bir kere konuyu günde-
me getirdikleri için teflekkür ediyorum. Gerçekten ulafl-
t›rma e¤itimi günümüzde son derece önem tafl›yor, bu
vesileyle üniversitelerimizin bu e¤itim konusunda ne-
ler yap›labilece¤ini oturup düflünmelerinde yarar oldu-
¤unu düflünüyorum. Çünkü ulaflt›rma gerçekten birçok
sorunlarla karfl› karfl›ya, o kadar ki, kalk›nmay› engel-
leyebilecek, kalk›nman›n karfl›s›nda engel oluflturabile-

cek boyutta s›k›nt›lar› var. Onun için ben buradan bu ça¤r›y› yapmak istiyorum: Lüt-
fen e¤itim kurumlar›m›z, üniversitelerimiz bu konuyu gecikmeden gündeme getir-
sinler, çünkü h›zl› geliflmeler yaflan›yor. E¤itimi bir flekilde yeniden ele almakta ya-
rar var.

Disiplinler aras› bir alan, çok do¤ru ve bu disiplinlerin birbirleriyle b›çakla keser gi-
bi birbirlerinden ayr›lmalar› söz konusu de¤il. As›l olan tabii ki, teknik bilimlerin d›-
fl›nda sosyal bilimlerin, hatta sa¤l›k bilimlerinin de içinde oldu¤u bir e¤itimin ger-
çeklefltirilmesi ve de bunlar›n ayr›k olarak kendi alanlar›nda çal›flm›fl olmalar›ndan
çok da, birlikte çal›flmalar›, iflbirli¤i yapmalar› önemli. Bunun için de ilk yap›lmas›
gereken diyalogu veya iflbirli¤ini gerçeklefltirecek ölçüde sosyal bilimcilerin teknik
alanda bilgi sahibi olmalar› ya da ulaflt›rmay› bilmeleri, ulaflt›rma alan›ndakilerin de
teknik alandakilerin de di¤er sosyal alanlara bir ölçüde yak›nlaflmalar› zorunlulu¤u
var ki, bir diyalog gerçekleflebilsin, iflbirli¤i gerçekleflebilsin ve böylece gerçek an-
lamda e¤itim ve araflt›rma ortaya ç›kabilsin.
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Ben önce Halim Ceylan kardeflimin de söyledi¤i bir fley var; flu an itibariyle teknik
ö¤retimde yo¤unlaflan bir ulaflt›rma e¤itimi var. San›yorum burada üzerinde durulan
çok net olarak söylenmemekle birlikte bu konunun aç›lmas›, burada aç›lmas›n›n ne-
deni bu oluyor. Mühendislik fakültelerinde oluyor, ancak mühendislik fakültelerinin
d›fl›nda ulaflt›rmaya iliflkin çal›flmalar, araflt›rmalar yap›lmas› ve hatta ba¤l› e¤itim-
lerin gerçeklefltirilmesi için hiçbir engel yok. Benim merak etti¤im flu: Bu çal›flma-
lar ne denli gerçeklefliyor? Ben sosyologlar›n mutlaka bu ifle e¤ilmeleri gerekti¤ine
inan›yorum. Benim bildi¤im on y›llar öncesinden rahmetli Cavit Orhan Tütengil’in
“Karayollar›n›n Türk Toplumuna Etkisi” diye bir araflt›rmas› vard›. Onun d›fl›nda
ekonomik geliflmeyle ulaflt›rma gelifltirmesi aras›nda iliflki nedir diye baz› iktisatç›-
lar›n çal›flmalar› var. Belki ben eksik biliyorum, bu konuda ne ölçüde çal›flmalar
var? Acaba toplum sosyal bilimcilerin daha çok yo¤un oldu¤u ortamlarda sözü edi-
len talep dile getiriliyor mu? Sosyal bilimciler olarak flu ulaflt›rma konusuna e¤ilme-
miz gerekir, bu konuda çal›flmam›z gerekir ya da bunun d›fl›nda baz› araflt›rmac›lar
ulaflt›rmayla ilgili birtak›m çal›flmalar sunuyorlar m›? Ben bunu merak ediyorum. 

‹kinci de, niçin bu topluluk bu mesaj›n verilmesi için seçildi? Çünkü mesaj flu: Top-
lum bilimciler mühendisler kadar da bu konuyla ilgilidir, onlar da bu konuya ilgi
duysunlar. Yani onu bize söylemekten çok sanki sosyal bilimcilere söylemek anlam-
l› gibi geliyor. Mesaj› buraya verirken ne denilmek istendi¤ini anlamak istiyorum.
Acaba “daha çok e¤itim, araflt›rma mühendislik fakültelerinde oluyor, acaba aran›-
za sosyal bilimcileri de almak yolunda çaba gösterir misiniz?” mesaj› m› var bura-
ya sunulurken? Ben bunu ö¤renmek istedim, teflekkür ediyorum.

HALUK GERÇEK-

Baflka soru sormak isteyen? Benim de sorum olacak her üç konuflmac›ya da: S›ray-
la fley yaparsak Say›n Merter Mert’le ilgili biraz önce Say›n Evren’in belirtti¤i ko-
nuya paralel asl›nda. Burada ben bildirinizi de okudum gelmeden tümünü kitaptan,
orada sanki bir serzenifl var, yani mühendisler ulaflt›rma e¤itimine hâkim durumda-
lar ve sosyal bilimcileri de bu çal›flmalara katm›yorlar gibi bir anafikir ç›kabilir. Çok
fazla kestirme söylemifl olabilirim, ama genelde benim ald›¤›m izlenim de o oldu.
Burada flu soru akl›ma geliyor benim: Türkiye’de flu anda kaç ulaflt›rma ekonomis-
ti var? Sayabilir miyiz? ‹kincisi, e¤er say› çok azsa ki, benim bildi¤im öyle, siz da-
ha iyi belki söyleyebilirsiniz, neden yetiflmiyor ulaflt›rma ekonomisti? Ulaflt›rman›n
ekonomiyle iliflkisi bu kadar güçlüyken neden iktisat fakültelerinde ulaflt›rmayla il-
gili ekonomistler, iktisatç›lar bugüne kadar Türkiye’de yeterince ortaya ç›kmam›fl?

Di¤er konuflmac›lardan Say›n Gökmen Ergün’e bir-iki sorum var. Bunlardan biri, bu-
rada çal›flman›zda araç diye sözü edilen fley otomobil mi? Araç içerisinde örne¤in ser-

147

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



vis araçlar› var m›, bir büronun ya da ofisin çekti¤i ya da toplu tafl›ma araçlar› veya
toplu tafl›ma yolculuklar› içerisinde hesaba kat›l›yor mu? Onu ö¤renmek istiyorum.

Di¤er bir birim olarak da brüt kapal› alan birimini söylediniz. Bu kiralanabilir brüt
alan anlam›nda m› kullan›l›yor? Bir de benim dikkatimi çeken fley oldu: Burada ya-
p›lan regresyon analizlerinde araç çekimleri için de denklemler bulunmufl ‹stan-
bul’un de¤iflik yerlerinden al›nan ofis örnekleri için, tabii bu yarat›lan araç trafi¤i tü-
rel da¤›l›mla ilgili bir olay. Yani burada hiçbir flekilde türel da¤›l›mdan bahsedilmi-
yor, yani bir ofis öyle bir yerde olur ki, toplu tafl›mayla çok kolay eriflilebilir, ama
öyle yerlerde ofisler var ki, otomobille eriflim ço¤u zaman ancak mümkün olabilir.
Dolay›s›yla lokasyonu çok önemli, yani türel da¤›l›m›n regresyon içerisinde böyle
harmanlan›p “ofisler flu kadar araç üretir” denilmesi bana do¤ru bir yaklafl›m gel-
miyor bu aflamay› atlatarak, yani burada yolculuk üretimleri için birtak›m analizler
yap›labilir, ondan sonra da ofis kompleksinin bulundu¤u yere göre türel da¤›l›m ola-
naklar›na göre bu araç say›s›n›n o çerçevede belirlenmesi daha do¤ru gibi geliyor. 

Bir de yine siz çal›flan say›lar›yla yap›lan analizlerin daha do¤ru sonuçlar verdi¤ini
söylediniz. Acaba kiralanabilir brüt alanla çal›flan say›s› aras›ndaki iliflkilere bakt›-
n›z m› ofis tipleri itibariyle? Yani 100 m2’ye ya da 10 m2’ye kaç çal›flan düflüyor?
Dolay›s›yla öyle bir iliflki incelenirse belki oradan giderek çal›flan say›s› üzerinden
yolculuk yarat›m ve çekimlerini hesaplamak daha do¤ru sonuçlar verebilir.

Son olarak da bu eriflilebilirlikle ilgili bildirisiyle ilgili Say›n Görkem Gülhan’a bir
sorum var. Bu çekim modeli gördü¤üm kadar›yla tek k›s›tl› bir model, bir K katsa-
y›s›, bir de beta katsay›s› belirleniyor. O zaman bunu kalibre ederken yolculuk üre-
timleri ve çekimlerini ayn› anda sa¤lamaz bu denklem, yani iki k›s›t olmad›¤› için,
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tek kat say› oldu¤u için ya yolculuk üretimleri k›s›d›n› sa¤lar, ya yolculuk çekimle-
rini sa¤lar. Bu konuda ne düflünüyorsunuz? 

‹kincisi; 5 zon vard› Denizli’yle ilgili, bu bütün Denizli’yi mi kaps›yor? E¤er bütün
Denizli’yi kaps›yorsa zon alanlar› çok büyük olacak, o zaman da intra yolculuklar,
yani zon içi yolculuklar›n say›s› çok fazla olur. Zonlar aras› yolculuktan daha fazla
zon içi yolculuk vard›r ve onlar da hesap d›fl› kal›r. Bu konudaki görüflünüzü ö¤ren-
mek istedim.

DARÇIN AKIN-

Merter Mert Beye ilk sorum: Sosyal bilimler d›fl›nda di¤er mühendislerin veya kent
planc›lar›n haricinde ek olarak fen bilimleri ö¤retim üyelerinin, akademisyenlerin,
istatistikçilerin, matematikçilerin ve anket gelifltirme, yani saha araflt›rmas› uzman-
lar›n›n da ulafl›m e¤itiminde yer almas› gerekti¤ini düflünüyorum. Bu konuda çal›fl-
man›zda böyle bir, çünkü dediniz ki, mühendisler ve flehir planc›lar› d›fl›nda di¤er
tüm branfllar›n da ulafl›m e¤itiminde yer almas› gerekir, ama herhalde kendi branfl›-
n›z, mesle¤iniz itibariyle iktisat, ekonomiye a¤›rl›k yapt›n›z, ama bunu eksik geçti-
niz galiba bildi¤im kadar›yla, çünkü çok önemli. Fakat dedi¤iniz kendi branfl›n›zda-
ki bu hassasiyetinizi ben de destekliyorum, iktisat, ekonomi alan›nda kendimi çok
fazla yetifltiremedi¤im için bir inflaat mühendisi olarak da y›llard›r bu eksikli¤i içim-
de tafl›yorum.

‹kinci sorum Görkem Gülhan Beye: Hansen’le modelleyip nüfus da¤›l›m›n› çekim
modeliyle yolculuklar›n tahmini yerine Lowry Modelini niye düflünmediniz? ‹kinci-
si, bilimsel arenaya katk›s›n› sonuçlar›n› okudu¤um zaman çok fazla göremiyorum.
Söyledi¤iniz her fley zaten varolan fleyler, “kentin zonlara ayr› ayr› yapaca¤› seya-
hat üretimleri, ayr› ayr› yarataca¤› seyahat üretimleri ulafl›m ana plan›ndan fayda-
lanarak nüfus ve mesafeye ba¤l› olarak çekim modeli yard›m›yla belirlenebilir” di-
yorsunuz. Böyle bir sonuca zaten on y›llar önce eriflilmifl, sizin modelinizin bir fark-
l›l›¤›, çal›flman›z›n bir farkl›l›¤› olmas› gerekirdi. Eriflilebilirlikle arazi kullan›m›
aras›ndaki iliflkiyi tablolaman›z, grafiklemeniz gerekirdi. Eriflilebilirlik artt›¤›nda ya
da arazi kullan›m› de¤iflti¤inde eriflilebilirlik nas›l, yolculuk arazi kullan›m› de¤iflik-
li¤ini mesela bize sunabilirdiniz. Ne kadar 2002 y›l›nda ya da 2007 y›l›nda ne kadar
sanayi, ticaret, konut var? 2007’de ya da 2020’de ne oldu? Eriflilebilirlik artt›, ne ka-
dar yol, km artt› zonlar aras›nda? Bütün bunlar› göremedim. Bafll›kla sonuçlar›n›z-
da eriflim sonuçlar›n ya da çal›flma metodolojinizin veya sundu¤unuz sonuçlar›n çok
uyumlu olmad›¤›n› düflünüyorum. Bu konuda neler diyeceksiniz? 
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Bir de haddimi aflaca¤›m, asl›nda böyle bir fleyi de bana söylemeniz durumunda hiç
gocunmayaca¤›m, çünkü biliyorum haddimi aflt›m bunu söyleyerek; 5 kiflilik bir ça-
l›flma ekibinin sonucunda çok kompleks bir makale ya da çok bizi flafl›rtacak sonuç-
lar ç›kmam›fl. Bilmiyorum bununla ilgili neler söyleyeceksiniz? Teflekkür ederim.

HALUK GERÇEK-

Konuflmac›lardan isterseniz s›rayla, gene konuflma s›ras›na göre cevap verelim.

MERTER MERT-

Teflekkür ediyorum. Say›n Hocam›n da sorusu Güngör
Hocam›n sorusu, di¤er sorular asl›nda tek bir fleyle ce-
vapland›r›labilir. Burada öncelikle bir zaman k›s›d›
var, zaman k›s›d› oldu¤u için tabii ulaflt›rman›n öne-
mini vurgulad›k. Bu tabii aflikar, ulaflt›rma e¤itiminin
önemini de dilim döndü¤ünce aç›klad›m, ama tam me-
tinde de var. Bunu tarihten geçmiflinden bu yana veri-
yoruz, ulaflt›rma e¤itimine verilmesi gereken önemi
vurguluyoruz. Tabii, elbette yasal olarak engel yok, el-
bette Türkiye’de uygarlar var, ‹TÜ’de UYGAR var,
di¤er merkezler var, ama flunu söylemeye çal›fl›yoruz:

Burada faaliyet gösteren hocalar›m›z aras›nda sosyal bilimsel formasyonundan ge-
len ö¤retim üyesi yok, bunu vurguluyoruz. Sosyal bilimler formasyonundan gelen
ö¤retim üyeleriyle di¤er mühendislik ve flehir bölge planlama, di¤er alanlardan ge-
len ö¤retim üyelerinin bir arada çal›flmas› ve yeni bilgi üretmesi disiplinler aras› et-
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kileflimin sa¤lanmas› gereklidir. Bunu vurgulad›k. Elbette yasal olarak engel yok,
ama bu tabii ki belki kurumsal anlamda örgütlenme bunu çözecek. Örne¤in, ulaflt›r-
ma enstitüsünün kurulmas› gibi çabalar, faaliyetler var yanl›fl bilmiyorsam, ancak
flunu söylüyoruz: E¤er ulaflt›rma enstitüsü kuruldu¤unda faaliyet gösterdi¤inde sos-
yal bilimler formasyonundan gelen ö¤retim üyesi olmazsa ya da buna yönelik bir ça-
ba olmazsa örne¤in, bir doktora ö¤rencisinin doktoras›n› alma süresinin yüksek li-
sans ve doktoray› birlikte düflünürsek 6-8 y›l oldu¤unu düflünürsek 6-8 y›lda ancak
bu daha olgunlaflacak ya da daha ideal bat›daki tür örneklerine benzer bir kurum ola-
bilecek. Bunu söylüyoruz. 

Elbette neden ulaflt›rma ekonomisti ortaya ç›km›yor? Haluk Hocan›n söyledi¤i, ta-
bii bu“neden ç›km›yor?” burada bir serzenifl yok hocam, Muhteflem Hocayla birlik-
te yapt›¤›m›z çal›flmada vurgulad›¤›m›z fley neden ç›kmad›¤›ndan öte böyle bir tes-
piti ortaya koymak, ç›kmas› gerekti¤ini iflaret etmek, yani ç›kmas› gerekti¤i de na-
s›l olacak? Bunu art›k iktisat doktora programlar›nda m› olur ya da inflaat mühendis-
lik programlar›nda m› olur bir flekilde ulaflt›rma iktisatç›lar›n›n örne¤in, trafik psi-
kolojisi doktora program› var hocam. 

Prof. Dr. HALUK GERÇEK-

Kaç tane ulaflt›rma ekonomisti var flu anda? 

MERTER MERT-

fiu anda hocam Muhteflem Hocan›n dedi¤i gibi hiç yok, ulaflt›rma iktisatç›s› yok. fiu
anda yetifltirilmeye çal›fl›lmal› vurgusunu yap›yoruz. Trafik psikolojisi dedi¤im gibi
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bu alanda doktora programlar› var, baflka di¤er sosyal bilimler alan›nda olmal› ve
bunlar›n beraber çal›flt›¤› bir kurumsal örgütlenme olmal›. Vurgumuz bu yöndeydi.
Teflekkür ederim.

GÖKMEN ERGÜN-

Teflekkürler. Bana sorulan soruya cevap vermeden ön-
ce di¤er konuflmac›lar hakk›nda da baz› genel fleylerim
var, onlar› söylemek istiyorum. Ulaflt›rma ekonomisi
hakikaten çok önemli bir konu, biliyorsunuz Nobel
Laurette, Daniel McFadden University of Californi-
ya’dan ekonomisttir kendisi, ama ulaflt›rma ekonomi-
sinde yapt›¤› çal›flmayla Nobel Laurette olmufltur. Da-
niel McFadden bu multinomy logit tatbikatlar›n› ulafl-
t›rmada ilk bafllatanlardan birisidir ve o iflin babas› ola-
rak bilinir bir yerde, ama bu ayn› zamanda di¤er konu-

larda da baz› eksiklikler var. Hakikaten Türkiye’de ulaflt›rma alan›nda çal›flan insan-
lar›n çeflitlili¤ini art›rmak laz›m, ben ona kat›l›yorum. Sadece ekonomi için de¤il,
mesela psikoloji alan›nda da eksikli¤imiz var, di¤er sosyal alanlarda, co¤rafyadan
da mesela gelmesi laz›m. 

Doktoram› ald›¤›m Nordwestern Üniversitesi’nde ulafl›m mühendisli¤ine müracaat
eden co¤rafyac›lar›, ekonomistleri, hatta sonunda sikoloji dal›ndan da almaya baflla-
d›lar. Mühendis denmiyordu onlara doktoralar›nda, ama baflka bir dereceyle mezun
etmeye bafllad›lar diye biliyorum. Dolay›s›yla bu çeflitlenme muhakkak olmal›, ya-
ni buna da biz mühendisler ilk direnç gösterenlerizdir, ama iflin mühendisli¤i de var,
di¤er k›sm› da var. Bu hakikaten çok çok önemli bir boyut, ama sadece ekonomist-
lere de yo¤unlaflmayal›m, yani di¤er alanlarda da ilgi var. 

Bu arazi kullan›m› ulafl›m iliflkisinin kurulmas› çok çok önemli, bu konuda çal›flan
çok sevdi¤im bir arkadafl›m vard› Otto diye, vefat ettikten sonra da o ifl bir yerde bit-
ti galiba. Özellikle mesela, üçüncü köprü konusunda arazi kullan›m ulafl›m iliflkile-
rinin araflt›r›lmas› çok çok önemli, yani üçüncü köprü kuzeyden geçirildi¤i takdirde
büyük bir geliflme yap›lacak orada, büyük bir yay›lma yap›lacak, bunu istemiyoruz.
Ne kadar yay›lma olacak? Bunu ortaya ç›karan bu tip iliflkilerin muhakkak bulun-
mas› laz›m. Hansen modeli olmaz, Darç›n’›n dedi¤i gibi belki Garin Lowry kullan›-
labilir, daha baflka modeller de vard›r. 

Onlar kullan›labilir, ama bu iliflkilerin muhakkak yap›lmas›, incelenmesi laz›m. Me-
sela, ‹stanbul ulafl›m ana plan›nda bu iliflki incelenemedi, bundan sonraki aflamada
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ben incelenmesi gerekiyor diye düflünüyorum. Bu bir eksikliktir ‹stanbul için ve di-
¤er kentlerimiz için de sadece ulafl›m ana plan› yap›l›yor. Di¤er veriler arazi kulla-
n›m verileri 1/100 binlikten geliyor, 1/25 binlikten geliyor, hatta istedi¤imiz ölçüde
gelmiyor. Nüfus tahminlerini ne bileyim istihdam tahminlerini hâlâ ulafl›m model-
leri için toplanan orijin destination, bafllang›ç bitifl fleritlerinden tahmin etmeye çal›-
fl›yor bir sürü çal›flmada. Bu bence çok büyük bir eksiklik, dolay›s›yla bu eksikli¤in
giderilmesi aç›s›ndan ben böyle bir çal›flmaya bafllad›klar› için küçük ölçekte de ol-
sa sizlere teflekkür ediyorum.

Haluk Beyin sorular›na gelince; araçlar tüm modlar için bulundu. Hakikaten o mo-
del speed’i de ayr›mda vermem laz›md› burada, ama o ana raporda konuldu. Model
ayr›m araç say›s› bütün araçlar› kaps›yor burada verdi¤imiz fleyde, yani model ayr›-
ma girmedik, ama model ayr›m içinde ayr›ca bilgi var raporda, onu belki burada
sunsayd›m iyi olacakt›. Çok teflekkür ediyorum. 

GÖRKEM GÜLHAN-

Sorular için çok teflekkür ederim. Elimden geldi¤ince
cevap vermeye çal›flaca¤›m. ‹lk olarak Mine Bora Ha-
n›mefendinin deniz ulafl›m›yla ilgili söylemlerine k›sa-
ca de¤inmek istiyorum. Biz ‹zmirli olarak ve ayn› za-
manda ‹stanbul’da da bir bo¤az›n oldu¤unu, ‹zmir’de
de bir körfezin oldu¤unu düflünürsek ve iki büyük met-
ropoliten bölgenin deniz ulafl›m› aç›s›ndan önemi ger-
çekten çok büyük. fiuna da dikkat çekmek istiyorum;
belki konu d›fl› biraz, ama bu tarz deprem bölgelerinde
Allah korusun çok büyük depremler oldu¤u zaman eli-
mizde kalacak belki de tek ulafl›m seçene¤i körfez ve
bo¤azlarda deniz ulafl›m› olacak. Bu yüzden k›saca sadece buna bir de¤inmek iste-
dim, dikkati çekmek istedim.

Haluk Beyin sorusuyla ilgili de, çekim modelinde yolculuk üretimlerinin bulundu-
¤unu belirtmek istiyorum. Zonlar›n ürettikleri yolculuklar› di¤er zonlara olan ve ay-
r›ca alan s›n›r›yla ilgili de Denizli ilinin genel s›n›rlar› de¤il, sadece kent merkeziy-
le ilgili bir s›n›r oldu¤unu belirtmek istiyorum. 

Ayr›ca Darç›n Beyin elefltirileriyle ilgili bu soruya gerçi Gökmen Bey cevap verdi,
ama aynen kat›ld›¤›m gibi flunu da söylemek istiyorum: Bu arazi kullan›m modelle-
rinin pek çok arazi kullan›m modeli var ve biz bunlar›n pek ço¤uyla ilgili çal›flma
yapmak istiyoruz. Yani Lowry Garin modeliyle ilgili çekim modelinin karfl›laflt›r›l-
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mas›, bunlar›n birbirlerinin aras›nda karfl›laflt›r›lmas›, baflka modeller umar›m ileriki

çal›flmalar›mda yapaca¤›m, istiyorum. Hem daha iyi ö¤renmek ad›na, hem de bunla-

r›n gerçekten yararl› olaca¤›na inan›yorum. Bilinen fleyler, di¤er söylenen fleyler de

biliniyor, eriflilebilirlik de çok sorgulanm›fl bir kavram. Herkesin her fleyi yeniden

keflfetmesi gerekmedi¤i gibi her söylemin de yeni bir model anlam›nda bir fley sun-

mas› gerekti¤ine inanm›yorum. Sadece bir fleylere dikkat çekmek ya da bu flekilde ol-

mas›n›n yarar›ndan tekrar bahsetmek, yeniden gündeme getirmenin de yararl› olabi-

lece¤ine inan›yorum. Çal›flmada eriflilebilirli¤in ne kadar artt›¤›, kentin zonlar›yla il-

gili daha detayl› bilgiler vermek isterdik, ama gerçekten çal›flman›n s›n›rlar› belki de

bu kadar genifl ele almay› kald›rmayabilece¤ini düflünüyorum. Çünkü o zaman çok

zaten flu anda elefltirisi detayland›r›lmam›fl olmas› ve genel de¤inilmifl olmas› ve bun-

lara de¤inmeye kalksayd›k ya da sadece bu tarz detaylar› vermeye kalksayd›k iyice

çal›flma büyüyecekti. S›n›rlar› aflt›¤›n› düflünüyorum. Çok teflekkür ederim.

HAL‹M CEYLAN- 

Öncelikle Görkem Beye teflekkür ediyorum, daha e¤itiminin bafl›nda. Ben de Dar-

ç›n Beye bu arada cevaplar›m› da vererek, çok da haddimi aflmayarak cevap vermek

istiyorum. ‹nsan yetifltirmek en önemli felsefemiz, farkl› disiplinlerde, biraz önce

Merter Beyin de anlatt›¤› farkl› disiplinlerde insan yetifltirmenin ne kadar zor oldu-

¤unun ben de fark›nday›m, bu arkadafl›m›z gayet iyi sundu.

Öncelikle yolculuk üretimlerine bakt›k, onun için biraz da 5’e 5, 35 de¤iflkenli bir
problemdi. Ondan dolay› biraz arkadafl›m›z› e¤itmek ad›na, konuyu da gündeme ge-
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tirmek ad›na Gökmen Hocam›n dedi¤i gibi bu çal›flmay› yapt›k. Do¤rudur, Lowry
modeli kullan›labilirdi, Lowry modelini de kulland›k Darç›n Beyin söyledi¤i, ama
çok de¤iflen bir fley yok, onu da al›flverifl merkezi olan talebi belirleme ad›na kullan-
d›k, ama buradaki orijinallik Hansen modeliyle, çekim modeli veya Lowry modeli-
ni birlefltirerek hemen bir arazi yap›s›nda bir planlaman›n gelece¤e yönelik yap›la-
bilmesidir. Bu ülkemizde yoktur.

Darç›n Beyin haddini aflarak söyledi¤i 5 kifli insan yetifltirmek en büyük felsefemiz-
dir dedik, onun için bu arkadafl›m›za burada yard›mc› olmak ve di¤er arkadafllar›n da
buna her vermifl oldu¤u bir sat›rda, bir fikirde yard›mc› olmak en önemli ilkelerimiz-
den biri olmufltur, böyle olmaya da devam edecektir. De¤il 5, 15 kifli de olsa ben ya-
zar›m. Çünkü ben bir ekip çal›flmas› yürütmeye çal›fl›yorum. Teflekkür ediyorum.

HALUK GERÇEK- 

Biz de çok teflekkür ediyoruz aç›klamalar›n›z için, böylece 8. Ulaflt›rma Kongresi-
nin son oturumunun da sonuna geldik. Biraz zamanda kayma oldu geç bafllad›¤›m›z
için, bütün kat›l›mc›lara, tart›flmalara kat›lan, sorular› soran kiflilere çok teflekkür
ediyorum ve kapatmadan önce tekrar bir duyuru yapmak istiyorum: Ö¤leden sonra
yeme¤i izleyen saatte burada bir Çal›fltay var, Çal›fltay›n konusu 3. köprü, Bo¤az-
karayolu tüneli, karayolu tünelleri, tüm kentlerimizde karfl›lafl›lan rayl› sistemler,
katl› kavflaklar ve ulaflt›rmadaki yanl›fl yat›r›m ve uygulamalar›n de¤erlendirilmesi
olacak. Hepinize iyi günler diliyorum. 
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Prof. Dr. GÜNGÖR EVREN-

De¤erli meslektafllar›m, sayg›de¤er konuklar, ben
Güngör Evren ve arkadafl›m Ergun Gedizlio¤lu hepi-
nizi sayg› ve sevgiyle selaml›oruz. Bu 8. Ulaflt›rma
Kongresi’nin sonuncu oturumu ve sevgili Gedizlio¤-
lu’yla beraber iflbirli¤i içinde bu oturumun gidiflat›n›
sizlerin desteklerinizle bir flekilde yönlendirmeye ça-
l›flaca¤›z. Bu kongrenin geçmiflten gelen bir gelene¤i
var, Çal›fltaylar düzenliyoruz ve o günün önemli so-
runlar›n› gündeme getiriyoruz. De¤iflik vesilelerle ko-
nular gündeme geldi, 3. Bo¤az Köprüsünün bafllarda

1995 y›l›nda böyle bir Çal›fltayda konufluldu¤unu an›msayacaks›n›z, hatta onun kü-
çük bir kitapç›¤› da Odam›z taraf›ndan yay›nlanm›flt›. Bu Çal›fltaylarda konular›
gündeme getirirken özellikle elefltirel bir gözle bakmam›z ve olas› yanl›fll›klar›n gi-
derilmesi için uyar›larda bulunmaya çal›flmam›z ve bilimin elefltirel gözüyle de¤er-
lendirmeler yapmam›z son derece do¤al, dolay›s›yla böyle toplant›larda yap›lan
elefltirilerden al›n›lmamas› gerekti¤ini düflünüyorum. Bu toplant›n›n do¤as› gere¤i
bilim insan›n›n, uzman›n görevi gere¤i elefltirel bir gözle bakmas› ve gördü¤ü
yanl›fll›klar› öncelikle ortaya koymas› bir sorumluluktur. 

Özellikle ülkemiz ve ‹stanbul ölçe¤inde ve di¤er kentlerimiz ölçe¤inde çok ciddi so-
nuçlar do¤uracak hareketlerin, eylemlerin, davran›fllar›n çözüm yaklafl›mlar›n›n bu-
rada dile getirilmesi, ele al›nmas› ve uzmanlar gözüyle enine-boyuna tart›fl›lmas› bu
kongrenin benimsedi¤i temel ilkelerden biridir. Bugün de onun gere¤ini yerine ge-
tiriyoruz. Asl›nda vurgulad›¤›m›z baz› yanl›fll›klar de¤iflik düzeylerdeki yanl›fll›klar
olabiliyor. Yani kimisi ilkesel düzeyde ana ilkeler aç›s›ndan, kimisi de ayr›nt›larda-
ki birtak›m yanl›fll›klar düzeyinde olabiliyor. Bunlar› birbirinden ay›rmak gerekiyor
ve biz ço¤u kez burada zaman›m›z›n da darl›¤› nedeniyle ana ilkeler stratejiler aç›-
s›ndan çok ciddi sonuçlar› olabilecek olaylar› ve konular› ele al›p, onlar› irdeleme-
ye çal›fl›yoruz. Tabii, ayr›ca da ayr›nt›da, uygulamada sorunlar varsa onlar› da dile
getiriyoruz. Asl›nda bu kongreyi düzenlerken Düzenleme Kurulu olarak bafllang›ç-
ta flöyle bir yaklafl›m içinde olduk: Bizim neyin peflinde oldu¤umuz biraz önceki su-
nuflta izledi¤iniz eme¤i geçenleri benim de kutlad›¤›m, kendilerine flükranlar›m›
sundu¤um o sunumda bu kongrelerin neyi amaçlad›¤› benim yinelememe gerek du-
yulmayacak kadar aç›k biçimde ortaya koymufltur. Biz uygarca, insanca yaflayabile-
ce¤imiz bir ülke ve kentler istiyoruz. Bu kentlerin ve ülkenin bu anlamdaki temel
gereksinimlerinden birisi de ulaflt›rma, çünkü yaflam›m›zla iç içe, bizi o kadar yak›n-
dan ilgilendiriyor ki, günlük huzursuzluklar›m›z, mutluluklar›m›z, mutsuzluklar›m›z
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da bu ulaflt›rma olay›yla iç içe geçmifl durumda ve dolay›s›yla örne¤in, ‹stanbul ör-
ne¤inde çok çok da mutsuz oluyoruz ve diliyoruz ki, bunu art›k aç›kça gözüken
olumsuz geliflmesinden olumlu yöne do¤ru yönlendirelim. 

Bu anlamda rayl› sistemin yan›nda oldu¤umuz aç›k-seçik ortada, ancak çok destek-
ledi¤imiz rayl› sistem uygulamalar›nda da birtak›m uygulama yanl›fll›klar›n› gözle-
di¤imiz için bu konuda meslektafllar›m›z›n uyar›lar› oldu¤u için öncelikle biz Dü-
zenleme Kurulunda bu konuyu ele alm›flken olaylar öylesine h›zl› geliflti ki, yine ko-
nunun kapsam›n› geniflletmek, iyice gündemin üstüne ç›kan 3. Köprüyü ele almak,
bir flekilde dikkatlerden kaçarak diyebilece¤im flekilde ortaya ç›kan yedi tepeye ye-
di tünel uygulamalar›yla yap›lan tünelleri, Bo¤az karayolu tünelini, kavflaklar›, met-
robüsle ilgili konular› ele almam›z gerekir diye düflündük ve dolay›s›yla afla¤›-yuka-
r› belli bir aflamadan sonra sona do¤ru bu kapsam› geniflletmek üzere bir karar ald›k.
Bugünkü uygulama bu karar›n sonucunda ortaya ç›km›flt›r. Ancak bu birinci konu
üzerinde epeyce çal›fl›ld› ve Say›n Gedizlio¤lu bu konuda çok gayret gösterdi. Bu
konuyla ilgili de¤erlendirmeleri kendisi yapacak.

Ben bu aç›klamalardan önce kendimce sürdürülebilirlik üzerine bir-iki deyifli oku-
mak gere¤ini duydum. Sürdürülebilirlik günümüzün önemli bir kavram› ve bunun-
la ilgili olarak Mahatma Gandi’nin yetinme ilkesiyle bafllamak istiyorum. Mahatma
Gandi bak›n ne diyor? “Yerküre her insan› doyuracak kadar verir, ama açgözlülü-
¤ünü doyuracak kadar veremez. ‹htiyac›m›z olandan fazlas›n› al›yorsak ya birbiri-
mizden al›yoruzdur, ya gelecekten borç al›yoruzdur ya da çevreyi ve di¤er canl›la-
r› yok ediyoruzdur” diyor. Sürdürülebilirlik merkezinin ifadesiyse flöyle: E¤er ey-
lemlerimizin sürdürülebilir oldu¤u bir noktaya varamazsak er geç elde mevcut olan
tüm kaynaklar›m›z› tüketece¤iz ve öyle bir kirlilik seviyesine ç›kaca¤›z ki, yeryüzü
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insan yaflam›n› sürdüremeyecek hale gelecektir. OECD’nin tan›m›ysa; çevresel aç›-
dan sürdürülebilir ulaflt›rma kamu sa¤l›¤›n› veya ekosistemleri tehlikeye atmayan,
ayr›ca yenilenebilir kaynaklar› yenilenmezlerine oranla daha düflük seviyelerde, ye-
nilenemeyen kaynaklar›ysa yenilenebilir ikamelerinin gelifltirilme h›zlar›na oranla
daha düflük seviyelerde kullanan bir sistemdir. Bir baflka anlat›m, sürdürülebilir
ulaflt›rman›n anlat›m› sürdürülebilir bir ulaflt›rma sistemi yak›t tüketiminin, araç
emisyonlar›n›n, güvenli¤in, t›kan›kl›¤›n, sosyal ve ekonomik eriflilebilirli¤in gele-
cek nesillere düzeltilemez zararlar vermeyecek düzeylerde tutuldu¤u bir sistemdir.
Herkesin sürdürülebilir ulaflt›rmayla ilgili ortak kan›s› sürdürülebilir ulaflt›rman›n
temel destekleyicisi sürdürülebilir bir demiryolu sistemidir. Bunu da akl›m›zda tut-
makta yarar var.

Ben bunlar› söyledikten sonra, kentsel rayl› sistemlerle ilgili de¤erlendirmeleri ilk
önce ele alaca¤›z, Say›n Gedizlio¤lu’na sözleri b›rak›yorum. Tekrar hepinizi sayg›y-
la selaml›yorum. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Say›n konuklar, de¤erli kat›l›mc›lar, sevgili meslek-

tafllar›m; Say›n Evren’in aç›klad›¤› gibi bu 8. Ulaflt›r-

ma Kongresi’nin haz›rl›k çal›flmalar› s›ras›nda gele-

neksel hale getirdi¤imiz son oturuma koydu¤umuz

Çal›fltay konusunu belirlerken az önce kendisinin de

belirtti¤i gibi kullan›lm›fl arabalardan, astar› yüzünden

pahal› arabalara do¤ru çok genifl yelpazede yat›r›m

yap›lmakta olan, Türkiye’de yat›r›m yap›lmakta olan

kent içi rayl› ulafl›m a¤lar› konusunu seçelim dedik ve

bu do¤rultuda bu çal›flmaya bafllad›k. Gerçi daha son-

raki geliflmeler nedeniyle konuyu biraz daha genifllettik. Geniflletmemizin nedenle-

rinden birisi de kent içi rayl› sistemlerini tart›flabilmek için yapt›¤›m›z çal›flmalarda

istedi¤imiz sonuçlar› elde edememizdi. Bu karar al›nd›ktan sonra, yani Çal›fltay›n

konusunu kent içi rayl› sistemler yapal›m karar›n› ald›ktan sonra ‹stanbul fiube ola-

rak rica ettik. ‹stanbul fiube Yönetimi’nden, kent içi rayl› sistemi olan kentlerimiz-

deki flubelerimize, rayl› sistemi olan, inflaat› olan ya da projelendirilmifl infla etme-

yip planlayan kentlerimizdeki meslek odalar›m›za ya da flubelerimize yaz›lar yazd›k

ve birtak›m veriler istedik. Bir flablon biçiminde gönderdir üstelik, yani da¤›n›k ol-

mas›n veriler, derlemek zor olmas›n diye bir flablon tablolar gönderdik. Yan›lm›yor-

sam 4 ya da 5 tablo olmas› laz›m, iflletme özelliklerinden, geometrik özelliklerinden
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tutun çok teknik ayr›nt›lar› içeren, ama bizi esas ilgilendiren iflletmeyle ilgili özel-

liklerdi. Onlar› toparlamaya çal›flt›k. 

Burada gördü¤ünüz tablo bilmiyorum okunur durumda m›d›r? Bu 1998 y›l›nda Es-
kiflehir’de Makina Mühendisleri Odas›’n›n düzenlemifl oldu¤u toplant›ya sundu¤u-
muz bildirinin özet tablosu bu, burada görüyorsunuz karfl›laflt›rma için birtak›m de-
¤erler var. Bizi en çok ilgilendiren k›sm› bunun hat maliyeti, tafl›d›¤› yolcu say›s› ve
yolcu kapasitesiyle ilgili sorulard›. Böyle bir tabloyu bugünkü rayl› sistemi olan,
yapmakta olan veya yapmay› planlayan kentlerin tümü için yapmaya çal›flt›k. Neler-
di? fiimdi saymaya kalkarsam hepsini sayabilir miyim bilmiyorum, ama Ankara, ‹s-
tanbul, ‹zmir, Adana, Antalya, Eskiflehir, Kayseri, Gaziantep infla ediyor bildi¤im
kadar›yla, Samsun’un plan›, projesi var bildi¤im kadar›yla, tümüne bunlar›n yazd›k
biz, ancak maalesef hepsinden cevap alamad›k. Üzülerek belirteyim ki, ald›¤›m›z
cevaplarla bir k›sm›ndan ald›k, az bir k›sm›ndan cevaplar ald›k, o cevaplarla da bu
flablonu doldurma flans›m›z olmad›. Özellikle de s›k›nt›m›z tafl›nan yolcu ve kapasi-
teyle ilgili k›s›md›. Kapasiteyle ilgili gelen bilgiler var, ancak araç kapasitesi bildi-
riyorlar, iflletme koflullar›n› bilemedi¤imiz için de saatlik yolcu kapasitesini ya da
günlük yolcu kapasitesini tahmin etmekte zorlan›yorduk. Halbuki biz meslektafllar›-
m›zdan ya da ilgili belediyelerden onlar› bekliyorduk. 

Di¤er önemli bir sorun tafl›nmakta olan yolcu say›s›yd› ki, bu dünkü tart›flmalar s›-
ras›nda ortaya ç›kan bir olgu vard› an›msar m›s›n›z bilemiyorum, gerek metrobüsle
ilgili, gerek akbille ilgili bildiri s›ras›nda ciddi bir tart›flma oldu salonda, o da bilgi
saklanmas›, veri saklanmas› konusuydu. San›yorum burada da bizim çekti¤imiz s›-
k›nt› bununla ilgili, hemen hemen hiç birisinden bilemiyorum bize gelen bilgilerle
ilgili tabloyu görebilir miyiz bir sonras› tabloyu? Bize gelen bilgilerden elde edebil-
di¤imiz tabloyu da flimdi göreceksiniz, sa¤ olsun flube çal›flanlar›m›z bu tabloyu ha-
z›rlad›lar. Burada gördü¤ünüz gibi tafl›nmakta olan, tafl›nan yolcuyla ilgili en ufak
bir bilgi maalesef yok. Kald› ki, hat›rlay›n bir önceki tablodan an›msarsan›z Anka-
ra’yla ilgili, yan›lm›yorsam Konya’yla ilgili, ‹stanbul’la ilgili 1998 y›llar›nda bu ko-
nuda bizim elimizde bilgi vard›. O bilgileri tazelemek istiyorduk ve esas amac›m›z
fluydu; bir kez Türkiye’de yap›lmakta olan rayl› sistemler aras›ndaki uyum ne oran-
dad›r? Özellikle hat geniflli¤i, enerji konusu vagonlar›n birbirleriyle yedek parça ve
di¤er aç›dan uyumlar› ne konudad›r? Bunlar› elde etmeye çal›fl›yorduk.

Di¤er yandan ikinci önemli amac›m›z fluydu: Dün yine Say›n ‹smail fiahin’in bildi-
risi tart›fl›l›rken ciddi bir konu tart›fl›ld›. O da bir ulafl›m sisteminin kapasitesi ne ol-
mal›d›r, nas›l olmal›d›r diye ayr›nt›l› bir tart›flma oldu, s›cak bir tart›flma oldu, bana
göre güzel de bir tart›flma oldu. Bak›n, son y›llardaki motor teknolojisinin çok iyi
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geliflmesi nedeniyle çok yüksek verimli motorlar yap›ld›¤› için hava kirlili¤inin es-
kisi kadar etkilemedi¤i için, vesaire lastik tekerlekli sistemleri dünyada daha fazla
kullanmaya bafllad› kent içlerinde ve o dünkü tart›flmadan edindi¤im bilgiyle de söy-
leyebilirim ki, flu an rayl› sisteme geçmeden önce lastik tekerlekli sistemi daha ko-
lay bir flekilde kullanabilece¤imiz ortaya ç›kt›. 

Bunun önemi flurada; rayl› sistem yat›r›m› yapmaya kalkt›¤›n›zda 1. Çok ciddi uzun
bir yat›r›m süresi, 2. Çok ciddi yat›r›m yapman›z laz›m. Yat›r›m maliyeti oldukça
yüksek rayl› sistemlerin, dolay›s›yla lastik tekerleklerin önemli bir avantaj›, önemli
üstünlü¤ü k›sa sürede hemen devreye alabilmeniz ve daha az yat›r›mla yüksek kapa-
siteleri elde edebilmenizdi. Dün zaten dedi¤im gibi bunlar tart›fl›ld›, gene bugün ko-
nu olursa tart›fl›labilir. Biz bunlar› elde etmek istiyorduk. Özellikle de hangi kapasi-
tede bir yat›r›m yap›ld›, hangi oranda kullan›l›yor, ne kadar yolcu tafl›yor bugün için
ya da paralelinde hangi kapasitede bir yat›r›ma ne kadar maliyetle katland› o kenti-
miz? Bunu bilmek istiyorduk, ama maalesef bu sonuçlara eriflemedik. 

Umuyorum buradaki tart›flmalar›n tetiklemesiyle bundan sonra bu verilere ulaflabi-
lelim ve bunun herkesin eriflebilece¤i bir yay›nlara koyabilece¤imiz karfl›laflt›rmal›
bir tablo olarak sunabilelim istiyorum. Nedeni dedi¤im gibi rayl› sistem yat›r›m› ya-
pan çok belediyemiz ya da kentimiz var flu an ve bunlar›n bir k›sm› gerçekten tart›fl-
mal›, ama elimizde veri olmad›¤› için üzerinde tart›flma flans›m›z yok.

Bu çerçevede flu an bize kentlerinin rayl› sistemiyle ilgili bilgi sunmak üzere üç ar-
kadafl›m›z var. Bunlardan Ahsen Erkut Ankara rayl› sistemleriyle ilgili sizlere bilgi
aktaracak, Ahmet Ulusoy yeni iflletmeye al›nm›fl Kayseri rayl› sistemiyle ilgili bilgi
aktaracak, Müjgan Elmas da Bursa rayl› sistemiyle ilgili size bilgi aktaracak. Ben bu
s›rayla kendilerine söz vermek istiyorum, Say›n Ahsen Erkut buyurun efendim.

AHSEN ERKUT-

Ankara ‹nflaat Mühendisleri Odas› Ulaflt›rma Komisyonu ad›na buraday›z. Say›n ko-
mitedeki hocalar›m›z, say›n konuklar iyi bir Ulaflt›rma Kongresi geçti¤ini üç gün
boyunca gözledik. ‹nflallah bu kongreden bir fleyler ç›kartarak faydal› oluruz.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Say›n Erkut, bu arada bir küçük uyar›; lütfen 10 dakikayla s›n›rlayabilir miyiz? Çün-
kü Çal›fltay›m›z›n bafll›¤›m›z› genifllettik, söz almak isteyen meslektafllar›m›z ola-
cakt›r.
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AHSEN ERKUT-

K›saca Ankara’n›n tarihçe ve nüfus genel bilgilerinden
özetle bafllamak istiyorum. 20. Yüzy›l›n bafl›nda Ankara
Türkiye Cumhuriyeti’nin baflkenti olarak yeni bir kimlik
kazanm›flt›r. Bundan sonra kent yeni ifllevler üstlenmifl
ve h›zl› bir nüfus art›fl›na sahne olmufltur. 1920’lerde 30
bin olan nüfusumuz bugün 5 milyon mertebelerine ulafl-
m›flt›r ve bu flekliyle Türkiye’nin ikinci büyük kentidir.
Ankara 30.715 km2 alana sahip, Ankara’ya yeni rayl›
sistemler 89.000 hektar alana göre dizayn edilmifl, bu-
gün yap›lan metro ve Ankaray projeleri, flu anda yeni be-

lirlenen mücavir olan yaklafl›k 850.000 hektard›r. 

Yeni s›n›rlara göre Büyükflehir Belediyesinin nüfusu 3.203.000’den bugünkü gelifl-
melerle 3.500.000’a ç›km›flt›r. Ankara’da nüfus yo¤unlu¤u 163 kifli km2’dir. Nüfus
yo¤unluklar› ilçelere göre da¤›l›m› yap›ld›¤›nda en yüksek yo¤unlu¤unun Ankara
içerisinde kuzey aks›ndaki Keçiören ilçesinde oldu¤u, daha sonra da Çankaya böl-
gesinde oldu¤unu biz görebiliyoruz. Afla¤›-yukar› Çankaya ve Alt›nda¤ ilçelerinde
de km2’ye 2.800’e yaklaflan bir yo¤unlu¤a sahibiz.

Burada bu tabloda ilçelere göre bir nüfus yo¤unluklar›m›z› görebiliyoruz. Bu 2007 ve-
rilerine göre da¤›l›md›r. Say›n Hocam demin flubelerden tablo verilerini alamad›klar›-
n› söylediler, ama herhalde bir aksakl›k oldu. Biz Ankara olarak sunumda da görecek-
siniz, buna yak›n veriler olacak. ‹nflallah bu yay›nlarda da bunu kullanabilece¤iz, bu-
nu flimdi bu sunumda vermifl olal›m. Bu tabloda Ankara’ya ba¤l› ilçelerin yüzölçüm-
leri ve nüfus yo¤unluklar›n› görüyoruz. Bunu yeni yay›nda da bulabilirsiniz.

Ankara’da toplu tafl›maya bakarsak 1970’li y›llarda biliyorsunuz yerli otomobil fab-
rikalar›n›n oluflmas›yla özel oto say›lar› artm›fl ve Ankara içerisinde, kent içerisinde
toplu tafl›mla özel araçla tafl›m afla¤›-yukar› bafl bafla gelmifl vaziyete gelmiflti. Gü-
nümüzdeki duruma bak›ld›¤›ndaysa toplam yolcu tafl›mada toplu tafl›man›n oran›
yüzde 69.1’dir. fiu anda, toplu tafl›ma içinde türlerin oranlar›na bak›ld›¤›ndaysa Ego
otobüsleri yüzde 33.1, Ankaray 4.1, Ankara metrosuysa flu anda yüzde 5.6, banliyö
treni yüzde 2 fleklinde bir görünüm vard›r. Di¤er tafl›malarda özel servisler, halk oto-
büsleri ve taksilerden oluflmaktad›r. Bununla ilgili tablomuzda, bu tabloda bu da¤›-
l›m› görebiliyoruz. Araç say›s›, tafl›nan yolcu, yolcu yüzdesi geneli ve yolcunun ge-
nel toplu tafl›madaki oranlar›n› bu tablodan Ego Genel Müdürlü¤ü’nden Ankara Be-
lediyesi’nden ald›k.
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Burada da Ankara ilçesindeki bu çeflitli ilçelerdeki tafl›t yo¤unluklar›n› gösteren bir
tablodur. Ne hale gelmifl Ankara’daki yollar›m›z ve o kesitlerden geçen tafl›t say›la-
r›. Burada Karayollar› 4. Bölge Müdürlü¤ü’nden alm›fl oldu¤umuz Ankara için ve-
rilerdir. 

Baflkent oldu¤undan bu yana 1925 tarihinde olmak üzere ilki Ankara flehir içi plan-
l› bir flekilde büyümesi hedeflenmifl, 1925 y›l›ndan sonra 32, 57, 82 ve 85 tarihlerin-
de ulaflt›rma ana planlar› yap›lm›flt›r. Daha sonra iki adet daha yap›lm›fl günümüz-
de, fakat bunlar henüz onay görmemifltir. Bu yap›lan ulafl›m ana planlar›nda nelerin
düflünüldü¤ü, daha çok da bat› aks›nda Ankara geliflmesi öngörülmüfltür. Son iki
plan onays›zd›r.

Bu planlamalar esas ana örnek Ankara kent içi ulafl›m planlamas› için yap›lan çal›fl-
malar s›ras›yla flöyledir: Bir, Ankara kent içi ulafl›m etüdü 1972’de yap›lm›fl, bu ça-
l›flma tümü tünelde olmak üzere iki aflamada tamamlanmak üzere toplam 14 kilo-
metrelik bir metro sistemi önerilmiflti. Birinci aflama Kavakl›dere Ankara’y› bilen-
ler semt olarak Kavakl›dere d›fl kap› aks›nda, yani güney-kuzey aks› Ankara’n›n ana
bulvar üzerine oturan akst›r bu, ikinci aflamas› da Dikimevi Beflevler aras›nda öngö-
rülmüfltü. 1970-1980 y›llar›nda ikinci bir çal›flma, bu çal›flma Ego taraf›ndan ger-
çeklefltirilmifl çal›flma. Üç aflamada toplam uzunlu¤u 25 kilometre ve yüzde 90’›
hemzemin olan flu anki Bat›kent K›z›lay aras›nda h›zl› bir rayl› toplu tafl›m sistemi
kurulmas› önerilmiflti. 1980-1984 y›llar› aras›nda yap›lan bu projede de yap›labilir-
lik proje çal›flmalar›ysa bu proje üç aflamada tamamlanmak ve K›z›lay Kavakl›dere
tünel kesimi d›fl›nda tamamen hemzemin olmak üzere hafif rayl› sistem önerilmiflti. 

Dördüncü kez Ankara ulafl›m ana plan› 1970’li y›llardan itibaren yap›lan ulafl›m
planlamas› çal›flmalar›nda tümünde rayl› sistem alternatifleri yer verilmiflti. 1985-
1987 y›llar› aras›nda yap›lan Ankara kentsel ulafl›m çal›flmas› AKUÇ oldukça kap-
saml› ve uzun verimli bir çal›flmayd›. Bu çal›flma içerisinde 8 ayr› yol a¤› önerilmifl-
ti. Alternatif çeflitli ölçütler dikkate alarak karfl›laflt›rm›fl ve burada sekizinci alterna-
tif bu içlerinde seçilmiflti. Ancak 1989 y›l›nda gündeme getirilen Ankara kentsel
ulafl›m çal›flmas›nda hâlâ mevcut ve 2015 y›l›na kadar gerçeklefltirilmek üzere met-
ro hafif rayl› toplu tafl›m sistemi banliyö trenlerinden oluflan toplam 130 kilometre-
lik bir rayl› sistem a¤› Ankara için önerilmiflti. Rayl› sistem hatlar›n›n yap›m›na ka-
dar geçecek süre içerisinde de bu koridorlar›n tümünde otobüs öncelikli uygulama-
lara gidilmesi de planlanm›flt›r. 

Metro projesi o planda düflünülen hatlar afla¤›da 2015 erimli ve toplam 44.5 km ola-
rak metro a¤› rayl› sistem olarak dizayn edilmifl, düflünülmüfl, bunlardan K›z›lay Ba-
t›kent ki, flu anda iflletmede çal›fl›yor, K›z›lay Çayyolu flu anda yap›lmakta, yani ya-
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p›m› 2002 y›l›nda bafllad›. Mali yetersizlikler nedeniyle bas›nda da duymuflsunuz-
dur, flu anda çok a¤›r bir flekilde gidiyor. Ulus Keçiören metrosu o da ayn› flekilde
hakeza bafllad› 2002 y›l›nda, ama hâlâ bitirilemedi. Daha sonraki aflamada Türkiye
Büyük Millet Meclisi ve Dikmen ki, bu hiç bafllamad›. Ankaray projesi de, yani ha-
fif rayl› sistem Ankara’da hem a¤›r metro, hem hafif rayl› sistem kesiflmektedir K›-
z›lay’da. Ankaray projesi 2015 y›l›na kadar toplam 22 km a¤ uzunlu¤u öngörülmüfl,
bunlardan Dikimevi açt› ki, flu anki aksta, yani do¤u-bat› aks›nda Ankara’y› do¤u-
daki üniversiteler ve bat›da da Ankara flehirleraras› terminaline ulaflt›ran hafif rayl›
sistemimizdir. 20 km oldu¤unu söylemifltik toplam düflünülen, Dikimevi açt› devam
ediyor. Kurtulufl Siteler -ki, devam›d›r onun do¤u taraf›- planland›, yap›lamad› flu
anda, bafllamad› ve Maltepe Etlik planlamadad›r, henüz bafllamad›. Burada Anka-
ra’n›n flu anki mevcut metro a¤›n› görmektesiniz. Bir sonraki a¤da da daha net bir
flekilde tamamen grafiksel olarak bu görmüfl oldu¤umuz k›rm›z› ve yeflil hat, yani
metro 1 M2 hatt› dedi¤imiz hat ve A1 hatt› Ankaray A’y› göstermektedir. Önce ya-
p›lan hatlard›r, di¤er mavi M4 hatt› M2 aç›k maviyle gösterdi¤imiz hat ve sar› hat
üç hat da flu anda inflaat› devam etmekte, yani 2002 y›l›ndan beri bu üç hat da ma-
alesef 1 km yol aç›lamad›. Tabii bunun da nedenleri var, ona da biraz sonra de¤ine-
ce¤iz.

2015 y›l›na kadar yap›m› planlanan dört metro ve üç hafif rayl› hattan sadece birer
tanesi yap›labilmifltir. Demin bahsetti¤im hep çal›flan hatlar, di¤erleri yap›m aflama-
s›nda. Planlanan metro hatlar› da K›z›lay Çayyolu, Ulus, Keçiören ve planda olma-
yan Bat›kent, K›z›lay M1 hatt› Sincan’a uzat›lmas› yap›m iflleriyse 7 y›la yak›n bir
zamand›r sürmektedir. Tamamlanan hatlar hakk›nda size k›saca bilgiler vermek is-
tiyorum: Birincisi hafif rayl› olan Ankaray, Dikimevi Beflevler rayl› sistem hatt›n›n
yap›m›na 1990 y›l›nda karar verildi. Kent merkezinin bu kesimdeki yo¤un talebi de
ça¤dafl hizmetle karfl›lanmas›, yeni yap›lan Ankara flehirleraras› yolcu terminaliyle
ba¤lant›s›na dönüfltürerek Sögütözü, Terminal, Beflevler, Tando¤an, Maltepe, K›z›-
lay, Kurtulufl, Dikimevi güzergâh›nda 12 istasyon, 11 istasyon, daha sonra bu termi-
nalle Sö¤ütözü aras› belki Ankara’y› bilenler için uzat›ld› Ankaray, fakat çal›flma-
maktad›r. fiu anki 12 istasyona ç›kt›, 11 istasyon faaldir. Hafif rayl› toplu tafl›m sis-
temi olarak projelendirilmifltir. Ankaray sisteminin yaklafl›k 625 metresi yer üstün-
de, 6.677 metresi yeralt›, 1.225 metresi de istasyon uzunlu¤u olup ve araç gürültü-
sünden etkilenen, yani aç›ktan geçen k›sm› 6.667 metredir. 1992 yaz›nda inflaat›na
bafllanan hafif toplu ulafl›m Ankara’ya 30 A¤ustos 1996’da hizmet vermeye baflla-
m›flt›r. Ankara asl›nda Türkiye’nin belki ilk ulafl›ma aç›lan rayl› sistem a¤›d›r ve di-
¤er flehirlerimize de buradan flartname ve destek olarak epey yard›m› olmufltur.
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Sögütözü’ndeki bu AfiT‹ terminalinde Ankararay bak›m istasyonunca  tamamen

otomatik cihazlarla bak›m› ve makinelerle yap›lmaktad›r. Sefere ç›kmadan evvel va-

gonlar›yla beraber hem elektronik, mekanik bilgisayarl› makinelerde kontrol ederek

devreye al›nmaktad›r. Burada bu hatta Ankara’y› yeflil hatta gördü¤ümüz flu anda fa-

aliyette olan hatt›r. Buradaki teknik veriler Ankaray›n teknik verileri de bu plan›n

hemen alt›ndad›r. Araç boyutlar›, arac›n eni, yüksekli¤i, araç kapasiteleri metreka-

reye düflen, yani araç içerisindeki araç filosu, enerjisi, bunlar biliyorsunuz Ankaray

ve Ankara metrosu enerji sistemini üçüncü raydan, yani ‹stanbul ve di¤er flehirleri-

mizden farkl› olarak kat enerji sistemiyle de¤il de, üçüncü raydan almaktad›r. Bizim

farkl›l›¤›m›z o.

SALONDAN-

2006’da 30 milyondan 40  milyona ç›km›yor mu?

AHSEN ERKUT-

Bu yukar›daki 6 Ankaray, yolcu say›s› 40 milyon 2005’e kadar, yani 2005’e kadar-

ki toplam say›d›r o, ondan önceki verileri alamad›k. 2005’le 2006 aras›nda 3 milyon.

Yani o 2005 dedi¤imiz y›llar ondan önceki veriler yok, o güne kadarki EGO Genel

Müdürlü¤ü’nden ald›¤›m›z toplam, yani aç›ld›¤› tarihle 2005 aras›.

SALONDAN-

Keflke öyle bir not koysayd›n›z.

AHSEN ERKUT-

Do¤ru, yazsayd›k do¤ru. Onu biz de sonradan fark ettik, onu soraca¤›n›z› da düflün-

dük “nas›lsa sorarlar aç›klar›z” dedik. 2005’e kadarki toplam aç›l›fltan itibaren ta-

fl›m›fl oldu¤u yolcu say›s›yd›. 

Ankara metrosuysa birinci aflamas›, yani çal›flmakta olan Ankara metrosu AKUÇ’da

öngörüldü¤ü üzere flehir gelifliminin bat› koridoruna yönlendirilmesi amac›yla önce-

likli olarak gerçeklefltirilmifl kentsel ulafl›m›n bel kemi¤i olarak tan›mlanan 55 kilo-

metrelik -ki, önermifltik, biraz evvel söylemifltik- rayl› sistem a¤›n birinci aflamas›

seçilen K›z›lay-Bat›kent metro hatt›n›n projesinin bafllama emri 1993’te verildi.

29.03.1993’te de ilk temeli at›ld› ve bunun toplam uzunlu¤u 14.6 kilometreydi. 12

istasyon, 108 araçl› sistem 28 Aral›k 1997’de devreye al›nd›. Metro1 sisteminin

7.029 metresi yerüstünde, 5.616 metresi yeralt›nda, 2016 metresi TBM delme ma-
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kinesiyle tünel ve tünel istasyon, tüp istasyon fleklinde infla edilmifltir. Türkiye’de ilk

TBM makinesinin kullan›ld›¤› kesim bu kesimdir. 

Bu bize afla¤›-yukar› 700 milyon Amerikan dolar›na mal olmufl 14.6 kilometre hat
ilk yap›m baya¤› da rakamlar oldukça yüksek. Bu daha evvel DPT taraf›ndan yap-
ifllet-devretle yap›lmas› öngörülmüfl, ama yüklenicinin de bask›s›yla aç›kças› böyle
bir sisteme girmeyi düflünmedi¤i, yani tamamen yap›p anahtar teslim yapmay› taah-
hüt etti¤i ve bunun da kabul edildi¤i DPT taraf›ndan sonradan plan›n bu flekle dö-
nüfltürüldü¤ü bir projedir. 

Sonuç olarak hem hafif rayl› sistem, hem metro, hem de metroda belediye finans-
man›n›n yüzde 100’ünü karfl›lam›flt›r, kendi sa¤lam›flt›r. Metronun bak›m istasyonu
Macunköy’dedir. Rayl› sistem iflletme sistemleri onar›m ve bak›mlar› yine ayn› fle-
kilde elektronik makinelerle yap›lmaktad›r. Burada bu Macunköy’de otomatik ATC
dedi¤imiz otomatik tren kontrol sistemi var, yani burada bu metro a¤› oradan bilgi-
sayarla komuta edilmektedir. Tüm kap›lar›n aç›lmas›, h›zlar›n ayarlanmas›na kadar
tamamen ola¤anüstü durumlarda trene komuta edilmektedir. Yani tamamen merke-
zi komuta sistemiyle götürülmektedir. Burada verileri de verdik, metroyla Anka-
ra’n›n k›yaslamas› da yapt›k. 2001’de bu demin bahsetti¤im Metro 3, Metro 4 çal›fl-
malar› bafllad› ve hâlâ tamamlanamad›. Bir k›sm›n› geçiyorum, flu anda inflaatlar› da
afla¤› yukar› yüzde 40 mertebesindedir. Yani ço¤u istasyon asl›nda ince iflleri de bi-
tirilmifl, fakat o flekilde terk edilmifltir. Tabii bu da çok vahim bir durum, yani bu ka-
dar sene bunun beklemesi hiçbir flekilde elektromekanik montaj›n da yap›lmadan
beklemesi bakal›m bafl›m›za ne ifller açacak? Onu da bekliyoruz Ankara’da merak-
la, yani komisyon görüflümüz olarak da nihai olarak bu bütün hatlara birden bafllan-

168

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



d› Ankara’da, özellikle öz kaynakla baflland›. Belediyelerin gücü belli, belediye üç
hatta bafllamas›yla büyük bir ekonomik s›k›nt›ya girdi. Bunun etap etap yap›larak
aç›lmas›nda büyük fayda vard›. Hem iflleterek finanse de edebilirdi belki, gerçi met-
rolar dünyada fazla kendini finanse edip yapan kurulufllar de¤il, ama hiç olmazsa
belediyeyi fazla yükümlülü¤e sokmadan belki yapard›. Bu aç›dan da yüzde 100 öz
kaynakl› olarak tamam›n›n böyle 35-40 km kadar bir hatt›n birden yap›lmas› Anka-
ra için baya¤› a¤›r geldi ve o yüzden de ilerlemiyor. Burada da tabii belediyeler aç›-
s›ndan belediyelerin de bize sunduklar›, söyledikleri hakikaten bu kendi yapmalar›
durumunda yüzde 20 KDV ödedikleri, bu yüzde 20’nin de büyük maliyetler getirdi-
¤i, bunun da bir kanunla hep düflürülmesi gerekti¤ini ayr›ca iletmifl bulunuyorlar.
Biz de bunu burada dile getirmek istedik.

H›zl› bir flekilde komisyonumuzun karar›n› okursak; ulafl›m arz›n›n planlanmas› ye-
rine taleplerin yönlendirilmesi gerekirdi. Tafl›tlara öncelik yerine insanlara öncelik
verilmeli, ek kapasite yaratma yerine mevcut altyap›y› verimli kullanma, yolculuk-
lar›n türlere mevcut da¤›l›mlar›n›n veri olarak al›nmas› yerine yolculuklar›n daha
yüksek kapasiteli ve daha dolu tafl›tlara kayd›r›lmas›, otomobil kullan›c›lar›n sorun-
lar›na yönelik çözümler yerine toplumun çeflitli kesimlerinin ihtiyaçlar›n› dengele-
yici çözümler olmal›, sermaye yo¤un yat›r›mlar yerine küçük ve gerçeklefltirilebilir
yat›r›mlar olmal›, geri dönülmez kararlar yerine esnek kararlar al›nmal›, fiziksel çö-
zümler yerine a¤›rl›kl› yönetsel, yasal, ekonomik çözümler getirilmeli, inflaata yö-
nelik yerinde çevreye duyarl› çözümler olarak getirilmeli. Ayr›ca bu metro hatlar›-
n›n yap›ld›¤› yerde ki, bu Ankara’da yanl›fl yap›ld›, bunu da önemle vurgulamak is-
tiyoruz, belediye oralara dörder fleritli birer otoyol yapt›. Yani flu anda altgeçit, üst-
geçitlerle 30 gün, 50 gün köprüleri ad›nda övünerek ç›kan köprüler asl›nda metro
yap›lar›na paraleldi ve 120-130 km h›zla giden araçlar metroyu da kullanmayacak-
lar. Bu da bizim Odam›z›n belediyeyle sürtüfltü¤ü, hatta konufltu¤u, z›tlaflt›¤› konu-
lar›n bafl›nda gelmektedir. Bu ise toplu ulafl›m› sekteye vuracak bir yap›d›r, yani ora-
ya yat›raca¤› yat›r›m› biz üstgeçit, altgeçit ve yol genifllemelere yat›rd›¤›n› metroya
yat›rsayd› belki bir hatt›m›z› iflletmeye açard›k. Bu da belediyenin yapt›¤› en büyük
yanl›fllardan biri, yani metro hatt›n›n yan›na dört fleritli otoyol yapt›, 120 kilometre
flimdi herkes flehre arabas›n› alarak flehir merkezine geliyor. Bakal›m bu sorunu na-
s›l halledecek belediye? Çok teflekkür ederim. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Biz de teflekkür ederiz Say›n Erkut. Söyledi¤inizden anlad›¤›m karayolu yat›r›mlar›n-
dan artanla metroyu yapmaya u¤rafl›yorlar. ‹zin verirseniz sunumlar› tamamlayal›m,
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sonra zaman› kullanmakta s›k›nt› çekebiliriz. Say›n Ahmet Ulusoy’u rica ediyorum,
buyurun efendim. Arkadafl›m›z bize Kayseri rayl› sistemiyle ilgili bilgi verecek. 

AHMET ULUSOY-

De¤erli hocalar›m, sayg›de¤er misafirler; bugün
Ankara fiube Kayseri temsilcili¤i ad›na burada bu-
lunmaktay›z. Sunumun genel içeri¤i olarak da Tür-
kiye’de yeni aç›lan hafif rayl› tafl›ma sisteminin de
bir örne¤i olan Kayseri raya ait proje ve inflaat afla-
mas›nda gözden kaç›r›lm›fl detaylara iflletme süre-
since problem olufltu¤unu ve bir sonras›nda Türki-
ye s›n›rlar› içerisinde bir baflka ile uyguland›¤›nda
bu hatalar›n gözden geçirilerek proje ya da inflaat
aflamas›nda giderilmesi için bugün burada yer al-
maktay›z. Öncelikle Kayseri rayl› tafl›ma sistemi
hakk›nda genel bilgiler verece¤im, sunumun so-

nunda da zaman kal›rsa say›n hocam›n listesini, içerisine Kayseri olmayan listeyi
doldurmak istiyorum. 

Tip olarak hafif rayl› tafl›ma sistemi dedi¤imiz, yani cadde, tramvay olarak da tabir
edilen tiptir. Uzunlu¤uysa yaklafl›k 17.500 metre çift hatt›r. ‹stasyon say›s› güzergâh
boyunca 28 adet, araç say›s› 22 adettir. Projenin toplam maliyeti 100 milyon Euro
bedeldedir. Kullan›lan tip kesitlerse çimli kesite karma trafik olmak üzere iki tip ke-
sit kullan›lm›flt›r. Proje süresiyse sözleflmesel olarak 1.095 gün, ilave yapt›r›lan ifl-
ler için de 196 gün süre harcanm›flt›r. Ayr›ca güzergâhta en küçük kurp yar›çap› 50
metreliktir, depo sahas› içerisindeyse 30 metrelik kurp kullan›lm›flt›r. Genel anlam-
da kulland›¤›m›z tip kesitler hatt›n büyük bir ço¤unlu¤u çimli kesit oldu¤u için k›sa
bir süre aral›¤›nda, bu tip kesiti size tan›tmak istiyorum. En alt tabakada stabilize
dolgu, grobeton, betonarme betonu, sürme su yal›t›m›, perlit, nebat toprak ve çim
olarak bizim tip kesitimiz flekillenmifltir. Hatt›n her iki yönünde de kablo kanallar›
ve yaya yürüme yollar› kullan›lm›flt›r tam tahsislerde, karma trafiklerdeyse yayaya
yürüme yollar› yerine asfalt, araç geçifl için asfalt, nebati toprak ve çim yerineyse
dolgu betonu ve parke kaplama gelmifltir. 

Kayseri ray projesi bünyesinde hedef ve beklentileri s›ralayacak olursak ki, hemen
hemen tüm rayl› sistemlerde bunlar geneldir: Zaman tasarrufu, trafik problemi, gü-
rültü problemi, konfor ve güvenlik. Bunlar› tek tek inceleyecek olursak zaman tasar-
rufu güzergâhta görüldü¤ü gibi Kayseri’de rayl› sistem flehrin do¤u ve bat›s›n› bir-
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birine ba¤layan 17.5 kilometrelik bir hatt›r. Normal lastik tekerlekli otobüs veya
dolmufl kullan›ld›¤›nda 65 dakika süre boyunca al›nan yol yeni yap›lan rayl› sistem-
le beraber 45 dakikaya indirilmifltir. Trafik s›k›fl›kl›¤›n›n engellenmesi için uygula-
nan bu projede güzergâh boyunca flehrin ana arterinde NATO fuzuli bölgeleri hariç
kavflaklarda hemzemin geçitler oluflmufltur. Yaklafl›k kavflak say›s› yanl›fl hat›rlam›-
yorsam 21 adettir, bir de depo sahas›n›n içerisinde olmak üzere toplamda 22 adet
hemzemin geçifl bulunmaktad›r. Bu NATO fuzuli bölgelerindeyse oluflacak trafik s›-
k›fl›kl›¤› muhtemel oldu¤u için altgeçitler öngörülmüfltür. Bunun haricinde flehirde-
ki iki büyük kavflak Cumhuriyet Meydan› ve Düvenö¤ün kavflaklar›nda rayl› sistem
devreye girdikten sonra trafik problemleri olufltu¤u gözlenmiflti. Sebebi güzergâh
boyunca pik saatlerde incelendi¤inde güzergâha paralel olan otobüs hatlar›n›n ayn›
anda iptal edilemeyifli oldu¤u görülmüfltür. Güzergâha paralel olan otobüs hatlar› ta-
mamen kald›r›ld›¤›ndaysa bu problemler ortadan kalkacakt›r. 

Gürültü problemi Kayseri rayl› tafl›ma sisteminde yap›lmas›n›n bir baflka nedeni
otobüs ve lastik tekerlekli toplu tafl›ma araçlar›n›n flehir bünyesinde oluflturdu¤u gü-
rültüyü ortadan kald›rmakt›r. Ancak flu an itibariyle tramvay inflaat aflamas›nda ray-
larda süre katman verilmedi¤i için kurp bölgelerinde sürtünme sesi oluflmaktad›r.
Buna çare olarak da en k›sa zamanda kurp bölgelerine sabit ya¤lama pompalar› ku-
rularak oluflan sesin ortadan kald›r›lmas› planlanmaktad›r. Yaln›z bunlar›n hepsi bu
çözümler iflletme süresince yap›lacak çözümlerdir. Konforla ilgili olarak da Kayse-
ri’deki yolculara konforu art›rarak hizmet sunulmas› ve bununla beraber yolcular›n
kendi araçlar› yerine tramvay› tercih etmeleri hedeflenmifltir. Konforu art›rarak araç
dizayn›na dikkat edilmifl ve kullan›lan malzemeler özenle seçilmiflti. Bunlardan bir-
kaç›n› s›ralayacak olursak, tramvay seferleri pik saatte 7 dakikaya kadar çekerek
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yolcu yo¤unlu¤unun daha fazla trene yay›lmas› ve yolcular›n rahat etmesi, tramvay
arac›nda ses ve ›s› izolasyonunun özenle yap›lmas›, kavflak geçifllerinde trafik lamba-
lar›n› beklememesi, tramvay›n iflletme süreleri sürekli kontrol alt›nda bulanarak yol-
cular›n istasyonda daha fazla beklemesinin engellenmesi gibi tedbirler al›nm›flt›r.

Güvenlik olarak da iflletmenin ilk iki ayl›k süreci içinde iki adet can kayb› yaflan-
m›flt›r. Bunlar›n gazete, hatta televizyonlarda da görmüfl olabilirsiniz. Çünkü mecli-
se kadar gitmifltir bu ölümlü olaylar, her ne kadar bu ölümün sebepleri tramvaydan
olmasa bile Kayseri halk›n› daha fazla bilinçlendirmek için e¤itimler düzenlenmek-
tedir. Bu e¤itimler Kayseri bünyesindeki ilkö¤retim okullar›ndan bafllayarak toplu-
mun her kesimine hitap edecek flekilde düzenlenmektedir. Bundan sonraki dönem-
lerdeyse can kayb›n›n önüne geçerek maddi hasarl› kazalar› da en aza indirgemek-
tir. Teflekkür etmeden önce bir-iki fley söylemek istiyorum. Kayseri’de Erciyes Üni-
versitesi mezunuyum, akademik bir kariyerim yok. Burada böyle büyük bir sempoz-
yumun içinde hocalar›m›n karfl›s›nda olmak beni hakikaten titretiyor. Burada bulun-
mam› sa¤layanlara ayr›ca teflekkür etmek istiyorum. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Teflekkür ederiz Say›n ULUSOY. Bursa rayl› sistemi hakk›nda bilgi vermek üzere
Say›n Hatice Müjgan ELMAS Han›mefendiyi rica ediyorum.

HAT‹CE MÜJGAN ELMAS-

Hocama teflekkür ediyorum. Ben bafltan bir özür di-
lemek istiyorum, sunum yapmak için haz›rl›kl› ol-
mad›¤›mdan dolay› size gözle hitap edilebilecek bir
sunum yapam›yorum. Sadece Bursa hafif rayl› sis-
teminde bafllang›c›ndan itibaren çal›flm›fl, birtak›m
sorunlar› birebir yaflam›fl, Teknik Üniversite’nin
müflavirli¤inde sorunlar› çözmeye çal›flt›¤›m›z dö-
nemler olmufl bir insan olarak sizlere kendi görüflle-
rimi iletmek istiyorum, onun için buraday›m.

Ben sizleri rakamlara bo¤mak istemiyorum, o yüz-
den Bursa hafif rayl› sistemiyle ilgili çok k›sa hat

uzunlu¤u, vesaire çok k›sa bilgi vereyim. Hat uzunlu¤u flu anda 22.000 metre, istas-
yon say›m›z 23, ortalama istasyon aral›¤›m›z 1.000 metre, ama hemen ekleyeyim;
flu anda yap›mdaki istasyon aral›¤› en k›sas› 548, en uzunu 2.300 metre, istasyon bo-
yumuz 120 metre. Ben bunlar› okurken bile hemen aralara virgül atmak istiyorum
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bak›n, 548 metre ve 2.300 metre olmas› gereken standartlarda da 800-1.000 metre
aras›d›r. Bunun nas›l böyle olabilece¤ine hemen girmek istiyorum. 

E¤er siz projenizden sonra yap›m s›ras›nda birtak›m siyasi iradeyle istasyon yerleri-
ni de¤ifltirirseniz ve sisteme müdahale ederseniz maalesef istasyon aral›klar›n›z da
bu hale geliyor. ‹stasyon geniflliklerimiz 8.30 metre, platform yüksekli¤imiz 95 cm.
Rayl› sistem ihalesini yapt›¤›m›z y›llarda ki, bizim temel atmam›z 1997’dir, 1997
y›l›nda temel att›¤›m›z s›ralarda art›k dünya uygulamalar›ndan yüksek tabanl› araç-
lar kalkmak üzereydi. ‹halemizi tamam yüksek tabanl› olarak ç›km›flt›k, flartname-
miz öyleydi, ama alçak tabanl› araca direkt 30 cm.lik bir tretuardan araca binmeye
u¤raflmam›za ra¤men maalesef yüksek tabandan alçak tabana geçemedik. fiu anda
bütün dünyan›n terk etmekte oldu¤u yüksek tabanl› araçlar›m›z maalesef sistem öy-
le bafllad›¤› için öyle devam etmekte, bu da flehrin içinde bu platformlar›n yap›lma-
s›na, istasyonlar›m›zda 95 cm.lik platformlar›n yap›lmas›na neden olmaktad›r. Araç
geniflli¤imiz 2.650 mm, yüksekli¤imiz 3.800 mm, uzunlu¤umuz 27.77 metre. Yol-
cu kapasitemiz flartnamelerde fizibilitede metrekareye 8 kiflidir, 8 kifli hesapland›-
¤›nda 287 yolcu yapmakta, ama bunun gerçekte ald›¤› metrekareye 6 kifli s›¤makta
ve yolcu kapasitemiz araçlarda 230’a düflmektedir. 

fiu andaki çal›flan araç say›m›z, ihaleye ç›kt›¤›m›zda araç say›m›z flartnameler haz›r-
land›¤›nda birinci aflama için 14 kilometrelik birinci aflamam›z için 72’yken Teknik
Üniversitenin müflavirli¤inde gerçekten bu hatta çal›flmas› gereken araç say›s› tek-
rar hesapland› ve sonuçta yedeklerimizle beraber 48 araç ald›k ve o günün koflulla-
r›nda araçlar›m›z› ihaleye dolarla ç›km›flt›k, 2 milyon marka ve o günün çevirisiyle
1 milyon dolara araçlar›m›z› ald›k. En son ihale yap-ifllet-devret flu andaki araç fi-
yat›m›z dünyada araç fiyatlar›n›n artmad›¤›n› biliyorum, benim bilgilerim yan›ltm›-
yorsa 3 milyon Euro. 

Fizibilitede tek yöndeki saatteki yolcu say›m›z 16.200, fizibilitemiz 2012 y›l›na ka-
dar geçerliydi. Birazc›k fizibilite deyince Bursa’daki planlamalarla da ilgili bir bil-
gi vermek istiyorum. Bursa’da ulafl›m planlamas› 1984’lü y›llarda bafll›yor, bir Ka-
nada firmas› ilk ulafl›m mast›r plan›n› yap›yor, arkas›ndan 1987’li y›llarda Ortado¤u
Teknik Üniversitesi bir plan yap›yor, 1993 y›l›nda da Optim Obermayer firmas› ger-
çek anlamda bütün ev anketleri de dahil olmak üzere, trafik say›mlar› dahil olmak
üzere 6 ciltlik bir ulafl›m fizibilite etüdü haz›rl›yor ve bunun içinde di¤er iki etütte
oldu¤u gibi toplu tafl›mda çözüm Bursa’da hafif rayl› sistem ç›kt›¤› için hafif rayl›
sistemle ilgili fizibilite etüdü de bu etütle birlikte yap›l›yor. Bu etütte fizibilitemiz
de 55 km.lik bir rayl› sistem hatt›, a¤› ç›k›yor Bursa’da, yap›m aflamalar› 4 aflama-
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ya ayr›l›yor ve birinci aflama tabii ki, merkezde ç›k›yor, ama merkezdeki yo¤unluk
ve yap›m maliyetinin yüksekli¤i nedeniyle daha sonra yap›m önceli¤i di¤er aflama-
lara kayd›r›l›yor. 

Biz 1993 y›l›nda bu etüdü yapt›rd›ktan sonra hafif rayl› sistem uygulama projeleri
ve flartname ve sözleflmelerini ihaleden önce haz›rlan›p ihaleye ç›k›l›yor, ama bu ara-
daki bir seçim nedeniyle ihale yeni gelen yönetim tekrar bütün haz›rlanan projeleri,
flartnameleri inceletmek isteyip ihaleyi iptal ediyor ve o süreçte de ‹stanbul Teknik
Üniversitesi yanl›fl hat›rlam›yorsam 65 ö¤retim üyesiyle bize müflavirlik yapt›. Tabii
ki, burada en önemli nokta bence flu; Türkiye’deki bilgi birikimleri maalesef hafif
rayl› sistemi ilk defa yapan belediye “ben bu ifli biliyorum” deyip ortaya ç›kmas›
mümkün de¤il, tabii ki projeci firmalar var, tabii ki müflavir firmalar var, ama ne
olursa olsun idarenin de bunu biliyor olmas› gerekiyor. Bilmiyorsa da sonuçta bilen
birilerinden yard›m almas› gerekiyor. Yapm›fl olan belediyeler biz o zaman onu yap-
t›k, ‹stanbul, Ankara, ‹zmir bizden önce bu sistemi yapm›flt›. Gittik idarelerle görüfl-
tük, flartnamelerde ve yap›mda hangi zorluklarla karfl›laflt›klar›n›n bilgisini sa¤ ol-
sunlar bize yard›mc› oldular, flartnamelerin üstünden -ki, 29 cilttir- tek tek geçildi.
Karfl›laflt›klar› s›k›nt›lar›, çünkü karfl›laflt›¤›n›z her s›k›nt› rayl› sistemde milyon do-
larlar mertebesinde fazla para ödemenize neden olabiliyor. Sonuçta birço¤u yüzde
100 d›fl krediyle -ki, bizim de sistemimiz yüzde 100 d›fl krediyle yap›lm›flt›r- yap›lan
sistemlerde bu tür flartname ve sözleflmeden gelen eksikliklerin, bilgi eksikli¤inin bi-
ze verdi¤i zarar›n bir flekilde önüne geçmek zorunday›z. Bu konuda Teknik Üniver-
siteyle ve di¤er belediyelerle sözleflme anlam›nda yapt›¤›m›z görüflmelerde yapabil-
di¤imiz düzeltmeler emin olun milyon dolarlar mertebesinde belediyenin kâr› olma-
s›na neden olmufltur. Bunlar›n o zamanlar “belediyeye ya da Türkiye’ye flu kadar pa-
ra kazand›rd›k” deyip sevindi¤imiz ya da üzüldü¤ümüz günler çok olmufltur. 

Fizibilite etüde anlam›nda bir fley daha demek istiyorum, daha sonra da metro pla-
na küçük çapta da olsa fizibilite ya da plan yapt›r›ld›. En son 2001 y›l›nda bir fizi-
bilite etüdü düzeltmesi yap›larak DLH’tan tekrar onay al›nd›. ‹lk 1993 y›l›ndaki fi-
zibilitemiz DLH onayl›d›r. 2001 y›l›nda da bu revize edilerek tekrar onay al›nd›,
ama ben flurada flunu vurgulamak istiyorum; planlar›n yap›lmas› çok önemli de¤il,
mutlaka yap›lmal›. Bir flehrin ulafl›m mast›r plan› olmadan ulafl›m sorununun çözü-
lebilece¤ine inanm›yorum, ama uygulanmayan, kullan›lmayan planlar› yapt›rman›n
da bir anlam› olmad›¤›na inan›yorum. Her gelen siyasi irade plan›n olup olmad›¤›n›
bile bilmeden birtak›m ulafl›m çözümleri buldu¤u sürece yapt›¤›m›z planlar›n da bir
anlam› kalmayacakt›r. Bir kere biz yerel yönetimlere -ilk önce ben bu arada yerel
yönetimde çal›flan bir mühendisim 20 y›ld›r- biz e¤er o planlar› kullanmay› ya da ba-
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fla geldiklerinde “bu flehrin plan› ne, ne yapmal›y›m?” dan›flmanlar›yla, teknik ele-

manlar›yla buradan bafllamazlarsa “fluraya bu kavfla¤› yapal›m, fluraya da bir tüp-
geçit yapal›m, fluraya da flunu yapal›m” diye devam ederlerse gerçekten bu planla-

r› yapt›rmam›z›n da hiçbir anlam› olmayacakt›r diye düflünüyorum.

Bu arada projeci firmalar, planlama firmalar›na da küçük bir at›fta bulunmak istiyo-

rum. Fizibilite etütlerini yap›yoruz, fizibilite etüdünü yaparken ‹TÜ’nün verdi¤i ra-

porda da bu çok net bellidir, siz paray› gündeme almadan, bir veri olarak girmeden

fizibilite yap›p da DLH’a onaylat›rsan›z fizib›l ç›kmas›n›n bir anlam› kalmaz, çün-

kü birtak›m parametreleri devre d›fl› b›rakarak fizib›l ç›karmak mümkün bir fleyleri.

Yani fizibilitelerin de gerçek anlamda fizib›l olarak yap›lmas›, yani “gerçekten bu
flehre hafif rayl› sistemin yap›lmas› fizib›l m›d›r?”›n cevab› “evet fizib›ld›r” ya da

“de¤ildir” olmal›, birtak›m rakamlarla oynayarak fizib›l ç›karmak mümkün çünkü

fizibiliteleri. 

Ben yap›m s›ras›nda karfl›lafl›lan bir sorundan da bahsetmek istiyorum. ‹hale süreci
bafllat›lmadan mutlaka ve mutlaka uygulama projelerinin yap›lm›fl olmas› gerekti¤i-
ne inan›yorum. Bizim uygulama projelerimiz vard›, ama ihaleye ç›kt›ktan sonra
yüzde 100 tamam› de¤iflti, yap›m s›ras›nda de¤iflti. Bu oldu¤u sürece bunun getiri-
si-götürüsü ne derseniz gerçekten uygulama projeleri yap›m s›ras›nda yap›ld›¤› za-
man birtak›m fleyleri görmek, birtak›m fleyleri yakalamak ya da firman›n yapt›¤›
projelerin üzerinden hem proje, hem yap›m birtak›m fleylerin atlanmas›na maalesef
neden olmaktad›r. Ana mant›¤› sistemin bozulmakta, çünkü rayl› sistemler bir bü-
tün, sistemin bir noktas›n› bozdu¤unuz zaman o sistemin tamam› zarar görüyor. Hat-
ta sistemi sadece rayl› sistemin yap›m ve iflletmesi olarak da görmemek laz›m, siz
flehirde rayl› sistemi yapt›n›z, paralelinde lastik tekerlekliyi kulland›n›z ki, bizim
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hatt›m›z do¤u-bat› yönünde ve dik lastik tekerleklilerin iflleyece¤i bir hat olmas›na
ra¤men flu anda paralel hatlar›m›z tabii ki iflliyor. Do¤u-bat› hatt›nda iflleyen bir hat-
ta siz paralel hat iflletemezsiniz ya da toplu tafl›mda rayl› sistemin kullan›lmas›n› is-
tiyorsan›z mutlaka kiflilerin lastik tekerlekliyle geldi¤i zaman bir otopark› olmal›,
park and right’lar› yapmak zorundas›n›z, yapm›yorsan›z lastik tekerlekliyi kullan-
maya devam edecektir kifliler ya da flehrin içine girmeniz, flehir merkezini araç tra-
fi¤inden lastik tekerleklilerden kurtarmazsan›z, bunun için birtak›m önlemler almaz-
san›z gene toplu tafl›m› rayl› sistemleri fizib›l hale getiremezsiniz. Sistem bir bütün,
bunun herhangi bir parças›n› bozmak sistemin iflletmesinde ki, fizibilitedeki iflletme
verileriyle flu anki iflletme verileri çok farkl›. 

Ben beni dinledi¤iniz için çok teflekkür ediyorum.

GÜNGÖR EVREN-

Say›n Elmas’a biz de teflekkür ediyoruz. Özellikle ben kiflisel olarak teflekkür ediyo-
rum, çünkü Say›n Elmas buraya bir haz›rl›kla gelmedi, ben “gönderdi¤iniz bilgile-
ri bize aktar›r m›s›n›z?” diye rica ettim. Sadece bilgileri aktarmakla kalmad›, flika-
yetlerini, özellikle s›k›nt›lar›n› aktard› ki, meslektafllar›m›z›n genel s›k›nt›lar› bun-
lar, bunlar› burada dinlemek asl›nda bana göre güzel oldu. Tekrar teflekkür ediyoruz.

Bu rayl› sistemler içinde olmak üzere kentsel sistemlerle ilgili özellikle ‹stanbul’un
üçüncü köprü, karayolu tünelleri, metrobüs, öncelikle alt-üstgeçit kavflaklar ve ben-
zeri di¤er uygulamalarla ilgili kimler söz almak istiyor? Önce bunu saptayal›m, lüt-
fen isimleri yazal›m: Niyazi Duranay, Veyis Özcan, Turgay Kartal, Tansel Timur,
Besim Sertok’a, Ayflen Dönmez, ‹smail fiahin, Dinçer Mete.

Herhalde hepinizin de düflünebilece¤ini sand›¤›m kaç kifli konuflmak istiyor, ona gö-
re zaman›m›z› paylaflaca¤›z, hakça paylaflaca¤›z bir kere ilke olarak, soru sormay›
da konuflma çerçevesinde söz alma diye, e¤er öyle bir niyetiniz varsa yine.

SALONDAN-

Listeye girelim yani.

GÜNGÖR EVREN-

Tabii, ama bu süreyi kullanmak zorunda de¤ilsiniz sonuna kadar, biz üst düzey bir
süre verece¤iz. Soruyu sorars›n›z olur biter, soru soracak olanlar da lütfen isimleri-
ni yazd›rs›nlar. 
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ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Soru sormak isteyenleri ay›ral›m isterseniz, konuflmac›larla ilgili soru sormak iste-
yenleri ay›ral›m. Önce onlar› alal›m.

GÜNGÖR EVREN-

Sorular konuflmac›larla ilgili.

ERGÜN GED‹ZL‹O⁄LU-

Konuflmalarla ilgili soru varsa isterseniz önce onlar› alal›m, onlar› ayr› bir liste ya-
pal›m.

GÜNGÖR EVREN-

Bu rayl› sistem aç›klamalar›yla ilgili sorusu olanlara bir öncelik verelim.

SALONDAN-

Ben de verebilir miyim ad›m›? Mine Bora. 

GÜNGÖR EVREN- 

Özel mi, ilk listede mi, ikinci listede mi, soru mu soracaks›n›z efendim? Konuflmak
için, oradan Turgay Kartal rayl› sistemle ilgili soru soracak. ‹sminizi lütfeder misi-
niz? 

SALONDAN-

Ben ismimi söyledim R›fat Sa¤lam.

GÜNGÖR EVREN-

Siz soru mu sormak istiyorsunuz?

SALONDAN-

Soru, ayr›ca bir de ilave etmek istiyorum. Soru da soraca¤›m.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Rayl› sistemlerle ilgili yani, tamam. 

GÜNGÖR EVREN-

Evet bu kadar galiba. Benim saatime göre 15.10.
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SALONDAN-

Hocam, ben de kat›labilir miyim? Rayl› sistemle ilgili kat›lmak amac›yla, soru sor-
mak amac›yla. Ersoy Pehlivan, ikinci listeye.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Zerrin Han›m, rayl› sistemle ilgili soru soracak m›s›n›z?

ZERR‹N BAYRAKDAR-

Evet. 

GÜNGÖR EVREN-

Üç soru var, sorular›n zaman›n›n ihmal edilebilece¤ini varsayal›m, onu bir yana ko-
yal›m, öbürü 11 kifli dedik. Say›n Baflkan›n flimdiden onay›n› alal›m, bunu 15.30 de-
¤il, 16.00 diye düflünelim sonunu. Bir kere burada kalan süre flimdi 16.00 dersek 11
kifli var, 5 dakika diyelim. Konuflanlar 5 dakikayla s›n›rl› olarak lütfen görüfllerini
belirtsinler. Buyurun efendim.

SALONDAN-

Çok önemli konular› konufluyoruz, yar›m saat, k›rk dakika zamanla s›k›flt›rmay›n,
hepimiz bir saat geç gidebiliriz, 17.00-18.00’e kadar uzatal›m m›? Konuflal›m.

GÜNGÖR EVREN-

Konuflal›m da, buna bir süre s›n›rlamas› koymak zorunlulu¤u var, aksi halde o ka-
dar dertliyiz ki, mikrofonu eline alan bakars›n›z sabaha kadar konuflmak durumun-
da olabilir. Onun için bir süre koyma zorunlulu¤umuz var. 5 dakika diyelim, 10 da-
kika, 10 dakika dedi¤imiz zaman 110 dakika eder. Biz ilke olarak 5 dakika diyelim,
konuflman›n gidifline göre gerekli herhalde anlay›fl da gösterilir.

ABDULSELAM SUVAKÇI- 

Hocam beni yazd›n›z m›?

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Kim efendim? Abdulselam Suvakç›.

GÜNGÖR EVREN- 

Soru sahiplerinden bafll›yoruz; Turgay Kartal.
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SALONDAN-

Önerileri olanlar›n da m› isimlerini yazd›rmas› laz›m?

GÜNGÖR EVREN-

Elbette, burada bir fleyler söylemek isteyenler konuya iliflkin. Say› da artt›, evet so-
rular›m›z› h›zla soral›m.

TURGAY KARTAL-

‹smimi zaten siz söyledi¤iniz için benim tekrar etmeme gerek yok herhalde. Demir-
yolcuyum, Haydarpafla’da çal›fl›yorum. Benim önce k›sa bir tespitten sonra sunum
yapan üç arkadafla da ortak bir sorum olacak. Ulaflt›rma bir insanl›k hakk›d›r ve ça¤-
dafl insan›n en iyi ulafl›m araçlar›ndan biri de kent içinde rayl› sistemlerdir. Rayl› sis-
temler de¤erlendirilirken yaln›zca parasal olarak, yani fizib›l olup olmad›¤› yönün-
de de de¤erlendirilmemesi gerekir, çevresel etki faktörleriyle de de¤erlendirilmesi
gerekir.

Burada sunum yapan üç arkadafl›m›z da öncelikle parasal etkiye, yani fizibiliteyi ön
plana ç›kartt›lar. Yaln›zca bu yönden bakacak olursak flu anda ‹stanbul Büyükflehir
Belediyesi’nin yan kuruluflu olan ‹DO’nun Adalar vapur seferlerinin yerine vapur-
lar fizib›l de¤il diye motor koymas›na benziyor. O zaman biz de fizib›l olmayan sa-
atlerde insanlar› karayoluna mahkum etmeye veya fizib›l ç›kmayan flehirde insanla-
r› karayoluna mahkum etmeye, karayolunun çevreye yayd›¤› o insanlar› rahats›z
edici çevresel etkilerle bafl bafla b›rakmak zorunda kal›r›z. Acaba bu yönleriyle de-
¤erlendirilmesi gerekmez mi öncelikle yat›r›m projelerinin diye düflünüyorum. Te-
flekkür ederim.

ERSOY PEHL‹VAN-

Hocam teflekkürler. En son Müjgan Han›m›n bahsetti¤i bir konu vard›. Fizibilite
etütlerinin baz› rakamlar›n› de¤ifltirerek fizib›l ç›kmas› gibi, asl›nda yurtd›fl›nda ba-
z› örnekler var. Mesela, Amerikan hükümetinin herkesin ayn› verileri kullanmas›
üzerine Florida Üniversitesi’yle gelifltirdi¤i bir yaz›l›m var. Bu daha sonra özel flir-
ket haline geldi, ama hükümet hâlâ, ajanslar hâlâ “ben flu yöntemle kullan›lmas›n›
istiyorum, o veriyle ç›kan sonuçlar› kabul ediyorum” diyor. Çünkü yat›r›ma karar

verecek. Merak edenler için söylüyorum, “remi” diye k›salt›lan, bunun Internet ad-
resine de bakabilirsiniz. Burada k›saca bahsedecek olursak haz›r baz› fleyler var.
Mesela, grafiksel rakamlar var, bu rakamlar› hiç de¤ifltiremiyorsunuz. Mesela, geç-
miflten gelen nüfus verileri, çevre verileri, vesaire tabii bunlar›n faktörleri de kendi-
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ne göre önemli olabiliyor. Mesela, çevreyle ilgili baz› faktörler daha fazla a¤›rl›kl›
oluyor. Dolay›s›yla herkes ben flu rakam› ald›m, bence bu rakam budur gibi çal›flm›-
yor, herkes ayn› rakamla çal›fl›yor. 

GÜNGÖR EVREN-

Soru soracakt›n›z de¤il mi efendim?

ERSOY PEHL‹VAN-

Yani ekleme yapmak istiyorum herkes faydalanabilir diye, hatta bunun içerisinde
ulafl›mla ilgili ayr› modüller var. Asl›nda bizim hükümetimizin de belki böyle bir ça-
l›flmas› laz›m herkesin ayn› veriyi kullanmas› aç›s›ndan. Teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkür ederim. Say›n R›fat Sa¤lam buyurun.

RIFAT SA⁄LAM-

Ben bir fley sorabilir miyim? ‹ki soru soraca¤›m, arkas›ndan da ayn› hakk›m› kulla-
narak 5 dakika içinde bir kanaatimi söyleyebilir miyim Say›n Baflkan?

GÜNGÖR EVREN- 

Sonuncu oldu¤unuza göre sorularda, mikrofon elinize geçmiflken sizin bafllaman›z
olur. 

RIFAT SA⁄LAM-

Benim iki sorum olacak. Bilhassa Ankara’daki arkadafl›m›za, tabii her üçüne de ola-
bilir ve sizin için de çok önemli bir rakam. Biri, yolcu sefer bafl› iflletme maliyetle-
ri nelerdir? fiu anda iflletmeye soktuklar› hatlar›n yolcu sefer bafl› iflletme maliyetle-
ri, bu d›flar›daki fizibilitelerde çok önemli bir faktördür. Yani yap-ifllet-devret almak
için bunlar› o sistemin fizib›l olup olmad›¤›n› ve arkadafl›m›z dedi, ama ekonomik
olarak ben onu göremedim veya o maliyetleri bize iletirlerse memnun oluruz.

‹kincisi, hem metro ayr› ayr› tabii, metro, hafif rayl› sitem için istasyon dahil orta-
lama km maliyetleri nelerdir yat›r›mlar›n? Belki orada gördük, ama bilemiyorum
ben göremedim, ama ortalama o da hiç olmazsa yapan sistemin t›rafl›n›n önüne dö-
külüp dökülmedi¤ini gösterir. Siz 30 milyonluk kenti 80 milyona ç›kar›rsan›z orada
bir fleyler var demektir veya 20 milyon kenti 35-40 milyona ç›kar›rsan›z bunlar dün-
ya rakamlar› var, onlarla mukayese edilebilir. Tabii birtak›m flartlar da var. Benim
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sorular›m bu, yaln›z ben önemli bir fleyi gündem maddesi defalarca getirmek istiyo-
rum. Burada Mühendisler Birli¤ine de getirdim. Bak›n, bu flikayetlerimiz sonsuza
kadar gider. Yani hafif rayl› sistem, flu bu ben yak›nda bir konferans da verece¤im,
afla¤›-yukar› mega kentlerin hemen hemen büyük mega kentlerin ço¤unu stratejik
planlama aç›s›ndan inceledim. New York, Chicago bunlar mesela, New York’tan
vereyim; 2030 senesine kadar bir stratejik planlar› var, Chicago’nun 2040 hedef
al›nm›fl, Tokyo’nun 2025 civar›nda, Londra 8 senelik fleyler yap›yor, böyle gidiyor.
Bunlar da dünyan›n en önemli mega kentleri. ‹stanbul için zaten biz maalesef
‹MP’yi ters bafllad›k, yani orta kat›ndan temeli de¤il, mimarlar›m›z bunu böyle onun
için konuflup duruyoruz. ‹stanbul’un bir stratejik planlamas› yok, yani modern an-
lamda bir stratejik planlamas› olsa bunlar› yerli yerine oturturuz ve tart›flmay›z. Bi-
rincisi bu, bunu ben açabilirim, hatta oturup konferans da verebiliriz.

Stratejik evvela bak›n, belediye baflkan›m›za da anlatmak için Amerikal›lar flöyle
yap›yor falan, bunu göstermek laz›m. Buradaki ana sorun mimarlar›n, bilhassa kent
mimarlar›n›n anlad›¤›, hocalar›n›n ö¤rettikleri hemen 1/125.000 planlar, 1/25.000
hay›r efendim, öyle yap›lm›yor. Evvela stratejik planlar yap›l›r, stratejik planlara gö-
re 1/125.000, 1/25.000, 1/50.000 yap›l›r. Siz ifli ortadan al›rsan›z bir stratejiniz yok-
sa bu ifl böyle gider ve tart›fl›r durursunuz. Önemli konu ben diyorum ki, Mühendis-
ler Birli¤i Baflkan›na burada bir ödev düflüyor, gelin bunu tart›flal›m.

‹kincisi, “investment planning” dedi¤imiz orta ve büyük ölçekli yat›r›mlar bu flekil-
de yap›lmaz, bunu bilmiyoruz. Türkiye’de geliflen bir ülke olarak bilmiyoruz, bunu
ö¤renmemiz laz›m. Bunu ö¤rendi¤imiz zaman bu sorunlar›n ço¤u da biter. Ben he-
men söyleyeyim; mesela, Amerika’da bu eyalette bu çapta bir yat›r›m yap›laca¤› za-
man bir kere 8-10 adet de¤iflik fizibilite fleyleri konur. Duruma göre veya iki adet
yeralt›ndan giden bir sistem, yerüstünden giden 2-3 hatl› bunlar tokuflturulur, sivil
toplum örgütleriyle tart›fl›l›r, bir veya ikiye iner, en fizib›l fleklinde tart›flt›ktan son-
ra bir-iki sene içerisinde halk oylamas›na sunulur. Çünkü bu paralar kimin paras›?
Say›n Baflbakan›n paras› de¤il, Say›n Belediye Baflkan›n›n paras› de¤il, hepimizin
paras›. Bize sormadan nas›l yat›r›m yap›yorlar? Bak›n, orta ve yüksek ölçekli yat›-
r›mlarda bu metodu biz benimsersek, Türkiye’ye kabul ettirirsek bütün bu sorunla-
r›m›z›n yüzde 90’› çözülür. Siz sorunu tersten al›rsan›z bunlar› 20 sene daha tart›fl›-
r›z. Gelecek biri belki yukar›dan koyar, ama esas ana konu bu.

‹ki konu var, daha da açabilirim. 5 dakika dediniz, 5 dakikada anlatmaya çal›fl›yo-
rum, ama bunlar› koymad›¤›n›z zaman ulafl›m› da tart›fl›rs›n›z, bizim ‹MP’de ben fi-
kir babalar›ndan biriyim, ama yok, olmad›. Bak›n, 600’den 10’a indi, olmaz, tersten
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bafllad›¤›n›z zaman bu ifl gitmez. Bunun bir yöntemi var, bunu yöntemine göre yap-
mam›z laz›m. Gelin bunlar› tart›flal›m evvela, ondan sonra da çorap sökü¤ü gibi bun-
lar gider. Teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN-

Teflekkür ederim. fiöyle bir ilke karar›m› ben söyleyeyim en az›ndan; zaman çok k›-
s›tl›, kiflisel görüfl veya konuflmalar üzerinde bana çok ters gelse bile hiçbir yorum
yapmayaca¤›m, çünkü zaman k›s›tl›, sizlerin zaman›n›z› almak istemiyorum. Dola-
y›s›yla bundan sonra da zorunluluk olmazsa ben bir fley söylemeyece¤im. Herhalde
Ergun Bey de ayn› politikay› kabul eder. Niyazi Duranay.

N‹YAZ‹ DURANAY

Teflekkür ederim Say›n Baflkan. De¤erli arkadafllar›m,
‹nflaat Mühendisleri Odas› Yönetim Kurulunun y›llar-
dan beri çal›flmalar›n› birlikte izliyoruz. Bu kongreyi de
tam bu köprü tart›flmalar›n›n oldu¤u bir dönemde haz›r-
lam›fl olmas›ndan dolay› tüm eme¤i geçenlere teflekkür
ediyorum, sayg›lar sunuyorum. Ben 1953 mezunuyum,
1967 senesinde Çemberlitafl’taki ‹stanbul Naz›m Plan
Bürosunda çal›fl›rken birinci köprü sorunu ortaya ç›k-
m›flt›. Hükümet bu karar› alm›flt›. O zaman bürodaki ar-
kadafllar da bu köprünün yap›lmamas›, hatalar içerdi¤i

konusunu dile getirmifltik. 5-6 arkadafl bu konuyu tart›flm›flt›k. Belki bu birinci köp-
rü meselesini ilk defa tart›flmaya açanlardan biri olmam gerekiyor diye düflünüyo-
rum. O gün iki saatlik bir tart›flma sonras›nda elime “görülen lüzum üzerine beledi-
yedeki iflinize iade edildiniz” diye bir belge verildi. 

O günden bugüne 1958’li y›llardan beri ‹stanbul planlan›yor, Ankara planlan›yor,
her yer planlan›yor, ama bugün bile Türkiye’nin büyük flehirlerinin dertlerine deva
olacak uygulanabilir, gerçekleflmesi kesinlikle denetlenmesi düflünülen bir plan el-
de edilmifl de¤il. Her gün bir plan tadili yap›l›yor ve bu tadillerle ‹stanbul’u görü-
yorsunuz, Türkiye nüfusunun bugün 1/4’i ‹stanbul ve yak›n çevresinde oturuyor.
Yani Türkiye’yi boflalt›yoruz giderek, bu ülkenin plans›zl›¤›d›r. Ulafl›m bir ülkenin
ve flehirlerin kan damarlar›d›r. E¤er bu kan damarlar› do¤ru yerlefltirilmezse ve o ül-
kenin flehirleri ifltigal alanlar›na göre, hayat tarzlar›na göre do¤ru flehirleflmeler, do¤-
ru geliflmeler sa¤lanmazsa bugün Türkiye’nin yaflad›¤› kargafla yaflanm›fl olur. 
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Say›n Baflbakan›m›z›n bir sözü beni çok incitmifltir, pek çok insan›m›z› incitmifltir:
Birinci, ikinci köprüye karfl› ç›kanlar› utanmazl›kla de¤erlendirmifltir. Ben bugünün
Say›n baflbakana bu sözlerinden dolay› teessüflerimi bildiriyorum. 

Ne yaz›k ki, Türkiye son yar›m yüzy›lda ‹kinci Dünya Savafl›’ndan sonra maalesef
partilerimizin aymazl›klar› sonunda bugünkü darbo¤azlara düflmüfltür ve plans›z ge-
liflmelerle ülkemizin tüm de¤erleri, ama tüm de¤erleri insan da dahil tüm de¤erleri
yok edilmek üzeredir. Bu korkunç bir dönemdir, bu dönemden kurtulmay› hepiniz-
den yard›mlar›n›zla diliyorum.

Birinci köprü söz konusu oldu¤u zaman ‹stanbul’un belediye s›n›rlar› 28.000
m2’ydi. O günkü köprü maliyeti bugün de ayn› rakam konufluluyor, 5 bin dolar ola-
rak kabul ediliyor. O günlerde benim ‹stanbul çevresinde yapt›¤›m araflt›rmalarda,
planlamada çal›flt›¤›m zaman yapt›¤›m araflt›rmalarda Büyükçekmece’de bugün Ak-
bank’›n Çimento Fabrikas›n›n oldu¤u yerdeki so¤an tarlalar›yd› oras› ve metrekare-
si 25 kurufltu. Bizim o zamanki önerilerimiz içinde bu 5 milyar dolarla ‹stanbul için
en az 50 bin hektar arazinin kamulaflt›r›larak flehrin geliflmesine hasredilebilece¤ini
ortaya koymufltuk. Maalesef ‹kinci Dünya Savafl›ndan sonra göçle bafllayan flehir-
lerdeki toprak ya¤mas› bugün h›zlanarak devam ediyor ve bu önerilere kimse kulak
vermedi. Bugün de bafl›m›zdaki iktidar köprü yapmak suretiyle yeni alanlar› tekrar
talana açmak gayreti içindedir. 

Tüm bilim adamlar›n›n bir tabiri var; kap›kulu olmayan bilim adamlar›n›n önerdi¤i
bu köprüden vazgeçilme olay›na maalesef iktidar›m›z itibar etmiyor. Ben laf› uzat-
mamak için flunu söylüyorum; üçüncü köprü yap›lmamal›d›r, Türkiye’nin demiryo-
lu a¤› geniflletilmelidir. Geçen gün bir demecimde söyledi¤im gibi bugün ‹stan-
bul’dan Malatya’ya trenle 30 saatte gidebiliyoruz. Fransa’da Marsilya’yla Paris ara-
s› 800 km ve 3.5 saatte gidiyorlar. Bu bizim ça¤dafll›kta ne kadar geri kald›¤›m›z›
gösteriyor. Hepinizi sayg›yla selaml›yorum.

GÜNGÖR EVREN- 

Sa¤olun efendim. Say›n Acar buyurun. 

‹SMA‹L HAKKI ACAR-

‹yi günler. Ben rayl› sistemlerle ilgili bir-iki fley söyle-
mek istiyorum. Yaklafl›k 1971 y›l›ndan beri belediyeci-
likle iç içeyim. De¤iflik kademelerde çal›flt›m ve o gün-
lerden beri karfl›laflt›¤›m bir fley var ve bunu da muhte-
lif odalar›m›z›n ulafl›m seminerlerinde ve sempozyum-
lar›nda defalarca aktard›m. 
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Bizim buradaki söylemlerimiz belediyelerce flu anlafl›l›yor: Tek çözüm her kent için
her koridor için rayl› sistemdir. Bu böyle anlafl›l›yor. Bu hem büyük bir tuzak, hem
de çözümsüzlü¤ün getirdi¤i bir nokta. fiunu söylemek istiyorum: Örne¤in, Bursa’da
bir rayl› sistem projesi yap›ld›, ama rayl› sistem projesi yan›l›yorsam arkadafl›m›z
düzeltsin, Optimin yürüttü¤ü ulafl›m etüdü ve rayl› sistem projesi, yani ulafl›m etü-
dünde ulafl›m ana etüdü ve bunun ç›kt›s›n›n da ne oldu¤u bafltan varsay›lm›fl. Baflka
kentlerde de var flu anda, aynen ulafl›m ana plan› art› 50 km rayl› sistem projesi iha-
lesi. Bafltan ulafl›m ana plan›n›n ç›kt›s› tan›mlan›yor. Ulafl›m veya rayl› sistem fizi-
bilite çal›flmas›, art› 25 km rayl› sistem projesi bir paket bunlar, yani bu fizib›l olup
olmayaca¤› beklenmeden rayl› sistem bütün belediye baflkanlar› olaya böyle bakma-
ya bafllad›. Her kentte bu bir prestij projesi oldu. Bugün 125 binlik nüfusu olan bir
kentte dahi rayl› sistem yap›lmaya çal›fl›ld›¤›n› hepimiz biliyoruz. Bu bizim bu plat-
formda vermemiz gereken mesaj oldu¤una inan›yorum. Çözüm en uygun, etkin, en-
tegre bir toplu tafl›mac›l›k sistemidir. Kentlerimizin ulafl›m›n›n çözümü için bunu bu
flekilde vurgulamam›z gerekiyor. Benim bugüne kadarki yaklafl›m›m bu ve inan›n
rayl› sisteme endekslendi¤i için bütün flehirler d›flar›daki kaosu yafl›yoruz. Hat›rlar-
san›z Say›n ‹svan döneminde bir otobüs yolu bafllat›ld›, Say›n Sözen döneminde ki,
orada dikkatinizi çekmek isterim Millet Caddesi 1985 y›l›n›n metro projesinde bir
metronun geçece¤i bir ana arterdi, bir ana koridordu. Buna ra¤men biz o dönemde
bunun üzerine k›sa vadede çözüm, kendi bütçemizle, belediyemizin bütçesiyle ya-
pabilece¤imiz bir otobüs yolu yapt›k, ondan sonra da bu rayl› sisteme döndü. Bugün
de hizmet ediyor. O yüzden toplu tafl›mac›l›k yönünden çözümlere ulaflmak için bu-
nun tek boyutlu olmad›¤›n›, en uygun sistemin araflt›r›lmas› gerekti¤ini vurgulama-
m›z gerekti¤i inanc›nday›m. 

Buna nereden geliyorum? ‹lk metrobüs bildirisini de hat›rlarsan›z bu platformda ben
vermifltim. 2005 y›l›ndaki 5. Kongreydi hat›rlad›¤›m kadar›yla, orada da bununla il-
gili epeyce yaklafl›mlar sergilemifltik. O dönemde görevli oldu¤um ‹zmir Büyükfle-
hir Belediyesinde de ilk seçim bildirgesine rahmetli Ahmet Pirifltina’n›n seçim bil-
dirisinde metrobüsü kullanm›flt›k, bugün de metrobüs ‹stanbul’da çok tart›fl›lan bir
konu haline geldi. Ancak yanl›fl bir fleyi tart›flt›¤›m›z inanc›nday›m; metrobüs asl›n-
da transit yani h›zl› otobüs sistemi tafl›mac›l›k sistemi fleklinde tart›fl›lmas› gerekir-
ken, bu sistem do¤ru mudur, de¤il midir tart›fl›lmas› gerekirken bugünkü ‹stanbul
Belediyesinin bir karayolcu firmaya yapt›rd›¤› ve karayolcu yaklafl›m›yla kent içi
ulafl›ma bakmadan otobüs taleplerine veya durak taleplerine bakmadan onlar› irde-
lemeden, trafik çözümlerini yeterince irdelemeden sadece bir karayolcu yaklafl›m›y-
la ortaya koydu¤u proje var. Biz bunun hatal› oldu¤unu teknik olarak söylüyoruz,
bu tasar›mda hatalar var, bu baflka bir boyutu.
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‹kinci boyutu da yanl›fl araçlar seçilmesiydi. Bu ikisi hata geldi metrobüs sistemi ye-
tersizli¤ine, ancak biz hat›rlarsan›z biraz evvel de söyledi¤im gibi Say›n ‹sfan döne-
minde de, Say›n Sözen döneminde de o dönemlerde Ankara’da da yap›lan dünya ka-
dar otobüs yolu projeleri vard›. Metrobüs dedi¤imiz bunun daha üst kademesi, daha
geliflmifli, daha ticari h›z› yüksek olan›. Bu yüzden bizim kentlerimizde otobüsün
uygun koridorlarda çözüm olabilece¤ini ve h›zla devreye girmesiyle trafik sorunla-
r›m›z› yumuflataca¤›, azaltaca¤› inanc›nday›m. Mesela, Eskiflehir örne¤i biliyorsu-
nuz dört fleritli yollar›n ikisini toplu tafl›mac›l›¤a ay›rd› ve Eskiflehir’de ulafl›m soru-
nu ve trafik sorunu ciddi flekilde hafifledi. Kentlerde çok güzel örnekler var, bunla-
ra bakmam›z gerekir ve de toplu tafl›mac›l›¤› öne ç›kartacak önlemleri ister lastik ol-
sun, ister rayl› öne ç›kartmam›z gerekt¤i inanc›nday›m. Teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN-

Teflekkür ederim efendim. 
Say›n Veyis Özcan.

VEY‹S ÖZCAN-

Burada konuflmak isterim. Bursa rayla ilgili teknik bil-
gi ve deneyimlerini paylaflan arkadafl›m›z›n Bursa ray-
la ilgili sitem ve flikayetlerini dinleyince bir Adanal›
olarak ben de bir fleyler söylemek isterim. Adana’da
12-13 senedir inflaat› devam eden metro de¤il, hafif
rayl› sistem var ve 12-13 senedir bitirilemedi. Sadece
bayram, özel günlerde Say›n Belediye Baflkan› büyük
kurnazl›kla 500 metre, 1 kilometrelik k›s›mda projenin
bafl›nda ald›¤› makineleri çal›flt›r›yor. Bu projenin in-
flaat›n›n pik noktas›nda 2000’li y›llar›n bafl›yd›, Adana

‹nflaat Mühendisleri Odas›’nda yönetim kurulu üyesiydim. Bu projenin inflaat›n›n
yüzde 40’› tamamlanmadan 340 milyon dolarl›k proje bedeli ödene¤i bitti ve proje
durma noktas›na geldi ve o dönemde bir çal›flma yap›ld›. Çal›flma yap›l›rken de em-
sal projelere bak›ld›. Bu projelerden biri de baflar›l› bir proje oldu¤unu düflündü¤ü-
müz ve flu anda arkadafl›m›z›n flikayetlerini, istemlerini dile getirdi¤i Bursa rayd›.
Bunu göz önünde bulundurarak Adana’daki hafif rayl› sistemin durumunu özetle-
mek istedim. Teflekkür ederim. 

GÜNGÖR EVREN-

Teflekkür ederim. S›rada Say›n Tansel Timur var.
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TANSEL T‹MUR-

Hepinize sayg›lar sunuyorum. Gemi ‹nflaat› ve Makine-
leri Yüksek Mühendisiyim. Say›n Duranay mezuniyeti-
ni söyleyince ben de flöylebir geriye do¤ru gittim. Ben
de birinci köprünün aç›l›fl›ndan 3 ay önce mezun olmu-
flum, 36 y›ll›k mühendisim.

Arkadafllar, y›llard›r ulafl›m konusuyla ilgili toplant›lara
gitti¤imde ben genellikle bir konuyu ya soru sorarak, ya
aç›klama yaparak gündeme getirmek zorunda kal›yorum
yahut öyle hissediyorum. Biliyorsunuz bu haftan›n ba-

fl›nda bir ulafl›m fluras› vard›. Ulafl›m fluras›n›n kent içi ulafl›mla ilgili oturumuna ka-
t›lmay› düflündü¤üm için önce bana gelen davetiyeyi kontrol ettim. Ulafl›m fluras›na
davet etmifllerdi, ama nas›l ulaflaca¤›m› yazmam›fllard›. Internet’ten web sayfas›n-
dan bir arama yapt›m, orada da bulamad›m. Böyle olunca kaç›n›lmaz olarak otomo-
bille gitmek durumunda kald›m. Anadolu yakas›nda oturuyorum, yaklafl›k 45 daki-
ka içinde Sütlüce’ye ulaflt›m ve otoparka girdim. Otoparktan salona ulaflmam 30 da-
kikadan fazla sürdü ve salona girdim. Niyetim oradaki kat›l›mc›lara camdan d›flar›-
y› göstermekti, çünkü salonun 5 metre ötesinde deniz vard›. Fakat kat›l›mc›lar› gö-
rünce böyle bir fleyin hiçbir faydas› olmayaca¤›n› düflündüm, onu söyleme ihtiyac›
duymad›m.

‹stanbul içinden deniz geçen dünyan›n tek kenti, o zaman “biz bu içinden geçen de-
nizi köprüyle aflmak yerine y›llard›r zaten kulland›¤›m›z sistemlere niye yönelmiyo-
ruz?” diye sormak ve sadece iki yaka aras›ndaki tafl›mac›l›k ya da ulafl›m aç›s›ndan
de¤il, kentin bütününün ulafl›m›n›n planlanmas›nda bu iki yaka aras›ndaki geçiflle-
rin nas›l planlanaca¤›n› düflünmek ve konuflmak durumunday›z. E¤er ulaflt›¤›m kay-
nak beni yan›ltmam›flsa iki yaka aras›ndaki araç tafl›malar› geçifllerinin transit olan-
lar›n›n miktar› yüzde 2-3 dolay›nda diye biliyorum. Demek ki, köprüler kent içinde-
ki araçlar›n tabii, bir de flunu biliyorum, di¤er arkadafllar da söylediler; biz köprüler-
den araç tafl›yoruz, insan tafl›m›yoruz. Onu da biliyoruz, demek ki, bu köprüler sa-
dece araçlar›n tafl›mas›na hizmet ediyorlar. Ben biraz da mesle¤im gere¤i ve demin
de sözünü etti¤im aç›dan köprünün yahut köprülerin di¤er yanlar›yla ilgili fazla fley
söylemek istemiyorum. Kentin orman tahribi, vesaire, onun d›fl›nda kentte yaratt›¤›
tahribatla ilgili di¤er konularda fazla bir fley söylemek istemiyorum. Sadece ulafl›m-
da ne tür sorunlara yol açt›¤›n›, o konuda kendi alan›m›n d›fl›ndaki konularda belki
birkaç not iletece¤im ve daha çok da deniz tafl›mac›l›¤›yla köprüler iliflkileri konu-
sunda birkaç noktaya dikkat çekmek istiyorum.
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fiimdi bunu herhalde söylemeye gerek yok, biz 1992’de Avrupa kentsel flart›n›n ifla-
ret etti¤i noktada kenti tercih etmek durumunday›z. Çünkü Avrupa kentsel flart› ar-
t›k ya kent, ya otomobil birini seçin dedi insanl›¤a, biz otomobili de¤il, kenti tercih
ediyoruz. Peki, bunun arka plan›nda ne var? Bunun arka plan›nda otomobili nas›l
cayd›r›r›z, alternatif ulafl›m sistemlerini nas›l daha fazla kullan›lmas›n› sa¤layabili-
riz? Bundan 30-40 sene önce daha birinci köprü yap›lmadan önceki dönemler olsay-
d› deniz aç›s›ndan bu konu çok kolayd›, çünkü biraz karikatürize ederek söylüyo-
rum; insanlar Kad›köy’de otururlard›, Karaköy’de çal›fl›rlard›. Sabah yürüyerek is-
keleye ulafl›rlar, karfl›ya geçerler, ifl dönüflü ayn› yolla geri dönerlerdi. Siz insanla-
r›n denizden daha çok geçmelerini isterseniz çok basitti bunu sa¤lamak, ya vapur
ücretlerini düflüreceksiniz, ya vapurun konforunu art›racaks›n›z, ya h›z›n› art›r›p in-
sanlar›n daha çabuk ulaflmas›n› sa¤layacaks›n›z ve denize daha fazla insan çekecek-
siniz, ama bugün geldi¤imiz noktada bu sorunun çözümü art›k bu kadar kolay de¤il,
çok daha karmafl›k. Çünkü insanlar›n art›k özellikle tek araçla günlük yolculuk yap-
t›klar› dönem çok geride kald›. Hem birden fazla araç, hem birden fazla sistem kul-
lanmak zorunda insanlar. Bu durumda biz otomobile karfl› kenti tercih etmek duru-
munda oldu¤umuz zaman yapmam›z gereken fleyin ne oldu¤u biraz ortaya ç›k›yor
gibi düflünüyorum. 

Say›n Acar’›n da az önce söyledi¤i gibi bizim bir ulafl›m sistemleri entegrasyonu
problemimiz var. Burada ‹stanbul’un farkl› bir durumu var diye düflünüyorum. Ba-
k›n, bizim o dönemlerde bilim ve teknikle aralar› pek de iyi olmamakla birlikte ata-
lar›m›z bu kente özgün baz› fleyler yaratm›fllar. Arabal› vapurlar› Osmanl› o dönem-
lerde bu kente özgün araçlar olarak yaratm›fl. Bizim bugün yapmam›z gereken fley
yine demin söyledi¤im gibi, içinden deniz geçen tek dünya kenti olan ‹stanbul’a öz-
gün bir ulafl›m modelini belirleyip ortaya koyabilmek ve uygulayabilmektir. Çünkü
‹stanbul deniziyle, rayl› sistemiyle ve bunlar› beslemek durumunda olan di¤er tafl›-
ma sistemleriyle dünyada tek model oluflturabilecek kent durumundad›r. Çok özet
bir ifadeyle ‹stanbul’da deniz tafl›mac›l›¤›n› ve rayl› sistemi temel alan, di¤er tafl›ma
sistemlerini bu ana sistemin besleyicisi olarak düzenleyen ve planlayan bir ulafl›m
modelinde, ulafl›m sistemine ihtiyac› var.

Bunu k›saca söyledikten sonra ben sadece köprülerin ulafl›mda yaratt›¤› sonuçlarla
ilgili birkaç rakam vermek istiyorum. Mesela, 1970’lerde ‹stanbul’da kifli bafl›na de-
nizyolu yolculu¤u y›lda 36 yolculuk düflüyormufl, 2007’ye geldi¤imizde bu rakam›n
ulaflt›¤› sonuç yüzde 11, insanlar 1/3’ten daha fazla bir oranda denizden uzaklaflm›fl-
lar. fieyi söylemeye gerek görmüyorum, herhalde o konuyu di¤er arkadafllar açarlar;
yap›lan köprülerin ‹stanbul’un iki yakas› aras›ndaki tafl›malarda bile baflta bir soru-
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nu çözüyormufl gibi görünmekle birlikte asl›nda bir ulafl›m sorunu yarat›lmas›nda
çok önemli bir etken olduklar›n› hepimiz biliyoruz. Mesela, bunun denizle ilgili k›s-
m›n› flöyle söyleyeyim ben size; 1974 y›l›nda köprünün aç›lmas›ndan bir y›l sonra
köprü trafi¤i hacminin art›fl› 12 milyon yolculuk kadarken flehir hatlar›yla tafl›nan ta-
fl›t trafi¤indeki azalma 4 milyon civar›nda, yani köprü kendine yeni bir ulafl›m tale-
bi yarat›yor. Daha bu 1974 y›l› için birinci köprünün yaratt›¤› bir sonuç olarak söy-
lüyorum bunu.

fiunu söyleyerek ben tamamlayay›m; üçüncü köprünün maliyeti konusunda tabii
muhtelif rivayetler var. Çünkü güzergâh›, güzergâh›n gerektirdi¤i kamulaflt›rma be-
delleri, vesaire seçenekli olunca maliyetler de seçenekli hale geliyor, ama ben bura-
da bir ortalama, yani kullan›lan maliyetlerden ortalama bir rakam› kullanarak bir he-
sap yapt›m, onu sizinle paylaflmak istiyorum: Ortalama 1.3 milyar dolarl›k bir ma-
liyetten söz ediliyor. Arkadafllar bak›n, bu rakam 150’yle 400 aras›nda bu kulland›-
¤›n›z teknolojiye ve di¤er imkânlara göre de¤iflen birim maliyetleri nedeniyle biraz
farkl›, 150’yle 400 aras›nda yolcu vapurunun maliyet bedelidir. Ayn› zamanda
130’la 200 aras›nda da arabal› vapur sahibi olabilirsiniz bu rakamlarla. Köprünün
inflaat süresi 3-4 y›lken bu sözünü etti¤imiz araçlar›n temin edilme süreleri 1-2 y›l
aras›nda de¤iflebilir. Öyle oldu¤u zaman ne olur, buradan nas›l bir sonuca ulafl›yo-
ruz? ‹stanbul’da iki yaka aras›ndaki günlük yolculuklar 1 100 000 civar›nda yakla-
fl›k olarak, bunun yüzde 30 kadar› özel otomobillerle yap›l›yor. fiöyle bir sonuca
varmak mümkün; biz her iki köprüyü de otomobil tafl›malar›n› yasaklayarak sadece
toplu tafl›ma araçlar›na tahsis etti¤imiz takdirde otomobillerle tafl›d›¤›m›z yolcular›
demin sözünü etti¤im 10 adet gemiyle ve bütün yolculuklar›n da günün sadece pik
saatlerinde yap›ld›¤›n› varsayd›¤›m›z takdirde 10 adet gemiyle 3 saat içinde bütün
yolcuyu iki yaka aras›nda tafl›yabiliyoruz. Demin size söylemifltim; köprünün mali-
yetiyle yapabilece¤imiz vapur say›s› da 150’yle 400 aras›nda de¤ifliyor. Daha ucuz
bir fley yaparsak 400, aksi takdirde 150. 

Biraz da fantastik baflka bir benzetme ya da rakam vereyim. Ben herhangi bir flekil-
de köprülerin ‹stanbul’un iki yakas› aras›nda tafl›d›¤› otomobillerin baflka sistemler-
le de olsa tafl›nmas›n›n do¤ru olmad›¤› kanaatindeyim. Çünkü kenti seçmiflsek bi-
zim otomobil kullan›m›n› k›s›tlamam›z laz›m. Denizyoluyla da olsa otomobillerin
iki yaka aras›nda tafl›nmas›n› do¤ru bulmuyorum, ama size sadece flunu söyleyeyim;
köprünün bo¤az›n ortalama geniflli¤ine sahip bir yerinde yap›ld›¤›n› varsayd›¤›m›z
takdirde bir köprü maliyetiyle elde etti¤imiz arabal› vapurlar› biz iki yaka aras›nda
dizdi¤imiz zaman 2x8 fleritli bir otoyol elde etmifl oluyoruz. Bu herhalde bir köprü-
nün kapasitesinden çok daha yüksek bir tafl›ma kapasitesi anlam›na geliyor. Süre k›-
s›tl› oldu¤u için burada kesiyorum, beni dinledi¤iniz için çok teflekkür ediyorum. 
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ABDULSELAM SUVAKÇI-

Merhaba arkadafllar. Birinci köprü 1970’lerde dev-
reye girdi, o günden bugüne ülkemizde neredeyse
30-40 sene bir vakit geçti. Bu süreçte ülkemizde çe-
flitli de¤ifliklikler oldu, dünyada çeflitli de¤ifliklikler
oldu, tan›mlarda yeni geliflmeler oldu. Dolay›s›yla
kalk›nma kavram›, ülkemizdeki en önemli sorun-
lardan birisi olan kalk›nma tan›m› farkl› farkl› bo-
yutlarda tan›mlan›r duruma geldi. Dolay›s›yla
1992’de bafllayan bu olay ülkemize de geldi, en so-
nunda da 1996 y›l›nda habitat gündemiyle yaflana-
bilirlik, yaflanabilir kent, sürdürülebilir kent kavramlar› ülkemizin gündemine oturdu. 

Habitat süreci asl›nda ülkemizdeki çevreye bak›fl, sivil toplum anlam›ndaki dünya-
y› gelifltirdi, eyleme geçirdi, küreselle yerel anlamdaki iliflkiyi gündemine ald›. Bu-
nun en önemli özelli¤i de Hasankeyf’teki durumdur. Yerelle uluslararas› sivil top-
lum birlikte davranarak Il›su Baraj›’n›n kredisini durdurabildiler. Bu imkânlar art›k
günümüzde teknolojinin geliflmesiyle önemli bir duruma getirildi.

Ülkemizde çevreye bak›fla bakt›¤›m›z vakit ilk defa Çevre Kanunumuz 1983’te ç›k-
t›. fiimdi bunlar›n amaçlar›n› okumufl olsam göreceksiniz, de¤ifltirile de¤ifltirile öy-
le bir noktaya geldi ki, 2006’daki de¤ifltirimde sadece “bütün canl›lar›n ortak var-
l›¤› olan çevre sürdürülebilir çevre ve sürdürülebilir kalk›nma ilkeleri do¤rultusun-
da korunmas›n› sa¤lamakt›r” demekte, ama 1983’te kültürel varl›klardan bafllaya-
rak genel olarak sürdürülebilirlik anlam›ndaki dünyaya bakt›¤›m›zdaki tarih insan›n
flimdiye kadarki üretmifl oldu¤u tüm de¤erlerin korunmas› anlam›ndaki bir dünyaya
bak›yordu Çevre Kanunumuz. O ç›kan Çevre Kanunumuz neticesinde çevresel etki
de¤erlendirilmesi, yat›r›mlar›n çevresel etki de¤erlendirilmesi anlam›ndaki durumu-
nu tan›ml›yordu. Nas›l olacak, nas›l edilecek durumuna bakt›¤›m›zda da 1983’te ç›-
kan Çevre Kanunu 5 ayla 1 y›l içinde ç›kar›lmas› gereken çevresel etki de¤erlendi-
rilmesi yönetmeli¤ine de bakt›¤›m›zda 1993 y›l›nda ilk defa çevre etki de¤erlendir-
me yönetmeli¤i ç›k›yor. Bu olaylara bakt›¤›m›zda çevre yönetmeli¤inde de 6 adet
tam yay›n var. 1993’ten bu yana bu iktidar döneminde 2 sefer tam de¤iflme var, di-
¤er fleylerde de zaman zaman y›llara göre de¤iflmekte, revizyonlar bir sürü var. ‹fli-
ne gelmedi¤i takdirde yönetmelikleri de¤ifltirebilme anlam›nda yap›yorlar. 

Tan›mlara da geldi¤imizde daha genifl bir tan›mda, yani insan›n üretti¤i tüm de¤er-
ler anlam›nda sadece kalk›nma anlam›ndaki bir dünyaya gelecek bir yap›lanmay›
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görüyorlar. Köprüler anlam›nda bir kere flu net: Bugünkü yerel yönetimin
1/100.000’lik çevre plan› raporunda 1971’den beri söylenilenlerin hepsinin geçerli
oldu¤unu söyleyen bir tan›mlamaya gelmifl durumdad›r bugünkü Büyükflehir Bele-
diyesi. Ayn› zihniyette olan belediyenin durumuna bakt›¤›m›zda ben köprü günde-
me geldi¤inde Çevre Bakanl›¤›na “ÇED yap›lacak m›?” diye yazd›m. Bana gelen
yaz›da çevresel etki de¤erlendirme yönetmeli¤i kapsam› d›fl›nda, ama o tart›flmalar
s›ras›nda Milliyet’te Çevre Bakan›m›z dedi ki: “Daha bunun çevresel etki de¤erlen-
dirilmesi var, en aza indirece¤iz” anlam›nda. Ya ç›kard›¤› yönetmeli¤i bilmiyor
Çevre Bakan›m›z yahut da bürokratlar onu aldat›yor. O olaya bakt›¤›m›z vakit bu bir
de yat›r›m meselesi. Mesela, ÇED diyor ki: “1993’ten önceki bütün yat›r›mlar bu
yönetmelik d›fl›nda” ben insanlar›n, kiflilerin kazan›lm›fl haklar› anlam›ndaki bir
dünyay› alg›layabiliyorum, ama devletin kazan›lm›fl hakk› anlam›ndaki bir dünyay›
alg›layam›yorum mesela, yat›r›mlar› kaç›rabilmek için 1900, hatta bir de¤ifliklikte,
1997 de¤iflikli¤inde 1997’den önceki yat›r›mlar anlam›nda da kapsam d›fl› b›rak›ld›. 

Bu olaylara bakt›¤›m›zda asl›nda sonuca geldi¤imizde belediyemiz tespitini yap›yor
asl›nda. ‹flin özüne bakt›¤›m›zda flimdiye kadar söylenilenleri bizzat kendi yapm›fl ol-
du¤u plan›n fleyinde sürdürülebilirlik anlam›ndaki bir dünyas› var, ona bak›yor. 15
y›ldan fazlad›r bu belediyedeler, dünyada yap›lan tüm yaflam kalitesi çal›flmalar›nda,
anketlerinde, bilmem nesinde ‹stanbul 80’le 100. kent aras›nda de¤ifliyor. Bu hükü-
metin davran›fl›na da bakt›¤›m›zda “ülkemizin gayri safi has›las›n› ikiye katlad›k, üçe
katlad›k, dörde katlad›k” anlam›nda politikalar› var, ama insani geliflme aç›s›ndan
bakt›¤›m›z vakit senelerdir Türkiye 84.lükten 83.lüke bir türlü ç›kamam›flt›r. Kalk›n-
mayla sürdürülebilir geliflme aras›ndaki farklar anlam›nda da bakt›¤›m›zda dünyam›z
farkl› farkl›, hakikaten de tan›mlar› da biraz do¤ru koymal›. Onlar gibi kalk›nma kav-
ram› ekonomik büyüklüktür, ama önemli olan yaflanabilir bir dünya yaratma anla-
m›ndaki kavrama da bakt›¤›m›zda aras›nda fark var. Bir, iki, üçün daha fazla olma-
mas› için her anlamda ülkemizde demokrasinin gerçekleflmesi gerekiyor. 

Yerel yönetimlerin kent hakk›nda tek karar ve söz sahibi olmas› gerekiyor. Say›n
Baflbakan›m›z da “helikoptere binece¤iz, güzergâh› teslim edece¤iz” Arkadafl sen
‹stanbul’un seçilmifl baflkan›s›n, bu sözü nas›l söylersin? Yat›r›m kararlar› muhak-
kak yaflanabilir bir dünya anlam›nda al›nmas› laz›m, yaflam kalitesini gelifltirmek,
sürdürülebilir geliflmeyi bu anlamda, yani insani geliflme anlam›ndaki dünyay› dün-
yaya hâkim k›lmam›z laz›m. Devletin aç›k, fleffaf olmas› laz›m. Arkadafl, sen bu ya-
t›r›m› 1993’ten önce hangi y›lda ald›n? Çevrimde dönerken 1993’te Yüksek Planla-
ma Kurulunda al›nd›¤› söyleniyor. Ben onu da yazd›m, bakal›m ne gelecek? Yani
1993’te bakt›¤›m vakit DYP-SHP iktidar› vard›. Her kademede emir eri olmayacak
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bürokratlara ihtiyac›m›z var ve iyi, do¤ru, güzeli yaratabilecek yeni bir toplumsal
hareketin varolaca¤›na inan›yorum.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkürler, sa¤olun. Say›n Besim Sertok.

BES‹M SERTOK-

Herkese merhabalar. Orman Mühendisleri Odas›
‹stanbul fiube Baflkan›y›m, ayn› zamanda Oda ola-
rak yaklafl›k 1.5 y›ld›r “üçüncü köprü yerine yaflam
platformu” diye oluflturdu¤umuz bir platformun da
sekretaryas›n› yürütüyoruz. 80 civar›nda bilefleni
var platformumuzun flu anda.

Köprü tart›flmas›yla ilgili söylenilecek fleylerin ço-
¤u söylendi asl›nda. Tekrara girmemek, zaman› da
verimli kullanmak istiyorum. fiöyle özetleyebiliriz
köprüyle ilgili durumu belki de: Hani deveye sor-

mufllar “boynun niye e¤ri?” “Nerem do¤ru ki?” demifl. Yani ‹stanbul Bo¤az›ndaki
köprülerle ilgili genel tart›flman›n do¤ru cevab› bence bu: Neresi do¤ru ki? Sadece
üçüncü köprü de¤il. 

Asl›nda daha önceki konuflmac›lardan da biraz yararlanarak, kopya çekerek devam et-
mek istiyorum. Az önce Gemi Mühendisleri Odas› Baflkan›m›z birkaç gün önceki flu-
raya giderken yaflad›¤›n› anlatt›. Ben bugün buraya Sar›yer’den geliyorum, buradan
Befliktafl iskelesi yürüme mesafesi, utanarak arac›mla geldim. Hani Baflbakan soruyor
ya “utanmadan geçiyorlar köprülerden” diye, o köprülerden de utanarak geçiyorum.
Bu köprülere mahkum edildi¤im için geçiyorum. Kimi arkadafllar›m›z bu laflara al›n-
d›klar›n› söylüyorlar, niye al›n›yorsunuz ki? Evet, utan›lacak bir durumdur bu köprü-
lerden geçmek, oradan utanmadan geçenler ve onlar› savunanlar›n durumudur asl›nda
tart›fl›lmas› gereken. Gene bir baflka arkadafl›m›z “as›l olarak stratejik planlamam›z
olmas› laz›m, bu olmadan daha alt planlar› yapt›¤›m›zda ifl bir kaosa giriyor” dedi.
Evet, bir stratejik plan›m›z›n olmas› laz›m, ‹stanbul’u Hong Kong mu yapmaya çal›-
fl›yoruz, bir ucuz emek cenneti haline dönüfltürmeye mi çal›fl›yoruz, yoksa Londra, Pa-
ris, Moskova gibi görece daha yaflan›l›r bir büyük kent haline mi dönüfltürmeye çal›-
fl›yoruz? Hong Kong gibi bir finans ve ucuz emek cenneti haline getirilmeye çal›fl›yor-
san›z evet, 3 de¤il 33 köprü yap›lmal›d›r bu ‹stanbul’a, ama bu stratejik plan hedefi-
miz Hong Kong yapmak de¤ilse o zaman bu köprüler anlams›zd›r. 
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Bir di¤er önemli husus gene demiryolcu arkadafl›m›z›n -ba¤›fllay›n, isimleri tek tek
not alamad›m- vurgulad›¤› bir durum var; fizibilite meselesi ya da verimlilik mese-
lesi. Asl›nda bugünkü oturumun bafllang›c›nda yap›lan görsel sunumda da “kentler
insanlar içindir” diye vurgulanan bir fley var. Bu verimlilik ve fizibilite konusu ger-
çi san›r›m Bursa rayla ilgili konuflan arkadafl da bu yan› eksik oldu¤u için s›k›nt›lar
yafland›¤›n› vurgulad›, ama evet, bu iflin parasal yönü ele al›nabilir. Fakat bunu flu
hale dönüfltürdü¤ümüz zaman “tamamen kentlerde yap›lan projeler ticari olarak
kârl› m›, de¤il mi, parasal getirisi ne olacakt›r?” üzerinden yaparsan›z bugün ben
denizden çok daha kolay gelebilecekken utanarak Sar›yer’den buraya özel arac›mla
gelmek durumunda kal›r›m. Çünkü Sar›yer’den kent merkezine bir sabah bir akflam
pik saatlerinde sadece deniz ulafl›m arac› var. Niye biliyor musunuz? Fizib›l de¤il
arkadafllar di¤er saatlerde Sar›yer’e deniz ulafl›m arac› yapmak, bunu bu seferleri
koymak, ekonomik de¤il, ticari olarak kârl› de¤il, çünkü onun için ben gün ortas›n-
da Sar›yer’den Befliktafl’a gelirken utanarak karayolunu kullanarak gelmek zorunda
kal›yorum.

Bütün bunlar› bir arada ele almad›¤›m›z zaman böyle neresi do¤ru ki diye tart›flt›¤›-
m›z bir sonuç ortaya ç›k›yor. Bunun asl›nda herkes fark›nda, yani ‹stanbul’da yafla-
yan herkes fark›nda ve az önce de vurgulad›¤›m gibi 80’in üzerinde bilefleni olan bir
platformumuz var. Ulaflamad›¤›m›z ve bize ulaflamayan pek çok kurumun oldu¤unu
biliyoruz, duyuyoruz, hissediyoruz, tart›fl›yoruz. Bu bileflenlerin içinde 13’ü
TMMOB’a ba¤l› meslek odalar› yaln›zca, bu bileflenlerin içinde TEMA, ÇEKÜL
benzeri ve çevreci vak›flar, dernekler diyebilece¤imiz kurulufllar var. Bu bileflenlerin
içinde sendikalar var, bu bileflenlerin içerisinde mahalle dernekleri var ki, flu anda sa-
dece sanki bo¤az›n kuzey semtlerini ilgilendiren bir sorun gibi alg›lan›yor. 

Platformumuzun bileflenleri içerisinde Küçükçekmece’den, Tozkoparan’dan, Malte-
pe’den mahalle dernekleri var. Asl›nda ‹stanbul halk› bafl›na gelece¤in, yaflayaca¤›
felaketin fark›nda. Buradan bakt›¤›m›zda da belki tart›flman›n düzlemini tart›flma-
m›z laz›m, yani ne kadar kötü oldu¤unu anlatmak de¤il, ne kadar kötü oldu¤unu ge-
rek ‹stanbul halk›, gerekse bu projeyi savunanlar fark›ndalar bu durumun, öyleyse
belki bu noktay› tart›flmam›z gerekiyor. Bunun bir rant hesab› oldu¤u, bunun arsa
spekülasyonlar›na yaranmak için yap›ld›¤›, bunun otomobil üreticileri için, kenti de-
¤il otomobili tercih edenler için, insan› de¤il, motoru tercih edenlerin talebi do¤rul-
tusunda yap›ld›¤›n› herkes biliyor. Verilen örneklerden gene hareketle flunu sorabi-
liriz: Evet, flehir içi ulafl›m için çok anlaml› de¤il, hatta zararl› ulafl›m› t›kayacak bir
proje daha önceki örneklerinde yaflad›¤›m›z gibi. “Transit geçifl için yap›yoruz biz
bu projeyi” diyorlar. Gene Gemi Mühendisleri Odas› Baflkan›m›z›n ifade etti¤i fley,
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bu kent içinden deniz geçen tek dünya kenti arkadafllar, transit geçifli Hopa’dan Av-
rupa’ya, Bulgaristan’a ihracat yapacakm›fl›z. Dün ya da önceki gün bir köfle yazar›
utanmadan bunu yaz›yor: ‹hracat›m›z› art›racakm›fl. Bu K›z›l›rmak’›n, Yeflil›r-
mak’›n üzerine de¤il, denizin üzerine köprü yap›yorsunuz. Transit tafl›mac›l›k için
en ak›lc› yöntem ki, uluslararas› tafl›mac›l›kta denizyolunu kullanmakt›r. H›zl› tafl›-
man›z gerekiyorsa havayolunu kullanmakt›r. T›rlarla uluslararas› tafl›mac›l›k yap›l-
maz, bunun için deniz varken denizin üstünden karayoluyla geçerek transit tafl›ma-
c›l›k da yap›lmaz.

Bunu bir coflku ifadesi olarak m› alay›m, yoksa fazla uzatt›n toparlamam gerekti¤i
uyar›s› olarak m› alay›m bu alk›fllamay›? Biz 1.5 y›ld›r de¤iflik yerlerde ‹stanbul hal-
k›yla birlikte bu projenin ne kadar ak›ld›fl› oldu¤unu anlatmaya, sesimizi duyurma-
ya çal›flmaya yönelik birçok etkinlik yap›yoruz. Kimi zaman sokakta bas›n aç›kla-
malar› yap›yoruz, kimi zaman kahve toplant›lar›nda, mahallelerde bilgilendirme ça-
l›flmalar› yap›yoruz, kimi zaman buna benzer paneller, vesaire yap›yoruz, kapal› sa-
lon toplant›lar› yap›yoruz. Son olarak 18 Temmuzda Sar›yer’deydik, yaklafl›k 1.500-
2.000 kifliydik. Önümüzdeki hedefimiz 11 Ekim Pazar günü Befliktafl’taki Baflba-
kanl›k Ofisinde Baflbakana derdimizi anlatmak, 11 Ekim saat 13.00’te Befliktafl’ta-
ki Demokrasi An›t›n›n önünde bulufluyoruz bu amaçla, bu konuya duyarl› herkesi
oraya bekliyoruz. Baflbakan› burada yakalayamazsak Ankara’ya kadar gidece¤iz,
Meclise de gidece¤iz, gerekirse ortada henüz bir proje olmad›¤› için hukuki yollara
baflvurmad›k, fakat bütün haz›rl›klar›m›z var. Proje somut olarak ç›kt›¤› zaman Il›-
su örne¤ini verdi¤iniz gibi az önce bahsedilen çok ciddi hukuki aç›klar› da var bu
projenin, gerekirse Avrupa mahkemelerine kadar tafl›y›p bir flekilde Bo¤az’a üçün-
cü rant köprüsünün yap›lmas›n› önleyece¤iz. Teflekkür ediyorum.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkür ederiz. Say›n Sertok’a teflekkür ediyorum.
fiimdi s›rada Say›n Ayflen Dönmez var.

AYfiEN DÖNMEZ-

Merhaba sevgili baylar, bayanlar, hepinizi sayg›yla selaml›yorum. Ben 27 Eylül-1
Ekim tarihleri aras›nda ‹stanbul Haliç Kongre Merkezi’nde düzenlenen 10. Ulaflt›r-
ma fiûras›na kat›lm›fl ve yaflad›¤› kentin gelece¤ine olan umutlar› yerle bir olmufl bir
arkadafl›n›z olarak, bir demiryolu emekçisi olarak burada söz ald›m.

Biraz evvel Niyazi Bey konuflurken burada “kap›kulu olmayan bilim adamlar›” di-
ye bir deyim kulland›. Bu deyim gerçekten çok önemli ve ben bunu nas›l adland›ra-
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ca¤›m› zaten bir türlü bilemiyordum. Acaba bunlara nas›l bir isim koysam diye bu

benim sözünü etti¤im flurada konuflan bilim adamlar›n› dinledikçe gerçekten “nas›l
bu kadar bir kent harap edilebilir?” diye düflünmekten aç›kças› kendimi alamad›m,

kendimizi alamad›k bu kentte yaflayan ve kentine duyarl› olan insanlar olarak. Bu-
rada bilim adam› s›fat›yla, ulaflt›rma bilim adam› s›fat›yla konuflan insanlardan ba-
z›lar› ‹stanbul’a b›rak›n üçüncü köprüyü, dördüncü köprünün bile yap›lmas› gerek-
ti¤ini, hatta b›rak›n Marmaray tüpünü, b›rak›n lastik tekerlekli araçlar için yap›lacak
olan tüpü, ayr›ca bir tane daha tüp yap›lmas› gerekti¤ini söylüyorlard›. Tabii, bütün
bunlar›n yer tespiti için de Baflbakan›m›z Ulaflt›rma Bakan›yla beraber ç›karlar he-
likopterle bakarlar, yerlerini tespit ederler, bunlar›n da hepsini yaparlar.

Bu kentte yaflayan insanlar olarak bu kente yap›lan her fleyde söz sahibi olmam›z ge-
rekti¤ini düflünüyorum. Bunun için bu örgütlenmeleri yapt›¤›m›z› düflünüyorum ve
birazc›k daha moralimin düzelmesi için bugün buraya gelmeyi tercih ettim. Çünkü
orada bu ulaflt›rma fluras›ndan gerçekten çok kötü sonuçlar ç›kt›. ‹stanbul’da kent içi
ulafl›m sorunlar›n›n çözülmesi için bugün sözü edilen projelerin en bafl›nda aylardan
beri, hatta y›llardan beri asr›n, yüzy›l›n, bin y›l›n projesi diye geçen bir Marmaray
projesi var herkes Marmaray projesinden çok fley bekliyor, hatta ilk söylendi¤i za-
manlarda, ilk kamuoyuna aç›kland›¤› zamanlarda ‹stanbul’un ulafl›m sorununu çö-
zecek bir proje diye bahsedildi Marmaray projesinden, ama hayrettir ki, ondan son-
ra hemen arkas›ndan lastik tekerlekli araçlar için tüpgeçit projesi ihaleye ç›kar›ld› ve
daha sonra üçüncü köprü kamuoyunun gündemini iflgal etmeye bafllad›. Demek ki,
Marmaray projesi ‹stanbul kentinin ulafl›m sorununu çözmeyecekmifl, demek ki, b›-
rak›n üçüncü köprüyü, bu gidiflle, bu ulaflt›rma politikalar›yla hareket edilirse de¤il
dördüncü, beflinci, onuncu, yüzüncü köprüyü bile yapsan›z ‹stanbul’un ulafl›m so-
runlar›n› çözemeyecekmiflsiniz. 

Bu flurada 2003 y›l›na odaklanm›fl bir flurayla, hedef 2003, yani vizyon 2003 olarak
planlanm›flt›. Burada gösterilen karayolu haritas›n› görseydiniz de¤erli kat›l›mc›lar,
gerçekten bundan sonra çok daha yak›n geçmiflte bayramda yaflad›¤›m›z 100’ün
üzerinde ölüm olay› oldu biliyorsunuz karayollar›nda, her bayramlarda böyle olu-
yor. Savafl gibi karayollar› kan gölüne dönüyor. E¤er bu haritalar› görseydiniz bun-
dan sonra da bu ölümlerin çok daha fazla artaca¤›n› görürdünüz, çünkü arapsaç› flek-
linde Türkiye karayollar› a¤lar›yla örülmeye ve karayolu tafl›mac›l›¤›na yat›r›m ya-
p›lmaya çal›fl›l›yor. 

Say›n Baflbakan›m›z orada konuflurken Niyazi a¤abey biraz önce söyledi utanmaz-
l›kla suçlad› diye, bir eksik var yaln›z, bir de at gözlü¤ü takmakla suçlad›. ‹ki taraf›
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kapal› gözlüklerle ideolojiye odaklanm›fl vaziyette sadece kendi ideolojilerine ba-
kan, baflka hiçbir yere bakmayan ve utanmayarak bu köprülerden geçen kifliler ola-
rak bahsetti bizim gibi üçüncü köprüye ve kentin talan edilmesine karfl› ç›kan insan-
lar›, ama biz flunu biliyoruz ki, Baflbakan da, bu kentte Büyükflehir Belediye Baflka-
n›yken üçüncü köprüye kendisi de karfl› ç›k›yordu. Üçüncü köprünün ‹stanbul için
bir cinayet oldu¤unu kendisi de söylüyordu. Biz yap›lmas›na izin vermeyece¤iz,
ama kendisi de utanmadan geçece¤im diye düflünüyor herhalde, flu anda zaten utan-
mad›¤› çok aç›k da.

De¤erli dostlar, Marmaray projesinden biraz bahsetmek istiyorum bir demiryolu ça-
l›flan oldu¤um için, Marmaray projeye çok umut ba¤lad› bu kentte yaflayan insanlar
kent içi ulafl›m sorunlar›n›n çözülmesi konusunda. Marmaray projesi asl›nda asla
rantabl de¤ildir, asla fizib›l de¤ildir, bunu kamuoyuna ne flekilde aç›klamak gerek-
ti¤ine bizim olanaklar›m›z yetmedi¤i için aç›klamakta s›k›nt› çekmekteyiz, ama her-
kesin Marmaray projesine bu kadar büyük umutlarla sar›lmamas› gerekti¤ini düflü-
nüyoruz. Marmaray projesinde yeni olan ve bugüne kadar olmayan tek fley tüptür,
tüp-geçifltir, baflka her fley zaten vard›r flu anda ve bir k›y› kenti olan ‹stanbul’da de-
niz ulafl›m›n› engellemekten baflka hiçbir fley de¤ildir Marmaray projesi ve kentsel
dönüflüm projelerine rant alanlar› yaratmak için yap›lan ve uygulanan bir projedir.
Bunu burada aç›klamak istiyorum ve herkesin bunu duymas›n›, bilmesini istiyorum.

Bunun arkas›ndan lastik tekerlekli araçlar için yap›lacak olan tüple ilgili düflüncele-
rim ve üçüncü köprüyle ilgili olan düflüncelerimi söylemifltim. Bu kat›ld›¤›m›z bi-
zim ulaflt›rma fluras›nda Çevre Bakanl›¤› Müsteflar› dedi ki, biraz önce burada konu-
flan beyefendi de söylemiflti Ulaflt›rma Bakanl›¤› ve Çevre Bakanl›¤› ÇED yönetme-
li¤ine göre uygun tabi de¤ildir ÇED yönetmeli¤ine diye, ama orada Çevre Bakan›
Müsteflar› dedi ki: “Lütfen bizden isteyin ÇED raporu, biz size verelim. Tabi de¤il-
siniz, ama istememek gibi bir fleyiniz yok, isteyebilirsiniz” Bu yasak de¤il anlam›n-
da bir laf söyledi. Fakat çok enteresan bir flekilde Marmaray için de fizibilite rapor-
lar› ç›kar›ld› biliyorsunuz ve saatte 75 bin yolcu tafl›yaca¤› söylendi. Ona bakarsa-
n›z, hükümete bakarsan›z üçüncü köprü de çok fizib›l, tabii bütün bunlar› bir araya
getirip düflünürsek Bursa’daki kent içi rayl› tafl›mac›l›¤› anlatan han›mefendiye si-
yasi kayg›lar›ndan dolay› hak vermemek mümkün de¤il tabii ki, çok do¤ru söylü-
yor. Kentler insanlar içindir evet, kentleri kent yapan da garlar, meydanlar ve liman-
lard›r. Biliyor musunuz ki, Marmaray projesi kapsam›nda ‹stanbul’un her iki yaka-
s›nda bulunan bu büyük bu metropol kentin her iki yakas›nda bulunan Haydarpafla
Gar›, o dünya güzeli Haydarpafla Gar› ve o dünya güzeli Sirkeci Gar› ulafl›ma kapa-
t›lacak, biliyor musunuz ki, insanlar oralara art›k gidemeyecekler? fiimdi bugün
söylenilen nedir? Üçüncü köprüden de rayl› tafl›mac›l›¤›n geçirilece¤i söyleniyor. 
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Bugün söylenilen nedir? Buray› kongre merkezi yapaca¤›z, kültür merkezi yapaca-
¤›z, yine herkes buralara gelecek. Hay›r efendim, öyle de¤il. Sizi temin ediyorum
bir demiryolu çal›flan› olarak, eski Et Bal›k Kurumu’nun oradan Haydarpafla Gar›’na
do¤ru geçemeyeceksiniz bu projeler yap›ld›¤› zaman, flu anda gar dönüflüm projele-
ri yap›lmas› için protokolle Haydarpafla Gar› ‹stanbul Büyükflehir Belediyesi’ne
devredilmifltir. Ben bu kayg›lar›m› sizlerle paylaflmak istedim, bu Oturumun bafll›-

¤›nda flurada gördü¤üm en sondaki fleyi almak istiyorum. “Ulaflt›rmadaki yanl›fl ya-
t›r›m ve uygulamalar” diyor, yanl›fl yat›r›m ve uygulamalar› say›yorum: Marmaray

projesi, lastik tekerlekli araçlar için tüp, üçüncü köprü ve metrobüs projesi yanl›fl
projelerdir, ‹stanbul’un trafik, ulafl›m sorununa asla çözüm getirmeyecek projeler-
dir. Yar›n öbür gün ayn› sorunlar› bu kent halk›n›n tekrar yaflamas›na neden olacak
projelerdir. Yap›laflmalara aç›lan dere yataklar›nda yaflan›lan olaylar› gördük ya¤-
mur ya¤d›¤› zaman, yar›n öbür gün üçüncü köprü yap›lmas› projelendirilirken su
havzalar›n›n bafl›na gelecek olanlar› hepimiz biliyoruz. Bütün bu kayg›lar›mla hepi-
nizi sayg›yla selaml›yorum, üçüncü köprüye de, Marmararaya da, lastik tekerlekli
tüp geçifle de izin verilmemesini istiyorum. Teflekkürler.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkürler Say›n Dönmez. 
Sibel Han›m, s›ra sizde. 

S‹BEL BULAY- 

Vallahi metrobüsün savunucusu de¤ilim, fakat iki konuya de¤inmek istiyorum: Bi-
rincisi, bas›nda da, burada da bir metro metrobüs kavgas› varm›fl gibi bir hava yara-
t›l›yor ve ben buna çok üzülüyorum. Nedeni de flu; bizim kavgam›z asl›nda toplu ta-
fl›ma modlar› aras› olmamal›, bizim kavgam›z binek arac›n›n kent içine girmemesi
olmas›. Yanl›fl proje deyip duruyorsunuz, ama size iki istatistik vermek istiyorum:
Birincisi, metrobüs konusunda Avc›lar’dan Sögütlüçeflme’ye kadar 500 bin de duy-
dum, 720 bini de gördüm, flurada Say›n Erhan Öncü saatte 27 bin yolcu rakam›n›
verdi. 

fiimdi ben hepsinin flöyle bir ortalamas›n› ald›m, metrobüs hatt› 40 km, toplam tafl›-
d›¤› yolcu 600 bin diye al›yorum. ‹sterseniz 500 bin diye de alal›m, toplam yat›r›m
da 240 milyon lira. Bunun yan› s›ra 72 km olan rayl› sistem bu Türkiye Cumhuriye-
ti Devlet Demiryollar› k›sm›n› hariç tutarsak nostaljik tramvay, tramvay metrobüs
toplam 72 km.de 830 bin yolcu tafl›yor. Biri 42 km, ister 500 bin deyin, ister 700 bin
deyin, öbürü 72 km, 800 bin tafl›yor. Yani finansal aç›dan çok h›zl› devreye girmifl
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olmas›ndan dolay› bunu tekrar bir düflünün ve tekrar flunu vurgulamak istiyorum;
kavgam›z modlar aras› olmas›n lütfen, çünkü bir de flunu düflünün; orada metrobüs
hatt› yerine otoyola ikinci bir kat da ç›km›fl olabilirlerdi. Ben yat›p kalk›p hiç olmaz-
sa onu yapmad›lar da metrobüsü yapt›lar diye düflünüyorum.

‹kinci konu, Amerika Birleflik Devletleri’yle Kanada aras›nda -Michigan eyaletinin
oldu¤u yer- bir göller bölgesi vard›r. Michigan eyaleti ve Kanada aras›nda bir köp-
rü yap›m› projesi ortaya at›ld›. 3 y›l süren bir ÇED çal›flmas› yap›ld›. S›rf ÇED ça-
l›flmas› 3 y›l sürdü. fiurada üçüncü köprü için ÇED raporu gerekmedi¤ini duydu-
¤umda do¤rusu hayrete düfltüm. Dahas› da bu çal›flmay› yapmadan böyle bir karar
verilmifl olmas›na samimi söylüyorum çok üzüldüm. Yani Türk halk›n›n sahanl›¤›
böyle bir çal›flmay› hak etmiyor mu? Türkiye Cumhuriyeti s›n›rlar› içinde olan or-
manlar, denizler, hava böyle bir çal›flmay› hak etmiyor mu? Bunu gerçekten çok dü-
flünüyorum, üzülüyorum. Teflekkürler.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkür ederim efendim. Say›n ‹smail fiahin.

‹SMA‹L fiAH‹N-

Teflekkür ederim Say›n Baflkan. Son iki gündür tart›fl›-
yoruz, benim de sundu¤um iki bildiri oldu son iki gün
içerisinde. Buraya kendimi tekrar etme riskini göze
alarak, bunun pahas›na ve sizlerin aff›na s›¤›narak ye-
niden söz alma gere¤i duydum. Konuflmalar yap›l›rken
de baz› notlar ald›m, bu notlardan yararlanaca¤›m.
Hatta hem zamandan kazanmak, hem de düflündükleri-
mi atlamamak için bu notlar› do¤rudan do¤ruya oku-
mak istiyorum.

Birinci konu dün de gündeme geldi; tart›flt›¤›m›z konu-
larda gerçek yaflama iliflkin o kadar eksik bilgimiz var ki, çünkü flu anlamda söylü-
yorum: Yanl›fl diye savunulan gündeme getirilen projelerle ilgili somut bilgiler, ve-
riler elimizde yok. Sorumlu idarelerin fleffafl›k ad›na bu bilgileri sunmas› veya aç›k-
lamas› gerekmez mi ki, somut ve nesnel bir düzlemde bu tart›flmalar› yapabilelim.
Bizler a¤›rl›kl› olarak nas›l bir tart›flma yöntemi izliyoruz? Gözlemlerimize ve hayat
anlay›fl›m›za nas›l bir gelecek istedi¤imize yönelik burada tart›flmalar yap›yoruz.
Beklerdim ki, bu kongre ortam›nda bildirilerden birkaç› da yerel yönetim ve merke-
zi yönetimden gelen kifliler taraf›ndan sunulsun. Yap›lan yat›r›mlar› sonuna kadar
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savunsunlar, “biz bu yat›r›mlar› yapt›k, bu nedenle yapt›k” demelerini beklerdim,
ama neredeler? Yoklar, bu tür tart›flmalar veya bu içerikteki tart›flmalar bu toplumun
hakk›. En basit deyimiyle bu ülkenin insanlar›n›n vergileriyle bu yat›r›mlar yap›l-
makta. Sorgulamak da en do¤al haklar› ve nas›l bir gelecek istedikleri yönünde gö-
rüfl bildirmek ve mücadele etmek de en do¤al haklar› de¤il mi? Fakat maalesef bun-
dan yoksun b›rak›l›yoruz, sadece bas›na verilen, s›zd›r›lan birtak›m bilgi k›r›nt›lar›y-
la ya Bakan taraf›ndan ya Baflbakan taraf›ndan, ya belediye baflkan› taraf›ndan bas›-
na verilen bilgi k›r›nt›lar›yla idare edilmeye çal›fl›l›yor. Bu çok yanl›fl bir yaklafl›m,
do¤al olarak bu yanl›fll›¤›n herkes fark›nda bence, fakat günlük politika san›r›m bu-
nu gerektiriyor, ama yanl›fl. 

Burada yanl›fl yat›r›mlardan bahsediyoruz. Geçti¤imiz günlerde metrobüs ve di¤er
üçüncü köprü, karayolu tünel geçiflleriyle ilgili görüfllerimi bildirdim. Fakat burada
bir bak›fl aç›s›n› ortaya koymak ve de bunu tekrar tekrar söylemek, dile getirmek ge-
rekiyor diye düflünüyorum. Çünkü bak›fl aç›s›n› paylaflmak son derece önemli diye
düflünüyorum. Metrobüsle ilgili olarak flunlar› söyleyebilirim: Bizler üçüncü ve dör-
düncü s›n›ftaki inflaat mühendisli¤i bölümü ö¤rencilerine bir karayolu projesi veya
bir demiryolu projesi yapt›rd›¤›m›zda proje y›l› trafi¤ine göre tasar›m yapmalar›n›
isteriz, bundan 15-20 y›l sonraki hacme göre bir tasar›m yapmalar›n› isteriz. E¤er bir
ö¤renci projenin hayata geçirilece¤i y›la iliflkin talebe göre bir tasar›m yaparsa o
projeyi reddederiz, o ö¤renci s›n›fta kal›r. fiekerci örne¤i vermek istiyorum biraz ko-
nuflmay› tatland›rmak için; bir flekerci dükkân› düflünün; diyor ki “yeni açt›¤›m fle-
kerci dükkân› doldu taflt›, fleker yetifltiremedim” Esnaf bak›fl aç›s›yla ve d›flar›dan
yap›lan bir gözlemle flekerci son derece baflar›l› bir yat›r›m yapm›fl, aferin deriz. Pe-
ki, metrobüs için bunu söyleyebilir miyiz? Metrobüs aç›ld›¤› gün kapasitesinde ça-
l›flmaya bafllad›, “aferin yerel yönetime, bak gere¤ini yapt›. Talebi gördü, yat›r›m›
da yapt›, doldu taflt› metrobüs, bugünden itibaren doldu taflt›, ne güzel” diyebilir
miyiz bu bak›fl aç›s›yla? Hay›r diyemeyiz, ben ö¤rencilerime bunu nas›l aç›klar›m?
Bir yandan diyorum ki, proje trafi¤ine göre tasar›m yapacaks›n›z, hatta soru soran
oldu geçen dönem ö¤rencilerinden biri: “Hocam metrobüs doldu taflt›, peki acaba
hangi talebe göre bu tasar›m yap›lm›fl?” diye sordu¤unda bu düflüncelerimi s›n›fla
da paylaflt›m. Bir baflar›l› yat›r›m-baflar›s›z yat›r›m bak›fl aç›s›n› bu flekilde de de¤er-
lendirmemiz gerekmez miydi? Sokaktaki insan de¤iliz, yani küçümsemiyorum, ama
sonuçta bizler teknik insanlar›z ve teknik insanlar›n bak›fl aç›s› bu olmamal› m›? 

Di¤er yandan karayoluyla ilgili olarak bizler hiçbir türün düflman› de¤iliz, ben hiçbir
türün düflman› de¤ilim. Burada genelleme yapmak çok do¤ru olmaz, neticede her
ulaflt›rma türünün kendine özgü birtak›m özellikleri var, kullan›labilecekleri yeri var,
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vesairesi var, tasar›m ilkeleri var. Biz bunlar›n hiçbirini yads›m›yoruz, bunlar olma-
s› gereken fleyler. Tüm dünyadaki ders kitaplar›nda da bunlar belirtiliyor. Fakat di¤er
yandan flu gerçe¤i de göz ard› etmememiz gerekiyor: ‹nsanl›¤›n gidifli, dünyan›n gi-
difli nereye? Sizlere bir soru sorsam, desem ki; hangi ulaflt›rma türünün yahut arac›-
n›n kentlere zarar verdi¤i ve kent merkezine giriflinin yasaklanmas› gerekti¤i fleklin-
de bir soru sorsam hangi ulaflt›rma türü? A) Yaya, B) Bisiklet, C) Tramvay D) Oto-
mobil. Biz de otomobilin pefline tak›lm›fl gidiyoruz, bu nas›l bir çarp›k yanl›fl anla-
y›fl? Otomobil olmas›n demiyoruz, böyle bir fley yok. Otomobil sahipli¤ine kimse
karfl› ç›km›yor, fakat karfl›m›zda da bir realite var: bafl edemiyoruz otomobille, dün-
ya da bafl edememifl, biz de bafl edemiyoruz, bafl edilemiyor da zaten.

Süremi belki çok aflaca¤›m bilmiyorum, ama h›zl› bir flekilde okumaya devam edi-
yorum: Kentiçi trafikte sorunlu olan zirve trafi¤ine odaklanmam›z gerekiyor. Buna
odaklanmak son derece önemli. fiöyle bir kaba hesap yapabiliriz: fierit kapasitesi
2.000 diye düflünelim, bu otoyol flerit kapasitesidir. 

Bir saatte bir yönde bir fleritten geçebilecek olan tafl›t say›s›. fierit kapasitesi 2.000
tafl›t olan 4 fleritli bir köprüden 3 saatlik zirvede 24.000 tafl›t bir yönde geçifl yapa-
biliyor. 2 milyonu aflk›n motorlu tafl›t›n bulundu¤u ‹stanbul’da bir kentte 24.000 sü-
rücüyü yan›ndaki bir yolcuyla 48.000 kifliyi, 24.000 tafl›t, 24.000 yolcu, hadi yan›na
sürücü, hatta yan›na bir yolcu daha verdik, 48.000 kifliyi memnun etmek için mi bu
dayatma köprü yap›lmak isteniyor? Zira zirve d›fl›nda bu insanlar seyahat edebilir-
ler, zirve d›fl›nda iki köprü flu anda hizmet verebilecek düzeyde. Zirvede sadece bu
48.000 kifli mi memnun edilmek isteniyor ki, bu mutlu tablo, mutlu diye sunulan bu
tablo, yani ifle yarayacak diye söylenen bu yat›r›m birinci ve ikinci köprü sonuçlar›-
na paralel olarak çok uzun sürmeyecektir bu mutluluk tablosu. Üçüncü köprüyü
yapt›k, 48.000 tafl›t zirve saatte bir yakadan di¤er yakaya geçti, murada erdik. Öy-
leyse bu dayatma neden? Çünkü çok k›sa süre içerisinde bu tablo sona erecek. Köp-
rülere karfl› ç›kanlar nedenlerini aç›kça söylüyorlar, fakat bu projelerin yan›nda yer
alanlar gerekçelerini aç›kça neden dile getirmekten kaç›n›yorlar? 

Karayolu kapasite arz›n›n talebi yakalayabilmesi olanaks›z görünüyor. Ne kadar çok
karayolu yat›r›m› yaparsak yapal›m talebi yakalayabilmek mümkün de¤il görünü-
yor. Dünyada da bu böyle, dünyadaki trend de bu böyle, dünya da yakalayam›yor.
Artan talebin peflinden koflarak yeni karayolu alt yat›r›mlar› yapal›m, ama nereye
kadar? Bunun bir sonu, bir ölçüsü var m›? Yeni karayolu altyap› yat›r›mlar›n›n k›sa
vadede sundu¤u seyahat süresi k›salmas›yla birlikte meydana getirdi¤i talep art›fl›na
karfl›l›k orta vadede süre ve talep artmaya devam eder. T›kan›kl›k orta ve uzun va-
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dede tüm a¤a yay›l›r, zaman ve enerji kayb›yla birlikte çevre olumsuz yönde artarak
etkilenmeye devam eder. Bu bizde de, tüm dünyada da deneyimlerle sabit bir ger-
çek de¤il mi arkadafllar? Kimsenin özel otomobil sahibi olmas›na karfl› ç›k›lm›yor,
t›kan›kl›¤›n nedeni tafl›tlar›n ayn› anda ayn› yerde bulunmas› durumuyla bafl edile-
memesinden kaynaklan›yor. Ak›ll› ulaflt›rma sistemlerinin dinamik talep atamas›yla
iflletim planlamas› yoluyla bu soruna çare aranmaya çal›fl›l›yor dünyada, yani iflle-
tim teknikleriyle, yeni altyap› yap›larak de¤il, ama t›kan›kl›k sorunu dinamik trafik
atamas›yla, mevcut a¤› daha verimli kullanmak için dinamik trafik atamas›yla bu so-
run giderilmeye çal›fl›l›yor. Öyleyse çare toplu tafl›ma odakl› öncelikle ulaflt›rma po-
litikalar›n› benimsemek ve yat›r›mlar› öncelikli olarak bu do¤rultuda yapmakt›r.
Böylece zirve saatteki otomobil kullan›c›lar› toplu tafl›maya davet edilebilir, ayr›ca
sürücülere yolculuk zamanlar›n› zirve d›fl›na kayd›rmalar› telkin edilebilir, sürücü-
lere seyahatlerini zirve d›fl›na kayd›rmalar› telkin edilebilir.

Son olarak flunu söylemek istiyorum: Yerel yönetimler 5 y›l için seçilmekte bugün
için, ancak planlar 15-20 y›la kadar uzayan dönemler için yap›lmaktad›r. Yerel yö-
netimlerin plan d›fl› davranma e¤ilimlerinin alt›nda yatan nedenlerden biri budur.
Toplum olarak bu durumla bafl etmenin yolunu bulmak zorunday›z. Aksi halde ül-
kemizin kaynaklar› ve do¤al çevresi h›zla yok olmaya devam edecektir. Sabr›n›z
için çok teflekkür ederim.

D‹NÇER METE-

Teknik bir kongre yapt›¤›m›z› biliyorum, ama bu teknik
kongrede hemen bafllang›çta flunu vurgulamak isterim:
mühendislik dedi¤imiz zaman en genel tan›m›yla bak›l-
d›¤› zaman bilimi ve teknolojiyi günlük hayata uygula-
yan meslek disiplini olarak anl›yoruz. Bu anlam›yla
mühendislik e¤itiminin tümünde de asl›nda bir bilimin
kendisini kutsamak, ikincisi de bu kutsanm›fla ba¤l› ola-
rak da ald›¤› e¤itimin gere¤i de formatlanm›fl bir beyne
sahip olmak var. Bu formatlanm›fl beyinlerimizle asl›n-
da ne yap›yoruz? Biz ister kenti, ister ulaflt›rma, ister

çevreyi, ister herhangi bir problemi tart›flmaya kalkal›m bafllad›¤›m›z yer planlama
oluyor. Planlaman›n arkas›ndan da hemen o planlaman›n nas›l yap›laca¤› ve benze-
ri gibi sorunlardan gidip teknik plan, proje, projenin teknik esaslar› ve benzeriyle de-
vam ediyoruz ve gerçekten de teknik kongrelerimizde kendi disiplinimize ba¤l› ola-
rak da bunlar›n içeriklerini o bilimin ve teknolojiyi eflit düzeye ba¤l› olarak tart›fl›-
yoruz. Do¤rudur, bu genel bir yaklafl›m ve mesle¤imizden gelen bir fley, ama atla-
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d›¤›m›z bir fley var gibi geliyor. Her türlü planlaman›n kendisi bu plan›n kim için

yap›ld›¤› sorusuna son derece ba¤l›, e¤er “kim için plan yapt›n›z, ne için planlama
yapt›n›z?” sorusuna cevap vermiyorsan›z sadece bilimi ya da bilimsel olmay› mut-

laklaflt›rarak kendinizin söyledi¤i her fleyin do¤ru oldu¤unu kabul ettirme flans›n›z
yoktur, böyle bir fleye gerek de yoktur. Siz planlamadan yana olacaks›n›z, ama ayn›
zamanda kim için planlama yapt›¤›n›z› da bileceksiniz. 

Bunu hayata uygulad›¤›m›zda neyle karfl›laflaca¤›z? Ulaflt›rmay› tart›fl›yoruz, söyle-
nilen bu çözümlerin içerisinde mutlak olarak bilimsel olan budur diye biri di¤erine
karfl› savunabilecek durumda de¤ildir. Elinizdeki olanakta hedeflerinize ba¤l› olarak
bunlar›n herhangi birini kullanabilir durumda olmal›s›n›z. Tabii ki, genel geçer biri-
nin di¤erinin üstünlüklerine ve durumunu bilerek burada özellikle kim için planla-
ma noktas›n› ön plana ç›karmak isterim ve Türkiye’nin mühendisleri ve mimarlar›
olarak ne iyi ki, “kim için?” sorusuna taraf›n› belirlemifl bir örgütün üyesi olmaktan
da mutlu bir biçimde devam ederim. 

Bizim mühendislik e¤itimimiz, bu salondakilerin ço¤unun mühendislik e¤itimini ya
da mimarl›k e¤itimi ald›¤›n›, yani yüksekokul mezunu oldu¤unu bilerek asgari 15
y›ll›k bir e¤itim süresi var, ama bu ülkedeki ortalama e¤itim süresi de 4 y›l. Bu 4 y›l-
la 15 y›l aras›ndaki fark› biz görmedi¤imiz ölçüde ve kendi çözümlerimizi ve sapta-
malar›m›z› di¤er kesimlere esas olarak bu 4 y›ll›k ortalamaya sahip kesimlere aktar-
mad›¤›m›z ölçüde problem yaflayaca¤›m›z› düflünüyorum. Dilimizi ve ç›kard›¤›m›z

sonuçlar› “kim için?” sorusuna ba¤l› olarak ç›kard›¤›m›z sonuçlar› formüle edip o

kesime aktarmaks›z›n, onlar›n yolunu bulmaks›z›n bütün teknik kongrelerimizin,
bütün tart›flmalar›m›z›n sonucuna ulaflmayaca¤›n› biliyorum. Bütün formülasyonla-
r›m›zda biz hep flunu söylüyoruz; evet demokrasi, evet kat›l›m. Do¤rudur, o halde
demokrasi ve kat›l›m için bu teknik kongrelerimizde ç›kard›¤›m›z sonuçlar› günlük
hayata uyarlarken dilimizi ve taleplerimizi formüle edip do¤rudan hayat›n içerisine
geçirmemiz gerekir. 

Hemen bir öneride bulunmak istiyorum buna ba¤l› olarak. Biz bu kongre dahil ol-
mak üzere ulaflt›rma için ne söylüyorsak, ulafl›m için ne söylüyorsak bunlar› formü-
le edip ‹stanbul halk›na sonuç bildirgesi gibi teknik bir düzeyde de¤il, ama o 4 y›l,
ortalama 4 y›ll›k bir dile uygun olarak aktarman›n yolunu bulmal›y›z, bunun bir gö-
rev oldu¤unu düflünüyorum. Internet’e bugün girin, Ulaflt›rma fiûras› topland›. Bu-
rada ç›kan görüfllerin tümünün Internet’te formüle edildi¤ini göreceksiniz. Do¤ru

mu, yanl›fl m› baflka bir tart›flma, ama “ÇED kapsam›nda de¤ildir” ve benzeri gibi

fleylerin hepsi Internet’te bugün var. Biz bunu yar›n yapabilir miyiz, üç gün sonra

201

8.ULAfiTIRMA KONGRES‹ TARTIfiMALAR K‹TABI



yapabilir miyiz? Bunun bir biçimde tart›fl›lmas›, özellikle bu Çal›fltay›n bu Oturum-
da tart›fl›lmas›n›n anlaml› oldu¤unu düflünüyorum.

Burada hemen flunu da vurgulamak isterim ek olarak: TMMOB’nin ‹l Koordinasyon
Kurulu olarak ‹stanbul Kent Sempozyumu çal›flmas›na bafllam›flt›k. Bu ‹stanbul
Kent Sempozyumu çal›flmas› kentin sorunlar›n› mühendislerin kendi içerisinde tar-
t›flt›¤› bir ortam, platform yaratmak de¤ildi, amac› mühendislerin bütün saptama ve
önerilerini, TMMOB’nin, kimden yana oldu¤unu aç›klamak TMMOB’nin saptama
ve önerilerini bütün kesimlere duyurmakt›. Bu Kent Sempozyumu 10-14 Aral›kta
‹stanbul’da toplanacak. Kent Sempozyumuna giderken biz buradaki bütün formü-
lasyonlar›m›zda toplam›fl, derlemifl, orada sunar ve insanlar›n kendi sorunlar›na ken-
di sahip ç›kabilecekleri bir süreci bafllatmam›z gerekir. Bu ikisini yapabilirsek biz
üzerimize düflen görevlerden birini yapaca¤›z.

Baflka bir ülkede yaflasayd›k fluna hiçbir itiraz›m yoktu: Mühendislik odalar›ndan
beklenen nedir? ‹ngiltere’ye, Almanya’ya bakt›¤›n›z zaman teknik tart›flacaklard›r.
Hakikaten bir projenin ne olmas› gerekti¤ini, bilmem ne katsay›s›n›n hangi yöntem-
le saptanmas›n›n nas›l olabilece¤ini tart›flacaklard›r, ama bizim ülkemizde mühen-
dislik, yani TMMOB’nin ne yaz›k ki böyle bir flans› yok. Öbür taraftan da bir görev
olarak üzerimizde duruyor ki, arada olmayan o dönüfltürücü diyebilece¤imiz, dil dö-
nüfltürücü diyebilece¤imiz olmayan mekanizmalar›n kendisini yaratmak ve o meka-
nizmalar›n çal›flmas›n› sa¤lamak da bizim görevimiz olarak duruyor. Ülkede çok ge-
liflmifl, örgütlenmifl bir toplum olsayd›k bu diller kendi mekanizmalar›yla dönüflebi-
liyor olsayd› daha rahat, hepimiz daha rahat kendi iflimize odakl› olarak çal›flabilir-
dik. Bunu yapam›yoruz.

Son birkaç fleyi ulaflt›rmayla ilgili söylemek isterim: 1. Ulaflt›rman›n kendisi sadece
teknik bir problem de¤il, siyasi bir problem, ama ‹stanbul’daki ulaflt›rman›n kendi-
sinde de bir k›s›t var. Bu k›s›d› yine bilim insanlar›n›n ve bizim ‹MP çal›flmalar› da-
hil olmak üzere orada çal›flan bütün uzmanlar›m›z›n saptad›¤› bir fley var: “‹stanbul
15-16 milyon kifliyi geçerse bu ‹stanbul göçer, ekolojik olarak çöker” diyorlar. Bu
saptama do¤ru mudur? E¤er bilimsel ölçütlerin kendisine inan›yorsak do¤rudur. O
halde evet, bir yandan kimden yana, yani kendi s›n›fsal konumunu belirlemenin ya-
n› s›ra öbür taraftan da geçmifle ve gelece¤e yönelik olarak, yani ayn› anda hem ya-
tayda hem dikeyde süreç olarak bak›p kendi konumunuzu belirledi¤inizde ‹stan-
bul’da ‹stanbul’u kalabal›klaflt›ran sadece rant gerekçesiyle ya da Türkiye’deki her-
kesi ‹stanbul’da toparlasak da, bundan sonra memleketin kalan›n› satsak para kazan-
sak, bu parayla da hepimiz ‹stanbul’da refah yaflasak gibi saçma sapan bir fley oldu-
¤unu biliyorum, ama bunun ciddi ciddi ele al›nabilece¤ini de düflünüyorum. Proje-
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lerle ‹stanbul’u satmak, ‹stanbul’u kalabal›klaflt›rmak flans› yoktur. Bütün ulaflt›rma
projeleri buna uygun olarak belirlenmeli, üçüncü köprü, tüpgeçit ister lastik teker-
lekli, ister rayl› bunlar ne olursa olsun ‹stanbul’un yaflat›lmas›n›n tarihsel bir görev
oldu¤unun da bilincinde olmam›z gerekiyor. Tabii ki, kimler için sorusuna cevap
vereceksiniz. Biz toplu tafl›madan yana olmal›y›z. Bu toplu tafl›mada da ‹stanbul’un
kendine özgü koflullar› da dahil olmak üzere deniz, demir ve bu sempozyumda ç›-
kan sonuçlardan biri olmas› o anlam›yla da önemli, uygun durumlarda lastik teker-
lekli tafl›tlar› kullanarak gitmeliyiz. Bunlar ana stratejiler olarak durmal›, ama esas
iflimizin bunlar› gerçekten bu sorunun sahiplerine aktarmak oldu¤unu hiçbir zaman
unutmadan bu mekanizmalar› da nas›l yarataca¤›m›z› buralarda tart›flarak toparla-
mam›z gerekti¤ini söylüyorum.

Metrobüse iliflkin olarak Odam›n, Makina Mühendisleri Odas›’n›n bas›n aç›klama-

lar›nda ve benzerinde sürekli vurgulad›¤› bir fley vard›; buralardaki güvenlik soru-

nu, projelerdeki güvenlik sorunu yok, metrobüste insanlar ölmeye bafllad›, metro-

büsle beraber emniyet fleritleri yok. Metrobüs sadece metrobüsü de¤il, ‹stanbul-An-

kara h›zl› tren projelerinde de ayn› fley geçerli. AKP’nin bütün projelerinde yapt›¤›

fley fludur; biz projeyi yapal›m, rant›m›z› yaratal›m, sallayal›m çay›ra Mevla’m ka-

y›rad›r. Bu yaklafl›ma da karfl› ç›kan projelerin kendi bilimsel tutarl›l›¤›n› da söyle-

yen bir çizgiyi evet, bilimin ve teknolojinin bize verdi¤i bütün olanaklar› kullanan,

ama bunu halktan ve gelecekten yana kullanan bir çizgiyi izlemenin görevimiz ol-

du¤unu düflünüyorum. Teflekkür ederim. 

GÜNGÖR EVREN- Teflekkür ederim Say›n Mete. 

Say›n Mine BORA, buyurun. 
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M‹NE BORA-

Alt› noktaya ben de¤inmek istiyorum. Birincisi, tabii di¤er hatlarda da var, ama be-
nim kulland›¤›m hat itibariyle ‹zmir feribotunun üç feribottan olufltu¤unu biliyorum
Ege’ye sefer yapan ve bunun Cumhuriyetin ilk y›llar›ndan beri iflledi¤ini ö¤renmifl-
tim. Ben son 10 y›ld›r kulland›m ve 2 y›lda bir bu feribot kullan›lam›yor, çünkü ran-
tabl olmad›¤› söyleniyor ve özellefltirildi¤i için ‹talya’ya, Avrupa’ya sefer yapmas›
için al›n›yor. Düflünün; ‹zmir’e 10 saatte gidiyorsunuz karayolundan ya da 9 saatte
h›z›n›za ba¤l› olarak, 20 saatte feribotla gidiyorsunuz. Daha uzun bir süre, ama da-
ha insanc›l, daha ekonomik bir yolculuk. Bu hiç gündeme gelmiyor. Ben bunun bu
kadar kolayl›kla gündem d›fl› b›rak›lmas›na do¤rusu çok flafl›r›yorum. Bizim tabii
denize olan aflinal›¤›m›z›n çok eksik olmas›n›n da etkisi var herhalde, ama bu kadar
ekonomik ve son derece güzel insanc›l bir yolculu¤un bizlerden neden al›nd›¤›n› an-
lam›yorum. T›pk› ‹stanbul’daki denizyolu ulafl›m› gibi sabahleyin de söylemifltim.

‹kinci söylemek istedi¤im fley dumans›z yaflam söylemidir gidiyor aylardan beri, bu
bir flizofreni de¤il mi sizce? Çünkü sera gazlar› tonlarla hepimizin ci¤erlerine bloke
edilirken sigara tabii içilmesin, önlensin, ama tonla de¤il tabii ç›kan duman, emis-
yon ve sera gazlar› tonlarla ve kafelerde biz bunlar› soluyoruz. Son derece fl›k kafe-
lerimiz var biliyorsunuz, otomobillerimizi de tam önüne park ediyoruz uzakta olma-
s›n diye.

Üçüncü söylemek istedi¤im sabahleyin de söyledim, örne¤in, 1970’lerde bizim
okullar›m›za gelen pek çok ö¤renciler için yasakt› uzak semtler, ama ö¤retmenleri-
mizden bo¤az›n çok uzak yerlerinden gelenler, üstelik ilk derse gelenler vard›. fiim-
di Bo¤az sabah ben söyledi¤im gibi arkadafl da burada Gemi Mühendisleri Odas›n-
dan baflkan san›yorum beyefendi de söyledi, bu art›k imkâns›z, çünkü Sar›yer’e be-
nim bildi¤im akflamlar› bir sefer vard›, bir de sabah varm›fl. Yani Sar›yer’e flehirden
gitmeniz ya da bo¤az›n daha ilerdeki noktalar›na gitmeniz engelleniyor ve bunun bi-
linçli oldu¤unu art›k hepimiz biliyoruz.

‹ronik bir flekilde baz› iskelelerimiz restoran haline getirildi. Bunlardan örnek vere-
yim; biri Anadolu Hisar›, di¤eri Kuruçeflme ‹skelesidir ve mesela, Anadolu Hisar›
iskelesi lokantas›n›n ad› da alay eder gibi biraz insanlarla ‹skele Lokantas›d›r. Bil-
miyorum dikkatinizi çekiyor mu oradan geçerken? Yine beyefendi de¤indi, ben de
hep vurgulamak istiyorum; arabal› vapur kendimizin kültürünün bir parças›, o dö-
nemde belki köprü yap›l›rken bize bir h›z tutkusu geldi. Bu yönetim döneminde he-
le her fley çok h›zl›, hiç böyle bir dakikalar› yok kaybedecek, çok telafl içindeler.
Halbuki savunduklar› dünya görüflüne de ters bu kadar acelecilik biliyorsunuz, gün-
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de befl vakit en az›ndan ara veriyoruz çal›flmalar›m›za ya da gündelik yaflam›m›za.
Halbuki dünyadaki yönelim biliyorsunuz art›k yavafl kentler, slow stees ve slow ring
hareketi var. üstelik onlar›n simgeleri de bir salyangoz biliyorsunuz ve bunlar yeflil
kentler. 

Rekreasyon alanlar›, yeflil alanlar art›r›yor, otoyollar ve kentlere otomobil girifli gi-
bi pek çok önlemler al›n›yor. Ken Livingstone’nin uygulamas›n› biliyorsunuz Lon-
dra’da ve gidenler çok memnun kald›lar, ama yine de o Baflkan elefltirildi. Bize bak-
t›¤›m›z zaman bizim Çevre Bakan›m›z do¤aya karfl›. Kendisi duyacak bunu, çok her
yerde söylüyorum bence o bir yeflil terminatörü. 

Bir noktaya daha de¤inmek istiyorum, yine sabah söyledim, ama belki biraz kay›t-
lar için tekrar gibi olacak: Yerel yönetim seçimleri öncesi bir fley vard›, bir proje
vard›: Bo¤azda rayl› sistem flimdilik sözü edilmiyor, ama ben çok korkmufltum.
Çünkü temel flehircilik ilkelerinde k›y›ya paralel yol olarak en iyi yol otoyol, lastik
tekerlekli veya rayl› sistem de¤il, bildi¤iniz gibi deniz ulafl›m›d›r. Yine ayn› fleye ge-
liyoruz, bo¤az›n bir ucundan öbür ucuna art›k normal, yani pik saatlerde lütfen es-
kisi gibi deniz ulafl›m› vapurlar›m›z› geri istiyoruz.

Yine de¤inildi, köprüler için ÇED raporu istenmiyor. Han›mefendinin söyledi¤i 3
y›l Kanada, Amerika’n›n çal›flmas› var ÇED için, bizde bunun istenmemesi çok tra-
fik, hele üçüncü köprü söz konusu olunca tüm ekolojik yaflam, tüm ekolojik sistem-
lerin çökme noktas›nday›z. Gerçekten bunu biz do¤a bilimciler natüralistler diyo-
rum, biz çünkü ayr› bir grubuz ve do¤adan yanay›z. Biz do¤an›n avukat›y›z, a¤aç-
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lar›n avukat›y›z, onlar› savunacak çok az insan var ve bu köprüyle birlikte ekosis-
temlerin tamamen bitme noktas›na gelece¤iz. Bir kand›rmaca var birkaç y›ld›r;
a¤açland›rma azalt›larak park ad› alt›nda olan pek çok yerde a¤açlar›m›z kesilerek,
hatta an›tsal a¤açlar›m›z, endemik türlerimiz yok edilerek çiçek dikilmektedir. Çi-
çe¤in, çimenin ekolojik de¤eri yoktur, kent iklimine hiçbir yarar› yoktur, sadece süs-
tür, kand›rmacad›r. Bunu da belirtmek istiyorum. Teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN-

Teflekkür ederim efendim. 
Say›n Müjgan Elmas’ta s›ra, ama zaten epey bir konufltu Say›n Elmas, umar›m faz-
la tutmaz. 

HAT‹CE MÜJGAN ELMAS-

Bana cevap hakk› do¤du, sorular› ald›n›z, ama cevab› verilmedi. Ben sadece onlara
cevap verip uzatmayay›m. San›r›m sunumumda ya da konuflmam da sunum de¤ildi
tabii ki, yanl›fl anlafl›ld›m. Hiçbir zaman para parametresi en önemli parametre tabii
ki olamaz, ben fizibilitelerin yap›l›p fizib›l olsa da olmasa da fizib›l ç›kar›l›p bunla-
r›n kullan›lmas›na karfl›y›m. Yoksa para tabii ki hele toplu tafl›mda denildi¤i gibi fi-
zib›l de¤ildir deyip de seferler iptal edilemez. Toplu tafl›m bir kamu hizmetidir, ka-
mu hizmetinde hiçbir zaman birinci öncelik para kesinlikle olamaz. Beyefendi fleyi
sormufltu: “Kilometre fiyatlar›n›z› biliyor musunuz?” ya da siz miydiniz beyefendi?
Ben kilometrenin maliyet fiyat›n› flimdi oturdu¤um yerden bildi¤im kadar›yla he-
saplad›m. Birinci sistemde 22 kilometrelik sistemde km maliyetimiz araç dahil 13
milyon euro, ama ikinci flu andaki 6.5 kilometrelik...

SALONDAN-

‹stasyonlar dahil mi?

HAT‹CE MÜJGAN ELMAS-

Tamam› dahil, bütün maliyet dahil, ama flu anda araç dahil flimdiki hatt›m›zda 28
milyon euro. Ben Bursa’y› bahsederken bir fley uyand› herhalde, yani Bursa örnek
gösterilebilecek bir projedir gerçekten, Türkiye’de yap›lan rayl› sistemlerin içinde
maliyet olarak da evet, yolcu iflletme maliyetini flu anda Odaya verdi¤imiz veriler-
de olabilir, bende yok, ama fizibilitedekini rahatl›kla kurtard›¤›n› biliyorum. Yaln›z
rakam olarak size yanl›fl bir rakam vermek istemiyorum. Bursa örnek bir proje ola-
bilir. Adana’dan gelen arkadafl›m›n dedi¤i gibi kesinlikle biz daha iyi nas›l olabile-
ce¤ine bakt›¤›m›z için bu serzeniflleri dile getiriyoruz. Ben konuflma hakk› isterken
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bir önerim vard› hocam, o öneriye de yapmak istiyorum: Ulafl›m bir bütündür mut-
laka, ama rayl› sistemlerin, özellikle Türkiye’de yap›lan rayl› sistemlerin çok bilinç-
siz yap›ld›¤›n›, bu nedenle de Türkiye’de rayl› sistemlerin bir elden planlama ve
proje aflamas›nda bir elden, bir yerden yürütülmesi gerekti¤ine inan›yorum. Çünkü
bilgi eksikli¤i, bilgi kirlili¤i birçok yanl›fla sebep olabiliyor ve insanlar yerel yöne-
timlerde ifle bafllad›klar›nda do¤ru bilgiyi nerede bulabileceklerini bilemeyebiliyor-
lar. Dan›flman›n›z kimse onunla bu ifli götürmek zorundas›n›z, do¤ru mudur, yanl›fl
m›d›r bilmeden irdelemesini yapmak mümkün de¤ildir. O yüzden ben DLH’›n daha
önceden yapt›¤› iflin daha da bilimsel olarak ele al›n›p bunlar›n tek bir elden bafllan-
g›çta yürütülüp yap›m aflamas›na geldi¤inde devredilmesi gerekti¤ine ya da yerel

yönetimlerin art›k “biz bu ifli yapabiliriz” dedikleri noktada b›rak›lmas› gerekti¤ine

inan›yorum.

Hocam, ben konuflma sonunda körfez geçiflini dile getirece¤inize inan›yorum. Bir
Bursal› olarak Körfez geçiflinden demiryolunun kald›r›lmas›na kesinlikle karfl› ç›k›-
yoruz. Bir flekilde demiryolunun körfez geçiflinde köprüye ilave edilmesi gerekti¤i-
ni savunuyoruz. Bu konuya da dikkatinizi çekmek istiyorum, çünkü demiryollar›
gerçekten kesinlikle savunucusuyum diyebilirim demiryollar›n›n, ama Bursa’da de-
miryolu hâlâ yok rayl› sistemi demiryolu saymazsan›z ya da o ayr› bir sistem olarak
düflünüyorum. Bizim demiryolumuz yok ve demiryolumuzun olmas› gerekti¤ine
inan›yorum. Körfez geçiflinden demiryolu kald›r›ld›¤› zaman bunun hiçbir zaman
yap›lamayaca¤›n› düflünüyorum.

GÜNGÖR EVREN-

Mesaj al›nd› tamam, ben de destekleyece¤im. Çok teflekkürler Say›n Elmas. Ben
Körfez geçifline demiryolunun konulmas› konusunu yürekten destekliyorum ve
onun kald›r›lmas›n›n da vahim bir hata oldu¤unu belirtmek istiyorum.

Önce Ergun Gedizlio¤lu benden söz istedi, yazd›rd›. Hukukumuza dayanarak olabil-
di¤ince k›sa olmas› ricas›nda peflin bulundum, buyurun.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Ben asl›nda konuflmaktan vazgeçmifltim geç oldu diye, ama Say›n R›fat Sa¤lam
böyle kötü bir yaram›z› kafl›d›, kanatt›, o yüzden ben küçücük bir an› olarak anlata-
ca¤›m. 

Sizin söyledi¤iniz çok hakl› bir fley var; stratejik plan olmadan ayr›nt› planlar› ve uy-
gulama projelerini de yapamazs›n›z. Yaparsan›z da yanl›fl yapars›n›z veya Müjgan
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Han›m›n söyledi¤i gibi bir fleyler yaparsan›z ondan sonra uygulamaya geçti¤inizde
saçma sapan baflka fleyler yapars›n›z. Fakat buna ‹stanbul için yok diyemezsiniz. ‹s-
tanbul için 2002 y›l›nda yüzlerce uzman›n çal›flt›r›larak, ‹stanbul’da bir Ulaflt›rma
fiûras› toplant›s› yap›lm›flt›r.  Bunun böyle tu¤lalar gibi raporlar› vard›r ve o rapor-
lardan sizin beklentilerinizi karfl›layacak -ki, tekrar ediyorum, kesinlikle söyledikle-
rinize kat›l›yorum, bu beklentileri karfl›layacak benim de beklentim bu- raporlar eli-
mizde var. Fakat yap›lan uygulamalar o raporlar›n tamam›yla tersidir. fiunun için
buradan girdim lafa; bak›n, bu hafta toplanan 10. fiuraya ben de ça¤r›ld›m iflin bafl-
lang›c›nda, iki toplant›lar›na da kat›ld›m. Ça¤r›da yaln›z ilk cümlesi dikkatimi çek-
ti. Diyordu ki, flükranla and›¤›m›z önceki toplant›lar›n devam› olan 10. fiura Toplan-
t›s›n› toplayaca¤›z. Ben ilk söz alanlardan birisiydim Ankara’da kat›ld›¤›m toplant›-
da ve flunu sordum: “Sizin flükranla and›¤›n›z bu Ulaflt›rma fiura kararlar›ndan ne
kadar› uyguland›? Uygulananlardan hangi sonuçlar ç›kt›, hangileri uygulanmad›,
neden uygulanmad›, uygulanamad› m›? Bu konuda bir çal›flma var m›? Böyle bir fle-
yi koymal›yd›n›z önce önümüze ki, ondan sonra biz 10. fiura için çal›flmalar yapa-
bilelim” dedim. Kös kös dinlediler beni, arkas›ndan bir fley daha ekledim: “Ulaflt›r-
ma fluras› kararlar›n›n yapt›r›mlar› ne olacak, yapt›r›m gücü ne olacakt›r?” diye
sordum. Birtak›m cevaplar ald›m, ama ben ondan tatmin olmad›m ve o toplant›n›n
sonunda, arkas›ndan bir arkadafl›m›z görev ald› o komisyonun raporunu haz›rlamak
üzere, Internet yoluyla raporlardan haberim oldu ve sonuçta o yaz›flmalardan verdi-
¤im kararla dedim ki, bu fluran›n sonucu belli, bu fluran›n sonucunda al›nacak karar-
lar›n da bizim beklentilerimiz ya da ülke ç›karlar› do¤rultusunda olmayaca¤› kesin
dedim ve bir daha kat›lmad›m. 
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Buradaki toplant›ya da ben ça¤r›lmad›m zaten o yüzden, ama bak›n flunu söyleyeyim;
Ulaflt›rma fiûras›ndaki toplant›lar May›sta bafllad›, toplant›lar yar›ya geldi¤inde, alt
komisyon raporlar› ortaya ç›kmaya bafllad›ktan sonra birden bire gündeme üçüncü
köprü düfltü ve Ulaflt›rma Alt Komisyonunda haz›rlanm›fl olan iki raporu biliyorum
ki, kentiçi ulaflt›rma altyap›s›yla ilgili birisi çok yak›n arkadafl›m›n haz›rlad›¤› bir ra-
por ve kentiçi ulafl›mda rayl› sistem a¤›rl›kl› olacak, karayolu olmayacak, vesaire di-
ye böyle özel alt› çizilmifl konular var. Bütün bunlar olunca burada benim akl›ma ge-
len flu oldu: 1995’ten bu tarafa tart›flmas› yap›lan, yapt›r›lan üçüncü köprü için bir da-
yatma program› ortaya ç›kacak. Çünkü dikkat edin, Ulaflt›rma fiûras›n›n son gününe
kadar, toplan›laca¤› güne kadar üçüncü köprüyle ilgili bir toplant› yap›laca¤› ne du-
yurusu var, ne haberi var, ne bilgisi var, hiçbir fley yok. Aç›l›fl gününde diyorlar ki,
üçüncü köprüyle ilgili bir toplant› yapaca¤›z, bir panel yapaca¤›z. 

Ne oldu¤unu bilmiyorum, benim anlatmaya çal›flt›¤›m stratejik plan›n›z olsa ne ola-
cak, olmasa ne olacak? Bence art›k stratejik planlar› geçtik, bugün baflta bizim Sa-
y›n Suvakç› önerdi, sonra Nesim Merto¤lu Bey hâlâ burada m› bilmiyorum, ama
önerdi¤i, ard›ndan baflka arkadafllar›n da önerdi¤i ve daha önce bu ifli üçüncü köp-
rüye karfl› Arnavutköylüler baflard›lar. Sivil toplum örgütlenmesini güçlü bir biçim-
de yapmadan, halk›m›z› buna inand›rmadan, tabana bunun do¤rusunu, yanl›fl›n› ö¤-
retmeden ve onlar› örgütleyip bu iflin karfl›s›na ç›karmadan buna engel olma flans›-
m›z yok gibi geliyor bana. Bunu söyledim, yoksa stratejik planda olmufl olmam›fl
hiçbir önemi yok bana göre. Olaylar›n geliflmesi öyle gösteriyor.

GÜNGÖR EVREN-

Teflekkür ederim. Buyurun efendim.

SALONDAN- 

Efendim, bu Ulaflt›rma Kongresini tertip eden ‹TÜ mensuplar›na, say›n hocalar›m›-
za çok teflekkür ediyoruz. Ben Say›n Cemal Gökçe’nin davetiyesi üzerine Ba¤›ms›z
Cumhuriyet Partisini temsilen -Ba¤›ms›z Cumhuriyet Partisi ‹l Baflkan›y›m- geldim.
Bizim partimiz planl› kalk›nmadan yanad›r, bunu daima Genel Baflkan›m›z Mümtaz
Soysal ifade eder ve deniz tafl›mac›l›¤›n› daima ön plana ç›kar›r. Bizim görüflümüz
budur, ancak gönül isterdi ki, yak›n zamanda ‹stanbul belediye baflkanl›¤›na adayl›-
¤›n› koymufl CHP’nin temsilcilerini de burada görmek, fikirlerini almak isterdik.
Öbür partilerin temsilcilerini duymak, onlar›n fikirlerini almak isterdik. Çünkü bu
köprü yap›m› üzerimize gelen dalga siyasi bir dalgad›r, siyasi bir karardan gelmifl-
tir. Her siyasi partinin kanaatinin burada söylenmesi ve insanlar›m›z oy kullan›rken
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bir mihenk tafl› bulmas› gönül arzu ederdi. Bunu Ulaflt›rma Kongresinin sonuç bil-
dirgesine partimizi siyaseten “filan parti kat›lm›flt›r” diye not ederseniz Ba¤›ms›z
Cumhuriyet Partisini müteflekkir kal›r›m. Teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkür ederiz efendim. D›flar›da konuflabilirsiniz, ama tekrar tekrar söz almak
fleklinde olmaz. Sonland›rmak için izninizle ben de bir-iki cümle söyleyebilirim.
De¤erlendirmeleriniz için, elefltirileriniz için, kat›l›m›n›z için, özellikle bu saatte bu-
ray› terk etmeden burada hâlâ bulunan sizlerin sabr› için ben teflekkürlerimi sunmak
istiyorum.

Konuflmalardan ç›kan temel görüflleri bir-iki cümleyle ifade etmek gerekirse ben
flunlar› söylüyorum: Tabii bunlar ister istemez yuvarlak birtak›m formüller olacak.
‹nsan merkezli, ça¤dafl anlay›flta planl› bir geliflmeyi istiyoruz. Do¤ru dürüst plan
yap›lacak, siyasi irade içtenlikle bunun arkas›nda olacak ve uygulanacak. Kararlar-
da plana, bilimsel de¤erlendirmelere ve etütlere dayanan saydam süreçler istiyoruz.
Aç›kça neyin nas›l kararlaflt›r›ld›¤›n› bilmek istiyoruz. Yat›r›m de¤erlendirmelerin-
de yaln›z parasal de¤erlere de¤il, do¤aya, çevreye, topluma, sonunda bugünkü ve
gelecekteki insan yaflam›na de¤er katacak hususlar› içeren toplumsal ölçütlere uyul-
mas›n› istiyoruz.

‹lgililerin k›zmak yerine bu elefltirilere tahammül ve anlay›flla karfl›l›k vermeleri di-
le¤imizdir ve yine dile¤imiz bu görüfller do¤rultusunda geliflmelerin gerçekleflmesi-
dir. Ben bu duygularla hepinizi sayg›yla selaml›yorum ve kapan›fl konuflmas›n› yap-
mak üzere Say›n Baflkana söz veriyorum. 

CEMAL GÖKÇE-

Çok teflekkür ediyorum Say›n Baflkan. Bir yan›yla
da Güngör a¤abeyimiz bir kez unutmadan ilk te-
flekkürümüzü yapm›fl olay›m. Say›n Gngör Evren
Düzenleme Kurulumuzun üyeleri Ergun Gedizli-
o¤lu, Zerrin Bayraktar, ‹smail fiahin, Rezan Bulut,
Funda K›l›nç Suvakç›’ya çok teflekkür ediyorum.
Y›llard›r kahr›m›z› çekiyorlar, ayr›ca bu kah›r çe-
kenlerin d›fl›nda iflin as›l mutfa¤›nda olanlar da
var, onlar çok öne ç›km›yorlar. Oda çal›flanlar›m›z
ve sizlerin buradan göremedikleriniz sadece yöne-
tim kurulu olarak bizlerin ve düzenleme kurulu-
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muzun çabalar› ve çal›flmalar›yla ortaya ç›km›yor bu tür çal›flmalar, mutfakta olan-
lar›n da önemli çabalar› ve katk›lar› var. Onlara da teflekkür etmek istiyorum. 

Tabii tek tek isimlerini sayabilme flans›m yok.

K›sa bir de¤erlendirme de yapmam gerekiyor. Bir kez bizler mühendisiz, inflaat mü-
hendisiyiz. Ulaflt›rma Ana Bilimi üniversitelerde, inflaat fakültelerinde okutulur. Fa-
kat ulaflt›rmayla ilgili problemlerin çözümü sadece ve sadece mühendislik çözümü
de¤ildir. En az›ndan ulaflt›rma bilimi yapan meslek insanlar›n›n matematiksel olarak
ifllerini yapm›fl olmalar› da yeterli de¤ildir. Hele bir kent ve ülke ulaflt›rmas›yla ilgi-
li çal›flma yap›yorlarsa matematiksel bilgilerin arkas›nda mutlaka felsefi bir bilgiye
ihtiyaç vard›r. E¤er bu yoksa o zaman rakamlarla u¤rafl›r›z, sorun mühendis çözü-
müne kadar var›r. Bir kavflak, bir kavflak daha, bir kavflak bir kavflak daha üst üste
y›¤ar›z. Bugünkü dünyada problem yaflayan kentler gibi ‹stanbul’un yaflam›fl oldu-
¤u kentler gibi çözümsüz, her çözüm diye sundu¤umuz projeler çok daha sorunla
birlikte karfl›m›za ç›kar. Niçin bunu söylüyorum? Bugün ‹stanbul’un yol kapasitesi
karayollar›ndan alm›fl oldu¤um rakamlar bunlar, 1.315.000, direkt köprüye girme-
yece¤im ben, ‹stanbul yollar›nda bulunan lütfen bu büyüklüklere dikkat edelim,
2.330.000 yol kapasitesi 1.315.000 araca göre düzenlenmifl. Bu yollar›m›z ‹stan-
bul’daki 1.315.000 arac› tafl›yabilir, ama ‹stanbul yollar›nda 2.330.000 araç vard›r.
‹stanbul’da bulunan araç say›s› 2.750.000, ‹stanbul’da 1.000 kifliye düflen araç say›-
s› 140, Amerika’da 1.000 kifliye düflen araç say›s› 650, Avrupa’da 1.000 kifliye dü-
flen araç say›s› 550. Ne oluyor? ‹smail fiahin Hocam›z ifade etmiflti, de¤erli kat›l›m-
c›lar, biz otomobil sahipli¤ine karfl› de¤iliz, bir mertebeyi, bir büyüklü¤ü ortaya
koymaya çal›fl›yoruz. 1.000 kifliye düflen otomobil say›s› 140 ‹stanbul’da, biraz ön-
ce yol kapasitelerini ifade etmeye çal›flt›m. 1.000 kifliye e¤er ‹stanbul’un bugünkü
nüfusu 15 milyon, e¤er üçüncü köprü yap›l›rsa ‹stanbul’un nüfusunun aç›kt›r ki, 20
milyona do¤ru gidece¤ini biliyoruz. Bunun üzerinde tart›flmaya bile gerek yok. Var-
sayal›m 15 milyon olarak kals›n ‹stanbul’un nüfusu, refah seviyesi art›yor, insanlar
da giderek otomobil al›yorlar. ‹stanbul trafi¤ine bugün günde 500-600 araç giriyor.
‹stanbul’da 1.000 kifliye 400 otomobil olma durumunda ‹stanbul’daki otomobil sa-
y›s› 6.000.000 olacak. 

‹stanbul’un yollar›n›, ‹stanbul’un köprülerini, ‹stanbul’un mevcut durumunu göz
önüne getirelim ve karayolu anlay›fl›yla, otomobil anlay›fl›yla ‹stanbul’un ulaflt›rma-
s›n› çözüp çözmeyece¤imize bu çerçevede bakal›m. Biz köprü mü yap›ls›n, kavflak
m› yap›ls›n, flerit mi ilave edilsin, yeni yollar m› yap›ls›n noktas›na bakarken bu çer-
çevede bak›yoruz ve otomobilleri yollarda tafl›yarak ‹stanbul’un ulaflt›rma sorununu
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ve trafik sorununu çözebilmemizin mümkün olmad›¤› sonucuna var›yoruz. Zaten üç
gündür burada yap›lm›fl olan tart›flmalar da, bilimsel raporlar da, sunumlar da bunu
ortaya koyuyor. O zaman birinci köprü yap›ld› çözmedi, ikinci köprü yap›ld› çözme-
di. Ben zaman›n›z› almak istemem, üçüncü köprü yap›l›nca da çözmeyecek.

Yine iki konunun alt›n› çizmek isterim: ‹ki temel konu tart›fl›l›yor, ilk gün de söyle-
meye çal›flm›flt›m. Birincisi “köprü yap›lmamal›” diyenlerin görüflü. Buna sayg›
duymak laz›m, yani ‹stanbul’a ve ülkemize karfl› bu insanlar›n kötü düflünme flans-
lar› olabilir mi? Bu ülkenin insanlar›, bu kentin insanlar› ayr›ca ülkemizi de, kenti-
mizi de çok seviyoruz, insanlar› da çok seviyoruz. Diyorlar ki, köprüler insanlar› de-
¤il, araçlar› tafl›yor. ‹stanbul’da h›zla artan motorlu araçlar› tafl›mak için ne kadar
yol, köprü, kavflak yap›l›rsa yap›ls›n ulafl›m ve trafik sorunu çözülemez. Çünkü bu
köprüler ve yollar kendi trafiklerini yarat›yorlar. Bir süre hafiflemifl gibi görünen so-
run bir süre sonra daha büyük bir sorun olarak karfl›m›za geliyor. 1970’li y›llarda Bi-
rinci Bo¤az Köprüsü konusu tart›fl›l›rken bilim insanlar›m›z, uzmanlar›m›z bu görü-
flü ortaya koymufllard›. ‹kinci köprü tart›flmalar› evresinde gene bu görüflü ortaya
koymufllard›. Fark›ndaysan›z, flimdi köprü konusu tart›fl›l›yor, biz köprü konusuna
girmiyoruz, problemi direkt tart›flmaya çal›fl›yoruz, bu çerçevede ifade ediyoruz. 

Peki, “köprü yap›ls›n” diyenler ne diyorlar? Düflünceleri de¤iflmiyor, 1970’lerde de
ayn›yd›, 1980’lerde de ayn›yd›, bugün de ayn›. E¤er kas›tl› bakmayan, yani proble-
mi derinli¤ine incelemeyen kesimler “köprü yap›lmal›d›r” diye düflünüyorlarsa biz
onlarda ciddi bir bilgi eksikli¤inin oldu¤unu varsayarak bu eksikli¤i kendimizde de
görürüz. Onlar› ikna etmeye, onlarla tart›flmaya çal›fl›r›z. Biraz sonra baflka fley söy-
leyece¤im, ne diyor bunlar? ‹stanbul’da bulunan bugünkü “köprü yap›ls›n” diyen-
ler ‹stanbul’da bulunan iki köprü de t›kanm›fl durumda. Do¤ru, iki köprü de t›kan-
m›fl. Kentimiz h›zl› bir flekilde büyüyor, bu nedenle üçüncü ve dördüncü köprü ya-
p›lmal›d›r noktas›ndan hareket ediyorlar. Peki, ulaflt›rma bilimi ne diyor? Ülkemiz-
deki ulaflt›rma bilimcileri, ulaflt›rma bilimi ve dünyadaki ulaflt›rma bilimiyle u¤raflan
insanlar ne diyorlar? Diyorlar ki, gelinen nokta itibariyle biraz önce 1.000 kiflide 400
kiflinin otomobili olmas› durumunda ‹stanbul’un ne hale gelece¤ini ifade etmeye ça-

l›flm›flt›m. Bu büyüklükle birlikte düflünelim, kent içerisinde yeni yap›lacak bü-

yük kapasiteli karayolu yat›r›mlar› ilk hizmete aç›ld›klar›nda belirli bir rahat-

lama sa¤lam›fl gibi görülürler, ancak artan otomobil kullan›m› ve ortaya ç›kan

yeni yolculuk talepleri bir süre sonra bu yollar›n eskisinden daha fazla t›kan-

mas›na neden olurlar. Bu anlay›fl köprü için de böyledir, katl› kavflaklar için de
böyledir, yeni yol yap›lmas› için de böyledir, flerit ilaveleri için de böyledir. Olaya
bu çerçevede bakmak laz›m, yoksa sadece köprü noktas›na kilitlememek laz›m. 
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Bugün Say›n Baflbakan›m›z ne diyor bize? “Köprüye
karfl›d›rlar, ama utanmadan da geçiyorlar” tabii üz-
günüm, bir ülkenin Baflbakan›n›n bu çerçevede ko-
nuflmufl olmas›n› hiç yak›fl›kl› bulmuyorum, son dere-
ce yak›fl›ks›z bir ifade, ama 1970’li y›llarda onun için
çok ba¤›r›ld›. Süleyman Demirel baflka fley söylemifl
Say›n Hocam, bu köprü yap›lmas›n noktas›nda dire-
nenlere daha nazikçe bir fley söylemifl: “Bu köprüden
yap›lmas›n› isteyenler de yap›lmas›n› istemeyenler de
geçeceklerdir” demifl. Yapt› köprüyü, ama de¤erli
meslektafllar›m, yani konuyu tart›flmak, bir tart›flma platformu yaratmak da ülkeyi
yönetenlerin, baflbakanlar›n, belediye baflkanlar›n›n görevi olmak durumunda. ‹flin
bilimselli¤ini aramak durumunda birinci derecede görevli olmas› gereken insanlar
bunlar, ama ben helikoptere binerim, benim için uzmanlar önemli de¤ildir, Anakent
Belediyesinden, Devlet Demiryollar›ndan, karayollar›ndan, Ulaflt›rma Bakanl›¤›n-
dan aram›zda bulunan arkadafllar›m›z var. Siyasi çerçevede ayn› görüflü paylaflm›fl
olabilirler, ama lütfen kentimize bakma evresinde, ülkemize bakma evresinde bu
kürsüden söylenilenlere dikkat etmek laz›m. Bu konular› bu düzeyde tart›flmam›z la-
z›m, yoksa bir siyasi taraf olarak konuyu tart›fl›rsak iflin içerisinden ç›kamay›z.

Son olarak da 1. Ulaflt›rma Kongremizin yap›lmas›nda önemli katk›lar› olan ve kon-
grenin bafllad›¤› günden bu yana burada bulunan ve burada güzel bir bildiri sunan,
y›llardan sonra aram›za kat›lan Sayg›de¤er Atila Alpöge’nin 1974 y›l›nda ‹nflaat
Mühendisleri Odas›’n›n öncülü¤ünü yapm›fl oldu¤u ‹stanbul Ulafl›m Kongresi’nde
ulafl›m olay›na sistem yaklafl›m› olarak bir bildiri sunmufl. Ben de bu kitab›n önsö-
züne hem yak›flmas› aç›s›ndan, hem de bugünü ifade etmifl olmas› aç›s›ndan onun
bildirisinden bir paragraf alm›flt›m. Ona olan sayg›dan dolay› sevgili hocam bunu
okumak zorunday›m. Tutanaklara, sonuç bildirisine ve kitaplaflt›raca¤›z bugünkü
tart›flmalar›, orada yer almas› aç›s›ndan.

Say›n Alpöge ne demifl? 1974 y›l›nda diyor ki: “Ulafl›m olay›na gerçek bir sistem
yaklafl›m› ilkönce politik hedeflerin aç›kça ifade edilmesiyle bafllar. Politik hedefler
ve tercihler aç›k-seçik ortaya konulmadan ulafl›m olay›n› ele alman›n, çözüm yolla-
r› önermenin olana¤› yoktur.  Ekonomik yap› ve politik gücün, politik iktidar›n he-
def ve görüflleri ulafl›m olay›n› etkiler. Ayr›ca ulafl›m olay›na sistem yaklafl›m›n› bi-
le etkiler. Sistemsiz tek, iki, üç boyutlu bir yaklafl›mda bile bu etkiyi, bu biçimlendir-
meyi aç›kça görmek olanak içidir. Bunun örnekleri yurdumuzda da vard›r. Bo¤az
Köprüsü bu anlamda bir politik tercihtir, politik ve ekonomik güçlerin tercihidir.
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Demek ki, sorun ne arazi kullan›l›fll›l›¤›yla ilgili iliflkilidir, ne de bir kavfla¤›n dü-
zenlenmesi sorunudur öncelikle, temelde bu tercihlerin ortaya konulmas› sorunu-
dur” 

Görüldü¤ü gibi gündem de¤iflmiyor, bugün de sorun ayn›. Say›n Baflbakan “Ben he-
likoptere binerim, yukar›dan belirlerim” diyor. Peki, biz bu ülkenin insanlar› olarak,
bu kentte yaflayan insanlar olarak politik tercihlerimiz farkl› olabilir, ama yaflam ka-
litemizi de art›rmak durumunday›z. Bu kentin insanlar›y›z. O zaman kat›l›mc› bir
demokrasi, o zaman varolan önermelere karfl› örgütlenmek, yani sadece ifli slogan
düzeyinde tart›flmak de¤il. Bu bir tuzakt›r ayn› zamanda, dikkat ederseniz ‹zmit oto-
yolu hiç tart›fl›lmad›, dikkat ederseniz iki yakay› birbirine ba¤layan içinden motorlu
tafl›tlar›n geçmifl oldu¤u tüpgeçit hiç tart›fl›lmad›. fiöyle bakal›m bir de konuya; Göz-
tepe’den 70 bin arac›n Kumkap›’ya girdi¤ini düflünün, Kennedy Caddesine 70 bin
arac›n  Kumkap›’ya ç›kt›¤›n› düflünün. Sabah saatlerinde ve akflam saatlerinde ora-
dan yürümek bile mümkün de¤il, 70 bin arac›n Kumkap›’ya ç›kt›¤›n› düflünün, gün-
de 70 bin arac›n Göztepe’ye girdi¤ini düflünün, bu motorlu tafl›tlar›n geçece¤i tüp tü-
nel böyle ihalesi yap›ld›, biz de yarg›ya götürdük. Sizlerden destek bekliyorum. Bu
saate kadar bizi dinleyen, katk› koyan Düzenleme Kurulu üyelerimize, Bilim Kuru-
lu üyelerimize, Oda Baflkan›m›za ve Yönetim Kurulu üyelerimize sevgilerimi ve
sayg›lar›m› sunuyorum, sa¤olun, teflekkür ediyorum. 
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TMMOB ‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesi

41. Dönem Yönetim Kurulu

Baflkan: Cemal GÖKÇE

Sekreter Üye: Temel P‹RL‹

Sayman Üye: Nusret SUNA

Üye: Cemal ‹NAN

Üye: ‹smail UZUNO⁄LU 

Üye : Müfit BEfiER

Üye: Özkan fiENGÜL

TEfiEKKÜR

8. Ulaflt›rma Kongresi’nin Düzenlenmesinde Görev Alan 

Düzenleme Kurulu Üyelerine, 

Bildirilerin De¤erlendirilmesinde Görev Alan Bilim Kurulu Üyelerine

ve Kongreye Bildirili veya Bildirisiz Olarak Kat›lan, 

Arzulanan Düzeyli Bilimsel Tart›flma Ortam›n›n Sa¤lanmas›na

Eme¤i Geçen De¤erli Bilim ‹nsanlar›m›za ve 

Kongrenin Bafllang›c›ndan Bitimine Kadar  ‹zleyici Olarak Kat›lan 

ve Görev Alan Tüm Çal›flanlara  

Katk›lar›ndan Dolay›

‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesi Olarak  

Teflekkür Eder, Sayg›lar Sunar›z.




